
گفت وگو با يك مربي كانون پرورش 
فكري كودكان و نوجوانان

فصل عطسه هاي 
مداوم

25 | سلامت

اين هواي تميز و خنك و شــفاف 
بهاري به مــذاق خيلي ها خوش 
نمي آيد. دائم دســتمال به دست 
عطســه و ســرفه مي  كننــد و از 
شكوفه هاي رنگ به رنگ درختان 

چندان راضي به نظر نمي رسند. 

2كشته در همه پرسي 
پرتنش تركيه

30| بين الملل

روز گذشته مردم تركيه در حالي براي 
شركت در همه پرسي اصلاحات قانون 
اساسي به پاي صندوق هاي رأي رفتند 
كه شرايط در اين كشــور به ويژه در 
مناطق كردنشــين متشنج گزارش 
شده است. درصورت كسب اكثريت 
رأي مثبت و تبديل نظام سياسي اين 
كشور از پارلماني به رياستي، اردوغان، 
با حذف پست نخست وزيري فرد اول 

اين كشور خواهد شد.  

 بارش ها، درد اروميه 
را درمان نكرد

7| زيست بوم

معــاون امــور تالاب هــا در دفتر 
زيســتگاه ها و امور مناطق سازمان 
حفاظت محيط زيست با اعلام اينكه 
80ميليون مترمكعب آب ناشــي 
از بارش هــاي اخيــر، وارد درياچه 
اروميه شده اســت، گفت: هرچند 
حجم بارش هاي اخير كمك كننده 
بود امــا درياچه براي رســيدن به 
وضعيت نرمال(حداقل 14ميليارد 
مترمكعب)، 12ميليارد مترمكعب 

كسري آب دارد.

مي خواهند زنده بمانند

10 | همشهري دو

طارمي: مقابل الهلال 
جبران مي كنم

17 | همشهري ورزشي 

9ماه تأخير در انتشار تخلف شبه دولتي ها

سبقت گازي ايران از قطر پس از 20 سال

كمربند سبز 
براي شهرها 
اجباري شد

  مجلس سوزاندن بقاياي 
گياهي اراضي زراعي را 

ممنوع كرد
  وزارتخانه هاي راه 
و شهرسازي و جهاد 

كشاورزي موظف به ايجاد 
كمربند سبز در اطراف 

شهرها شدند

متهم قصور 
در ثبت نام هاي 

گسترده انتخابات 
كيست؟

آتش انار در دل 
«ولفگانگ»  و «اوته»
زوج گردشگر آلمانى 

تلاش زيادى براى 
معرفى جاذبه هاى 

ايران كردند

3سال از تصويب قانون شفافيت شبه دولتي ها مي گذرد اما وزارت اقتصاد هنوز  به وظيفه خود  براي ارائه گزارش شفاف سازي عملكرد آنها عمل نكرده است

گلايه سيل زدگان آذربايجان 
 از مسئولان تماشاچي

هموطنان زيادي در تماس با همشهري 
از بي توجهي مسئولان در اعلام اخطار يا امدادرساني بموقع 

در فاجعه سيل اخير آذربايجان شرقي انتقاد كردند

چشم بسته غرب 
به روي قتل عام كودكان در سوريه

اجراي دشوار براي 
قانون تسهيل ازدواج جوانان

بازيگري كه در خواب آرام رفت
پيكر مرحوم عارف لرستاني در كرمانشاه به خاك سپرده مي شود

پس از 750روز محاصره،  بمباران و دست وپنجه نرم كردن 
با قحطي و بيماري،  بالاخره روز جمعه ساكنان روستاهاي 

فوعه و كفريا در شمال غرب سوريه سوار بر اتوبوس به سمت مناطق تحت كنترل 
نيروهاي دولتي حركت كردند؛ روز بعد،  چند قدم مانده به آزادي،  بدن هايشان در 

اثر انفجاري مهيب تكه تكه شد.

12سال از تصويب قانون تسهيل ازدواج در خانه ملت مي گذرد 
اما اين قانون جز در موارد جزئي مثل پرداخت وام ازدواج و بند 

مربوط به سربازي متأهلان اجرايي نشده است. در سياست هاي كلي خانواده نيز كه 
چندي قبل از سوي رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد به ايجاد نهضت فراگير ملي براي 
تسهيل و ازدواج موفق و آســان براي تمام دختران و پسران تاكيد شده بود.  احياي 
صندوق اندوخته ازدواج هم كه در قانون مصوب سال 84بر آن تاكيدشده، همچنان بر 
زمين مانده است. تعداد جوانان مجرد كشورمان در سال گذشته بيش از 11ميليون 
نفر برآورد شده بود. همين آمار نشان دهنده اهميت بالاي تسريع در اجرايي كردن 
قانون تسهيل ازدواج جوانان است. ســال گذشته در رديف بودجه سال 96بندي به 
جوانان تخصيص داده شده كه بر اســاس آن بانك مركزي موظف شد تمام بانك ها 

را ملزم به پرداخت تسهيلات ازدواج 10ميليون توماني با بازپرداخت 4ساله كند.

ســرانجام ايران در برداشــت از ميدان گازي مشــترك از 
همســايه رقيبــش پــس از 20ســال ســبقت گرفت. 
ديروز 6 فــاز پارس جنوبــي بــه بهره برداري رســيد تا   

رئيس جمهور از آن به عنوان روزي پرافتخار و به يادماندني 
براي تاريخ صنعت نفت ايران ياد كند. وي تأكيد كرد: اينكه 
امروز مي بينيم در يك ميدان مشترك نفتي از همسايه خود و 

در حوزه بهره برداري سبقت مي گيريم، 
به معناي آن است كه  اگر با هم باشيم، 

مي توانيم به ســمت قله هاي پيشــرفت حركــت كنيم.

« نه تنها در كوتاه مدت اميدي بــه ورود قطب جديدي براي 
توليد و عرضه خودروهاي پر تقاضا نيست، بلكه قيمت خودرو 

در بازارهاي جهاني نيز به گونه اي اســت كه فكر نمي كنم كســي حاضر باشــد تا 
با اين قيمت ها براي توليد و عرضــه چنين خودروهاي كم قيمت در كشــورمان 
سرمايه گذاري كند، با اين شرايط شوراي رقابت در بازار خودروهاي داخلي مي ماند». 
اين تازه ترين رويكرد رئيس شوراي رقابت به آزادسازي قيمت خودروهاي داخلي 
است. رضا شــيوا در گفت وگو با خبرنگار ما تأكيد كرد كه حتي قراردادهاي جديد 
خودروسازان با شركاي خارجي نيز به دليل عرضه خودروهاي بيش از 50 ميليون 

تومان موجب رفع انحصار از بازار خودروهاي پرتقاضا نمي شود. 

خودرو همچنان مشمول 
قيمت گذاري مي ماند

رئيس شوراي رقابت: چشم انداز مثبتي براي آزادسازي 
قيمت خودرو وجود ندارد

درحالي كــه وزير نيرو و ديگــر مســئولان بي توجهي مردم 
به هشــدارها و اخطارها را عامل تلفات بي ســابقه ســيل در 

آذربايجان شــرقي عنوان كرده بودند، مردم اما مي گويند كه كوتاهي مسئولان و 
احداث زير گذر در دل رودخانه عامل مرگ مردم در آذرشهر بوده است. سيل روز 
پنجشنبه در شمال غرب كشور، مرگبارترين سيل ســال هاي اخير بود؛ سيلي كه 
نه تنها خســارات زيادي به بار آورد بلكه با گرفتن جان 42نفر آذربايجان شرقي را 
عزادار كرد. سيل بيشترين خسارت جاني را در روستاي چنار شهرستان عجب شير 
و شهرستان آذرشهر به بار آورد. جايي كه طغيان رودخانه روستا باعث ورود سيل به 

داخل خانه هاي مردم شد و دستكم 21نفر را با خود برد. 
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ســــي  ر بــر
صلاحيت هـاي 

هــزار و 636 داوطلــب انتخابــات 
رياست جمهوري دوازدهم در شوراي 
نگهبان روز يكشــنبه بــا انتقادها و 
حاشيه ها نســبت به زياد بودن حجم 
داوطلبان آغاز شد. بررسي صلاحيت ها 
5 روز زمان مي برد. همزمان مجلسي ها 
در نطق ها و تذكرات خود انتقاد كردند 
كه شوراي نگهبان نسبت به مصوبه هاي 
قبلي مجلس درخصوص تعيين شرايط 

نامزدها بي توجهي كرده است.
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وزيركشور فرانسه در مصاحبه اي گفته اســت، بيش از 50هزار نيروي 
پليس كار تأمين امنيت انتخابات رياست جمهوري اين كشور در سوم بين الملل

ارديبهشت امسال را به عهده خواهند داشت. 
ماتياس فكل در مصاحبه با يك هفته نامه فرانســوي گفته است، از آنجا كه احتمال 
وقوع بمب گذاري و حمله تروريســتي همزمان با برگزاري انتخابــات وجود دارد، 
تدابير امنيتي ويژه اي براي اين منظور درنظر گرفته شده اســت. به گفته وزيركشور 
فرانسه، علاوه بر نيروي پليس، ديگر نيروهاي نظامي فرانسه هم در تأمين امنيت روز 

راي گيري و همچنين انتقال صندوق هاي رأي شركت خواهند داشت.
فرانسه طي 2ســال گذشــته هدف چندين حمله تروريســتي بزرگ قرار داشته 
كــه مهم ترين آنها حمله 2ســال پيش به مجله فكاهي شــارلي ابــدو و همچنين 
تيراندازي هاي مرگبار سال گذشته در پاريس با ده ها كشــته بوده است. بعد از اين 
حملات، مقامات دولتي فرانســه از مردم خواستند در تأمين امنيت به پليس كمك 

كنند و خودشان واحدهاي مردمي امنيتي در محلات تشكيل دهند.

انتخابات فرانسه تحت تدابير شديدامنيتي
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حمله شيميايي در غرب موصل
فرماندهان نظامي ارتش عراق از حمله شيميايي داعش با گاز كلر در مناطق آزاد 
شده غرب موصل خبر داده اند. به گزارش خبرگزاري آسوشيتدپرس، يكي از 
فرماندهان نيروهاي ضدتروريسم عراق كه در عمليات آزادسازي موصل شركت 
دارد، ديروز خبر دادكه حمله داعش با گاز كلر جمعه شب روي داده و طي آن 
7 سرباز عراقي دچار مصدوميت شيميايي شده اند. اين حمله با خمپاره صورت 
گرفته است. گروه تروريســتي داعش پيش از اين هم بارها در موصل از سلاح 

شيميايي عليه نظاميان و غيرنظاميان استفاده كرده بود.

انجام ورزش هاي غيرعلمي سبب آسيب به بدن مي شود
انجام ورزش هاي غيرعلمي سبب آسيب به بدن مي شود. حميد مساعديان با 
اشاره به ورزش هاي خوب و مؤثر براي سلامت افراد، افزود: جهت بهره مندي از 

اثرات ورزش كردن بايد آن را به صورت مستمر انجام داد. 
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31ميلياردر بدهكار
محمدجــواد ظريــف، وزيــر خارجه 
كشــورمان پيش از آنكه ســفر دوره اي 
خود به 3 كشــور آســياي ميانه يعني 
تركمنستان، قزاقســتان و تاجيكستان 
را آغاز كند، به همــراه رئيس جمهور به 
عسلويه رفته بود تا در آيين بهره برداري 
از فازهاي 17، 18، 19، 20و 21پارس جنوبي حضور داشــته باشد. 
حسن روحاني در سخنراني خود در مراسم بهره برداري از اين پروژه ها 
خطاب به بيژن نامدار زنگنه گفت كه ما خواهان توســعه هستيم اما 
توسعه بايد به سلامت هوا، زمين، دريا و محيط زيست توجه كند. زنگنه 
البته شــب قبل تر در يك برنامه تلويزيوني به مسائل زيست محيطي 
اشــاره كرده و گفته بود از روزي كه وارد وزارت نفت شده اعلام كرده 
كه برنامه اي براي خشــكاندن هورالعظيم نــدارد و همانطور كه در 
خليج فارس در آب كار مي كنيم در اينجا هم بايد در آب كار كنيم. او 
اشاره اي هم به پرونده بابك زنجاني كرد و گفت كه بابك زنجاني پول 
ملت را خورد و برد و هيچ پولي پس نداد. 13يا 14هزار ميليارد تومان 
پول مردم را خورد و انگار نه انگار. خيلي هم روحيه خوبي دارد. گفته اند 
2000 ميليارد به حساب ما برگشته كه براي زنده كردن آن بايد اموالش 
را در ايران زمين، قيطريه، هتلي در قشــم و... به فروش برسانيم، اما 
كسي نمي خرد. درباره اين پول هاي كلان به اختلاس رفته و مفاسد 
اقتصادي غلامحسين محسني اژه اي، سخنگوي دستگاه قضا هم در 
اشاره اي به پرونده بانك سرمايه گفت كه هزار و 300ميليارد تومان 
از معوقات اين بانك فقط متعلق به 31نفر اســت. او گفت سرپرست 
مجتمع اقتصادي ما از اين 31نفر دعوت كرده اســت كه بدهي خود 
را تسويه كنند و آنها نيز قول مســاعد دادند كه تا ارديبهشت ماه آن 
را تسويه كنند. اژه اي اشــاراتي هم به پرونده ها و تخلفات انتخاباتي 
كرد و در پاسخ به اين پرســش كه آيا اين قوه از بقايي بابت اتهاماتي 
كه زده شــده عذرخواهي كرده و آيا وي بي گناه است، گفت: پرونده 
وي هنوز مفتوح اســت و عذرخواهي نيز هنوز صورت نگرفته. با اين 
حســاب احتمال رد صلاحيت بقايي در انتخابات96 بالاســت. روند 
بررسي صلاحيت 1636نامزد ثبت نام كرده در انتخابات از ديروز در 
شوراي نگهبان آغاز شده و تا 7ارديبهشت ادامه دارد. آيت االله جنتي، 
دبير شوراي نگهبان از اين ثبت نام هاي گسترده گلايه كرده و گفته كه 
برخي از افرادي كه براي رياست جمهوري ثبت نام كرده اند، كمترين 
اطلاعاتي درخصوص مســئوليت هاي رئيس جمهور ندارند و لذا بايد 
قانوني تدوين شود كه محدوديت هايي درخصوص ثبت نام داوطلبان 
ايجاد كند. مجلس بايد در اين خصوص قانونگذاري كند و ما هم كمك 
مي كنيم تا شرايط خاصي براي ثبت نام كنندگان درنظر گرفته شود. با 
اين حال علي لاريجاني، رئيس مجلس هم لب به گلايه گشوده و گفته 
كه مجلس تعريفي از رجل سياسي ارائه كرده بود اما شوراي نگهبان 
آن را رد كرد. لاريجاني گفته كه استدلال آنها اين بود كه اين تشخيص 
برعهده شوراي نگهبان اســت و نهايتا اينكه شبكه خبري الميادين 
گزارش داد كه حمله تروريستي روز گذشته در محله الراشدين شهر 
حلب كه اهالي آزاد شده شهرك هاي فوعه و كفريا را هدف قرار داد، 

بيش از 130 كشته و 500 زخمي برجاي گذاشت.

ديروز چه خبر؟

پيشخوان
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پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

حضور نماينده رهبر معظم انقلاب در مراسم تشييع پيكر جان باختگان مناطق سيل زده
حجت الاســلام معزى، نماينده رهبرمعظم انقلاب در جمعيت هلال احمر با شركت درمراسم تشييع 
پيكر جان باختگان مناطق سيل زده بر ضرورت رسيدگى به آسيب ديدگان تاكيد كرد و گفت: براساس 
فرمايشات رهبر انقلاب هيچ گونه سستى و تعلل براى رفع مشكل مصيبت زدگان پذيرفته نيست.

نماز ميت درگذشتگان سيل عجب شير با حضور مردم در اين شهر 
عكس

برگزار شد. تعدادي از جان باختگان سيل شمال غرب كشور متعلق روز
به اين شهر كوچك بوده است.

پــس از 750روز محاصره،  
بمبــاران و دســت وپنجه بين الملل

نرم كردن با قحطي و بيماري،  
بالاخره روز جمعه ساكنان روستاهاي فوعه 
و كفريا در شــمال غرب ســوريه سوار بر 
اتوبوس به ســمت مناطق تحــت كنترل 
نيروهاي دولتي حركــت كردند؛ روز بعد،  
چند قدم مانده به آزادي،  بدن هايشان در 

اثر انفجاري مهيب تكه تكه شد.
خودرويــي بمبگــذاري شــده قطــار 
اتوبوس هايــي كه پشــت يكــي از مراكز 
ايست وبازرسي متعلق به نيروهاي مخالف 
دولت در ادلب متوقف شده بودند را هدف 
قرار داد؛ حمله اي كه روز گذشــته تعداد 
كشــته هاي آن به بيش از 130نفر رسيد و 
بيش از 500زخمي به جا گذاشت. قربانيان 
كه همگي زن،  كودك و افراد سالمند بودند،  
جزو نخستين گروه از غيرنظامياني بودند 
كه از 2روســتاي تحت محاصره نيروهاي 
مخالف دولت در منطقه ادلب خارج شده و 

به سمت حلب در حال حركت بودند.
قربانيان به خيال اينكه خودروي بمبگذاري 
شده براي آنها آب و آذوقه آورده از اتوبوس ها 

پياده شده و گرد آن جمع شده بودند. راننده 
اين خودرو كه به بهانه تحويل آب و غذا به 
اتوبوس ها نزديك شــده بود،  مواد منفجره 
همراه خود را در ميان جمعيت منفجر كرد 
تا يكــي از مرگبارترين حمــلات انتحاري 
سال هاي اخير سوريه و يكي از دردناك ترين 

صحنه هاي دنياي امروز ما رقم بخورد.
تصاويــر و ويدئوهايي كــه از اين حمله در 
توييتر منتشر شد،  اجساد سوخته و تكه تكه 
شده كودكان و زناني را نشــان مي داد كه 
چند كيلومتر آن طرف تر تيم هاي پزشكي 
و امدادگــر منتظر رســيدن آنهــا بودند. 
گروه هاي مســلح شيعه مســتقر در فوعه 
و كفريــا 3روز پيش،  بعد از نهايي شــدن 
توافقي كه با ميانجيگري ايران و قطر ممكن 
شــده بود ابتدا زنان،  كودكان،  بيماران و 
زخمي ها را خارج كردند؛ افرادي كه كمتر 
از 24ســاعت بعد قرباني حملــه انتحاري 
نيروهاي تروريستي تكفيري شدند. ادهم 
ابوالحســن،  خبرنگار شــبكه تلويزيوني 
الجزيره،  در گزارشــي از محل حمله گفت 
كه «زمين با جنازه زنــان و كودكان فرش 

شده و آمبولانس ها پر از جسد است».

اولين گــروه غيرنظاميان تخليه شــده از 
فوعــه و كفريا شــامل حدود 5هــزار نفر 
بود كه بــا 70اتوبوس از اين دو روســتاي 
شيعه نشين تخليه شــدند. فوعه و كفريا از 
بهار 2ســال پيش تحت محاصره نيروهاي 
مخالف دولــت قرار گرفتنــد. اندكي بعد،  
نيروهــاي دولتي هم 2روســتاي مضايا و 
زبداني در غرب دمشق را تحت محاصره قرار 
دادند. طبق توافق اخير كه با ميانجيگري 
ايران و قطر ممكن شــد،  قرار شد 30هزار 
غيرنظامي ساكن اين 4روســتا به مناطق 
تحت كنترل دولت و مخالفان تخليه شوند. 
حدود 16هزار نفر از اين افراد ساكنان فوعه 

و كفريا هستند.
طبق گــزارش رســانه هاي ســوريه اي،  
شكسته شدن شيشه اتوبوس ها در اثر موج 
انفجار بزرگي كــه رخ داد،  يكي از دلايل 
اصلي بالا بــودن تعــداد زخمي هاي اين 
حمله بوده است. گروه ســلفي احرارالشام 
كه كنترل منطقه ادلب را در دســت دارد 
اعلام كرده اين حمله از سوي نيروهاي اين 
گروه انجام نشده است. تعدادي از نيروهاي 
اين گروه در پست ايست وبازرسي هم جزو 

كشته شــدگان هســتند. منابع متعدد در 
سوريه،  از احتمال دست داشتن داعش در 
اين حمله خبر داده اند. همزمان با حمله به 
كاروان اتوبوس هاي شــيعيان،  كار انتقال 
گروه اول از غيرنظاميــان مضايا و زبداني 
شــامل بيش از 2هزار نفر بدون مشــكل 
انجام شــد. ديروز تلويزيون دولتي سوريه 
اعلام كرد با وجود حمله روز شــنبه انتقال 
مردم از اين چهار روستا در چارچوب توافق 

انجام شده همچنان ادامه دارد.

جنايتي كه ديده نشد
رســانه هاي بزرگ و جريان اصلي در غرب 
ترجيح دادند روز شــنبه بــه آرامي از كنار 
حمله تروريستي به اتوبوس هاي غيرنظاميان 

فوعه و كفريا،  عبور كنند. خبررساني ابتدا 
تنها بــه كابــران شــبكه هاي اجتماعي،  
به خصوص توييتر محدود بــود. ديروز اما 
با وســعت گرفتن دامنه فاجعــه رخ داده و 
افزايش تعداد كشته ها،  رسانه هاي متعدد 
ازجمله بي بي سي جهاني،  بي بي سي فارسي،  
سي ان ان و ديگر رســانه هاي غربي متاثر از 
شبكه هاي اجتماعي رفته رفته به اين حمله 
توجه كرده و گزارش هايي منتشــر كردند. 
مقايسه پوشش خبري حمله به اتوبوس هاي 
غيرنظاميان فوعــه و كفريا و حمله اخير به 
منطقه خان شيخون در ادلب،  شاهدي ديگر 
بر ســوگيري و سياســي كاري رسانه هاي 
غربي در مواجهه با بحران انساني در سوريه 
است. در حمله خان شيخون،  به رغم اينكه 

دولت سوريه اعلام كرد حمله شيميايي به 
منطقه نداشته،  دولت ها و رسانه هاي غربي 
بدون انجام تحقيقات مستقل،  ارتش سوريه 
را مسئول حمله شــيميايي معرفي كردند. 
پوشش گسترده خبري رسانه ها در ماجراي 
خان شيخون به يك زلزله سياسي در مورد 
بحران ســوريه منجر شــد. همان رسانه ها 
زنــان،  كودكان و افراد ميانســال ســاكن 
مناطق شيعه نشــين حامي دولت مركزي 
ســوريه را كه 3هفته بعد قرباني حمله اي 
تروريستي شــدند ناديده گرفتند. بسياري 
از كشــورهاي غربي حمله خان شيخون را 
محكوم كردند اما ترجيــح دادند در مقابل 
حمله به اتوبوس هاي حامــل مردم فوعه و 

كفريا سكوت اختيار كنند.

چشم بسته غرب
به روي قتل عام كودكان در سوريه

   ايران حمله تروريستي سوريه را محكوم كرد
بهرام قاسمي،  سخنگوي وزارت امور خارجه،  
جنايت تروريســت هاي تكفيري در سوريه 
را محكــوم و با دولــت و ملت ســوريه ابراز 
همدردي كرد. قاسمي گفت: «جنايت شرم آور 
و ناجوانمردانه تروريســت هاي تكفيري در 
حمله زبونانه انتحاري بــه اتوبوس هاي حامل 
محاصره شــدگان فوعه و كفريا در سوريه و به 
خاك و خون كشيدن ده ها زن و كودك بي گناه 

و بي دفاع،  برگ ننگين ديگري بر پلشتي ها و كارنامه منفور تروريست ها و حاميان آنها افزود. اكنون 
پرسش اصلي افكار عمومي جهان و وجدان هاي آگاه و بيدار اين است كه مدعيان حمايت از مردم 
سوريه چگونه با اين جنايت هولناك كنار مي آيند و دم بر نمي آورند. برخورد دوگانه با جنايت و تقسيم 
جنايت پيشگان به خوب و بد از سوي دولت هاي حامي اين گروه هاي مرگ آفرين و ديگر مدعيان 
حقوق بشر و كمك هاي پيدا و پنهان به آنها وقتي در موضع ضعف قرار دارند،  باعث جري تر شدن 

تروريست ها و طراحي جنايت هاي هولناكي مي شود كه نمونه ديگري از آن را شاهد بوديم.»

   احتمال اعزام نيروهاي زميني آمريكا به سوريه
پايگاه خبري بلومبرگ ديروز در گزارشــي 
از بررســي طرحي از ســوي وزارت دفاع 
آمريكا براي اعزام 10تا 50هزار نيروي رزمي 
آمريكايي به خاك ســوريه خبر داد. ژنرال 
مك مستر،  وزير دفاع آمريكا،  از حاميان اين 
طرح است و آن را در راستاي مبارزه با گروه 
تروريستي داعش در ســوريه عنوان كرده 
است. هم اكنون 900نيروي ويژه آمريكايي در 

شمال سوريه در مناطق تحت كنترل كردها مستقر شده اند. 400نفر از اين افراد،  ماه گذشته به 
سوريه اعزام شدند. پيش از اين دولت آمريكا به طور رسمي حضور اين نيروها در سوريه را رد 
مي كرد اما روزنامه هاي نيويورك تايمز و واشنگتن پست در گزارش هايي از سوريه، تصاويري 
منتشر كردند كه نيروهاي آمريكا را در مناطقي در اطراف شهر منبج در شمال سوريه نشان 
مي داد. گفته مي شود اين نيروها براي حمله به شــهر رقه در شمال سوريه كه مركز خلافت 

خودخوانده داعش است، آماده مي شوند.

دولت ها و رسانه هاي غربي به آرامي از كنار حمله تروريستي روز شنبه 
به اتوبوس هاي حامل غيرنظاميان فوعه و كفريا گذشتند

قربانيان حمله به اتوبوس هاي حامل غيرنظاميان فوعه و كفريا: 95كودك،  15زن و 17سالمند.

عكاسي كه 
ديگر نمي تواند 
عكس بگيرد. 
مارتين جي، 
يك روزنامه نگار 
انگليسي ديروز 
با انتشار اين 
عكس در پستي 
توييتري نوشت:

«اشك و آه 
ترامپ حالا 
كجاست؟»

تعطيلــي شــبكه هاي ماهــواره اي  آنسوي
فارســي زبان، اتفاق جديدي نيست. آب

شبكه هاي زيادي با تبليغات فراوان 
كارشان را شــروع كردند اما در نهايت، سرنوشت 

همگي شان تعطيلي بود. حالا آخرين شبكه اي كه 
برنامه هايش به زبان فارســي را قطع خواهد كرد، 
يورونيوز است. اين شبكه اعلام كرده است كه پخش 
برنامه هايش از ابتداي ارديبهشت، قطع خواهد شد. 

اين شبكه پيش تر گفته بود كه به خاطر كمبود منابع 
و مخاطب چنين تصميمي گرفته  و حالا از اجرايي 
شــدن آن خبر داده اســت. زماني كــه خبر قطع 
برنامه هاي بخش فارســي يورونيوز مطرح شــد، 
كارمندان اين بخش دست به اعتراض هاي گسترده 
زدند اما اين اعتراض ها راه به جايي نبرد و در آستانه 
انتخابات حساس رياست جمهوري، بخش فارسي 

اين شبكه تعطيل مي شود.

دنيا، با كهنسال ترين انسان دوران  چهره
مدرن براي هميشه وداع كرد. خانم روز

اما مورانو كه در زمان پرواز برادران 
رايت با هواپيما، 4ســاله بود، ديروز سرانجام اين 
دنيا را براي ما گذاشت و به آرامگاه ابدي رفت. اين 
خانم ايتاليايي در تاريــخ 29نوامبر 1899متولد 
شــد و آخرين بازمانــده قرن نوزدهم به شــمار 

مي رفت. او پيش تر گفته بود كه راز طول عمرش، 
ژن هاي خــوب و رژيم غذايي ويژه بوده اســت. 
تعدادي از خواهران او بيش از 100سال عمر كرده 
بودند. خانم مورانو براي 90سال، هر روز 3تخم مرغ 
مي خورده است كه 2 تاي آنها خام بوده اند. او در 
طول حيات خود، 2جنگ جهاني و آمدن و رفتن 

90دولت را به چشم ديده است.

فكرش را بكنيد بي خبر از همه جا در خانه نشسته ايد و به يك باره، 
مبلغ كلاني از حساب شما برداشته مي شود. اين بلايي است كه 2روز دريچه

پيش سر تعدادي از مشتريان بانك ملت آمد اما مشكل آنها حل شد و 
پول هاي جابه جا شده، به سر جايشان برگشت. بروز اشكال در سيستم حواله اينترنتي 
اين بانك، باعث شد تا از حساب هاي زيادي مقداري پول به حساب هاي ديگر بانك 
ملت منتقل شود و همين خيلي ها را نگران كرد. با برطرف شدن اين مشكل اما اين 
پول ها جا به جا شده به حساب هاي مبدا برگشت. بانك ملت گفته است هيچ پولي از 

بانك خارج نشده بود و از همان ابتدا جاي نگراني وجود نداشته است.

دهمين قهرمانــي پرســپوليس در ليگ فوتبــال ايران، 
ميليون ها نفر را در سراسر كشور خوشحال كرد. هواداران روزنه

اين تيم، تقريبا از 2هفته پيش مي دانســتند كه تيمشان 
قهرمان اين دوره از ليگ فوتبال كشور خواهد شد و خود را براي جشن 
قهرماني آماده كردند. با اين حال در كازرون جشــن قهرماني هواداران 
آنطور كه انتظار مي رفت پيش نرفت و شليك اشتباهي يك تفنگ، 9نفر 
را مجروح كرد. در جشن قهرماني، يكي از هواداران مي خواست به نشانه 
خوشــحالي تير هوايي در كند اما شــليك غيرمنتظره به سمت ديگر 
هواداران حاضر در جشــن، 9نفر را مجروح كرد. اين تفنگ شــكاري، 
ساچمه اي بوده و 2نفر از مجروحان، فرزند كسي هستند كه به اشتباه به 

سمت مردم شليك كرده است.

بعد از شركت داروگر، نوبت شــركت روغن جهان بود تا شايعه  سوژه
تعطيلي اش در رسانه ها و فضاي مجازي بپيچد اما همانطور كه روز

تعطيلي شــركت داروگر را تكذيب كردند، خبر تعطيلي روغن 
جهان هم رد شد. درواقع گفتند نه تنها روغن جهان تعطيل نشده كه به گفته 
مسئول حقوقي شركت داروگر، قصد دارد 100كارگر جديد استخدام كند و 
كارش را توسعه بدهد. پيش از اين هم گفته شــده بود كه شركت داروگر، از 
تعطيلات نوروزي استفاده كرده تا خطوط توليدش را تعمير اساسي يا همان 
اورهال كند و مدعي شدند چند كارگر اخراجي كه قبل از تعطيلات نوروز از كار 
اخراج شده اند، از اين فضا استفاده و شايعه تعطيلي اين شركت قديمي را مطرح 
كرده اند؛ خبري كه افسوس هاي زيادي به همراه داشت اما هم خبر تعطيلي 

داروگر و هم تعطيلي روغن جهان  را تكذيب كردند.

شمارش معكوس براي تعطيلي يورونيوز فارسي

آخرين انسان بازمانده قرن نوزدهم درگذشت

بانك ملت، برداشت هاي اشتباهش را به 
مبدأ برگرداند

تلفات جشن قهرماني پرسپوليس

گفتند روغن جهان هم تعطيل نشده

شبكه ماهواره اي كه به زبان فارسي برنامه پخش مي كرد، با وجود مخالفت كارمندانش تعطيل مي شود

اما مورانو، بانوي 117ساله ايتاليايي، «ژن هاي خوب و تخم مرغ» را راز طول عمر خود مي دانست

بروز نقص فني در سيستم حواله اينترنتي بانك ملت، مبالغي را 
از حساب هاي مشتريان به حساب هاي ديگر واريز كرده بود كه با 

برطرف شدن مشكل، پول ها هم به حساب هاي مبدأ برگردانده شد

شليك اشتباهي در جشن قهرماني پرسپوليس، 9نفر را در كازرون 
مجروح كرد 

تعطيلي روغن جهان كه يكي از زيرمجموعه هاي شركت داروگر است
را تكذيب  كردند
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پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

 شهرنت هاي بانك شهر در نقاط محروم بيشتر مي شوند
مديرعامل شركت توسعه و نوآوري شهر از افزايش شهرنت هاي بانك شهر در نقاط محروم كشور 
خبر داد و گفت: استقبال مردم از كيوسك ها ي 24ساعته ، افزايش گسترده اي يافته است. به گفته 

مسيح قائميان، به زودي تعداد شهرنت ها به 400كيوسك در كشور مي رسد.

خبرهاي كوتاه

  اعضاي شوراي شهر تهران 
در اصلاحيــه نحــوه تعرفه شورا  

دفاتر خدمــات الكترونيك 
شهر تهران با افزايش 10درصدي تعرفه ها 
متناســب با نرخ تورم اعلام شده موافقت 

كردند.
مهم ترين دستور جلسه ســيصد و چهل 
و يكمين جلســه شوراي شــهر تهران كه 
ديروز برگزار شــد، بررسي اصلاحيه نحوه 
محاســبه تعرفه دفاتر خدمات الكترونيك  
شهر تهران بود. اگرچه عنوان شده بود كه 
گزارش نهايي كميته فني- حقوقي بررسي 
حادثه پلاسكو در صحن شورا ارائه مي شود 
اما بعدا اعلام شد كه اين مسئله و بررسي آن 
به جلسه بعدي موكول شده است؛ بنابراين 
زماني از جلسه به بررسي لايحه اصلاحيه 
مذكور اختصاص يافت و بخشي ديگر هم 

به تذكرات و پيشنهادهاي اعضاي شورا.
در ابتــداي بررســي لايحه مورد اشــاره 
عليرضا دبير، رئيس كميســيون برنامه و 
بودجه شورا گفت: در اين زمينه پيشنهاد 
شهرداري 20درصد بوده اما در اين زمينه 
ما در كميسيون پيشنهاد نزديك به 9درصد 
را ارائــه داديم. وي افزود: ضمــن اينكه از 
ســال جاري علاوه بر خدمات ارائه شــده 
8خدمت جديــد نيز در ايــن دفاتر مانند 
نظارت حفاري اضافه شــده است. پس از 
اين احمد دنيامالي پيشنهاد داد تا به صورت 
پايلوت در يكي از دفاتر، بازديد پايه حفاري 
و نظارت حفاري صورت گيرد. محمدمهدي 
تندگويان نيز گفت: قرار بود بحث آموزش 
شهروندي در نوع كاركرد دفاتر تعريف شود 
تا به ويژه در حوزه ساخت وساز شهروندان 
بتوانند از حقوق خود آگاه شــوند. به گفته 
وي، بسياري از شهروندان از حقوق خود در 
حوزه ساخت و ساز مطلع نيستند و همين 
امر زمينه رانت را به وجود مي آورد. به نظر 

تندگويان بيمه آتش نشــاني نيز ازجمله 
مواردي است كه مي تواند در شرح خدمات 
دفاتر گنجانده شود. بعد از اين نوبت به اقبال 
شاكري، رئيس كميته عمران شورا رسيد. 
وي در رابطه با موضوع حفاري بيان داشت: 
كل فرايند حفاري به دفاتر خدمات محول 
نشود بلكه دفاتر مجاز باشند كه اين اقدام 
را به شرط داشتن تمام الزامات ابلاغ شده 
انجام دهند. وي افــزود: حفاري يك اقدام 
تخصصــي و چند وجهي اســت؛ بنابراين 
محول كردن يكباره آن به دفاتر خطرناك 
است. اين امر بايد به صورت پايلوت در يكي 
از مناطق اجرا شود. محمد سالاري، رئيس 
كميســيون شهرســازي و معماري شورا 
نيز با بيــان اينكه اين دفاتر ايجاد شــود و 
شهروندان به جاي شهرداري ها به اين دفاتر 
مراجعه كنند تا هم در فرايند رســيدگي 
به درخواســت هاي مردمي تسهيل گري 
شــود و هم از مجموعه مشــكلات حوزه 
شهرســازي مناطق و مراجعه شهروندان 
تهراني به شهرداري ها كاسته شود و شاهد 
شفاف سازي ، افزايش تسهيلات و كاستن از 
بوروكراسي شديد ارائه خدمات در اين حوزه 
باشيم. وي ادامه داد: اين در حالي است كه 
با گذشت10ســال از ايجاد دفاتر خدمات 
الكترونيك شــهر، نه تنها برون سپاري اين 
وظايف از شــهرداري صورت نگرفته، بلكه 
تعداد پرســنل معاونت هاي شهرســازي 
مناطق 22گانه در اين بخش افزايش يافته 
است. شــهروندان تهراني نيز از اينكه در 
فرايند درخواست گواهي هاي صدور پروانه 
و عدم خلاف و پايان كار موازي كاري جدي 
بين دفاتر خدمات الكترونيك شهر تهران 
و معاونت هاي شهرسازي مناطق 22گانه 
وجود دارد، ناراضي انــد و دچار بلاتكليفي 
شده اند. در پايان ســالاري ضمن تأكيد بر 
لزوم تعيين تكليف قطعــي دفاتر خدمات 

الكترونيك شــهر و برون ســپاري كامل 
وظايف به آنها خواســتار الحاق تبصره اي 
بــراي تعييــن تكليــف اين دفاتر شــد.
اين عضو شــوراي شــهر تهــران افزود: 
درصورتي كه اين تبصــره به لايحه مذكور 
اضافه نشود، طرحي دوفوريتي را به منظور 
برون ســپاري كامل وظايف تصديگري در 

اين حوزه ارائه خواهم كرد.
در ادامــه مهدي چمران، رئيس شــوراي 
اســلامي شــهر تهران درخصوص ميزان 
افزايــش تعرفه ها گفــت: در مصوبه قبلي 
تبصــره اي وجــود دارد مبني بــر اينكه 
شهرداري تهران موظف است براساس نرخ 
تورم سالانه لايحه افزايش تعرفه را به شورا 
ارائه دهد، اكنون هم كه نرخ تورم 10درصد 
است؛ بنابراين با در نظر گرفتن پيشنهادهاي 
كميسيون ها همان نرخ تورم سالانه براي 

افزايش تعرفه هاي دفاتــر خدمات در نظر 
گرفته شود. در نهايت جمع بندي چمران 
يعني افزايش درصــدي تعرفه هاي دفاتر 
خدمات الكترونيك شــهر بــا رأي موافق 

اكثريت اعضاي شورا به تصويب رسيد. 

تصويب فوريت كنترل خريدهاي خارجي
در جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران يك 
فوريت «نظارت و كنترل خريدهاي خارجي 
در شــهرداري تهران» نيز از سوي اعضا به 
تصويب رسيد. به پيشنهاد محسن سرخو، 
رئيس كميته حمل ونقل شــوراي شــهر 
تهران يك فوريت كنترل و نظارت واردات و 
خريدهاي خارجي توسط شهرداري تهران 
به منظور حمايت از اشتغال و توليد داخلي 
در راستاي اجراي پيام نوروزي مقام معظم 
رهبري مطرح شده است. سرخو در تشريح 

اين موضوع گفــت: بدين منظور كميته اي 
متشكل از روساي كميسيون هاي تخصصي 
شوراي شهر و نماينده شهردار تهران زيرنظر 
رئيس شوراي شهر تشكيل مي شود و خريد 
و واردات كالاهاي خارجي كه در كشــور 
توليد مي شوند صرفا با تصويب اين كميته 
انجام خواهد شــد. اين عضو شوراي شهر 
تهران با بيان اينكه هدف نهايي اين است 
كه كالاهاي خارجي كه مشابه آنها در كشور 
توليد مي شوند، خريداري نشوند، افزود: ما 
همچنين قصد داريم آنچه الان وارد مي شود 
و در كشور توليد نمي شود، همانند برخي 
قطعات مترو را با همــكاري مراكز علمي و 

دانشگاه ها به سمت توليد داخلي ببريم. 

  برنامه ريزي  براي جمع آوري سيلاب ها
رئيس شوراي شــهر تهران جلسه ديروز را 
با بيان مطالبي درخصــوص اقدامات اخير 
آمريكا آغــاز كرد. مهدي چمــران با بيان 
اينكه آمريكايي ها با اقدامات خشــونت بار 
خود بار ديگر نشــان دادند كه تنها در فكر 
ترساندن ملت هاي ديگر هســتند افزود: 
كشــورهاي دنيا چنــدان تحت تأثير قرار 
نمي گيرند. وي با اشــاره به اقدامات اخير 
آمريكا ازجمله بمباران موشكي سوريه و نيز 
آزمايش بمب 10 تني در افغانستان گفت: 
حمله به 2كشور مســتقل بار ديگر چهره 
خشونت طلب و جنگ طلب آمريكايي ها را 
به دنيا نشان داد. وي ادامه داد: آمريكايي ها 
دوباره دندان تيز كرده اند تا ملت هاي دنيا را 
بترسانند و كدخدايي خود را نشان دهند.   
رئيس شوراي شهر تهران همچنين ضمن 
ابراز همدردي با حادثه ديدگان ســيل در 
استان هاي كشور، گفت: بايد با برنامه ريزي 
صحيــح بتوانيم ايــن حجــم از آب ها را 
جمع آوري كنيم تــا در جهت رفع كمبود 

آب استفاده شود. 

تغيير تعرفه دفاتر خدمات الكترونيك تهران
 گزارش فني و حقوقي حادثه پلاسكو در جلسه بعدي شوراي شهر تهران قرائت خواهد شد

 در حالي كه تا انتخابات  شوراهاي شهر و روستا يك ماه 
ديگر باقي مانده، مديران شهري كشور نيازهاي شهرهاي نوسازي

كشــور را به كانديداهاي شــوراها يادآور مي شــوند. 
مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران يكي از مهم ترين دغدغه هاي 

اعضاي شوراي شهرهاي كشور را توجه به بافت فرسوده دانست. عباداالله 
فتح اللهي در اين باره گفت: تمام افرادي كه براي اداره آتيه كشور حرف 
دارند بايد در حوزه نوسازي بافت هاي فرسوده نيز حرفي براي گفتن 
داشته باشند. مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران با اشاره به بيانات 
مقام معظم رهبري در ســال 96 و تبيين شــعار «اقتصاد مقاومتي؛ 
توليد - اشتغال» از سوي ايشان، خاطرنشان كرد: نوسازي بافت هاي 
فرســوده را جزئي از بطن اقتصاد مقاومتي مي دانيم و معتقديم كمتر 
حوزه كاري در كشور وجود دارد كه شــفاف تر از حوزه نوسازي بتواند 

تأثير بسزايي در اشتغال زايي و توليد داشته باشد. فتح اللهي در اين باره 
توضيح داد: قريب به 2 هزار رشته تخصصي در صنعت ساخت وساز و 
توليد مسكن ازجمله برق، الكترونيك، فلز، چوب و غيره دخيل هستند 
و پشتوانه آنها ده ها كارخانه اي است كه اكثراً امروزه خاك مي خورند و 
نيروهاي مهندسي و كارگري آنها با ظرفيت كمتر از 10 درصد در حال 
كارند و بيكاري پنهان را در دل اين كارخانجات توليدي تجربه مي كنند.
وي با تأكيد بر اينكه اشتغال مستقيم در ساخت وساز مسكن موجب رونق 
جريان فعال توليد در كارخانجات، شبكه هاي توزيع كننده و خدماتي 

مي شود، از مديران دفاتر خدمات نوسازي خواست نسبت به ارائه برنامه ها 
و پيشنهادهاي خود در اين رابطه اقدام كنند تا بتوان از حمايت هاي ملي 
كه در اين راستا به وجود خواهد آمد، بهره برداري كرد و از ظرفيت ها و 
امكانات ساير نهادهايي كه جدا از شبكه دولت در زمينه مسكن فعاليت 
دارند، اســتفاده كرد. توجه به مؤلفه هاي تشكيل دهنده بازار مسكن و 
تحليل آن، آسيب شناسي، نقد و ارائه پيشــنهاد هاي اصلاحي جهت 
تكميل و ارتقاي بسته هاي تشويقي نوسازي از ديگر مواردي بود كه از 

سوي مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران   مطرح شد.

نامزدهاي انتخابات براي نوسازي 
بافت فرسوده برنامه داشته باشند 

 بهره برداري از 2 نيروگاه
 كوچك مقياس خورشيدي

رئيس مركز مديريت محيط زيســت 
و توســعه پايــدار شــهرداري تهران 
گفــت: بهره بــرداري از نيروگاه هاي 
كوچك مقياس خورشــيدي در سوله 

بحران ازگل و بوستان آبشار آغاز شد.
محمدمهدي گلمكاني اظهار كرد: در 

راستاي تحقق اهداف شهرداري تهران درخصوص الزام در توسعه 
انرژي هاي تجديدپذير در سطح مناطق پايتخت، تاكنون 10نيروگاه  

كوچك مقياس خورشيدي در تهران به بهره برداري رسيده است. 
وي با اشاره به اينكه اين مركز با همكاري مناطق يك و 22 اقدام به 
ايجاد نيروگاه هاي كوچك مقياس خورشيدي در سوله بحران ازگل 
و بوستان آبشار كرده است، افزود: اين نيروگاه هاي كوچك مقياس 
با ظرفيت 10تا 20كيلووات برق در بوستان ها و ساختمان هاي تحت 
پوشش شهرداري تهران مورد بهره برداري قرار گرفتند. رئيس مركز 
مديريت محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران افزود: هدف 
از اين كار كاهش مصرف انرژي برق و توسعه انرژي هاي تجديدپذير 
در پايتخت بوده  است. تاكنون 10بوستان پايتخت به عنوان بوستان 
انرژي به ســامانه هاي خورشيدي تجهيز شــده اند و به استفاده از 

انرژي هاي تجديدپذير روي آورده اند.

مصوبه اي پيش روي شوراي شهر
ارديبهشت ماه سال94 شوراي اسلامي شــهر تهران مصوبه اي به 
تصويب رساند كه براســاس آن مديريت شــهري ملزم به توسعه 

انرژي هاي نو تجديدپذير شده است.
براساس اين مصوبه شهرداري تهران ملزم است  انواع انرژي هاي نو و 
تجديدپذير شامل انرژي هاي خورشيدي، آبي، بادي، زمين گرمايي، 
زيست توده و پيل سوختي را در شهر تهران و در حوزه هاي فضاي 
عمومي، تاسيسات و تجهيزات شــهري، حوزه ابنيه و ساختمان و 
حوزه حمل ونقل عمومي توسعه دهد. پس از احداث بوستان هاي 
انرژي و همچنين نصب سلول هاي خورشيدي در بوستان ها، سالانه 
5درصد صرفه جويي در مصرف انرژي  بوســتان هاي شــهر تهران 
صورت گرفته است و قرار اســت تا پايان برنامه (1397) دست كم 
20درصد از انرژي مصرفي آنها نيز با استفاده از انرژي هاي نو صورت 
گيرد. تاكنون 20درصد انرژي روشنايي مورد نياز تابلوهاي تبليغاتي، 
ايستگاه ها و پايانه هاي اتوبوس و تاكسي، چراغ ها  و علائم راهنمايي، 
ميادين ميوه و تره بار، سرويس بهداشتي عمومي، غرفه هاي بازيافت 
و آرامستان ها توسط انرژي هاي نو تأمين شده و قرار است تا پايان 
برنامه دوم توسعه شهرداري به 80درصد تأمين انرژي برسد. قرار 
است كه سالانه 4درصد از انرژي ساختمان هاي شهرداري تهران از 
طريق انرژي هاي تجديدپذير تأمين شود و در پايان برنامه 16درصد 
از كل انرژي مصرفي ساختمان هاي شهرداري در سراسر شهر تهران 
توسط انرژي هاي نو تأمين شود كه در تلاش براي دست يافتن به 

اين هدف هستيم.
براساس پيش بيني كارشناسان، تهران طي 2 سال آينده به بيش از 
20مگاوات انرژي از منابع زيست توده (پسماند) شهري دست پيدا 
مي كند؛ اتفاقي كه هم اكنون در بسياري از شهرهاي بزرگ جهان در 
دست توسعه است. اما توسعه انرژي هاي نو در شهر تهران و استفاده 
از انرژي هاي نو با توجه به مصوبه شوراي شهر، گامي مهم است كه 
ستاد محيط زيست شــهرداري براي دســت يافتن به آن اقدامات 

گسترده اي انجام داده است.

 تمهيدات عمراني براي روان سازي  ترافيك 
معابر پيراموني نمايشگاه كتاب

تمهيدات عمراني شهرداري تهران به منظور روان سازي  ترافيك معابر 
پيراموني مجتمع نمايشگاهي شهر آفتاب و همچنين افزايش ايمني 
تردد عابران پياده تا پيش از برگزاري سي امين نمايشگاه بين المللي 

كتاب تهران به اتمام مي رسد.
عليرضا جاويد، معاون فني و عمراني شهرداري تهران ضمن اعلام 
خبر فوق افزود: از اسفند ماه سال گذشته، متعاقب اتمام مطالعات 
و طراحي هــاي معاونــت حمل ونقل و ترافيك و بــا هدف كاهش 
مشكلات ترافيكي معابر پيراموني مجتمع نمايشگاهي شهر آفتاب، 
مجموعه اي از اقدامات عمراني شامل محوطه سازي ، اصلاح هندسي 
برخي معابر و احداث مسيرهاي دسترسي و همچنين احداث يك 
زيرگذر عابر پياده در دستور كار ســازمان مهندسي و عمران شهر 

تهران قرار گرفت.
وي اصلاح هندسي ورودي شرقي مجتمع نمايشگاهي شهر آفتاب، 
اصلاح مسيرهاي عبور خودروهاي ون و اتوبوس هاي شهري براي 
تسهيل تردد بازديدكنندگان، تعريض باندهاي رفت و برگشت بلوار 
علامه عسگري با هدف افزايش ظرفيت ترافيكي، احداث يك مسير 
800متري حدفاصل دانشگاه هاي شاهد و يادگار امام(ره) به منظور 
تسهيل ترافيك بين پاركينگ هاي شمار ه 1و 2و همچنين اجراي 
عمليات روكش آسفالت در مسير حدفاصل دانشگاه شاهد تا جاده 
مرجان آباد با هدف بهبود دسترسي خودروهاي حمل ونقل عمومي 
به درب غربي نمايشگاه را مجموعه اي از اقدامات انجام شده در اين 
زمينه دانست و يادآور شد: با توجه به احداث يك دستگاه زيرگذر 
عابر پياده به طول 40متــر و همچنين تأمين مســير پياده راه از 
محل پاركينگ ها تا در شرقي نمايشــگاه به طول 400متر، امسال 
بازديدكنندگان از نمايشگاه كتاب تردد ايمن تري در معابر پيراموني 
مجتمع نمايشگاهي شهر آفتاب داشــته و تردد آنها از عرض بلوار 

علامه عسگري حذف خواهد شد.
به گفته معاون فني و عمراني شهرداري تهران، براي اجراي اقدامات 
عمراني يادشده 1200مترمكعب عمليات خاكي، 1900مترمكعب 
بتن غلتكي (RCC) و 8000تن آســفالت انجام شده و 800قطعه 
تابلو و علائم هشداردهنده ترافيكي نصب شده است. احداث چاه هاي 
جذبي به منظور جلوگيري از آبگرفتگي سطح پاركينگ ها از ديگر 

فعاليت هاي انجام شده در اين زمينه است.

گزارش 2

با توجه  به نرخ تورم ساليانه افزايش 10 درصدي براي خدمات دفاتر الكترونيك تصويب شد.    عكس: سعيد گنجي 

  پيشرفت 30درصدي پروژه زيرگذر 
كوي نصر

معاون فني و عمراني شهرداري تهران با تأكيد 
بر اينكه زيرگذركوي نصر تا پايان شهريور ماه 
به بهره برداري خواهد رســيد، گفت: عمليات 
اجرايي پروژه احداث زيرگذر كوي نصر (تقاطع 
بزرگراه هاي جلال آل احمد و شــهيد چمران) 
تاكنون 30درصد پيشرفت داشته است.عليرضا 
جاويد با بيان اين مطلب افزود: در همين راستا 
عمليات جابه جايي كابل هاي برق و رفع معارض 
خطوط لولــه آب در محدوده پــروژه به اتمام 
رسيده  است.وي افزود: در وضع موجود تقاطع 
بزرگراه شهيد  چمران با بزرگراه جلال آل احمد، 
3خط عبوري در هر باند بزرگراه جلال آل احمد 
در محل تقاطع با بزرگراه شهيد چمران به 2خط 
كاهش پيدا مي كند كه ايــن گلوگاه ترافيكي 
علاوه بر افزايش زمان سفر و مصرف سوخت، 
كاركرد تقاطع هاي تازه بهره برداري شــده در 
بزرگراه شهيد گمنام را به ويژه در ساعات اوج 
ترافيك تحت الشعاع قرار مي دهد.جاويد تأكيد 
كرد: با بهره برداري از پــروژه احداث زيرگذر 
كوي نصر، يك مسير زيرگذر با 3 خط عبوري در 
هر يك از باندهاي شمالي و جنوبي، جايگزين 
پل موجود اين تقاطع خواهد شد.معاون فني و 
عمراني شهرداري تهران همچنين درخصوص 
ضرورت برچيده شدن پل فلزي روگذر نصر با 
بيان اينكه عمر مفيد بهره برداري از اين پل رو 
به اتمام بود، گفت: اين پل موقت براساس بار و 
مختصات ترافيكي سال هاي قبل ساخته شده 
بود و در زمان ساخت نيز به صورت موقت براي 

عبور و مرور شهروندان ايجاد شده بود.
 

   كاهش پوشــش گياهي با برداشت 
بي رويه شن و ماسه

عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي 
گفت: با برداشت بي رويه شن و ماسه، پوشش 
گياهي كشور در حال كاهش است.شمس االله 
شريعت نژاد در اين باره اظهار داشت: با توجه به 
اينكه حفاظت از منابع پايه ازجمله آب و خاك 
از اهميت ويژه اي برخوردار است اما متأسفانه با 
برداشت بي رويه شن و ماسه، پوشش گياهي 
كشور، روند رو به كاهشــي را در پي دارد. وي 
تصريح كرد: متأسفانه با توجه به تمامي تذكرات 
انجام شده به مســئولان اجرايي اما همچنان 
برداشت بي رويه از شــن و ماسه ادامه دارد كه 
ادامه اين روند ناشي از ضعف شديد مديريتي، 
بي توجهي به حفظ منابع طبيعي و عدم تدوين 
برنامه هاي مثمرثمر است. شريعت نژاد با اشاره 
به اثرات مخرب برداشت بي رويه شن و ماسه 
 ادامه داد: تخريب پل ها و از بين رفتن بســتر 
رودخانه ها ازجمله مهم تريــن اثرات مخرب 
برداشت بي رويه شن و ماسه هستند كه اين امر 
ناايمن شدن بستر رودخانه ها در بارندگي هاي 
شديد را به دنبال خواهد داشت. به گفته عضو 
كميســيون كشــاورزي، آب و منابع طبيعي 
براي رفع اين مشــكل بايد در ابتدا مسئولان 
اجرايي عزم و همت جدي خود را براي اجراي 
برنامه هاي عملياتي بــه كار گيرند و قانونگذار 
نيز اگر قانونــي را در اين زمينه بــراي بهبود 
شرايط به تصويب رساند، وظيفه نظارتي خود 

را دنبال كند.

مديرعامل ســتاد مركزي معاينه فني 
تهران گفت: متأســفانه لايحه كاهش معاينه فني 

سن معاينه فني از 5 سال به 2سال تنها 
با كاهش يكســاله به تصويب رســيد كه چراغ سبز 
به خودروســازان اســت و نماينــدگان مجلس بايد 

پاسخگوي آلودگي هواي امسال باشند.
سيدنواب حسيني منش با ابراز تأسف از تصويب لايحه 
كاهش يكساله سن معاينه فني اظهار كرد: متأسفانه 
پس از 3سال انتظار براي بررسي كاهش سن معاينه 
فني از 5سال به 2سال شــاهد كاهش يكساله آن از 
سوي نمايندگان مجلس بوديم كه با لابي قدرتمند 
وزارت صنعت و خودروســازان انجــام گرفت و راه 

بازگشتي نيز وجود ندارد.
مديرعامل ستاد مركزي معاينه فني با بيان اينكه سن 
گارانتي قطعات 2سال و سن معاينه فني 4سال است، 
گفت: تصميم نمايندگان مجلس به مردم ضررهاي 
جبران ناپذيري وارد مي كند؛ چراكه هم بايد آلودگي 
هوا را تحمل كنند و هم هزينه هاي گزاف قطعاتي را 
كه در معاينه فني رد مي شوند و گارانتي آنها گذشته 
را پرداخت كنند. از اين رو پيشنهادي براي نمايندگان 
مجلس داريم تا در قالب تبصره اي گارانتي كاتاليست 
و ديگر قطعاتي كه در ارتباط مســتقيم با آلايندگي 
هوا هستند را دوبرابر سن معاينه فني قرار دهند. وي 
تأكيد كرد: در ديگر كشــورها ازجمله ايالات متحده 
ســن معاينه فني را دوبرابر گارانتــي خودرو در نظر 

مي گيرند كه خودروساز در صورت بروز مشكل موظف 
به پرداخت هزينه و رفع آن باشد.

حسيني منش اين اقدام نمايندگان مجلس را چراغ 
سبزي به خودروسازان دانست و عنوان كرد: تصويب 
اين لايحه عدم نظارت براي خودروســازان داخلي را 
پررنگ مي كند و متأسفانه قطعات خودروهاي وارداتي 
به مقصد ايران نســبت به ديگر كشورها از مرغوبيت 
كمتري برخوردار اســت كه تصويب اين لايحه مهر 
تأييدي بــر عدم نظارت بر خودروهــاي وارداتي نيز 
محســوب مي شــود كه با اتمام دوره گارانتي ديگر 
مسئوليتي در برابر خودرو ندارند. وي با اشاره به توجيه 
نمايندگان مجلس در تصويب كاهش يكساله لايحه 
گفت: نمايندگان مجلس اتلاف وقت مردم در مراكز 
معاينه فني را يكي از علت هــاي تصويب اين لايحه 
عنوان كردند؛ اين در حالي اســت كه از 3ميليون و 
800هزار خودرو، ظرفيت كنترل 2ميليون و 400هزار 

خودرو را داريم. 

تأخير در ابلاغ قانون جديد
مديرعامل ستاد مركزي معاينه فني با تأكيد بر اهميت 
معاينه فني در كاهش آلودگي هوا ادامه داد: هم اكنون 
معاينه فني مجاز در كشور اجرا مي شود و هنوز معاينه 
فني برتر اجرايي نشده كه با اجرايي شدن آن 80درصد 
خودروها مجوز تردد در شــهر را كسب نمي كنند. از 
اين رو وزارت كشور ابلاغ آن را به تأخير انداخته است 

تا خودروها استاندارد لازم را كســب كرده و معاينه 
فني به شكل پلكاني اجرا شود. با اين حال نمايندگان 
مجلس دقــت كافي براي تصويب لايحــه را در نظر 
نداشــتند و دود اين بي دقتي به چشم مردم خواهد 
رفت. حســيني منش با ابراز تأســف از اين موضوع 
خاطرنشــان كرد: آيا نمايندگان مجلس پاسخگوي 

آلودگي هواي امسال خواهند بود؟ 

بي توجهي به الگوها
مديرعامل اتحاديه سازمان هاي حمل ونقل همگاني 
كشور هم با تأكيد بر اينكه در بسياري از كشورهاي 
دنيا سن معاينه فني 2 سال است، افزود: كاهش تنها 
يكساله معافيت معاينه فني خودروهاي صفر تصميم 
درستي نبوده است. سعيد قيصر ضمن انتقاد از كاهش 
سن معاينه فني از 5 به 4 سال به جاي 2 سال گفت: در 
صنعت، اقتصاد و كشاورزي از كشورهاي توسعه يافته 
الگو مي گيريم اما در موضــوع مهمي همانند معاينه 
فني هيچ الگويي نمي گيريــم. در حقيقت نه تنها از 
كشورهاي توسعه يافته الگو نگرفتيم بلكه با كشورهاي 
عقب تر نيز مقايســه اي در اين حوزه نداشته ايم. وي 
افزود: اگر به كيفيت خودروهــاي توليدي خودمان 
اعتماد و اطمينــان داريم بايد ســن معاينه فني را 
2سال قرار دهيم و اگر اعتقادي نداريم بايد در جهت 
ارتقاي كيفيت توليدات خودروســازها گام برداريم، 
بي ترديد نبايد در پي حذف صورت مسئله ها باشيم.

وي به نطق هاي پيش از دستور برخي از نمايندگان 
در جلسه بررسي كاهش سن معاينه فني اشاره كرد و 
ادامه داد: برخي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي از 
تخلف مراكز معاينه فني صحبت كردند. اين موضوع 
راهكار دارد؛ مي توانيم قانون درستي وضع كنيم. قيصر 
تصريح كرد: برخي  نمايندگان نيز به تشكيل صف هاي 
طولاني مقابل درب مراكز اشاره كرده اند؛ البته شايد 
اين ضعف از سوي ما باشد كه فرهنگسازي نكرده ايم 
تا شهروندان در زمان و موعد مقرر به مراكز مراجعه 
كنند. نمايندگان مجلس شوراي اسلامي بايد درنظر 
مي گرفتند كه هم اكنون 14تا 16ميليون خودرو واجد 
شرايط مراجعه به مراكز داريم كه تنها در سال1395، 

8ميليون و 500 هزار خودرو مراجعه كرده اند و اين 
در حالي است كه در سال هاي گذشته حدود 4ميليون 
مراجعه كننده داشتيم. وي افزود: در دوره اي قانوني 
اعمال مي شود و شهروندان براي قرار نگرفتن مقابل 
قانون به صورت پرتراكم به مراكز مراجعه مي كنند لذا 
صف هاي طولاني ايجاد مي شــود. اگر افراد در زمان 

لازم بروند، صفي مشاهده نخواهيم كرد.
وي تأكيد كرد: معاينه فنــي، يك موضوع اجتماعي 
اســت كه مي تواند در حوزه ايمني و آلايندگي تأثير 
بسزايي داشــته باشــد. «حدود آلايندگي» توسط 
شوراي عالي محيط زيست براي اجرا ابلاغ شده و همه 

ملزم به اجراي آن هستند .

آيا نمايندگان مجلس پاسخگوي آلودگي هوا هستند؟

تذكرات و پيشنهادهاي اعضاي شوراي شهر تهران در سيصد و چهل و يكمين جلسه
مورد مطرح شدهنام عضو / كميسيون مربوطه

احمد مسجدجامعي
 سلامت و محيط زيست

پيشگيري از حوادثي همچون سيل در آذر بايجان نياز به برنامه ريزي از سوي دستگاه هاي متولي دارد و وقتي در برنامه هاي توسعه، مسيل هاي تاريخي را تبديل به مسير هاي رفت وآمد 
مي كنيم، خسارت هايي از اين دست قابل پيش بيني است. در سيل كن سال گذشته خسارات جاني آن با وجود سيل بندها كاهش يافت و در عين حال پس از آن حواشي رودخانه كن از 
ساخت وسازهاي بدون مجوز تا حدي پاك شد. بنابراين هشدار مي دهم كه بايد آمادگي لازم براي مقابله با اين قبيل حوادث در تهران را هم داشته باشيم. از طرفي با توجه به نزديك 
شدن به فضاي انتخابات، مواظب باشــيم دغدغه هاي انتخاباتي، ما را از فعاليت هاي شهري غافل نسازد. به عنوان نمونه نمايشــگاه كتاب تهران كه همزمان با انتخابات است فراموش 
نشود. سال گذشته با يك بارندگي خساراتي به ناشران وارد شد و بازديدكنندگان و غرفه داران گرفتار آن اوضاع نابسامان شــدند.  در ضمن جا دارد درباره بازسازي و اصلاح سيما 

و منظر سردر باغ ملي كه مورد توجه قرار گرفته است، پيشنهادي   ارائه شود. حالا كه سردر باغ ملي تعمير و مرمت شده، اتاقكي بالاي آن است كه مي تواند نقاره خانه تهران باشد. 

محسن سرخو
 عمران و حمل ونقل

شركت هاي پيمانكار پسماند اكنون حدود 160 ميليارد تومان از شهرداري تهران طلبكارند و هر زمان از بخش نقدي بودجه پيگيري كرديم، گفتند اولويت ما پرداخت به پيمانكاران 
پسماند و حقوق كارگران و كارمندان است. متأسفانه اخيرا متوجه شديم، شهرداري از صورت وضعيت پيمانكاران كسوراتي را كسر مي كند ولي آنها را به محل هاي قانوني خود ازجمله 
دارايي و تأمين اجتماعي پرداخت نمي كند. عدم پرداخت اين مبالغ موجبات وارد شدن خسارت به پيمانكاران را فراهم مي سازد و متأسفانه هم اكنون پيمانكاران پسماند 160 ميليارد 

تومان از شهرداري تهران مطالبات دارند كه بايد در اولويت پرداخت قرار بگيرد.

مجتبي شاكري
فرهنگي- اجتماعي

لحن مصاحبه برخي از اعضاي شوراي شهر در   هفته هاي اخير نسبت به 6 ماه   و يك سال قبل تغيير كرده اســت. برخي از اعضا اكنون به نحوي سخن مي گويند كه گويي پرچمدار دنبال 
كردن مطالبات مردم هستند. اين پرچمداري البته كار بدي نيست اما منوط به طي مراحل حقوقي آن است. اگر كسي در دفاع از مطالبات مردم در صحن، نظراتي ارائه نكرده و سكوت 
اختيار كرده است، همچنين تذكر خود را به صورت مكتوب   ارائه نداده و در ادامه مســير پيگيري تذكرش، طرح سؤال هم نكرده و هيچگاه هم سراغ استيضاح براي بازستاندن حقي 
كه به زعم او در حال پايمال شدن بوده، نرفته است، اكنون چطور در مصاحبه ها خود را پرچمدار دفاع از حقوق مردم معرفي مي كند؟ همچنين جا دارد از تشكيل كمپين «يك كتاب، يك 

امت» توسط سازمان زيباسازي با هدف تبيين سبك زندگي قرآني تشكر شود.  

احمد دنيامالي
 عمران و حمل ونقل (رئيس)

از اقدامات اخير كميسيون مشترك كلانشهر هاي دولت مي توان به تدوين آيين نامه اجرايي مشاغل و صنوف و فعاليت هاي شهري و نيز تهيه سند آسيب شناسي مديريت بحران براي 
تمام شهر هاي كشور خبر داد. در بحث لايحه مديريت شهري نيز بايد گفت همچنان اين امر بلاتكليف است و اگر قرار اســت اصلاحاتي روي آن انجام شود، بايد هر چه سريع تر عودت 

داده شود تا اين لايحه تعيين تكليف شود.

ابوالفضل قناعتي
 عمران و حمل ونقل

با توجه به پيش رو بودن فصل تابستان و استفاده شهروندان از فضاي سبز موجود، بازديدي در اين زمينه داشتيم كه نكته قابل توجه وضعيت نامناسب سرويس هاي بهداشتي پارك ها 
و بوستان ها بود. لذا مي طلبد در اين زمينه اقدامات موردنياز انجام شود. همچنين آسفالت خيابان ها وضعيت مناسبي ندارند و در برخي نقاط لكه گيري ها كم رنگ شده و تعداد چاله ها 

رو به ازدياد است. در اين زمينه نيز بايد اقدامات مورد نياز صورت گيرد.



خبرهاي كوتاه

اقتصاد
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  صادرات شيرخشك ايران به روسيه
به گزارش گمرك ايران، در راستاي تفاهم 
منعقدشده بين گمركات ايران و فدراسيون 
روسيه، موسوم به كريدور سبز، در فروردين 
امســال يكي از شــركت هاي توليدكننده 
فرآورده هــاي لبنــي كشــور، 700 تــن 
شيرخشك به ارزش يك ميليون و 400 هزار 

يورو به  روسيه صادر كرد.

  كاهش توليد سيمان
وزارت صنعت، معــدن و تجارت اعلام كرد: 
توليد سيمان در 11 ماه نخست سال95 برابر 
با 49ميليون و 579.8هزار تــن بود كه در 
مقايسه با عملكرد دوره مشابه در سال 94، 
افت 6.4درصدي داشت. علاوه بر اين ميزان 
توليد ســيمان در بهمن95 نيز نســبت به 
عملكرد ماه قبل (دي 95) 7.6درصد كاهش 

داشته است.

  تعيين قيمت مسكن مهر پرديس
ســعيد غفوري، مديرعامل شركت عمران 
پرديس با تأكيد بر اينكه سال گذشته قيمت 
مسكن مهر پرديس نهايي شده و سازنده ها 
نيز صورتجلســه آن را امضا كرده اند، گفت: 
براساس دستورالعمل وزارت راه و شهرسازي 
قيمت نهايي مسكن مهر پرديس تعيين شده 

 و تغيير نمي كند.

  رهاسازي آب سد لتيان
مديرعامل آب منطقه اي تهران از رهاسازي 
آب ذخيره سازي  شده پشت ســد لتيان با 
دبي 25مترمكعب در ثانيه براي پيشگيري 
از بروز سيلاب خبر داد. به گفته محمدرضا 
بختياري، پيش از اين آزادســازي آب سد 

اميركبير و سد كرج انجام شده بود.

  تورم 30 درصدي ميلگرد ونبشي
براساس گزارش مركز آمار از تغييرات قيمتي 
مصالح ســاختماني در نيمه اول سال 95 و 
مقايسه آن با مدت مشابه سال 94، گروه هاي 
لوله، پروفيل و ميلگرد بيشــترين افزايش 
قيمت را داشــته اند كه نبشي با 35درصد و 
ميلگرد با 30درصد افزايش قيمت بالاترين 

تورم در مصالح ساختماني را ثبت كرده اند.

 موضوع ورشكستگي بانك ها صحت ندارد 
عباس كمرئي، مديركل نظارت بر بانك ها و مؤسســات اعتباري بانك مركزي با رد ادعاي يكي از 
داوطلبان انتخابات رياست جمهوري درباره ورشكستگي بانك ها، تأكيد كرد: درصورت تكرار اين 
موضوع نادرست، بانك مركزي به عنوان مدعي، از طريق مراجع قضايي اقدام خواهد كرد. 

021230239022
پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

سبقت گازي ايران از قطر 
پس از 20 سال

سرانجام ايران در برداشت از ميدان گازي 
مشترك از رقيب همســايه اش پس از 

20سال سبقت گرفت. 
ديروز 6 فاز پارس جنوبي به بهره برداري 
رسيد تا حسن روحاني، رئيس جمهور از 
آن به عنوان روزي پرافتخار و به يادماندني 
براي تاريخ صنعت نفت ايران ياد كند. رئيس جمهور در مراسم افتتاح 
8مگاپروژه در پارس جنوبي تأكيد كرد: اينكه امروز مي بينيم در يك 
ميدان مشترك نفتي از همسايه خود و در حوزه بهره برداري سبقت 
مي گيريم و اينكه توليد ما از 240 ميليون مترمكعب گاز در روز پس 
از سه سال و نيم و در دولت يازدهم به 575 ميليون مترمكعب رسيده 
يعني بيش از 2,4 برابر شــده، به معناي آن است كه ما مي توانيم، اگر 
با هم باشيم و وحدت داشته باشيم مي توانيم، اگر دست به دست هم 
دهيم مي توانيم موفقيت دوباره، اقتصاد دانش بنيان و حركت به سمت 

قله هاي پيشرفت داشته باشيم.
براساس اعلام وزارت نفت، براي اجراي فازهاي 17 و 18، 19 و 20 و 
21 پارس جنوبي و طرح توسعه لايه نفتي اين ميدان مشترك گازي و 
طرح هاي پتروشيمي 20 ميليارد دلار سرمايه گذاري شده و هر دو فاز 
پارس جنوبي سالانه 3، 5 تا 4ميليارد دلار در آمد ارزي ايران را افزايش 
مي دهد و در كمتر از 2 سال همه سرمايه گذاري ها در اين پنج فاز (21، 

20، 19، 18، 17) به اقتصاد ملي بازمي گردد.
اين گزارش مي افزايد: هدف از اجراي فازهاي 17 و 18 پارس جنوبي 
توليد روزانه 56,6 ميليون مترمكعب گاز 75 تن ميعانات گازي، توليد 
روزانه 400 تن گوگرد، توليد ســالانه يك ميليون تن اتان به منظور 
تأمين پتروشيمي و توليد سالانه 1.05 تن گاز مايع ال پي جي (پروپان 
و بوتان) است. از سوي ديگر با اجراي فاز 20 و 21 پارس جنوبي روزانه 
56,6 ميليون مترمكعب گاز غني، 75 هزار بشــكه ميعانات گازي، 
400 تن گوگرد و توليد سالانه 1.05 ميليون تن گاز مايع ال پي جي 
(پروپان و بوتان) و يــك ميليون تن اتان به منظــور تأمين خوراك 

واحدهاي پتروشيمي توليد خواهد شد.
همچنين هدف از اجــراي فاز 19 پارس جنوبي توليــد روزانه 56,6 
ميليون مترمكعب گاز غني، 75 هزار بشكه ميعانات گازي، 400 تن 
گوگرد و همچنين توليد ســالانه 1.05 تــن گاز مايع(LPG پروپان 
و بوتان)، يك ميليــون تن اتان به منظور تأمين خــوراك واحدهاي 
پتروشيمي اعلام شده است. خبر ديگر اينكه ديروز طرح توسعه لايه 
نفتي پارس جنوبي به بهره برداري رســيد. كه مجموع نفت درجاي 
آن بين يك ميليارد و 500 ميليون تا 4ميليارد بشــكه تخمين زده 
مي شود. بيژن زنگنه وزير نفت هم با اشاره به اينكه اوج تحريم ها عليه 
ايران در دوسال و نيم دولت يازدهم به جز يك سال آخر بود و ما براي 
عبور از مسير توسعه با جاده آسفالت و راه صاف روبه رو نبوديم، گفت: 
با اين شرايط 11 فاز به نتيجه رسيد و ظرفيت توليد و پالايش از 240 
ميليون مترمكعب در ميانه ســال 92 به 570 ميليون مترمكعب در 

شرايط فعلي رسيد.

گزارش خبري

« نه تنهــا در كوتاه مــدت 
اميــدي بــه ورود قطــب خودرو

جديدي براي توليد و عرضه 
خودروهاي پر تقاضا نيســت، بلكه قيمت 
خودرو در بازارهــاي جهاني نيز به گونه اي 
است كه فكر نمي كنم كسي حاضر باشد تا با 
اين قيمت ها براي توليــد و عرضه چنين 
خودروهــاي كم قيمــت در كشــورمان 
سرمايه گذاري كند، با اين شرايط شوراي 

رقابت در بازار خودروهاي داخلي مي ماند».
اين تازه ترين رويكرد رئيس شوراي رقابت 
به آزادســازي قيمت خودروهاي داخلي 
است. رضا شــيوا در گفت وگو با خبرنگار 
ما تأكيــد كرد كــه حتــي قراردادهاي 
جديد خودروسازان با شــركاي خارجي 
نيز به دليــل عرضه خودروهــاي بيش از 
50 ميليــون تومان موجب رفــع انحصار 
از بــازار خودروهاي پرتقاضا نمي شــود. 
اكنون نيز بــازار خودروهــاي 50تا بيش 
از 200ميليــون تومانــي به دليــل تنوع 
وارد كننــدگان و عرضه كنندگان اينگونه 

خودروها كاملا رقابتي اســت و در نتيجه 
اجرايي شدن چنين قراردادهايي نيز منجر 
به رفع انحصار از بازار خودروهاي پرتقاضا 
با قيمت كمتر از 40ميليون تومان نخواهد 
شد. حتي انجام چنين سرمايه گذاري هايي 
نيز در كوتاه مدت قادر نخواهد بود تا شرايط 
توليد و عرضه خودروهــاي انحصاري در 
بازار كشورمان را به گونه اي تغيير دهد كه 
شوراي رقابت را متقاعد به آزادسازي قيمت 
اينگونه خودروها كند. به گفته وي، شوراي 
رقابت براســاس تكاليــف قانوني خود در 
زمينه نظارت بر بازارهاي انحصاري، ناگزير 
به ادامه تعيين ضوابط و دستورالعمل هاي 
قيمت گذاري و نظارت بر بازار خودروهاي 

پرتقاضاي داخلي خواهد بود.

درخواستي كه مسكوت ماند
خــروج خودروهــاي داخلي از شــمول 
دستورالعمل قيمت گذاري شوراي رقابت 
رويكردي است كه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت طي چند ســال گذشــته دنبال 
كرده و اين وزارتخانــه قبلا طي نامه اي به 
شــوراي اقتصاد خواســتار تعيين قيمت 
خودروهاي داخلي براســاس قيمت هاي 

حاشــيه بازار و با نظارت سازمان حمايت 
همانند خودروهاي وارداتي شد. گرچه هنوز 
شوراي اقتصاد پاسخي به اين درخواست 
وزارت صنعت نداده اســت اما مسئولان 
اين وزارتخانه و خودروسازان با استناد به 
رشد تيراژ توليد و تنوع خودروهاي موجود 
در بازار همچنــان بر آزادســازي قيمت 
خودرو تأكيد دارند. زمزمه هاي آزادسازي 
و افزايش قيمت خودروهــاي داخلي در 
حالي به گوش مي رسد كه رئيس شوراي 
رقابت تأكيد كرد، 2خودروساز بزرگ كشور 
تمايلي به شكل گيري رقيبي براي خود در 
بازار خودروهاي پرتقاضا ندارند و از سوي 
ديگر ســرمايه گذاري تأثير گذاري توسط 
ســاير افراد حقيقي يا حقوقي براي توليد 
و تنــوع عرضه اينگونــه خودروها صورت 

نگرفته است.

انحصار غيرطبيعي خودروسازان
به گفته شيوا، برخلاف انحصار طبيعي كه 
امكان فعاليت رقبا به دليل سياســت هاي 
حاكميتي، هزينه بالا يا نبود صرفه اقتصادي 
وجود نــدارد (مانند راه آهــن، تلفن ثابت 
و...)، انحصــار حاكم بر صنعــت خودرو 
جزو انحصار غيرطبيعي اســت كه گرچه 
متقاضيان مي توانند در اين صنعت رقابت 
كنند، امــا مقاومت هاي خودروســازان و 
سياستگذاري هاي دســتگاه هاي دولتي 
مانع ورود رقباي جديــد به توليد و عرضه 
خودروهاي پرتقاضا و شكل گيري رقابت 

بيشتر در بازار شده است.
وي تأكيد كرد: اكنون شوراي رقابت فقط 
در بازار خودروهاي پرتقاضاي داخلي كه 
انحصاري است، دســتورالعمل و ضوابط 

قيمت گذاري را تعيين مي كند.

خودرو مشمول قيمت گذاري مي ماند
شيوا: تا زماني كه بازار خودروهاي داخلي رقابتي نشود، شوراي رقابت قيمت گذاري مي كند

اظهارات رئيس شوراي رقابت را در هم افزا بشنويد.

   شوراي رقابت متولي تشخيص رقابتي شدن بازار خودرو 
رئيس شوراي رقابت اعلام كرد كه تا زماني كه بازار خودرو با ورود توليد كنندگان جديد رقابتي نشود 
و توليدكنندگان كنوني خودروهاي پرتقاضاي رده قيمتي متوسط و پايين (20تا 40ميليون تومان) 
را به صورت انحصاري توليد و عرضه كنند، اين خودروها مشمول ضوابط قيمت گذاري شوراي رقابت 
خواهد بود. به گفته وي در كره جنوبي نيز 2شركت كيا و هيوندايي سهم عمده بازار اين كشور را 
در اختيار دارند اما عملا 2شركت مستقل و رقيب بوده، اعضاي هيأت مديره آنها مشترك و دولتي 
نيســت و اگر اين دو شــركت براي تعيين ضوابط قيمت و عرضه خودرو با يكديگر تباني داشته 
باشند، مرتكب جرم شده اند. شيوا افزود: تعيين مصاديق خروج خودروهاي پرتقاضاي داخلي و 
تصميم گيري در زمينه باقي ماندن يا خروج آن از دستورالعمل  قيمت گذاري نيز بر عهده شوراي 
رقابت است. اگر شوراي رقابت به چنين مصاديقي برسد، به عموم مردم و خودروسازان، رقابتي 
شدن بازار خودروهاي رده قيمتي متوسط و پايين را اعلام خواهد كرد و نياز به اعلام يا نامه نگاري 
با هيچ دستگاه دولتي و تشكل صنفي ندارد. همان كاري كه شورا در مورد برخي خودروها مانند 
تندر90 اتوماتيك، ساندرو، ساندرو استپ وي، سراتو و... به دليل وجود چند خودرو رقيب انجام داد.

مرغ بايد حداكثر7500 تومان فروخته شود
درحالي كه قيمت گوشــت مرغ 
در بازار پس از چند هفته ثبات و 
كاهش نسبي قيمت، دوباره رو به 
افزايش حركت مي كند، عليرضا 
ولي، مديرعامل شركت پشتيباني 
امور دام مي گويد: هيچ مشكلي در 

بازار عمده فروشي و تأمين گوشت مرغ در ميادين عرضه مختلف وجود 
ندارد و وزارت جهادكشاورزي به عنوان مسئول تأمين اين محصولات 
اساسي پروتئيني مشــكلي در حوزه تأمين بازار احساس نمي كند. به 
گزارش ايسنا، او با اشــاره به اينكه فعلا هر كيلو مرغ در ميادين ميوه و 
تره بار 6100 تومان عرضه مي شود، تأكيد مي كند: در اين شرايط قيمت 
منطقي گوشت مرغ براي مصرف كننده نهايتا كيلويي 7200 تا 7500 
تومان است و اگر فروشنده اي گوشت مرغ را بيش از اين قيمت عرضه 

مي كند، دستگاه هاي نظارتي بايد با آن برخورد كنند.

افزايش قيمت نان در راه است
رئيس اتحاديــه نان هاي حجيم 
و نيمه حجيــم مي گويد: فقدان 
نرخ گذاري نان، اعتراض نانوايان 
در سراسر كشور را به همراه داشته 
و تنها نسخه شــفابخش در اين 
حوزه، يكسان سازي نرخ گندم و 

آرد است. محمدجواد كرمي با اشاره به ثبات نرخ نان از سال 93، مي افزايد: 
به رغم افزايش هزينه هاي دستمزد كارگري و سربار، قيمت نان به دليل 
حساسيت هاي دولت افزايش نيافته اســت كه ادامه اين روند، كاهش 
كيفيت نان و وزن چانه را به همراه خواهد داشــت. او مي گويد: دولت 
هركيلو گندم را هزار و 350تومان مي خرد و آرد آن  را به قيمت900 تومان 
به آزادپز هــا و 665 تومان بــه نانوايي هاي يارانه اي مي فروشــد. وي 
يكسان ســازي  نرخ آرد و گندم را ضروري عنــوان مي كند و مي گويد: 

طبيعي است كه با يكسان سازي  نرخ آرد و گندم نرخ نان افزايش يابد.

احتمال گران شدن دوباره گوشت قرمز
در شــرايطي كه قيمت گوشت 
گوســفندي نســبت به هفته 
تغييــري  تقريبــا  گذشــته 
نداشته اســت، رئيس اتحاديه 
گوشت گوســفندي با اشاره به 
شنيده هايي مبني بر صدور مجوز 

براي صادرات دام زنده به بازار كشورهايي مانند امارات، گفت: با توجه به 
وقوع سيل اخير در برخي از استان ها، صادرات دام زنده مي تواند باعث 
كمبود دام در كشور و گراني دوباره گوشت قرمز شود. به گزارش مهر، 
علي اصغر ملكي اظهار كرد: درحال حاضر هركيلوگرم شقه بدون دنبه 
براي مغازه داران بين 34 تا 35 هزار تومــان و براي مصرف كنندگان 
38 هزار تومان است و درصورتي كه صادرات بي رويه نشود، به روزهاي 
گراني گوشت گوسفندي برنخواهيم گشــت و حتي احتمال كاهش 

قيمت در هفته هاي آينده نيز وجود دارد.

علي ابراهيمي
خبرنگار

احتمال افزايش قيمت طلا وجود دارد
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر، نقره و 

سنگ هاى قيمتى معتقد است: اعلام برخى از شاخص هاى جهانى بازار طلا
اقتصادى و افزايش تنش هاى سياسى بين المللى، نرخ طلاى جهانى 
را افزايش داده است و اين احتمال وجود دارد كه قيمت سكه و طلا تا ماه آينده بالاتر 
هم برود. عبداالله محمد ولى مي گويد: به طور كلى نرخ طلا در چند سال گذشته با 
رشد زيادى همراه نبوده است و ارزش گذارى نرخ طلا نيز به طور معمول بر اساس 
قيمت دلار تعيين مى شود اما مسائل و شاخص هاى مختلفى در بازار طلا تاثيرگذار 
هســتند كه مى توانند موجب افزايش يا كاهش قيمت اين فلز گرانبها شــوند. به 
گزارش ايســنا، اين فعال صنعت طلا و جواهر، تصريح مي كند: روند فعلي طلا، تا 
حدودى از ماه ها قبل قابل پيش بينى بود و نمى توان گفت كه تحول غيرمنتظره اى 
در بازار اتفاق افتاده است اما در مجموع كنش ها و واكنش ها در بازارهاى جهانى و 
جنگ اقتصادى آمريكا و چين حركت قيمت طلا را تغيير داده است. به گفته او، از 
ديگر سو، قيمت جهانى طلا نسبت به قيمت طلا در بازار داخلى بالاتر است و همين 

اتفاق باعث افزايش قيمت سكه نيز شده است.

در كنار هجوم متقاضيان تازه وارد به بازار 
كار، بيــكاري فارغ التحصيــلان يكي از اشتغال

اصلي ترين مســائلي اســت كه بازار كار 
كشور با آن روبه رو است. 

در اين زمينه، علي ربيعي، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
تأكيد كرد: ايجاد اشــتغال براي ســال96 به موضوع 
آموزش برمي گردد و همچنين، بازار كار و نيازهاي آن 
بايد مورد تجزيه و تحليل قرار گيرد زيرا ســالانه حدود 
850هزار دانش آموخته دانشگاهي وارد بازار كار كشور 
مي شــوند و بازار بايد جوابگوي آنها باشد. اين در حالي 
است كه به گفته ربيعي، بررسي ها نشان مي دهد انجام 
سرمايه گذاري هايي كه منجر به افزايش رشد اقتصادي 
و متعاقب آن اشتغال ايجاد شود ديگر امكان پذير نيست 

و براي ايجاد اشــتغال به ابزارهاي ديگري نياز است. به 
گزارش ايرنا، وزير كار افزود: اينكه به ســبك و ســياق 
گذشــته بتوانيم با توزيع پول اشــتغال ايجاد كنيم به 
تنهايي كافي نيست و از ديگر سو، تحليل هاي انجام شده 
از سوي مسئولان حوزه كار مشخص كرده است كه براي 
ايجاد اشتغال، نمي توانيم در انتظار رشد بزرگ بمانيم. 
وزير كار با اشــاره به تصويب ديدگاه هاي ايجاد اشتغال 
دولت از طريق طــرح تكاپو، اظهار كــرد: اجراي طرح 
تكاپو از سال94 شروع و به طور تقريب همه استان هاي 
كشور مورد مطالعه قرار گرفتند و مزيت هاي هر استان 
حتي در سطح روستا مشخص شــد و البته در اين كار، 
براي رشته هاي مختلف از كارشناسان بين المللي ياري 
گرفتيم و 45كارشناس بين المللي به ايران آمدند. ربيعي 

ادامه داد: حتــي در موضوع تأمين مالــي تجربه كافي 
نداشتيم كه در اين خصوص هم از كارشناس بين المللي 
براي آموزش تأمين مالي يــاري گرفتيم. او تأكيد كرد: 
همه تلاش هايي كه در وزارتخانه متبــوع من در حال 
انجام است با استفاده از تجارب موفق ديگر كشورها نظير 
كره جنوبي، تركيه و هند است. ربيعي افزود: به طور مثال 
براي فعاليت درست در رشته هاي شغلي پوشاك و عسل 

از كارشناسان بين المللي ياري گرفتيم.

ايجاد اشتغال با استفاده از تجربه كشورهاي موفق
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كاهش قيمت اوراق تسهيلات مسكن در فرابورس
قيمت وام مســكن ديروز در فرابورس كاهش يافت به طوري كه قيمت هر برگ اوراق تسهيلات 
مسكن اســفند 95با 0.23درصد نزول به 72هزارو 559تومان و قيمت هر برگ اوراق تسهيلات 

مسكن بهمن 95با 0.3درصد نزول به 72هزارو 96تومان رسيد.

   قانون شفافيت شبه دولتي ها چيست؟
براساس اصلاحيه ماده6 اصل44 در تيرماه سال93 توسط مجلس ابلاغ شد همه شركت هاي شبه دولتي موظف اند گزارش 
مجموع مالكيت مستقيم و غيرمستقيم كليه شركت هاي تابعه و وابسته خود را در هر بازار توليد كالا و خدمات هر 6 ماه يك بار 
به شوراي رقابت ارسال كنند تاكنون 19هزار شركت  شبه دولتي توسط سازمان بورس شناسايي شده كه بخش عمده آنها از 
زيرمجموعه هاي وزارتخانه هاي خود دولت و بخش ديگر از نهاد هاي نظامي و انتظامي هستند. پس از آنكه از تابستان93 تا 
پايان سال94 هيچ يك از شركت هاي شبه دولتي گزارشي ارائه نكردند مجلس متوجه شد مصوبه قبلي اش ضمانت هاي اجرايي 
لازم را ندارد؛ بنابر اين اوايل سال95 طرح جديدي را به اصلاحيه قبلي اضافه كرد كه در آن 3نوع ضمانت اجرايي براي اينكه 
شركت هاي شبه دولتي اطلاعاتشان را بدهند، ارائه شد كه مورد تأييد شوراي نگهبان هم قرار گرفته است. اين قانون تأكيد 
مي كند: سازمان ثبت اسناد و املاك كشور از اين پس حق ندارد اسناد مالي شركت هاي شبه دولتي را كه از سازمان بورس مجوز 
ندارند ثبت كند. سازمان بورس فقط در شرايطي مجاز است به اين شركت ها مجوز بدهد كه اين شركت ها از قبل گزارش هاي 
مالي شان را منتشر كرده باشند.همچنين براساس قانون بانك مركزي بايد حساب هاي بانكي شركت هايي را كه گزارش هاي 
مالي شان را منتشر نكرده اند مسدود كند. الزام سوم نيز براي انتشار اين شركت ها اين است كه مديران شركت هاي متخلف 
شبه دولتي كه گزارش منتشر نمي كنند طبق قانون شامل مجازات هاي قضايي مي شوند. اينها ابزار هايي هستند كه ضمانت 
اجرايي لازم را در اختيار سازمان بورس براي پيگيري مطالبه شفافيت اطلاعات قرار مي دهد. به اين صورت كه اگر شركتي 

دچار تخلف شد سازمان بورس مي تواند از طريق مراجع قضايي اين تخلف را پيگيري كند.

   آزادسازي   سهام عدالت به شكل صندوق
به گفته مير علي اشرف پوري حسيني رئيس سازمان خصوصي سازي ، از نظر ما تنها راه باقيمانده براي آزادسازي 
سهام عدالت، تشكيل صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله (ETF) است. او در عين حال تأكيد كرد: هر آنچه 

در نهايت به اين سازمان ابلاغ شود مبناي انجام تكاليف خواهد بود.

تأخير 9ماهه در انتشار 
گزارش تخلف شبه دولتي ها

مشمولان سهام عدالت از فردا شب
براي دريافت سود، شماره حساب بدهند

با وجود گذشت 3سال از تصويب قانون شفافيت شبه دولتي ها، دولت اقدامي 
براي شفاف سازي  عملكرد مالي اين دسته از شركت ها انجام نداده است

با گذشت 3سال از تصويب قانون شفافيت 
شركت هاي شــبه دولتي و گذشت 9 ماه از مجلس

زمان تصويب الزامات قانوني آن، دولت هنوز 
هيچ اقدام عملي براي انتشار گزارش هاي مالي شركت هاي 

شبه دولتي انجام نداده است.
به گزارش همشهري، از تير ماه سال1393 كه اصلاحيه 
ماده6 قانون اصل44 توسط علي لاريجاني رئيس مجلس 
شوراي اســلامي ابلاغ شــد و بعد از آن در پاييز پارسال 
الزامات اجرايي براي شفاف سازي  شركت هاي شبه دولتي 
منتشر شــد، دولت هنوز اقدام عملي براي شفاف سازي  

شركت هاي شبه دولتي انجام نداده است.
 بخش عمده اي از 19هزار شركت شبه دولتي تحت سيطره 
دولت اداره مي شــوند، به طوري كه پارســال نمايندگان 
مجلــس، وزراي نفت، دفاع و رفاه را بــراي اينكه توضيح 
دهند چرا اطلاعات مربوط به عملكــرد مالي و اقتصادي 
شركت هاي زير مجموعه شان را ارائه نمي دهند به مجلس 
فراخواندند اما اين اقدامات هيچ نتيجه عملي در بر نداشته 
و اين وزارتخانه ها هيچگاه اطلاعات مالي شــركت هاي 
زير مجموعه شــان را ارائه نكرده اند؛ ضمن اينكه تاكنون 
براساس قانون گزارشي هم در اين باره منتشر نشده است.

براســاس قانون اصلاحيه ماده6 اصل44 فهرســت اين 
بنگاه ها هر 6ماه يك بار بايدتوسط وزارت اقتصاد در يكي از 

روزنامه هاي كثيرالانتشار اعلان عمومي شود.
 در عين حال اطلاعات آماري نشــان مي دهد كه دولت 
خودش در طول چند ســال گذشــته به بزرگ تر شدن 
شــركت هاي شــبه دولتي در عرصه اقتصاد ايران كمك 
كرده است، هيأت دولت از يك سو در طول 4سال گذشته 
بسياري از شركت هاي دولتي قابل واگذاري را از فهرست 
خصوصي سازي  حذف و از سوي ديگر به جاي بدهي هايش 
به آنها سهام داده اســت؛ به طور مثال فقط در يك فقره 
دولت ســال قبل 4600ميليارد تومان از بدهي هايش را 
به تأمين اجتماعي با پرداخت ســهام تهاتر كرد. اين خبر 
را سيدتقي نوربخش مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي 
هم تأييد كرد و گفت: دولت بــراي پرداخت بدهي خود، 
يك مجموعه شامل 18بنگاه ســودده شامل 32درصد 
پالايشگاه بندرعباس، 60درصد لاوان،  100درصد شركت 
رجا، 6درصد بانك رفاه كارگــران و 100درصد نيروگاه 

خليج فارس را به سازمان تأمين اجتماعي واگذار كرد.

بزرگ تر كردن شبه دولتي ها
به غيراز آنكه دولت در طول 4ســال گذشته بسياري از 
شــركت ها را از فهرست خصوصي ســازي  حذف كرده و 
در عين حال بدهي هايش را با ســهام تهاتر كرده است، 
نمونه هاي آماري نشــان مي دهد كه ســهام بسياري از 

مؤسسات مالي هم همچنان در اختيار دولت است.
اطلاعات آماري نشــان مي دهد به غيــراز چند بانك كه 
مالكان خصوصي دارند، ســهامدار اصلي بقيه بانك ها يا 

دولت است يا نهاد هاي شبه دولتي.
اين رويه منجر به آن شــده كه رقابت در فضاي بانكداري 
ايران صرفا به جذب تسهيلات بيشتر ختم شود و عرصه 
تصميم گيري در اتاق هاي هيأت مديــره بانك ها عموما 

درانحصار دولت و نهاد هاي شبه دولتي باقي بماند.
اطلاعات آماري نشــان مي دهد هم اكنون دولت به طور 
مستقيم 18درصد ازســهام بانك صادرات و 17درصد از 
ســهام بانك تجارت و ملت را در اختيار داد، در عين حال 
دولت همچنين 17 تا 30درصد از سهام اين بانك ها را از 

طريق سهام عدالت در اختيار دارد.
 5درصد از ســهام آنها هم به وكالــت از دولت در اختيار 
سازمان خصوصي است و پس از سال ها هنوز واگذار نشده 
است. اين موضوع منجرشده اســت هم اكنون 53درصد 
سهام بانك صادرات، 50درصد از ســهام بانك تجارت و 
34درصد از سهام بانك ملت همچنان در اختيار نهاد هايي 
باشد كه نه دولتي هســتند و نه خصوصي و اصطلاحاً به 
آنها شبه دولتي اطلاق مي شود. اين موضوع تصميم گيري 
در هيأت مديره اين شركت ها را به شدت تحت تأثير قرار 

داده است.
به غيراز اين موارد اكنون بانك ملت از طريق شركت هاي 
زير مجموعه خودش مالك 14درصد از ســهام خودش 
است. 12.5درصد از سهام بانك ملت نيز در اختيار تأمين 

اجتماعي به عنوان يك شركت شبه دولتي است.
دولت همچنين 51درصد از سهام پست بانك را در اختيار 
داردو با توجه به آنكه 14درصد از سهام اين بانك به سبد 
ســهام عدالت اختصاص يافته اســت و 5درصد از سهام 
دولت همچنان در اختيار سازمان خصوصي سازي  است 
درمجموع 70درصد از سهام اين شركت به سرنوشت آنچه 
بانك هاي ديگر دچار شده اند مبتلا شده است. پست بانك 
ازجمله بانك هاي پر جنجالي بود كه براساس سياست هاي 
اصل44 بايد واگذار مي شد اما با اعمال فشار شبه دولتي ها 
از اين واگذاري مستثنا شــد. اطلاعات آماري همچنين 
نشان مي دهد دولت به طور غيرمستقيم و از طريق ايران 

خودرو مالك 33درصد از سهام بانك پارسيان است.

سيطره ساير شبه دولتي ها
اما اين فقط نوك قله يخي نظام بانكداري در ايران است كه 
اتفاقا در ميان بقيه بانك ها تركيب سهامداري مطلوب تري 
دارند، نگاه دقيق تر به بانك ها نشان مي دهد كه مالك اصلي 
بيشتر بانك ها شبه دولتي ها، نهاد هاي نظامي و انتظامي اند. 
هم اكنون مالك اصلي بانك سينا بنياد مستضعفان، بانك 
قوامين نيروي انتظامي(ناجا)، بانك حكمت ايرانيان، بنياد 
تعاون ارتش، مهر اقتصاد، صندوق بسيجيان، بانك سرمايه 
سرمايه گذاري فرهنگيان هستند و بين 70 تا 100درصد از 

سهام اين بانك ها در اختيار اين مالكان شبه دولتي است.
در عين حال بانك هايي حضور دارند كه مالك آنها به طور 
مثال فقط يك سرمايه گذار اســت كه از ارتباطات دولتي 
و شبه دولتي برخودار اســت. اين تركيب سرمايه گذاري، 
عرصه تصميم گيري در نظام بانكداري ايران را منحصرا در 
اختيار نهاد هاي شبه دولتي قرار داده است. اين در حالي 
است كه براساس قانون اصل44 هر شخصيت حقوقي به 
شرط آنكه سهامي عام باشد فقط مي تواند مالك 10درصد 
از سهام يك بانك باشد، اين قانون همچنين تصريح مي كند 
شــخصيت هاي حقيقي و حقوقي (سهامي خاص) فقط 

مي توانند حد اكثر تا 5درصد از سهام يك بانك را بخرند.

رئيس ســازمان خصوصي سازي  
سهام 
گفت: ســهامداران براي دريافت عدالت

سود سهام عدالت، شماره شباي 
حساب خود را از ســاعت 24 سه شنبه به سامانه 

سهام عدالت ارسال كنند.
ميرعلي اشــرف پوري حســيني با بيــان اينكه 
تاكنون 30ميليون مراجعه به ســامانه ســهام 
عدالت براي دريافت صورتحساب انجام شده كه 
3.5ميليون مراجعه تكراري بوده اســت، افزود: 
49ميليون نفر مشمول سهام عدالت هستند كه 
از اين تعداد حدود 2ميليون نفر فوت كرده اند و 
در عمل از 47ميليــون و 200هزار نفر باقيمانده 
تاكنون 26ميليون و 500هزار نفر يعني 53درصد 
واجدين شرايط به سامانه مراجعه كرده اند. معاون 
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: مشمولان حتي 
با آغاز مرحله دوم يعني اعلام شماره حساب شبا 
باز هم مي توانند تا شهريورماه با مراجعه به سامانه، 

صورتحساب خود را دريافت كنند.

عجله نكنيد
رئيس ســازمان خصوصي ســازي  با بيان اينكه 
از ســاعت 24روز 30فرورديــن مرحلــه دوم 
ساماندهي سهام عدالت با اعلام شماره حساب و 
كد شباي مشمولان به سامانه آغاز مي شود، گفت: 
ســهامداران توجه كنند كه اصلا نيازي به عجله 
كردن و اعلام شــماره حساب به سامانه نيست و 
مي توانند تا شهريور ماه اين كار را انجام دهند. او 
گفت: اگر سهامداري در بانك شماره حساب دارد 
اما شماره حساب او كد شبا ندارد مي تواند به بانك 
مراجعه و كد شبا دريافت كند. براي افتتاح حساب 
و يا گرفتن كد شبا نيز نيازي به عجله براي مراجعه 

به بانك ها وجود ندارد.
پوري حسيني با بيان اينكه هر فرد مشمول سهام 
عدالت بايد كد شــباي مخصوص خود را داشته 
باشــد، گفت: اين كد داراي دو حرف انگليسي و 
24عدد است كه اگر در سامانه عدد كمتري ثبت 
شود، سامانه اعلام اشتباه به مشمول خواهد كرد. 
او افزود: حتي اگر مشــمول صغير باشد و به سن 
قانوني نرسيده باشد مي توان با مراجعه به بانك 

براي او حساب و كد شبا باز كرد، بنابراين اگر فرد 
شماره حساب متعلق به خود را نداشته باشد، هيچ 
پولي نمي توانيم به وي بدهيم. پوري حســيني 
گفت: براي نمونه اگر در يك خانوار، 4نفر مشمول 
سهام عدالت هستند بايد هر 4 نفر جداگانه داراي 
شماره حساب شبا باشــند و آن را به سامانه ارائه 

دهند. 
شماره شباي سرپرست خانوار براي همه اعضاي 
خانوار مشمول سهام عدالت، كافي نيست و همه 
بايد حســاب شــبا را ارائه كنند. رئيس سازمان 
خصوصي سازي  گفت: در سال 95 براي 190بنگاه 
دولتي مزايــده برگــزار كرديم كــه درنهايت 
143بنگاه را فروختيم و ميزان موفقيت ما در اين 
سال 76درصد بوده است كه در طول عمر سازمان 

خصوصي سازي  بي نظير است.

ركوردهاي سامانه سهام عدالت
او با بيان اينكه گروه هايــي كه درآمد پايين تري 
داشتند بيشــترين مراجعه به سامانه داشته اند، 
تأكيد كرد: روستاييان و عشاير بيشترين مراجعه 
به سامانه را داشتند و بعد از آنها مشمولان كميته 
امداد و بهزيســتي، كارگران فصلي، كارمندان 
و بازنشســتگان به ترتيــب قــرار مي گيرنــد. 
پوري حســيني گفت: كارمندان و بازنشستگان 
با 32درصد كمتريــن مشــاركت را در گرفتن 
صورتحساب و مشاركت در اين طرح داشته اند. 
او افزود: استان هاي ايلام، كردستان، كرمانشاه، 
كهگيلويــه و بويراحمد و لرســتان بيشــترين 

مشاركت و مراجعه به سامانه را داشته اند.

سود نقدي سهام عدالت
رئيس سازمان خصوصي سازي  افزود: در كمترين 
انتظارها به نظر مي رسد براي سهام عدالت بتوان 
در ســال مالي96، حدود 500ميليــارد تومان 
ســود نقدي واريز كرد. در عين حال بايد سودها 
به منظور واريز به حساب مشــمولان به حداقلي 
دست يابد كه بتوان آن را توزيع كرد كه اين رقم 
اگر به 20تا30ميليارد تومان برسد امكان توزيع 

سود خواهد داشت.

تأسيس نخستين صندوق تخصصي 
اوراق بهادار اسلامي 

فعاليت نخستين صندوق تخصصي سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار اســلامي تا پايان ارديبهشــت ماه در بازار بورس

سرمايه ايران آغاز مي شود.
محمودرضا خواجه نصيري، مدير ســابق نظارت ســازمان بورس در 
يك نشست خبري با اشاره به اينكه برخي ســرمايه گذاران ترجيح 
مي دهند فقط در اوراق بهادار اسلامي سرمايه گذاري كنند گفت: يكي 
از رويكردهاي تازه در فضاي سرمايه گذاري ايران، اين است كه برخي 
سرمايه گذاران علاقه مند به دريافت سود اسلامي هستند و علاقه مند 
نيستند كه سود بانكي دريافت كنند؛ بنابراين ترجيح مي دهند فقط 
در اوراق بهادار اسلامي سرمايه گذاري كنند. مديرعامل تأمين سرمايه 
آرمان افزود: تأسيس صندوق ويژه اوراق بهادار اسلامي، باعث مي شود 
يك محصول ويژه را براي كساني كه علاقه مند نيستند سود سپرده 
بانكي را در سرمايه گذاري هاي خود دخيل كنند، در بازار سرمايه در 
اختيار داشته باشيم. او تأكيد كرد: اين صندوق يك ناظر شرعي هم 
خواهد داشت. به  گفته خواجه نصيري به زودي چارچوب اين صندوق 
ويژه ســرمايه گذاري در اوراق بهادار اسلامي اعلام مي شود. او گفت: 
در مقطع فعلي يكسري از سرمايه گذاران به لحاظ شرعي علاقه مند 
به محصولات مالي اسلامي هســتند و برخي ديگر نيز نگران ريسك 
نقدشوندگي منابع در بانك ها هستند. اينگونه صندوق ها هم مي توانند 
پوشش دهنده ريسك باشند، هم محصولات ويژه اي را به بازار سرمايه 
معرفي كنند تا سرمايه گذاران در بورس از ريسك هاي بازار پول مبرا 
شوند. او افزود: اين نخستين صندوقي است كه صرفا در اوراق بهادار 

سرمايه گذاري خواهد كرد.

   بيشترين صعود قيمت 

   بيشترين نزول قيمت

منفي
224132
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بدون تغيير

تغييرات سهام

خبر كوتاه

قيمت ها مربوط به آخرين آمار معاملات تأييدشده 
بورس و فرابورس تا ساعت 16 ديروز است.

  بازار اوراق بهادار در معاملات ديروز

درصد تغييرقيمت پايانينام شركت
1,3777.49گروه  صنايع  بهشهر ايران 

5,2955همكاران سيستم
22,2885آسان پرداخت پرشين
3,1354.99صنايع  لاستيكي  سهند

13,3284.99سيمان  اصفهان 
7,2364.99شير پاستوريزه پگاه فارس

5,2004.99بهنوش  ايران 
3,0914.99س. تدبيرگران فارس و خوزستان

7,7854.99لامپ  پارس  شهاب 
7,0734.99كشت  و صنعت  چين  چين

2,0324.96توليدي  كاشي  تكسرام 
2,3274.96كاشي  سعدي 

2,8074.93بين  المللي  محصولات  پارس 
7,9934.92ايران  ارقام 

3,2034.88صنايع  كاغذسازي  كاوه 

درصد تغييرقيمت پايانينام شركت
4.99-6,373مارگارين 

4.96-6,034حمل و نقل بين المللي خليج فارس
4.89-7,073پاكديس

4.89-8,860شيشه  همدان 
4.89-10,165پشم شيشه  ايران 

4.85-4,922درخشان  تهران 
4.83-5,363صنعتي بهپاك
4.73-1,713سيمان  داراب 

4.73-4,550نهادهاي مالي بورس اوراق بهادار
4.69-1,341سيمان  سپاهان 

4.69-1,097پلاسكوكار
4.61-3,021سيمان  صوفيان 

4.53-4,888صنايع بهداشتي ساينا
4.49-2,657سرمايه  گذاري  صنعت  بيمه 

4.47-2,268فرآورده هاي  نسوزآذر

   رشد شاخص بورس، نزول فرابورس 
شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 88واحد رشد كرد 
و به 78هزارو 471واحد رسيد اما در مقابل شاخص فرا بورس با 2پله 

نزول در محدوده 906واحد قرار گرفت.

   مبادله 620ميليارد تومان اوراق بهادار 
سرمايه گذاران ديروز 620ميليارد تومان اوراق بهادار خريدند كه از اين 
مقدار 312ميليارد تومان در بورس و 308ميليارد تومان در فرابورس 

مورد دادوستد قرار گرفت.

حجم معاملات نام بورس
(ميليون سهم)

ارزش معاملات
 (ميليارد تومان)

ارزش بازار
( ميليارد تومان)

1383312328700بورس تهران
810308110000فرابورس

درصدتغييرمقدارنام شاخص
78471880.11كل بورس

0.31-2-906كل فرا بورس

  اطمينان به اطلاعات بورس دوبرابر شد
قابليــت اطمينان به اطلاعات شــركت هاي 
فعال در بورس تهران ظرف 10ســال گذشته 
تــا دوبرابــر افزايــش يافته اســت. روح االله 
حســيني مقدم معاون بورس تهران با اشاره 
به آغاز به كار ســايت اطلاعات ناشران بورس 
موســوم به كدال در ســال1386 گفت: در 
آن زمان متوسط اطلاع رســاني شركت ها از 
نظر قابليت اطمينان و به موقع بودن انتشــار 
اطلاعات رقم 46 از 100 بود كه امروز اين عدد 
به 82 رسيده اســت. اسماعيل درگاهي مدير 
پذيرش بورس اوراق بهادار تهران نيز با مقايسه 
سامانه اطلاع رســاني بورس تهران نسبت به 
كشورهاي پيشرفته گفت: در شرايطي كه گفته 
مي شود هيأت مديره شركت ها از ارائه اطلاعات 
گريزان هستند، فراهم شــدن زيرساخت ها 
در بازارسرمايه ايران سبب شده كه اطلاعات 
به خوبي از شركت ها دريافت شود. او تأكيد كرد: 
همزماني آموزش مديران شركت ها با پذيرش 
آنها در بورس منجر مي شود تا سرعت انتقال 
اطلاعات و رضايت مندي و تعامل ناشــران با 

شركت بورس افزايش يابد.



مراســم تشــييع پيكر 
زنده ياد عارف لرستاني ياد

ظهــر روز گذشــته با 
حضــور انبوه مــردم هنردوســت، 
هنرمنــدان، خانواده و دوســتان آن 
مرحوم در تالار وحدت برگزار و پيكر 
بازيگــر طنــاز تلويزيــون بــراي 
خاكســپاري به زادگاهش كرمانشاه 

منتقل شد.
به گزارش همشهري، درحالي كه ابتدا 
مســجد بلال به عنوان محل تشييع 
اعلام شده بود اما به دلايلي تالار وحدت 
جايگزين شد و بدرقه كنندگان مرحوم 

لرســتاني حدود نيم ســاعت پشت 
درهاي بسته تالار منتظر ماندند. پيكر 
زنده ياد لرستاني هم با حدود 2ساعت 
تأخير به تالار وحدت رســيد و دليل 
آن، طول كشــيدن كارهاي مربوط به 
كالبدشكافي در پزشكي قانوني اعلام 
شد. تا رسيدن پيكر آن مرحوم، دوستان 
عارف به دعوت سيدجواد هاشمي روي 
صحنه رفتند و از خوبي هاي دوســت 

فقيد خود گفتند.
سيامك انصاري، برزو ارجمند، پرستو 
صالحي، علي فروتن، خسرو احمدي، 
اميرسليماني، سياوش خيرابي، نيما سروش صحت، علي مشهدي، سپند 

كرمي، حسين سليماني، محمدرضا 
هدايتي، علي اوجي، مهدي كرم پور، 
كورش ســليماني و... از چهره هايي 
بودند كه در مراســم حضور داشتند. 
رضا يزدانــي و ميلاد باقــري به ياد 
لرســتاني هر كدام يك قطعــه اجرا 
كردند و سيدجواد رضويان هم عارف 
را «بچه تلويزيون» دانست كه «سال ها 
كار نكرد اما گردنش پيش كسي كج 

نشــد.» ســپس همسر لرســتاني با 
چشم هايي اشكبار از كساني كه براي 
تشــييع او آمده اند، تشــكر كرد و در 
سخناني كوتاه گفت: عارف خوشحال 
رفت و آرزويش اين بود كه در خواب 
برود. هميشه دردش مردم بود و از اين 
درد ناراحت مي شــد. قرار است پيكر 
اين بازيگر كه در 46ســالگي از دنيا 
رفت، امروز در كرمانشاه در كنار مزار 

پدربزرگش دفن شود.

فيلم سينمايي «سرنوشت 
خشمگين» در نخستين سينما

هفته اكران در آمريكاي 
شــمالي و 65بــازار جهانــي بيش از 
530ميليــون دلار فروخــت و ركورد 
بيشترين فروش افتتاحيه تاريخ سينما 

را به نام خود ثبت كرد.
به گزارش همشهري، هشتمين فيلم از 
مجموعه «سريع و خشمگين» كه شايد 
آخرين قسمت هم باشد، ركوردشكني 
خيره كننده خــود را مديــون فروش 
65ميليــون دلاري در روز جمعــه در 
سينماهاي چين و البته استقبال خوب 
مردم در آمريكا و كاناداست. سرنوشت 
خشمگين با فروش 534ميليون دلاري 
از افتتاحيه «جنگ هاي ستاره اي: نيرو 
بيدار مي شــود» با 529ميليون دلار، 
«دنياي ژوراســيك» بــا 525ميليون 
دلار و «هري پاتر و يادگاران مرگ2» با 
483ميليون دلار پيشي گرفت و برترين 

افتتاحيه تاريخ سينما شد.
پيش بيني مديران استوديو يونيورسال 

از فروش 104ميليون دلاري سرنوشت 
خشمگين در آمريكاي شمالي و درآمد 
430ميليــون دلاري آن در ديگر نقاط 
دنيا حكايت دارد. اين فيلــم با بودجه 
250ميليون دلار توليد شــده و انتظار 
مي رود در همين نخستين هفته اكران 
به سوددهي برسد. عملكرد بسيار خوب 
در بازار جهانــي بار ديگر بــر اهميت 
استقبال سينمادوستان ديگر نقاط دنيا 

از فيلم هاي هاليوودي مهر تأييد مي زند 
كه سرنوشت خشمگين تازه ترين نمونه 

آن است.
رقم 430ميليــون دلاري در بازارهاي 
جهاني حدود 36درصد بيش از ركورد 
317ميليون دلاري دنياي ژوراســيك 
استوديو يونيورسال است كه چند سال 
پيش به ثبت رسيد. اين در حالي است 
كه عملكرد سرنوشــت خشمگين در 

بازار داخلي آمريكا چندان چشــمگير 
نبوده و فروش 104ميليون دلاري آن 
در رده 38بهترين افتتاحيه اي تاريخ و 
پايين تر از «زندگي پنهان حيوان هاي 
خانگي» اســت. انتظار مي رود فروش 
سرنوشت خشمگين در 3روز اول اكران 
در چين به 192ميليون دلار برسد كه 
بهترين عملكرد در تاريخ سينماي اين 

كشور است.
وين ديزل، دواين جانسن، لوداكريس، 
تايريس گيبســن، جيســن استيتم و 
چارليز ترون بازيگــران اصلي فيلم تازه 
مجموعه سريع و خشمگين هستند كه 
اف. گري گري روي صندلي كارگرداني 
آن نشسته و سرشار از صحنه هاي اكشن 
و نمايشي اســت؛ ازجمله يك صحنه 
تعقيب و گريز با زيردريايي روســي در 
سيبري. خشمگين7با فروشي بيش از 
يك و نيم ميليارد دلار ششــمين فيلم 
پرفروش تاريخ سينما شــد و مجموع 
فروش 7فيلم پيشــين ايــن مجموعه 
حــدود 3ميليــارد و 800ميليون دلار 
بوده است. يونيورســال تا روز جمعه از 
مرز درآمد يك ميليارد دلار گذشته و به 
دومين استوديو پس از ديزني تبديل شد 
كه در سال 2017به اين ركورد مي رسد.

خبرهاي كوتاه

سردار  غلامحسين غيب پرور، رئيس ســازمان بسيج  با صدور حكمى 
احسان محمدحسنى را به سمت مدير عامل بنياد فرهنگى روايت فتح 
منصوب كرد. حسنى كه مدير ســازمان فرهنگي رسانه اى اوج است، با 
حفظ سمت جانشين جواد جباري شد و روز گذشته در مراسم تكريم و 

معارفه، مديريت بنياد فرهنگى روايت فتح را بر عهده گرفت.

آيين زادروز محمدعلى بهمنى، شــاعر نامدار معاصر امروز دوشــنبه 
28فروردين در برنامه دوشنبه هاى شعر نگارستان شهر و فردا سه شنبه 
در برنامه تولد ماه موزه هنرهاي ديني امام علي(ع) برگزار مي شود. بهمنى 
زاده 27 فروردين 1321 در دزفول اســت و دوستداران شعر و ادب اين 

روزها هفتاد و پنجمين زادروز او را جشن مي گيرند.

كليفتن جيمز كه بيش از همه با بازي در نقش كلانتر 2 فيلم از مجموعه 
جيمز باند شناخته مي شد، در 96 سالگي از دنيا رفت. او در «زندگي كن 
و بگذار بميرد» و «مردي با طپانچه طلايي» با راجر مور همبازي بود اما 
ترجيح داد در اوج دوران حرفه اي خــود در تئاتر نيويورك روي صحنه 

برود. جيمز در «لوك خوش دشت» هم كنار پل نيومن ايفاي نقش كرد.

مرگ كلانتر جيمز باند در 96 سالگي75 سالگي شاعر درياييمدير عامل بنياد فرهنگى روايت

در نخستين آيين اختتاميه 
جشــنواره فرهنگ هشــتمين 

فرهنگي وزارت بهداشت، از 
هوشــنگ مرادي كرمانــي، نويســنده 
سرشناس، تجليل شد و شهرام ناظري هم 
ضمن اجراي چند قطعه موسيقي سنتي، 
از اوضاع اين روزهاي موسيقي انتقاد كرد.

به گزارش همشــهري، اين مراسم عصر 
روز شنبه با حضور وزير بهداشت در سالن 
اصلي پرديــس تئاتر تهران آغاز شــد و 
بخشي از آن به گراميداشت ياد و نام دكتر 
افشين يداللهي، ترانه سراي فقيد و دبير 
بخش ادبي جشنواره فرهنگي اختصاص 
داشت. در بخشي ديگر هم از برگزيدگان 
شاخه هاي شــعر، نقاشــي، فيلم كوتاه و 
داستان نويســي (ويژه كاركنان، استادان 

و دانشجويان علوم پزشكي) تقدير شد.
وقتي نوبت به حضور ناظري روي صحنه 
رسيد، خواننده سرشــناس كرمانشاهي 
با ابراز خوشــحالي از حضــور در جمع 
دانشجويان، در انتقاد از وضعيت موسيقي 
اين روزها گفت: بسياري از موسيقي هايي 
كه اين روزها مي شنويم سطحي و عوامانه 
هستند و كمتر موســيقي جدي شنيده 
مي شود. اميدوارم به هنر، فرهنگ و ميراثي 

كه از نســل هاي قبل به ما رسيده توجه 
كنيم. ناظري پس از پايــان اجرا با گروه 
مولانا، به اصرار دانشجويان قطعه «اندك 
اندك جمع مســتان مي رســند» را هم 

خواند.
پس از ســخنان كوتاه دكتر سيدحسن 
قاضي زاده هاشــمي، نوبت به تجليل از 
نويسنده اي رسيد كه 2بار با وزير بهداشت  
آش خورده است. ابتدا فيلمي كوتاه درباره 
مرادي كرماني به نمايــش درآمد و بعد با 
حضور دكتر قاضي زاده، دكتر محمدرضا 
فراهاني (معاون فرهنگي و دانشــجويي) 
و دكتر ســيدمحمدهادي ايازي (معاون 
اجتماعي وزير بهداشــت) از نويسنده اي 
تقدير شد كه زماني خودش كارمند وزارت 

بهداشت بود.
خالق «قصه هاي مجيد» هم در سخنان 
كوتاه خود خطاب به دانشــجويان حاضر 
در سالن گفت: آقاي هاشمي تنها وزيري 
است كه من با ايشان 2بار  آش خورده ام؛ 
يك بار در دركه و بار ديگر در بوستان ملت. 
پزشكان فراواني در عرصه ادب درخشيده 
و به ســتاره تبديل شده اند. من اطمينان 
دارم بزرگان ادبيات كه زماني دانشجوي 
پزشكي بودند، مثل شــما فرصت ديدن 

چنين جشنواره ها و جوايزي را نداشتند.
هشــتمين جشــنواره فرهنگي وزارت 
بهداشت تا اول ارديبهشــت در پرديس 
تئاتر تهران ادامه دارد و 2 اختتاميه ديگر 

آن هم 28و 30فروردين برگزار مي شود.

اختتاميه اول جشنواره فرهنگي در پرديس تئاتر تهران برگزار شد
انتقاد ناظري و تجليل از نويسنده كرماني

فرهنگ
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پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

 بزرگداشت سعدى با رنگ و بوى مهربانى
دومين نشست موسسه فرهنگى دارالاكرام bemehrabani.ir پنجشنبه 31 فروردين همزمان با شب 
بزرگداشت سعدى با حضور دكتر محمدعلى موحد و استاد اكبر ثبوت در پژوهشكده فرهنگ و هنر و 
معمارى برگزار مى شود. موسسه دارالاكرام در حوزه حمايت از تحصيل كودكان فعاليت مى كند.

رضا يزداني به ياد دوست فقيد خود يك قطعه اجرا كرد.

   قطعه مديري براي دوست فقيد
مهران مديري كه انتظار مي رفت روز گذشته در مراسم تشييع پيكر 
دوست و همكار قديمي خود حاضر باشد، به دليل بد بودن حالش 
نتوانســت به تالار وحدت برود. با اين حال، او در اقدامي نمادين 
قطعه اي از آلبوم تازه خود را به آهنگسازي مهيار عليزاده در فضاي 
مجازي به ياد زنده ياد عارف لرستاني پخش كرد كه اين قطعه در 

مراسم تشييع هم پخش شــد. قطعه «يار تويي» مانند تمام قطعات آلبوم مديري براساس 
شعري از مولانا توليد شده است.

 پخش بهترين مستند فجر
بهترين مستند سي 
و چهارمين جشنواره 
فيلم فجر ســاعت 
20:30 سه شنبه 29 
فروردين از شــبكه 
مســتند روى آنتن 

مــى رود. «A157» اثر تحسين شــده بهروز 
نورانى پور روايتى از سرگذشــت تكان دهنده 
3 دختر كرد سورى بعد از تجاوز داعش است 
كه در 12 جشــنواره خارجى حضور داشته و 
موفق به كسب سيمرغ بلورين بهترين مستند 

جشنواره فجر شده است.

 29 درجه و 36 دقيقه در الوند
نمايشگاه آثار حجمي 
و نقاشي «29 درجه 
و 36 دقـيـقـــه» 
سه شنبه 29فروردين 
در نخســتين برنامه 
نگارخانه الوند افتتاح 

مي شود و تا دوم ارديبهشت ميزبان علاقه مندان 
هنرهاي تجسمي اســت. در اين نمايشگاه 3 
اثر از محمود جهانشــاهي، 14 نقاشي آبرنگ 
از مرتضي عابــدي و 6 اثر از حميد ســيادت 
در معرض نگاه هنردوســتان قــرار مي گيرد. 
علاقه مندان مي توانند براي بازديد از نمايشگاه 
29 درجه و 36 دقيقه تا شــنبه هفته آينده از 
ســاعت 11 تا 20 هر روز به نگارخانه الوند در 
خيابان شريعتي، پايين تر از ميرداماد، شماره 

1150 مراجعه كنند.

 آرشيو جادويي گابو
تلويزيــون مكزيك 
براى نخســتين بار 
مستندي از زندگي 
گابريل گارسيا ماركز 
را همزمان با سومين 
ســالگرد درگذشت 

اين نويسنده برنده نوبل پخش مي كند. فيلم 
52 دقيقه اي «آرشيو جادويى» به كارگرداني 
گابريل ســانتادر به گنجينه فرهنگى ماركز 
پرداخته كــه از آن جمله مي توان به نســخه 
دستنويس متن سخنراني مراسم دريافت نوبل 

در 1982 اشاره كرد.

نقد فيلم

قصه اي ايراني با بازي هاي دلنشين
نگاهي به «آباجان» هاتف عليمرداني

هاتف عليمرداني مســيري را در ســينماي ايران در پيش گرفته كه 
مي تواند به نتايج مثبت ختم شود؛ او هميشه دنبال مضامين خاص در 
حوزه ملودرام و اجتماعي مي رود و به گونه اي با تلفيق اين دو، گونه اي از 

سينماي اجتماعي را به تماشاگر فيلم هايش ارائه مي كند.
عليمرداني در فيلم هاي اول موفق نبود اما فيلم هاي اخير او توانســته 
به يك تركيب مناســب تبديل شود و اين فيلمســاز خود را در حوزه 
اجتماعي پيدا كند. «كوچه بي نام» و «آباجان» جزو بهترين  فيلم هاي 
عليمرداني هستند كه البته به نظرم كوچه بي نام يك سر و گردن بالاتر 
از آخرين فيلم او قرار مي گيرد. ويژگي عمده فيلم هاي اين كارگردان، 
در فيلمنامه و بازي  هاست. او در هدايت بازيگران خوب عمل مي كند و 
با توجه به بازيگرمحوربودن فيلم هايش، در بازيگرداني و گزينش بازيگر 

بسيار موفق است.
چينش بازيگران بسيار هوشمندانه است و به واسطه همين انتخاب هاي 
درست اســت كه فيلم هاي اخيرش تماشــاگر خود را پيدا كرده اند. 
فيلم هاي عليمرداني علاوه بــر بازيگرمحوربودن، فيلمنامه خوب هم 
دارند و مي توان گفت قصه محور هستند. اين ويژگي در سينمايي كه از 
قصه تهي مي شود، غنيمت است و عليمرداني در كنار ماجراپردازي هايي 
كه در طول فيلم دارد، داستاني روان و قابل باور براي تماشاگر تعريف 
مي كند. او در كنار بيان قصه و اتفاق هايي كه در طول فيلم رخ مي دهد، 
شخصيت پردازي هم انجام مي دهد و از همان آغاز، شخصيت ها را به 
تماشاگر مي شناساند و معتقدم اين از موفقيت هاي فيلمساز به حساب 
مي آيد. آباجان يك فيلم كاملا ايراني است؛ تماشاگر با داستان، لوكيشن 
و شخصيت هاي ايراني مواجه مي شود و اين شخصيت پردازي كاملا با 
واقعيت مطابقت دارد و تماشاگر آن را خوب حس مي كند. اما يك نقد 
هم به آباجان وارد است و آن اينكه با توجه به اقتضائات زماني موجود 
در سينما، مسائلي كه پياپي براي خانواده در فيلم پيش مي آيد، كمي 
براي تماشاگر باورناپذير است و فيلمساز مي توانست حجم اين اتفاق ها 
را كمتر كند. نكتــه ديگر بازي فاطمه معتمدآريــا در نقش يك مادر 
چشم انتظار در آباجان است كه به نظر، از شخصيت و بازي مريلا زارعي 
در «شيار143» نرگس آبيار تأثير پذيرفته و تماشاگر را به ياد آن فيلم 
مي اندازد. در مجموع مي توان گفت آباجان يك فيلم موفق و پر از كشش 

و جاذبه براي تماشاگر سينماي امروز ايران است.

شهرام خرازي ها
منتقد سينما

سرانجام اتفاقي كه خيلي ها پيش بيني مي كردند و منتظرش بودند، افتاد و با 
قطعي شدن تأخير در روند توليد، فصل پنجم سريال محبوب «پايتخت» از تلويزيون

جدول پخش در  ماه رمضان آينده خارج شد.
به گزارش همشــهري، مجموعه اي كه از حدود يك ماه پيش از پايان سال 95خبرهاي آغاز 
توليد آن در رسانه ها منتشر مي شد، هنوز كليد نخورده و وعده مديران سازمان اوج براي مقابل 
دوربين رفتن آن از 25فروردين همچنان محقق نشده است. به اين ترتيب و در فاصله كمتر از 
40روز تا آغاز  ماه مهماني خدا، بايد قيد حضور پايتخت5 را روي آنتن شبكه يك در شب هاي 
رمضان زد و اگر ابر و باد و مه و خورشيد و فلك دست به دست هم بدهند، شايد اين سريال در 

نوروز97 روانه پخش شود.
سيروس مقدم و محســن تنابنده به عنوان مغزهاي متفكر گروه توليد مجموعه پايتخت در 
2سال اخير درگير پروژه هايي جز اين سريال محبوب بودند و حتي زماني خبر توليد نسخه 
سينمايي آن به گوش رسيد؛ اتفاقي كه به دليل مخالفت جدي مديران پيشين تلويزيون به 
سرانجام نرسيد و سينمايي شدن اين سريال به توليد فصل پنجم منوط شد. حالا هم مقدم با 
سازمان اوج براي ساختن يك سريال سنگين تاريخي درباره دليران تنگستان به توافق رسيده 

و حتي ممكن است آن را زودتر از پايتخت5 كليد بزند.
با وجود به استادي رسيدن مقدم، تنابنده و رفقا در به سرانجام رساندن پروژه هاي سخت، به نظر 
مي رسد تصويربرداري بخش هايي از فصل پنجم پايتخت در خارج از ايران سنگي بزرگ بر 
سر راه توليد باشد كه پيش از اين در صحنه هاي مربوط به چين پايتخت3 تجربه شده بود. از 
اين رو، توليد پايتخت5 روندي طولاني تر از 4فصل پيشين خواهد داشت و در بهترين حالت، 

مي توان به نمايش آن در نوروز آينده اميدوار بود.
پخش «علي البدل» در نوروز96 چنان كه انتظار مي رفت با استقبال مردم و كارشناسان مواجه 
نشد و شايد همين اتفاق در محتاط تر شدن مقدم و دوستانش مؤثر بوده باشد. انتقادهاي تند 
مهدي هاشمي از فيلمنامه سريال و بازخوردهايي كه هرگز به اندازه 4فصل پايتخت مثبت 
نبود، كار اين گروه را براي خلق يك سريال موفق ديگر سخت تر كرده است؛ حتي اگر تنابنده 

و ديگران بارها از «بهترين» بودن پايتخت5 سخن گفته باشند.

پايتخت5  باز هم كليد نخورد
خروج قطعي سريال محبوب از جدول پخش رمضاني

بازيگري كه در خواب آرام رفت
پيكر مرحوم عارف لرستاني در كرمانشاه به خاك سپرده مي شود

ركوردشكني 530ميليون دلاري هشتمين خشمگين
سرنوشت خشمگين، بهترين افتتاحيه تاريخ سينما را به نام خود زد



تدوين برنامه جامع مديريت براي 
تالاب هاي بختگان، گواتر و جازموريان 

 مدير ملي طرح حفاظت از تالاب هاي 
ايران از تدوين برنامــه جامع مديريت 
بــراي تالاب هــاي بختــگان، گواتر و 
جازموريان خبر داد و گفت: تهيه برنامه 
جامع مديريــت تالاب هاي بختگان در 
فارس، گواتر (خليج نسبتا كوچكي در 

طول ســاحل مكران در درياي عمان) و جازموريان (بين كرمان و 
سيستان و بلوچستان) آغاز شــده و تا پايان ســال جاري به پايان 

مي رسد. 
ابوالفضل آبشت در گفت وگو با ايرنا با اشــاره به اينكه تاكنون براي 
13تالاب برنامه جامع مديريت تدوين شده است، افزود: تالاب هاي 
اروميه در آذربايجان غربي، شــادگان در خوزســتان، پريشــان در 
فارس، قوري گل، قره قشلاق، سولدوز، نوروزلو در اروميه، هامون در 
سيستان و بلوچستان، ميقان در مركزي، حراي ميناب در هرمزگان، 
زريوار در كردستان، آلاگل، آلماگل، آجي گل در گلستان، چغاخور 
در چهارمحال و بختياري، زريوار در كردســتان، حله در بوشــهر و 

گاوخوني در اصفهان داراي برنامه جامع مديريت هستند. 
 آبشت افزود: تأكيد اصلي برنامه مديريت جامع تالاب ها بر مشاركت 
تمام دست اندركاران دولتي، غيردولتي به ويژه مردم و سمن ها در 

احيا و حفاظت از تالاب هاست.
وي تصريح كــرد: هر آن چيــزي كه در يك تالاب ديده مي شــود 
صرف نظر از اينكه در شــرايط خوب يا بد قرار دارد، نتيجه اقدامات 
و اتفاقاتي است كه در بالادست آن حوضه آبي رخ مي دهد بنابراين 
در اين برنامه جامع تلاش مي شــود تا مديريتي يكپارچه جايگزين 

مديريت بخشي شود.
آبشــت اظهار كرد: در مديريت بخشــي، هر كدام از دســتگاه ها 
با بخشــي نگري، اولويت خــود را دارنــد به عنوان مثــال اولويت 
جهادكشاورزي تأمين غذا به هر قيمتي است، يعني هرچه مي خواهد 
از منابع آبي، كود و ســموم شيميايي اســتفاده كند تا با بالا بردن 
بهره وري به هدفش كه تأمين غذاست، دست يابد اما در برنامه جامع 
مديريت تالاب ها تلاش مي شــود تمام اين اولويت ها كنار هم قرار 
گيرند و اولويت هاي هر كدام از اين بخش ها و دستگاه هاي مختلف به 

اولويت جمعي تبديل شود.
آبشــت گفت: براي رســيدن به اين هدف فرايند تدوين اين برنامه 
هم مشاركتي اســت يعني تمام دســتگاه هاي مرتبط در چندين 
كارگاه چند روزه دور هم جمع مي شــوند، مســائل و مشكلات آن 
حوزه مطرح، نقاط قوت و ضعف مشــخص مي شــود كه از روي آن 
استراتژي ها اســتخراج و در نهايت به يك برنامه و اقدام مي رسند و 
مشخص مي شود هر دستگاه در يك بازه زماني مثلا 5ساله بايد چه 

اقداماتي انجام دهد.
مدير ملي طــرح حفاظت از تالاب هاي ايران اظهــار كرد: مديريت 
اجراي برنامه جامع تالاب ها در ســطح اســتان ها برعهده استاندار 
است و اين مقام مسئول بايد هر سه ماه يك بار گزارش كاملي از روند 

اجراي اين برنامه را از دستگاه ها دريافت كند.
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ايران درودي هم صاحب موزه شد
رئيس سازمان ميراث  فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري با حضور در منزل ايران درودي هنرمند نقاش 
از راه اندازي موزه ايران درودي در آينده نزديك خبرداد. درودي، در اين ديدار گفت: اين موزه با كمك و 

حمايت سازمان ميراث  فرهنگي و شهرداري تهران با200 اثر نقاشي افتتاح مي شود.

   مرحله احيا آغاز مي شود
ستاد احياي درياچه اروميه درحالي با كمبود اعتبار و اهمال دستگاه هاي اجرايي مواجه است كه اواخر 
سال گذشته، مسئولان سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به اينكه درياچه اروميه به مرحله تثبيت 

رسيده است اعلا م كردند مرحله احيا كه پس از مرحله تثبيت آب قرار دارد از سال96 آغاز مي شود.

معاون امــور تالاب ها در دفتر 
ميراث 
زيســتگاه ها و امــور مناطق طبيعي

سازمان حفاظت محيط زيست 
با اعلام اينكه 80ميليون مترمكعب آب ناشي 
از بارش هاي اخير، وارد درياچه اروميه شــده 
اســت، گفت: هرچند حجم بارش هاي اخير 
كمك كننده بود اما درياچه براي رســيدن به 
14ميليــارد  نرمال(حداقــل  وضعيــت 
مترمكعب)، 12ميليارد مترمكعب كسري آب 

دارد.
دكتر مســعود باقرزاده كريمي در گفت وگو با 
همشهري، هرگونه اظهارنظر درباره اثرپذيري 
وضعيت درياچه اروميه از بارش هاي اخير را 
منوط به بررســي تصاوير ماهواره اي دانست 
و گفت كه طي چنــد روز آينده و پس از قطع 
بارندگي، تصاوير ماهواره اي را بررسي و نتيجه 
را اعلام خواهيم كرد. وي ميزان آب درياچه 
را حــدود 2ميليارد مترمكعــب اعلام كرد و 
افزود: رها سازي  آب سدها كه اكنون در حال 
اجراســت بايد با جديت دنبال شود. به گفته 

وي، براي اطمينان از ورود آب هاي رها شده 
به درياچه، اجراي برنامه راســتي آزمايي در 
دســتور كار قرار گرفته اســت تا ميزان آب 

ورودي به درياچه مشخص شود.
آنطور كه اين مقام مسئول مي گويد براساس 
برنامه راســتي آزمايي، مســير آب از مبدا تا 
مقصد پايش مي شــود و طي آن، پمپ هاي 
غيرقانوني برداشــت آب جمع آوري و از آب 
رهاشده محافظت خواهد شــد تا به درياچه 
برســد. همچنين بــا حفاظــت فيزيكي بر 

بازگشايي دريچه ها نظارت مي شود.
معاون امــور تالاب ها در دفتر زيســتگاه ها و 
امور مناطق ســازمان حفاظت محيط زيست 
درحالي از اجراي برنامه راســتي آزمايي خبر 
مي دهد كه اغلب راهكارهاي مصوب احياي 
درياچه هنوز عملياتي نشــده است. ازجمله 
تاكنون 1200حلقه چــاه غيرمجاز در حوزه 
آبريز درياچه اروميه مســدود شــده (منبع: 
رئيس دفتر اســتاني ســتاد احياي درياچه 
اروميــه در آذربايجان غربــي - 9بهمن95) 

اين درحالي اســت كه بنا به نقشه راه احياي 
درياچه اروميه كه 8تيرمــاه93 تصويب و با 
امضاي رئيس جمهور لازم الاجرا شد، «انجام 
هماهنگي لازم بــا قوه قضاييه در راســتاي 
تســهيل و تســريع در اجراي قانون تعيين 
تكليف چاه هاي فاقــد پروانه به ويژه چاه هاي 
اثر گذار بر آب هاي سطحي» يكي از تكاليفي 
بود كه وزارت نيرو ملزم به اجراي آن شــده 
اســت. (بنا بر اعلام معــاون محيط طبيعي 
سازمان حفاظت محيط زيست 40هزار حلقه 
چاه غيرمجاز در حوزه آبريــز درياچه اروميه 

فعال است.)

مبهم بودن سهم آب درياچه 
اما ستاد احيا با مشــكلات ديگري هم مواجه 
است. دكتر مســعود تجريشــي، مدير دفتر 
برنامه ريزي و تلفيق ستاد احياي درياچه در 
اولين نشســت خبري خود در ســال جديد، 
گفت: وزارت نيــرو هنوز ميزان تخصيص آب 
براي تأمين حقابه درياچه اروميه را مشخص 
نكرده است. به عبارتي هنوز روشن نشده كه 
سهم درياچه اروميه از طريق كدام رودخانه ها 
به چه ميزان و چه زماني بايد به درياچه داده 
شود. ضمن آنكه مشخص نيست كه اگر يك 
سال بارش نرمال باشد، ميزان حقابه درياچه 

اروميه چقدر اســت و اگر يك ســال بارش 
پايين تر از نرمال باشــد حقابه درياچه به چه 

ميزان مي رسد.
مورد ديگري كه علاوه بر اهمال دستگاه هاي 
ذي ربط، روند احيــاي درياچــه اروميه را با 
مشــكل مواجه كرده اســت، تأمين نشدن 
اعتبارات است. تجريشي دراين باره هم گفت: 
از مجموع تعهدات 1800ميليارد توماني براي 
ستاد احياي درياچه اروميه، تنها 675ميليارد 

تومان پرداخت شده اســت. درواقع اين آمار 
نشان دهنده آن اســت كه تاكنون يك سوم 
اعتبارات مرتبــط با احيــاي درياچه تأمين 

شده است.
 تأمين نشــدن اعتبارات مربوط به احياي 
درياچه همواره يكي از موضوعات مورد نقد 
مسئولان ستاد احيا بوده است. اين انتقادات 
تا آنجا پيش رفت كه ســال گذشته عيسي 
كلانتري، دبير كارگروه و مجري طرح ملي 

نجات درياچــه اروميه كه بارهــا از تأمين 
نشــدن اعتبارات انتقاد كرده بود با اشاره به 
عدم تخصيص اعتبار بــراي درياچه اروميه، 
گفت: اگر دولت در راستاي تخصيص اعتبار 
براي احياي درياچــه اروميه منابع ندارد، از 
بانك مركزي قرض كــرده يا از منابع جديد 
اســتفاده كند يا اگر منابــع مالي در داخل 
ندارد، در جهت حفظ منطقه  شــمال غرب 

كشور از خارج از كشور قرض بگيرد.

بارش ها دردي از اروميه دوا نمي كند
درياچه اروميه با كسري 12ميليارد مترمكعب آب مواجه است

احياي اروميه زير فشار مشكلات كمرنگ مي شود.   عكس: مينا نوعي

ايران ارزان ترين مقصد گردشگري جهان 

مجمع جهاني اقتصــاد در تازه ترين گزارش خود، رتبه نخســت 
ارزان ترين كشــور جهان به لحاظ هزينه گردشــگري را به ايران 
اختصاص داد. ايران در شــاخص قيمت در صنعت گردشگري و 
مسافرت تا قبل از سال 2017 در بين 136 كشور رتبه 93 را داشت. 

نيمي از هتل ها در نوروز خالي بودند

رئيس جامعه هتلداران كشور گفت: در طول 15 روز نوروز تنها 
يك ميليون و 450 هزار نفر شب اقامت در هتل هاي كشور ثبت 
شد و اين يعني ضريب اشــغال هتل ها كمتر از 50 درصد بود. 

جمشيد حمزه زاده گفت: مشكل اقامت هنوز حل نشده است.

اعتراض به مالكيت بنياد بر نياوران و سعدآباد

420فعال حوزه معماري و شهرسازي در بيانيه اي به مالكيت 
بنياد مستضعفان بر كاخ هاي نياوران و سعدآباد اعتراض كردند. 
اين بيانيه افزوده است: كاخ موزه ها، متعلق به سازمان ميراث 

فرهنگي هستند. 

افزايش 438درصدي سفر ايراني ها به گرجستان

سيد جواد قوام شهيدي، سفير ايران در گرجستان، تفاهم ايران 
و گرجستان براي بهبود شرايط گردشگري و سفر گردشگران 
دو كشــور را ضروري اعلام كرد. آمار گردشــگران ايراني به 

گرجستان 438درصد افزايش داشته است.

عاملان آتش زدن پسماندهاي محصولات كشاورزي 
به پرداخت جزاي نقدي محكوم مي شوند 

نمايندگان در نشســت علني ديروز خود در مجلس شوراي اسلامي 
محيط 
حين بررســي لايحه هواي پاك با ماده 20 ايــن لايحه با 152رأي زيست

موافق، 11رأي مخالف و 6رأي ممتنع از مجموع 225نماينده حاضر 
در جلسه موافقت كردند كه بخشي از آن مربوط به ممنوعيت سوزاندن پسماندهاي 

محصولات كشاورزي است.
به گزارش همشهري، ســوزاندن پســماندهاي بجامانده از برداشت محصولات 
كشاورزي علاوه بر آلودگي هوا، طي ســال هاي اخير بارها باعث بروز آتش سوزي 
در عرصه ها و رويشگاه هاي طبيعي كشور شده و خسارات جبران ناپذيري در پي 
داشته است. بررسي ها نشان مي دهد علاوه بر رويشگاه هاي مرتعي در مواردي عامل 
آتش سوزي در جنگل ها هم ناشي از سوزاندن پسماندهاي محصولات كشاورزي 
بوده است. اكنون با تصويب نمايندگان مجلس، يكي از عوامل بروز آتش سوزي در 
رويشگاه هاي طبيعي كه سهم قابل توجهي در آلودگي هوا نيز داشته برطرف شده 
و انتظار مي رود با مجازاتي كه براي متخلفان درنظر گرفته شده، از اين پس شاهد 

آتش سوزي ناشي از اين عامل در جنگل ها و مراتع كشور نباشيم.
بنا به گزارش خبرگزاري خانه ملت، در ماده20لايحه مذكور آمده است: انباشتن 
پسماند هاي بيمارســتاني و صنعتي در معابر عمومي و فضاي باز يا سوزاندن آنها 
و انباشتن پسماند هاي خانگي و ســاختماني در معابرعمومي و فضاي باز خارج از 
مكان هاي تعيين شده توسط شــهرداري ها يا سوزاندن آنها و همچنين سوزاندن 
بقاياي گياهي اراضي زراعي پس از برداشت محصول ممنوع است. متخلف حسب 
مورد به پرداخت جزاي نقدي درجه6قانون مجازات اســلامي برحســب موضوع 

محكوم مي شود.
اين گزارش مي افزايد: وزارت جهادكشاورزي مكلف است؛ مفاد اين ماده را به طرق 

مقتضي به اطلاع بهره برداران بخش  كشاورزي، عشايري و منابع طبيعي برساند.
در تبصره يك لايحه هواي پاك آمده است؛تعاريف پسماندهاي مندرج در اين ماده 
مطابق قانون مديريت پسماند مصوب 1383/2/20است. همچنين در تبصره2 اين 
لايحه ذكر شده است؛دولت و شهرداري ها موظفند ظرف مدت 3 سال پس از ابلاغ 
اين قانون براي شهرهاي مختلف زمينه هاي تبديل اين پسماندها به انرژي يا كود 

را با كمك بخش خصوصي فراهم نمايند.
 تبصره3لايحه هواي پاك هم تصريح مي كند: در موارد اســتثنايي كه آتش زدن 

نباتات يا بقاياي گياهي تنها راه دفع آفات و بيماري ها و آلودگي هاي گياهي باشد، 
براساس شرايطي كه توسط وزارت جهادكشاورزي، شهرداري ها و دهياري ها و با 

تأييد سازمان، تدوين و ابلاغ مي شود، اقدام مي گردد.

آغاز طرح توليد و اشتغال در 73روستاي كشور
مسئول حوزه گردشگري طرح ضربتي توليد و اشتغال سازمان ميراث 

 فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري در استان هاي تهران، قزوين، البرز گردشگري
و ســمنان گفت: اجراي طرح ضربتــي توليد و اشــتغال از ديروز در 

73روستاي هدف گردشگري كشور آغاز شد.
عليرضــا زمانــي در جمع خبرنــگاران در ســمنان افزود: براســاس ايــن طرح، 
زيرســاخت هاي گردشــگري، ميراث هاي فرهنگــي و تاريخــي و ظرفيت هاي 

صنايع دستي هر روستا در زمينه ايجاد اشتغال پايدار بررسي مي شود.
وي با اشاره به اجراي طرح ضربتي توليد و اشتغال در 2روستاي چاشم و ابر در استان 
سمنان ادامه داد: كارشناسان سازمان ميراث فرهنگي به اتفاق معاونت هاي ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري اداره كل استان سمنان از امروز ظرفيت توليد 
و اشتغال در 2 روستاي هدف گردشگري ابر شــاهرود و چاشم مهديشهر در استان 

سمنان را ارزيابي مي كنند.
زماني، هدف از اجراي طرح ضربتي توليد و اشــتغال را تحقق شعار سال 96اقتصاد 
مقاومتي، توليد و اشتغال عنوان كرد و افزود: شناســايي استعدادها و قابليت هاي 
روســتاهاي هدف گردشــگري و فراهم كردن زمينه ميزباني شايسته مسافران و 
گردشگران در روستاهاي هدف گردشگري و افزايش اشتغال و توليد صنايع دستي 

ازجمله اهداف اجراي اين طرح است.
مسئول حوزه گردشگري طرح ضربتي توليد و اشــتغال سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري در استان هاي تهران، قزوين، البرز و سمنان گفت: پس 
از بازديد كارشناسان سازمان و معاونت هاي استاني از روستاهاي هدف گردشگري، 
جلساتي با بخشداران، فرمانداران و دهياران در شهرستان ها و روستاها براي بررسي 

موانع و مشكلات روستاها در زمينه رشد و توسعه گردشگري برگزار مي شود.
وي افزود: ارائه راهكار به روستاها در زمينه راه اندازي و تجهيز اقامتگاه هاي بوم گردي، 
رونق صنايع دســتي، بهره برداري از ظرفيت هاي تاريخي موجود ازجمله آب انبارها 
و حمام هاي بدون اســتفاده، ايجاد فضاهاي پذيرايي، تفريحي، تورگرداني و ايجاد 
آگاهي و انگيزه در جوامع محلي براي بهســازي و بهره برداري از آثار تاريخي براي 
جذب گردشگر و افزايش اشتغال پايدار و توليد، ازجمله دستاوردهاي اجراي طرح 

ضربتي توليد و اشتغال خواهد بود.
مسئول حوزه گردشــگري طرح ضربتي توليد و اشتغال ســازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري در اســتان هاي تهران، قزوين، البرز و سمنان گفت: در 
سال هاي گذشته، هزار و 100روســتاي هدف گردشگري شناسايي و معين شدند، 

براي اجراي طرح ضربتي توليد و اشــتغال 500روستا انتخاب شدند كه مقبول هر 
سه حوزه در سازمان قرار گرفتند. در گام بعدي 73روستا كه در حوزه مأموريت هاي 
سه گانه ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري ظرفيت هاي مناسبي 

دارند شناسايي و براي اجراي اين طرح انتخاب شدند.
در استان سمنان تاكنون 42روستاي هدف گردشگري شناسايي شده است. روستاي 
هدف گردشگري چاشم در فاصله 24كيلومتري شمال بخش شهميرزاد شهرستان 
مهديشهر و 49كيلومتري شمال شهر سمنان در دامنه كوه نيزوا در كنار كوهستان 

با چشم اندازهاي طبيعي واقع شده است.
روستاي هدف گردشگري ابر نيز در 50كيلومتري شمال شرق شاهرود و در مسير 
جاده شاهرود- آزادشــهر محور ارتباطي استان سمنان و گلســتان قرار دارد. اين 

روستاي پلكاني جاذبه هاي فراواني ازجمله جنگل ابر و مراتع ييلاقي دارد.



اجراي دشوار براي قانون تسهيل ازدواج جوانان
12 سال پس از مصوبه مجلس براي ازدواج آسان همچنان از اجراي بخش هاي زيادي از اين قانون خبري نيست

  12سال از تصويب قانون تسهيل 
ازدواج
ازدواج در خانه ملت مي گذرد اما  جوانان

اين قانون جز در مــوارد جزئي 
مثــل پرداخــت وام ازدواج و بنــد مربوط به 
ســربازي متأهلان اجرايي نشــده اســت. در 
سياست هاي كلي خانواده نيز كه چندي قبل از 
ســوي رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد به ايجاد 
نهضت فراگير ملي براي تسهيل و ازدواج موفق 
و آسان براي تمام دختران و پسران تاكيد شده 

بود. 
احياي صندوق اندوخته ازدواج هم كه در قانون 
مصوب سال 84بر آن تاكيدشــده، همچنان 
بر زمين مانده اســت. تعداد جوانــان مجرد 
كشورمان در سال گذشته بيش از 11ميليون 
نفر برآورد شــده بود. همين آمار نشان دهنده 
اهميت بالاي تســريع در اجرايي كردن قانون 
تســهيل ازدواج جوانان است. ســال گذشته 
در رديف بودجه ســال 96بندي بــه جوانان 
تخصيص داده شــده كه بر اســاس آن بانك 
مركزي موظف شــد تمام بانك ها و موسسات 
اعتباري را ملزم به پرداخت تسهيلات ازدواج 
10ميليون توماني با بازپرداخت 4ســاله كند. 
اين بند و بند مختص به محــل خدمت دوره 
نظام وظيفه ســربازان متأهل تنها بندهايي از 
قانون 13ماده اي و 4تبصره اي مختص جوانان 
هستند كه اجرا شــده و مابقي مفاد قانوني آن 

به دست فراموشي سپرده شد ه اند. 

مشكل كجاست؟ 
كارشناسان مي گويند مشــكل جوانان در كشور 
قانونگذاري نيســت، بلكه اجراي قوانين موجود 
است كه از قضا قوانين خوبي هم هستند. برخي 
نمايندگان مجلــس دليل اجرايي نشــدن اين 
قوانين را كلي بودن آنها و توجه نكردن به جزييات 
در قانون ذكر كرده اند و برخــي ديگر معتقدند 
اراده اي براي اجراي قوانين به تصويب رســيده 
در كشــورمان وجود ندارد.  يك عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس با اشــاره به اينكــه دولت بايد 
قوانين مربوط به تسهيل ازدواج جوانان را اجرايي 
كند، به همشــهري مي گويد: «در بودجه سال 
جاري رديف هايي براي تسهيل ازدواج جوانان در 
نظر گرفته شده كه اعطاي 10ميليون تومان وام 
ازدواج به هر يك از زوجين و پيگيري در تسهيل 
پرداخت هاي وام ازدواج از اين موارد است. بر اين 
اساس فرمانداران و دستگاه هاي اجرايي موظف 
هستند تا به روند ثبت نام در اين خصوص نظارت 
داشته باشــند و روند اين اقدام را تسهيل كنند.  
علي كرد درباره ماده3 قانون تسهيل ازدواج جوانان 
كه تاكيد بر ايجاد مسكن هاي موقت ارزان قيمت 
توســط دولت براي جوانان دارد تا اين افراد براي 
حداكثر 3ســال بتوانند با اجاره مناسب در اين 
مسكن ها زندگي كنند، توضيح مي دهد: «دولت 
تاكنون تلاش هاي زيادي را براي تامين مسكن 
جوانان انجام داده، اما آنچه انتظــار قانونگذار و 
نمايندگان از دولت در اين باره بوده، محقق نشده، 
اما اميدواريم در چند ماه آخر عمر دولت يازدهم در 
سطح كلان دستورات و نسخه هايي دنبال شود كه 
شاهد تسهيل بيشتر در امر ازدواج جوانان باشيم.»

پيگيري در مجلس 
ديگر عضو كميســيون اجتماعي نيــز با بيان 
اينكه در خصوص قانون تسهيل ازدواج تاكنون 
كميسيون اجتماعي مجلس پيگيري هايي را 
انجام داده، مي گويد: «صندوق مهر امام رضا(ع) 
كه قرار بود در حــوزه ازدواج جوانان فعاليت 
داشــته باشــد، تنها پيگير وضعيت اقتصادي 
و اشتغال جوانان شــد و عملا موضوع ازدواج 
جوانان در اين صنــدوق بي نتيجــه ماند اما 
نمايندگان مجلس پيگير اين موضوع هستند 
تا بتوانند در سال جديد اين قانون را به نتيجه 

برسانند.» 
رضا شيران خراسانى با تاكيد بر اينكه تاكنون 
پيگيري هاي مجلس درباره دليل اجرايي نشدن 
اين قانون به نتيجه نرسيده، مي گويد: «سعي 
مي كنيم تا بــا احياي دوبــاره صندوق قدمي 
در تســهيل ازدواج جوانان برداريم.»  رئيس 
كميســيون اجتماعى مجلس نيز با اشاره به 
بلاتكليف ماندن اين قانــون مي گويد: «دولت 
تنها از اين قانون به اجراى چند ماده در حوزه 
وام ازدواج اكتفا كرده و اين در حالى است كه 
بانك ها به گونه اى در پرداخــت وام ازدواج به 
زوجين تعلل مى كنند كــه جوان ها از گرفتن 
آن پشــيمان مى شــوند. پيگير اجراى قانون 
تسهيل ازدواج جوانان از سوى دولت هستيم 
زيرا جوانان كشــور در امر ازدواج با مشكلات 
اقتصادى و معيشــتى زيادى مواجه هستند.» 
آيا پيگيري هاي مجلس براي اجراي اين قانون 
به نتيجه خواهد رســيد يا اجــراي اين قانون 

همچنان نصفه و نيمه خواهد ماند؟! 

مدارس كپري را جمع كنيد 
كلاس  كانكسي پيشكش! 

   

وزير آموزش و پرورش هفته گذشــته در 
ديدار نوروزي با كاركنان سازمان نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس كشور ضمن تأكيد 
برضرورت تغيير كلاس هاي كانكسي و تخريبي گفت: «نيازمند حركت 
جهادي با مشــاركت عموم مردم و همت افراد خير و متمكن هستيم 
تا براي هميشــه مدارس تخريبي و كانكســي را جمع آوري و مدارس 
استاندارد را جايگزين كنيم؛ بنابراين ضمن تهيه آمار و اطلاعات دقيق، 
بايد در اين زمينه فرهنگسازي  كنيم». با توجه به اظهارات وزير آموزش 

و پرورش بيان چند نكته ضروري است:
1 اگر برچيدن كلاس هاي كانكســي در دســتور كار سازمان 
نوسازي مدارس كشور اســت، چه نوع كلاس هايي قرار است 

جايگزين شود؟ 
2 كلاس يا مدرسه اســتاندارد كه شما از آن سخن گفته ايد چه 

تعريفي دارد؟
3 مگر آماري از مدارس تخريبي و كانكسي در سازمان نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس كشور وجود ندارد كه دائم از تهيه آمار 
سخن مي گوييد. گزارش هايي هست كه تأييد مي كند تا پيش از تغيير 
معاون عمراني وزير، چنين آماري در سازمان نوسازي وجود داشت. بهتر 

نيست آمار موجود به روز شود؟!
4 با عملكرد دولت در پروژه هاي مشاركتي با خيرين در چند سال 
اخير و نيمه تمام ماندن اين نوع پروژه ها، خيرين ديگر رغبت 
چنداني به پروژه هاي مشاركتي ندارند. زيرا آنها احساس مي كنند دولت 
اهتمام لازم و كافي براي اتمام اين پروژه ها ندارد و هزينه ها و زحمات آنها 
به نتيجه مطلوب نمي رسد. به گفته كارشناسان استفاده از كانكس به 
جاي كلاس درس يك كار غيرفني نيست، ضمن آنكه هزينه كلاس هاي 
كانكسي كم نيست و هر كلاس دست كم 20ميليون تومان هزينه در بر 
دارد. دليل استفاده از كانكس هم جابه جايي جمعيت در برخي مناطق 
است، استفاده از كلاس هاي پيش ساخته در اين مناطق قابل قبول است 
و چاره اي جز اين نيست. در برخي مناطق كشور مدارسي ساخته شده 
كه با توجه به تغيير اقليم و برخي مسائل ديگر جمعيت جابه جا شده اند؛ 
براي مثال چند سال پيش در اطراف بشاگرد مدرسه اي ساخته شده كه 
هم اكنون خالي و بلااستفاده اســت. به وزير محترم پيشنهاد مي شود 
بازديدي از استان هاي محروم داشته باشند تا از نزديك با مشكلات آشنا 
شوند. بسياري از مدارس در استان سيستان و بلوچستان در و پنجره، آب 
و برق و ديوار ندارنــد. ميز و نيمكت ندارند و مهم تر از همه ســرويس 
بهداشــتي ندارند. بهتر اســت پيش از تبديل كلاس هاي كانكسي به 
مدارس اســتاندارد كه هنوز تعريفي از آن وجود ندارد، فكري به حال 
مدارس كپري كنيد يا اينكه براي همين مدارس موجود مناطق محروم 
سرويس بهداشــتي بســازيد و ميز و نيمكت شــان را تأمين كنيد تا 
دانش آموزان مجبور نباشند روي زمين بنشــينند؛ همچنين بخاري 
استاندارد براي اين كلاس ها تأمين كنيد تا شين آباد ديگري تكرار نشود، 

جمع آوري كانكس و جايگزيني مدارس استاندارد، پيشكش!

يادداشت

علي اصغر محمدي 
خبرنگار

مهديه تقوي راد
خبرنگار

شــهيندخت مولاوردي، معاون رئيس جمهور: يكي از 
دلايل اصلي طلاق ها، نارضايتي جنسي است. در 17 استان، 
كلينيك هاي ســلامت خانواده در حال فعاليت هستند و قرار 
است تا پايان سال جاري در ساير استان ها راه اندازي شوند. هنوز 
باور لازم در همه خانواده ها در زمينه اســتفاده از خدمات اين 
كلينيك ها به وجود نيامده است. چه بسا برخي افراد اعتقاد به 

دادن آگاهي  در اين زمينه  ندارند و اين آگاهي ها را آسيب زننده به خانواده مي دانند. (ايسنا)

سيدحسن موســوي چلك، رئيس انجمن مددكاري 
ايران: از ســال گذشــته 15 ميليون پرونده قضايي در 
كشور وجود دارد. اين ميزان پرونده قضايي براي جمعيت 
كمتر از 80 ميليون نفــر از نبود «مــداراي اجتماعي» 
حكايت دارد. 17هزار نفر نيز بر اثر تصادفات در كشــور 
به علت ســبقت و ســرعت غيرمجــاز جان شــان را از 

دســت مي دهند كه اين روند نيز ناشــي از نبود مداراي اجتماعي است. (تسنيم)

محمد فرهادي، وزير علوم، تحقيقات و فناوري: 90هزار 
دانشــجو در مقطع دكتري در دانشــگاه هاي كشور تحصيل 
مي كنند. اين در حالي است كه همه نمي توانند استاد دانشگاه 
شــوند.800 هزار هم دانشــجوي كارشناسي ارشــد داريم 
كه براساس سند چشــم انداز بايد به 30 درصد افزايش يابد.

اين اشكال سند توسعه اســت و به هيچ وجه منطقي نيست. 
نزديك به 75 درصد جويندگان كار در كشــور داراي مدرك دانشــگاهي هستند.(ايلنا)

75درصد بيكارها مدرك دانشگاهي دارند مداراي اجتماعي نداريم برخي نمي خواهند خدمات سلامت خانواده دريافت كنند

جامعه
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پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

تذكر دوباره در مجلس براي 
گواهينامه بدون پايان خدمت

به دليــل بي توجهــي نيــروي انتظامــي به 
اجراي مصوبه نماينــدگان، مبني بر عدم نياز 
بــه داشــتن كارت پايان خدمت بــراي اخذ 
گواهينامه، يك بار ديگر دراين باره تذكري در 
مجلس مطرح شد. روز گذشــته حسينعلي 
حاجي دليگاني با انتقاد از اجرايي نشدن قانون 
گرفتن گواهينامه بدون شــرط داشتن كارت 
پايان خدمت ســربازي بر لزوم اجرايي شدن 
آن تأكيد كرد. اين عضو كميســيون برنامه و 
بودجه با اســتناد به بند11 ماده24 آيين نامه 
داخلي مجلس درباره حفظ شــأن مجلس در 
تذكري شــفاهي گفت:«طبق مصوبه مجلس 
در زمان اخــذ گواهينامه، نيــازي به كارت 
پايان خدمت سربازي نيســت ولي اين قانون 
اجرايي نمي شود. نيروي انتظامي و راهنمايي 
و رانندگي بايد سريع تر به اين موضوع رسيدگي 
كنند چون سرنوشــت بخش قابــل توجهي 
از جوانان كه قصد رانندگي دارند، مشــخص 
نيست.» علي مطهري، نايب رئيس مجلس و 
رئيس جلسه نيز به وزارت كشــور گفت  كه 
درخصوص موضــوع گواهينامه ها اقدام كند. 
مسئولان ناجا پيش از اين گفته بودند ممكن 
اســت افراد خدمت نرفته اي كه براي دريافت 
گواهينامه مراجعه مي كنند بازداشت شوند. 
معاونت قوانين مجلس شــوراي اسلامي نيز 
در پاسخ به استعلام ستاد مبارزه با مواد مخدر 
درباره ابهام در قانون درخصوص داشتن كارت 
پايان خدمت يا معافيت و دريافت گواهينامه 
تأكيد كرده است اخذ گواهينامه نيازمند كارت 

پايان خدمت و معافيت سربازي نيست.

 آموزش فني و حرفه اي از سال آينده سه ساله مي شود 
معاون آموزش متوسطه و پرورش با بيان اينكه از سال آينده آموزش فني و حرفه اي سه ساله مي شود، 
گفت:به اين ترتيب سالانه يك ميليون نفر خروجي اين رشته خواهند بود. 34درصد دانش آموزان 
در رشته هاي فني وحرفه اي و كاردانش درس مي خوانند و هدف ما رسيدن به آمار 50درصد است.

اين قانون چه مي گويد؟
براساس ماده 9 قانون، دولت مكلف است متأهلين واجد شرايط را در اولويت 
دسترسي به فرصت هاي شغلي، وام اشتغال و وام مسكن قرار دهد. علاوه 
بر اين كليه دستگاه هاي دولتي، نهادهاي عمومي و شهرداري هاي داراي 
تسهيلات رفاهي، فرهنگسرا، تالار، باشگاه و اردوگاه موظفند با هماهنگي 
كميته سامان ازدواج، فضاهاي مذكور را براي برگزاري جشن ها و مراسم 
ازدواج در اختيار زوج هاي واجدشرايط قرار دهند. گزارش اجراي اين قانون 
هم بايد هر 6  ماه يك بار توسط دولت تهيه شده و به كميسيون فرهنگي 

مجلس شوراي اسلامي تقديم  شود.

خبر

اين قانون چه مي گويد؟



يك نجار سالخورده از كارفرمايش خواست كه 
او را بازنشسته كند تا در كنار خانواده اش دوران 
بازنشستگي را به خوشي سپري كند. كارفرما از 
نجار خواست كه قبل از رفتن، خانه اي برايش 
بسازد و بعد بازنشسته شود. نجار قبول كرد 
ولي ديگر دل به كار نمــي داد و از چوب هاي 
نامرغوب براي ساخت خانه استفاده مي كرد 
چون مي دانســت كيفيت كارش تأثيري در 
آينده شغلي او نخواهد داشت. وقتي كارفرما 
براي ديدن خانه آمد، كليــد خانه را به نجار 
داد و گفت: اين خانه هديه من به شماســت، 
بابت زحماتي كه در طول اين ســال ها برايم 

كشيديد!
عمل به يك جمله از كلمــات حضرت امير 
كفايت مي كند تــا ما در زندگي احســاس 
خوشــبختي و آرامــش را تجربــه كنيــم. 
آقــا اميرالمومنيــن در بخشــي از نامه به 
فرزندشــان مي فرمايند: »آنچه را براي خود 
مي پســندي، براي ديگران هم پسند كن و 
آنچه را براي خود نمي پسندي براي ديگران 
 هم پســند مكن!« )نامــه ۳۱/ نهج البلاغه(.

چه بسا اگر فرزندان و همسران به اين جمله 
انديشــه كرده و جامه عمل به آن بپوشانند، 
شــاهد تنهايي پــدران و مــادران در خانه 
سالمندان نباشيم و ازدواج ها در شهرمان عمر 
كوتاهي نداشته باشد. خبري از كم فروشي و 
كلاهبرداري  نخواهد بود اگر بازار ما بازار عمل 

به اين كلام مولا باشد.
حتي تصور غم و غصه اي كــه بر دل خانواده 
عابران پيــاده و ديگر افراد همشــهري مان 
ماندگار خواهد شد، كافي است تا ما با رعايت 
كامل مقررات راهنمايي و رانندگي سلامتي 
را براي عزيزانشان بخواهيم. هواداران حاضر 
در ورزشــگاه همانطور كه براي خود، درود 
را مي پسندند، دشــنام را در حق هيچ كس 
روا نمي دارند. همچنين فكــر و عمل به اين 
دستور اسلامي در شــبكه هاي اجتماعي و 
فضاي انتخاباتي اثرات بسيار مثبتي به دنبال 
داشته و در سطح شــهر موجب جلوگيري از 

بزهكاري هاي گوناگون خواهد شد. 
اي كاش مبنــاي تعامل و همــكاري ميان 
 ملــت و دولت هاي جهانــي همين فرمايش 
مولا علي)ع( بود كه در اين صورت بهاي خون 
مردم در سرتاسر دنيا برابر مي شد. شايد يكي 
از حكمت هايي كه دين اسلام بر تفكر پيش 
از ورود در كارها و عاقبت انديشي تأكيد دارد 
همين باشد كه انسان فكور و آينده نگر مثلا 
پيامدهاي مخرب ناشــي از كار خود را درك 
كرده، خود را به جاي مادر، همسر و فرزندان 
خويش قرار مي دهد و آنچــه را براي خود روا 

نداشته، براي آنها هم پسند نمي كند.

تو به جاي مَن! 

ياد         د         اشت يك
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يك بام و چند هوا 
چطور آب و هوا را با نگاه كردن به ابرها پيش بيني كنيم؟

حجت الاسلام محمدحسن روحاني

 صفحه14
را بخوانيد

امروز بخوانيد

مي خواهند زنده بمانند
گفت وگو با يك مربي كانون پرورش فكري 

 كودكان و نوجوانان كه وظيفه اش حضور
10در كانون اصلاح و تربيت است

ميراث شفابخش پدر
داستان زندگي بانويي كه تجربه پدر را با 

دانش روز گره زده تا بتواند گياهان دارويي 
را براي مردم سرزمينش به معجوني 

12شفابخش تبديل كند

گشايش در رأي شماست!
انتخاب درست يك فرد چه ملاك ها 

15و معيارهايي دارد؟

با همشهري دو در تماس باشيد

پيامك30003322 
تلفن23023683

شبكه هاي اجتماعي موبايلي  
 09332182224

 hamshahri2@hamshahri.org

telegram.me/hamshahri2

 نتيجه انتخابات
در موبايل هاي ما

دادستان كل كشور خبر از نظارت هاي 
انتخاباتي در فضاي مجازي داده است. 
برخي كارشناســان معتقدند فضاي 
مجازي بيشترين تأثير را در انتخابات 
امسال خواهد داشت. اما در كنار اين 
فرصت خوب ارتباطي كه در اختيار 
مردم و نامزدهاي انتخاباتي اســت و 
مزيت هايي ماننــد عدم محدوديت 
زمــان و مــكان، برخي حواشــي 
شــبكه هاي اجتماعي باعث ايجاد 
حساسيت شده است؛ مثلا بحث هاي 
تندي كه در گروه ها صورت مي گيرد 
مي تواند منجر به اختلافات دامنه دار 
در گروه هاي دوســتي يــا فاميلي 
شود. همچنين معضلات اجتماعي 
همچون تخريب يا سوءاســتفاده از 
هويت افراد، از دغدغه اي اصلي اين 

فضاهاست.

 كمردرد
قاتل كار و زندگي

اين روزها بيش از آني كه بايســتيم 
يا حركــت كنيــم، نشســته ايم و 
درواقع با خوشــحالي به اســتقبال 
كمــردرد مي رويــم؛ دردي كــه 
بيش از 200ميليون نفــر در دنيا را 
مي رنجاند. در كشــور ما 8/4درصد 
مــردان و 7/7درصد زنــان بيماري 
پوكي اســتخوان دارند؛   به عبارتي 
2ميليون نفر در معــرض كمردرد 
هســتند. همچنين درصــد زيادي 
از افرادي كه كمــردرد دارند دچار 
افسردگي، اضطراب و نگراني نسبت 
به آينده مي شوند. علاوه بر اين گفته 
شده يك سوم هزينه هاي بهداشتي، 
مربوط به كمردرد است، درحالي كه 
با انجام حركات ورزشــي ساده بين 
كار مي توان خيلي سريع از اين درد 

فاصله گرفت.

 سوژه خنده شدن
حتي براي ديگر كشورها

حتما تا كنون اخبار عجيب و غريب 
اشخاصي كه براي رياست جمهوري 
اقدام كرده اند بــه گوش تان خورده 
اســت. هرچنــد اين اتفاق شــايد 
بهانــه اي بــراي خنــده همــه ما 
فراهم كرده باشــد ولــي به همين 
ترتيــب مي تواند جايــگاه و اقتدار 
رئيس جمهور را در اذهان عمومي و 
بالاخص در نگاه جهانيان، با چالش 
مواجه كند. اگرچه بخشــي از اين 
اتفاق حاصل نقص و خلأ قانوني است 
اما ميل فراوان به ديده شدن را هم 
مي توان يكي از عوامل اين نابساماني 
دانست؛ ميلي كه حالا با وجود فضاي 
مجازي، دوپينگ كرده و حســابي 
تقويت شده است. ظاهرا عده اي در 
جست وجوي كسب لايك به جاي 

آراي مردم هستند.

چشم بستن به روي دنيا 
و كلي حاشيه ديگر

قبل از آنكه فضاي مجــازي بر همه 
اتفاقات زندگي ما چيره شود، معمولا 
اولين واكنش در رويارويي با خبرهاي 
باورنكردني و بالاخص اخبار مربوط 
به فوت افراد، بهــت و حيرت بود اما 
حالا قضيه كاملا فرق كرده است. از 
انواع و اقسام شوخي هاي آزاردهنده 
و اخبار غيرمعتبر كه بگذريم، كافي 
است شــخصي بنام و مشهور از دنيا 
برود تا در كسري از ثانيه، كلي صفحه 
و كانال قلابي با هدف جذب عضو وارد 
عمل شوند و حسابي از آب گل آلود 
ماهي بگيرند. همين اتفاق در هفته 
جاري با درگذشت يكي از بازيگران 
تكرار شــد و عده اي در تلاش بودند 
تا از قافله زياد كــردن اعضاي پيج و 
كانالشان، عقب نمانند و حسابي در 

فضاي مجازي تازاندند.

گشتي در دنياي خبرها

 چالش هاي اجتماعي
ما ايرانيان

مركــز بررســي هاي اســتراتژيك 
رياست جمهوري با انجام پژوهشي 
تحت عنــوان »آينده پژوهي ايران 
۱۳96«، ۱00 مســئله را به عنوان 
مهم ترين مسائل ايران در سال 96 
براساس اولويت، ترتيب بندي كرده 
است. نكته قابل توجه در اين بررسي 
اين است كه از مجموع ۱00چالش 
معرفي شــده، ۵2 چالش مربوط به 
مسائل اجتماعي مي شوند كه با رفتار 
ما به طور مستقيم در ارتباط هستند؛ 
به ويژه در ميان ۱0 چالش ابتدايي كه 
عبارتند از: بحران تأمين آب، بيكاري، 
نااميــدي دربــاره آينده، ســرمايه 
اجتماعي و اعتماد عمومي، بي تفاوتي 
اجتماعي، اخــلاق عمومي، بحران 
آلودگي هوا، امنيت رواني و اجتماعي 

و حقوق اساسي و شهروندي.



بچه ها تمام دنياي من 
هستند. هرچند هميشه 

سعي مي كنم ساعاتي 
كه در خانه هستم حضور 
واقعي داشته باشم اما باز 

هم گوشه اي از فكر و ذهنم 
معطوف به اين بچه هاست

روحينا مجيدي
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فاطمه وقتي كه داشت فرزندش را به دنيا مي آورد فشار خونش بالا رفت و فرزندش 
دچار سي پي شد. حالا علي 5 ساله مشكل فلج مغزي دارد ولي  فاطمه و همسرش از 

پس هزينه ها بر نمي آيند و به كمك مردم نياز دارند. 

فردا

در اين صفحه

  از خودتان و دلايلتان براي انتخاب 
اين شغل بگوييد؟

من 34سال دارم و داراي مدرك فوق ليسانس 
ادبيات فارســي هســتم. از زمانــي كه درس 
مي خواندم دوست داشتم شغلم مرتبط با بچه ها 
و رشته تحصيلي ام باشد. بعد از اتمام تحصيلات 
با قبولي در آزمون استخدامي آموزش و پرورش 
و كانون پرورش فكــري كودكان و نوجوانان، 2 
مسير براي كار در پيش رويم بود اما به واسطه 
آشــنايي اي كه از 9ســالگي با كانون اصلاح و 
تربيت داشتم، مي دانســتم بچه هايي هستند 
كه هيچ گاه فرصت خنديدن، داستان خواندن 
و بازي را به دست نمي آورند. براي اينكه بتوانم 
در شادي آنها سهيم باشم و خودم نيز به واسطه 
كاري كه انجــام مي دهم حالم خوب شــود، 
به عنوان مربي ســيار در كانون فعاليت خود را 
آغاز كردم و امروز 6 سال است كه در اين بخش 

مشغول خدمات رساني هستم.
  كار كردن با بچه هايــي كه نگاه 
عموم مردم به آنها به چشم يك مجرم است، 

سخت نيست؟
بچه هايي كه در كانون اصلاح و تربيت هستند 
تفاوت هاي بسياري با ديگر بچه ها دارند؛ روحيه 
عده اي بسيار شكننده و روحيه بعضي هايشان 
 بسيار مقاوم در برابر هرنوع فعاليتي است. بعضي 
از آنها حتي نمي گذارند كسي وارد حريمشان 
شود. اما اين را همه ما بايد بدانيم كه تمام اين 
بچه ها با معضلاتي روبه رو هستند كه شايد در 
دنياي بيروني كمر بزرگان را خم كند، چه برسد 
به كودكان و نوجواناني كه هنوز به سن تكليف 
نيز نرسيده اند. وجه مشترك اغلب آنها نيز فقر و 

نداري و از هم پاشيدگي خانواده هايشان است.
  معمولا جرم هايــي كه مرتكب 

شده اند، چيست؟

جرم هاي مختلفي دارند. در اين محيط از بچه اي 
كه به جرم دزدي از سوپرماركت دستگير شده 

وجود دارد تا يك كودك قاتل.
  شما در برخورد با اين بچه ها كه 
هر كدام روحيه متفاوتي دارند چه مي كنيد؟

 نخستين سختي كار در اين فضا اين است كه 
ســعي كنم روي روحيه خودم كنترل داشته 
باشم چون برايم ســخت است ديدن بچه هايي 
كه هيچ سهمي از شــادي و بازي هاي كودكانه 
نداشتند و به دليل مسائلي همچون فقر و اعتياد 
پدر و مادر، از همان اوايل زندگي سرنوشتشان به 
بدترين شكل ممكن تغيير كرده است. متأسفانه 
شادي بچه هاي كانون اصلاح و تربيت سقف دارد 
و غم و درد بر تمام روح و روانشــان چنبره زده 
است اما آنها هم حس من را نسبت به خود درك 
كرده اند و مي دانند كه فقط براي اداي تكليف و 
انجام كار در آنجا حضور نمي يابم، مي فهمند كه 
دوست دارم در كنارشان باشــم و قرارمان اين 
است كه براي چند ساعت آنها را از شرايطشان 
دور كنم و به دنياي روياها و آرزوهايشان ببرم، 
به طوري كه از بين مربي  هايي كه براي آموزش 
رفته اند تنها از من استقبال كرده اند و اين من را 

خوشحال مي كند.
  چگونه توانستيد به آنها نزديك 

شويد؟
بچه ها در كانون و حتي پيش از آن به اندازه كافي 
با جبر روبه رو بوده و هستند. برخلاف برنامه هاي 
روتين مربيان براي آموزش كودكان در محلات، 
در كانون بدون برنامه وارد جمع بچه ها مي شوم 
و به جاي آنكه آنها را با خود همسو كنم، خودم 
با آنها همسو مي شــوم. انتخاب نوع فعاليت، از 
بازي با كاغذ گرفته تا پخش فيلم بســتگي به 
تصميم خود بچه ها دارد. دوســت ندارم ديگر 
براي انتخاب راه شاد بودن چندساعته نيز دغدغه 

داشته باشند.
  كارتان چه ميزان از زندگي روزانه 

شما را شامل مي شود؟
بچه ها تمام دنياي من هستند، هرچند هميشه 
سعي مي كنم ساعاتي كه در خانه هستم حضور 
واقعي داشته باشم اما باز هم گوشه اي از فكر و 
ذهنم معطوف به اين بچه هاست. در مهماني ها 
و پارك و هرجمعي كه بچه اي حضور داشــته 
باشد بي شك تمام وقت من را به خود اختصاص 
خواهد داد. من از دنيايي كه براي بچه ها ساخته 
شده اســت، تأســف مي خورم و براي همين 
هميشه تلاش مي كنم تا سهم ام را در ساختن 
دنيا و زندگي بهتر براي اين فرشتگان آسماني 
ادا كنم. هرچند مي دانم يك دســت صدا ندارد 
اما نمي توانم وجدانم را با اين حرف ها آرام كنم. 
خوشــبختانه خانواده ام نيز همراهم هســتند 
و به ايــن افكار و اعتقاداتم احتــرام مي گذراند 
و به هميــن جهت مي توانم وقت بيشــتري را 
براي يافتن راه هايي كه شــادي هاي عميق تر و 
پايدارتري به بچه ها بدهم، داشــته باشم؛ البته 
من  فقط مربي بچه هاي كانون اصلاح و تربيت 
نيستم بلكه بچه هاي مناطق محروم و پايين شهر 
اروميه نيز زيرپوشش آموزش هاي من قرار دارند.

  اين شــغل از نظر مالي توانسته 
است انتظارات تان را برآورده كند؟

من اين شــغل را نه با معيارهــاي مالي بلكه با 
مدنظر قراردادن علايق و درونم انتخاب كرده ام 
و از اين جهت بســيار راضي هســتم. به نظرم 
رقم ريالي كه ماهانه از بابت اين كار به دســت 
مي آورم مهم نيست بلكه بركتي است كه پول 
اين كار براي زندگي ام به ارمغان آورده است و 
از اين جهت خدا را شاكر هستم. هركاري عشق 
مي خواهد و اين عشق اجازه نمي دهد تا در مقابل 

عملي كه انجام مي دهم انتظاري داشته باشم.

  اگر فرصت دوباره اي به شما داده 
شود، بازهم اين شغل را انتخاب مي كنيد؟

بدون شك انتخاب من باز هم همين خواهد بود، 
هرچند هنوز امنيت شغلي   به دست نياورده ام اما 
عشق به بچه ها را با هيچ چيز در دنيا جايگزين 
نمي كنم و جزئي از زندگي من شده اند. هنوز از 
نظر امكانات كمبودهايي وجود دارد و متأسفانه 

اين امر در عملكردمان تأثير مي گذارد. 
  ســالانه چند دانش آمــوز را 

زيرپوشش چه آموزش هايي قرار مي دهيد؟
400دانش آموز 7تا 17ســاله هرسال با من و 
آموزش هايم همراه مي شــوند. فعاليت هاي ما 
چهل وچهارگانه اســت. از امانت كتاب گرفته 
تا صحبت پيرامون موضــوع آن، معني لغات و 
اصطلاحات آن، نمايــش فيلم هاي حاوي پيام 
به دانش آمــوزان، بازي با كاغــذ، قصه گويي و 
شعرخواني بخشــي از اين كارها هستند؛ البته 
بچه ها به قدري در محروميت به ســرمي برند 
كه والدينشــان حتي فرصت ندارند نگاهي به 
نقاشي هايشان داشته باشند و اين مسئوليت را 
نيز من برعهده گرفته ام، به درددل هايشان گوش 
مي دهم كه رنگ و بويي از دنيــاي بزرگ ترها 
نــدارد، بي كينــه از دعوايي كه با دوستشــان 

كرده اند و اينكه نمي خواهند با هم قهر باشند.
  بزرگ ترين دغدغه شما چيست؟

متأســفانه به هر ميــزان كه   ســعي مي كنم 
فرهنگي مبتني بر دين و تعاليم اسلامي را بين 
بچه ها اشــاعه دهم خانواده ها به همان ميزان 
برخــلاف آموزش هاي من حركــت مي كنند. 
تمام تلاش خود را مي كنم تا بچه ها را از حواشي 
فضاهاي مجازي و برنامه هــاي ماهواره اي دور 
كنم و به جهــت روحيــه انعطاف پذير بچه ها 
كارهايم بي نتيجه نمي مانــد اما عدم همگرايي 
خانواده هــا، ادامه مســير را ســخت مي كند. 

متأسفانه ريشه هاي دين در داخل خانواده ها رو 
به خشكي است و من از اين موضوع مي ترسم. 
هميشه به بچه ها مي گويم كه دنيايتان را بايد 
از امروز بسازيد. اگر مي بينيد پدر و مادرتان در 
سختي هستند به خاطر اين است كه در كودكي 
تلاش نكرده اند، كتــاب نخوانده اند و به حرف 
معلم هايشــان گوش نداده اند. به آنها مي گويم 
كه در حال حاضر دنياي بزرگ ترها حال خوبي 
ندارد، همــه در فكر جنگ و پول و سياســت 
هستند، به آنها مي گويم كتاب و درس بخوانيد تا 

بتوانيد دنياي بزرگ ترها را خوب كنيد.
  كار شــما با آغاز و پايان ســال 

تحصيلي ارتباطي دارد؟
نه، كار مــا در محلات بــوده و البتــه كار من 
نيز ويژه تر و در كانون هاي اصــلاح و تربيت و 
محله هاي محروم تعريف شــده اســت. برخي 
گمان مي كنند ما نيز همچــون معلم ها 3ماه 
تابستان تعطيل مي شويم و روزهاي پنجشنبه 
و جمعه نيز از كار معاف هســتيم، درحالي كه 
اينطور نيست، كار ما تابستان و زمستان ندارد. 
پنجشنبه ها نيز گزارش كار هفتگي خود را براي 
بررسي و تدوين برنامه هاي جديد با كارشناس 
كانون پرورش فكري كــودكان و نوجوانان در 

ميان مي گذاريم.
  شما به عنوان يك مبلّغ كتاب، تا 

چه اندازه با كتاب مأنوس هستيد؟
تمــام اوقــات فراغت مــن با كتاب ســپري 
مي شــود. تمــام كتاب هايــي كه بــه بچه ها 
امانت مي دهــم را خوانــده ام و در كنار آن نيز 
بــراي يادگيــري علــوم روز و نحــوه ارتباط 
مؤثر بــا بچه هــا، از خوانــدن كتــاب غفلت 
نمي كنــم. دوســت دارم الگــوي مناســبي 
 براي بچه ها باشــم و براي تحقــق اين امر بايد

 به خوبي بتوانم به حرف هايم عمل كنم.

مي خواهند زنده بمانند
گفت وگو با يك مربي كانون پرورش فكري كودكان و 

نوجوانان كه وظيفه اش حضور در كانون اصلاح و تربيت است

شغلش اين است؛ به بچه هايي كه نور اميد در چشمانشان خاموش شده درس بدهد. او مي داند 
تمام دلخوشي بچه هايي كه با آنها زندگي مي كند، ساعت هايي است كه او با خودرو  اش از 
سر خيابان به محله حاشيه نشين شهر اروميه  مي پيچد. اكبر خليلي مربي كانون پرورش 
فكري كودكان و نوجوانان آذربايجان غربي، شغلي را انتخاب كرده كه به خاطرش سختي ها 
و مشكلات زيادي را   تحمل مي كند اما هيچ وقت از اين تصميم پشيمان نشده است. او براي 
شاد كردن و ايجاد  انگيزه و هدف به بچه  هايي كه پايشان در زندگي لغزيده است و در انتظار 
تعيين مجازات در كانون هاي اصلاح و تربيت زنداني هستند، از هيچ تلاشي فروگذار نمي كند 
و هر موي سفيدي كه بر سر دارد را حاصل درد تك تك بچه هايي مي داند كه حرف هاي دلشان 
را پيش مربي شان بازگو كرده اند.  پاي صحبت هاي اين مربي زحمتكش نشسته ايم تا برايمان 
از وظيفه  اي كه به دوش دارد بگويد و از بچه هايي كه شــب ها و روزهاي سختي را در كانون 

اصلاح و تربيت مي گذرانند.

عكس ها ويادداشت هايتان با موضوعات 
 مختلف سبك زندگي همچون

 خانواده، مساجد محله، 
فرزندانتان و جلسات ديد و 
 بازديد دوستانه و فاميلي 

  را از طريق شبكه هاي اجتماعي موبايلي
 به شماره 09332182224  براي ما ارسال 

كنيد تا ما هر روز در اين صفحه آنها را 
چاپ كنيم.

درباره عكس هايتان توضيح كوتاهي 
بدهيد تا در كنار عكس منتشر كنيم.

  9962... 0911 :  دخيل بسته ام به نامت يا ابوالفضل)ع(

0453...9190  :مليسا خانم در برترين حجاب دنيا 8626... 0912 :لاله هاي ميدان قندي تهران

 4050...0939  :    برادري ثابت شده   9763... 0913: يكي از بناهاي قديمي كوهبنان

روايت زندگي
اينجا بعضي عكس هاي برگزيده شما را  كه 
در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده بازنشر 
مي كنيم؛ عكس هايي كه روايت تصويري 
شما از ســبك زندگي ايراني- اسلامي 
است و ديدن آنها مي تواند در روش زندگي 
ديگران موثر باشــد. همچنين بخشي از 
سوژه هاي اين صفحه از ميان همين تصاوير 
به ظاهر ساده انتخاب مي شود. شما هم 
اگر تصويري ديديد كه به دلتان نشست 
آن را همراه توضيحات كامل به شــماره 

09332182224 بفرستيد.

گشتي در دنياي مجازي

يكي از كاربران اينستاگرام با 
انتشار اين عكس در صفحه 
شخصي خود نوشته است: آدم 
از ديدن اين همه زيبايي واقعا به 
وجد مي آيد، چقدر بهار زيباست و 
پر از انرژي و حس هاي خوب.

امام علي)ع( در مورد تربيت فرزند مي فرمايند: 
كودك 7 سال تربيت مي شود، 7 سال ادب 

مي آموزد و 7 سال به كار گرفته مي شود. يكي از 
كاربران اينستاگرام در صفحه شخصي خود اين 

عكس را به اشتراك گذاشته و نوشته است: به 
فرزندان خود صبر كردن، ترك نكردن و تلاش 

براي رسيدن را بياموزيد.

يكي از كاربران اينستاگرام  در شب ميلاد 
حضرت علي )ع(در صفحه شخصي خود با 
انتشار اين عكس نوشته: »من مادرهايي را 

مي شناسم كه فردا را بايد به آنها تبريك گفت، 
مادرهايي كه هم مادر هستند هم پدر، مادرهايي 

كه بغضشان را هر روز مي خورند، مادرهايي كه 
وظيفه مردي را به دوش مي كشند كه قرار بود 

پدر فرزندانشان باشد، مادرهايي كه در اوج 
جواني تمام آرزوهاي خود را با پدر فرزندانشان 

به خاك سپردند و به جاي مرد خانه مردانه 
ايستادند، فردا اين پدرها را فراموش نكنيد.«

حامد قربانزاده در اينستاگرام شخصي اش براي مادرش نوشته است: »تو مرهم دردهاي مني... 
اين پاهاي توست كه هر وقت از دنيا و مافي هايش خسته مي شوم سرم را بر رويش مي گذارم 
تا خستگي هايم در برود...اين دست هاي توست كه در لاي موهايم مي رود تا دردهاي روحي ام 
را التيام ببخشد. اين همان چادري است كه وقتي از دوســت هايم ناراحت مي شدم و گريه 
مي كردم من را درونش مي پيچيدي تا خوابم ببرد. من با اين دســت ها هزاران خاطره دارم... 

تلخ و شيرين... . دانه دانه 
موهاي تو براي من حكم 
سند را دارد. سند عشق 
به من و خواهر و برادرانم. 
خدا مي گويد كه قدر پدر 
و مادر را در 40ســالگي 
مي فهمند ولي من الان 
فهميده ام... وقتي كسي 
بچه دار مي شــود ارزش 
پدر و مادرش را بيشــتر 
مي فهمد؛ چقدر اين رابطه 
زيباســت... رابطه پدر و 
مادر با فرزندان... اين سّر 
زندگي است... سّر عاشق 
بودن... سّر تكرار تاريخ... 
و ســر حيات... سايه ات 

بالاي سرم باشد«.



چرا روميزي بيندازيم؟
میز ها به دلیل اینکه به طور معمول در نزدیکی آشپزخانه قرار دارند، برای قراردادن بعضی از لوازم مانند 
کلید، کیف پول، بسته های خرید و پلاستیک میوه که همگی دارای آلودگی های زیادی هستند، مورد 
استفاده قرار می گیرند. اگر میز در آشپزخانه باشد، ممکن است در زمان آشپزی نیز از آن استفاده کنید. 
در این صورت، همواره سطح میز با مواد خام مانند مرغ و ماهی، گوشت، تخم مرغ یا گل و لای سبزی 
آلوده می شود. بنابراین اگر روی میزی که در آشپزخانه گذاشته اید، غذا می  خورید بهتر است هنگام 

غذاخوردن روی آن، سفره پهن کنید.
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دخل و خرج
از رياضی به هنر

علاقه، رمز اصلي موفقیت در کار و به ویژه کارآفریني است؛ با جواني همصحبت 
شده ایم که با داشتن کارشناسي حسابداري، در نهایت به تمرین هنر براي رسیدن 
به علاقه اش پرداخته و حالا با طراحی روی ظروف سفالی کسب و کار و مشتري دارد.

فردا
در اين صفحه

بفرماييد سرميز
 راهنمای خريد میز غذاخوری

عضوي همیشگي براي آشپزخانه هاي امروزي
الهام فیروزبخت

اوایل خرید میز غذاخوری برای خانه یک کار تجملاتی محســوب و خود میز هم در ردیف کالای لوکس دسته بندی 
می شد اما حالا چند سالی می شود که خرید یک میز ناهارخوری حتی دو نفره در بسیاري از منازل، از اوجب واجبات 
است و خانه ها هرقدر هم کوچک باشد بالاخره خانواده جایی برای قراردادن میز در نظر می گیرد. میزهایی که امروزه 
یکی از پرکاربردترین وسایل خانه هستند و شما قرار است در طول روز چندساعتی را گرد این میز جمع شوید. بنابراین 
انتخاب یک میز مناسب و بهینه بسیار مهم است. ما تمام سوالات شما را از آقای رضا اوتادی، فروشنده میز و صندلی 

غذاخوری پرسیده ایم.

 اندازه گیری را فراموش نکنید
در همین ابتدای کار، قبل از اينکه برای خريد میز به بازار برويد، مکانی که قرار اســت میز را در آن 
قرار دهید اندازه بگیريد. اينکه چند نفر قرار است دور اين میز جمع شوند يا اصلا شما میز چندنفره 
می خواهید و کدام مدل و سبک را می پسنديد؟ يادتان باشد بهترين مکان برای قراردادن میزغذاخوری 
جايی است که نور مناسبی داشته باشد. مثلا جايی کنار پنجره چرا که روشن بودن میز، موجب می شود 
که آلودگی  ها و کثیفی  ها زود تر ديده شوند. نکته  بعدی اين اينکه اگر خانه يا آپارتمان تان خیلی کوچک 
است و هنوز هم شــما اصرار به خريد میز غداخوری داريد بهتر است میزهای تاشو را انتخاب کنید. 
میزهای تاشو انواع گرد و مستطیل دارند. نوع گرد اين میزها را می توانید وقتی از میز استفاده نمی کنید 

به صورت کنسول کنار ديوار قرار دهید. اندازه  استاندارد میزهای مختلف  به اين ترتیب است:

   پایه ها خیلی مهم اند
سعی کنید میزهايی را خريداری کنید که پايه های آن با میخ، پیچ و مهره و يا دوخت های فلزی 
وصل شده باشد. چرا که بسیاری از میزهای بی کیفیت با چســب چوب به میز وصل شده اند و 
همین موضوع باعث می شود پايه و به تبع آن کل میز  بعد از مدتی زيبايی و استحکام خود را از 
دست بدهد. به اندازه  بین پايه های صندلی ها هم خوب دقت کنید. اگر فاصله ها غیر طبیعی بود 
يعنی بیش از حد از هم فاصله داشت، نشانه  عدم رعايت استاندارد در ساخت صندلی است. همین 
فاصله  زياد بین پايه ها باعث می شود موقع استفاده فشار زيادی به قسمت نشیمن صندلی وارد 
شود و پايه ها خیلی زود از هم بازشــوند و ديگر قابل استفاده نباشند يا در بهترين شرايط بعد از 

گذشتن چند ماه بايد تعمیرشان کنید.

  کدام جنس؟
میزهای موجود در بازار از جنس پلاســتیکی، چوبی، پلی اســتری)رزين( و نــوع جديد میز 
ناهارخوری پلیمری ) ABS ( هستند. میزناهارخوری چوبی از انواع چوب روسی، توسکا، سفید، 
ممرز و چوب راش تولید می شود و صد البته چوب راش در انتخاب اول و بعد از آن چوب توسکا و 
چوب ممرز در رده دوم و سوم قرار دارند. اگر شما به دنبال میز ناهارخوری بادوام و در عین حال 
محکم و ظريف و استاندارد هستید حتما میز نهارخوری اي را که از چوب راش تهیه شده خريداری 
کنید، اگر می خواهید کیفیت معمولی، ظريف و قیمتی مناسب داشته باشد، انتخابتان میان چوب 
توسکا و يا ممرز باشد. میز و صندلی های پلی اســتری آينده  خوبی در انتظارشان نیست، چون 
خیلی زود می شکنند، اگر هم شما خیلی با سلیقه باشید باز هم احتمال ترک خوردنش زياد است. 
اما میز های غذاخوری پلیمری، ضد آب و ضد ضربه هســتند و چون با پیچ و مهره به هم متصل 
شده اند، در صورت خراب شــدن يکی از قطعات میز می توانید به راحتی قطعه  آسیب ديده را با 
قطعه  جديد تعويض کنید. اين میزها در برابر میزهای چوبی کمی گران تر هستند، چرا که برای 

ساخت اين میز و صندلی ها از تکنولوژی روز مواد استفاده شده است.

  کدام پارچه؟
انتخاب جنس و رنگ پارچه هم بسته به رنگ و سبک دکوراسیون منزل  شما دارد. اما اگر فرزند 
کوچکی در خانه داريد بهتر اســت از روکش های چرمی )طبیعی يا مصنوعی( استفاده کنید تا 
نگهداری از روکش صندلی ها راحت باشد و از انتخاب پارچه های چندلايه يا پارچه های پرزدار 
مانند مخمل دوری کنید. اما اگر با اين نوع پارچه ها موافق نیســتید بهتر است صندلی هايی را 

انتخاب کنید که قسمت نشیمن يا پشتی آن قابل تعويض باشد.

  اول استاندارد بعد خرید
ارتفاع میز بايد با مشخصات فیزيکی شما هماهنگ باشد. برای تشخیص استانداردبودن يا نبودن 
میز بهتر است روی صندلی پشت میز مورد نظرتان بنشینید، بلندی میز تا قسمت زيرين قفسه  
سینه شما باشــد و فاصله  آرنج تا بدن نبايد بیشتر از 40سانتی متر باشــد. اگر میز انتخابی تان 
مشخصاتی غیر از اينها داشــت بدانید غیراستاندارد اســت. يعنی اينکه وقتی شما پشت میز 
می نشینید بايد احساس راحتی کنید و مجبور نباشید برای خوردن غذا زياد روی ظرف خم شويد 
يا میز نبايد آنقدر بلند باشد که احساس خفگی بهتان دست دهد. صندلی ها هم بايد استاندارد 
باشند؛ صندلی بايد حالتی نرم و راحت داشته باشد و زاويه تشک زيرين تا تکیه گاه 90 درجه باشد 
که هضم غذا به راحتی انجام شود. بهتر است صندلی هايی که پايه های آن با زاويه بزرگی رو به 
بیرون باز می شود ، نخريد. حالت قرارگرفتن اين صندلی ها در پشت میز بدشکل است و به سادگی 
موجب گیرکردن پا و لغزيدن می شود. از طرفی اين نوع پايه معمولا از انواع ديگر ضعیف تر است 
و زود لق می شود. اين را هم بدانید پهنای صندلی ها نبايد کمتر از 50 سانتی متر باشد چرا که در 

اين صورت، نشستن افراد روی صندلی دشوار می شود.

میز گرد
  با قطر 90 سانتی متر برای 2 نفر

  با قطر 100 سانتی متر برای 4 نفر 
  با قطر 142 سانتی  متر برای 8 نفر 

میز های مربع
  96 سانتی متری برای 4 نفر

  150 سانتی متری برای 8 نفر 

میز مستطیل/بیضی
  90 در 150 سانتی متری 6 نفره

  90 در 180، سانتی متری شش تا 8 نفره
  90 در 214، سانتی متری شش تا 8 نفره
  120 در 24۳ سانتی متری، 8 تا 10 نفره 

  120 در ۳۳5 سانتی متری، 12 نفره

برای میزهای گرد یا بیضی می توانیــد یک یا دو صندلی 
اضافه هم سفارش دهید. قیمت این صندلی اضافه چندان 
فرقی با صندلی های دور میز ندارد. اگر مدل صندلی ها با 
مبلمان تان همخوانی دارد می توانید از آن به عنوان صندلی 
میزبان هم استفاده کنید. البته می توانید خیلی هم در قید 

همخوانی نباشید.
 قیمت هر عدد صندلی بســته به نوع جنس و شــرکت 

تولیدکننده و البته انتخاب شما از 70 تا 300 هزارتومان است.
 قیمت یک عدد میز 4 نفره بــدون صندلی هم از 300 هزار 

تومان شروع می شود.

خريد صندلی های اضافی
 میز و صندلی 2 نفره معمولی اما با کیفیت، شروع قیمت از 

550 هزار تومان.
 میز و صندلی 4 نفره، شروع قیمت از 700 هزار تومان.

 میز و صندلی 8 نفره، شروع  قیمت از یک میلیون و 800 و 12 
هزار تومان  نفره ها از 2 میلیون و 500 هزار تومان.

چند بخريم؟
اگر ساکن تهران هستید خیابان سهروردی شمالی 
راسته خوبی برای خرید میزهای جمع  و جور است، 
میزهایی که معمولا به راحتی در آشــپزخانه قرار 
می گیرند. در این خیابان می توانید میزهای تاشوی 
متنوعی پیدا کنید که به درد آپارتمان های کوچک 

می خورند. در خیابان حسن آباد و خیابان دلاوران 
هم با تنوع زیادی از میزهــای ناهارخوری رو به رو 
خواهید شــد، میزهایی با جنس ها و اندازه های 
متفاوت که بــا دکوراســیون های مختلف جور 
درمی آیند. اگر هم دوست دارید یک میز غذاخوری 

خاص داشته باشید باید سراغ گالری ها و مغازه هایی 
بروید که اجناس چوبی می فروشند. اما این را هم 
بدانید اجنــاس این گالری هــا و مغازه ها به دلیل 
تمام چوب بودن میزها و مدل های خاص شان معمولا 

قیمت بالایی دارند.

از کجا بخريم؟
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ســال1327 در گناباد به دنيا آمدم. كودكــي ام در ميان خانواده اي 
پرجمعيت اما سرشار از عطر زندگي سپري شد. فرزند چهارم خانواده 
بودم. 3 برادر و يك خواهر داشــتم و پدرم پزشك ژاندارمري بود. از 
وقتي كه چشــم باز كردم پدرم را در لباس ســفيد پزشكي در حال 
خدمت به مردم ديدم. با وجود سن كمي كه داشتم تلاش پدر را براي 
درمان بيمارانش با همه وجود حس مي كردم. خدمت به مردم و تلاش 
براي رســيدن به موفقيت، درس هايي بود كه از پدر آموختم و اين 
درس ها چراغي براي آينده من شد. پدرم آرزو داشت كه فرزندانش 
همه تحصيل كنند و به موفقيت هاي بزرگ علمي دست يابند. از آنجا 
كه گناباد شهر كوچكي بود همه شهر پدرم را مي شناختند و براي او 
احترام زيادي قائل بودند. خواهر بزرگم در نوجواني ازدواج كرد و به 
خانه بخت رفت. من تا مقطع ديپلم را در گناباد تحصيل كردم. اينكه 
ادامه فاميلي مان محصل بود هم به خاطر پدرم بود چون او تنها كسي 
بود كه در شهرمان تحصيلات عالي داشت فاميلي محصل را براي ما 
انتخاب كردند. از همان كودكي دوست داشــتم كه با ديگران و هم 
سن و ســال هاي خودم تفاوت داشته باشم. شوق تحصيل باعث شد 
تا با جديت درسم را ادامه بدهم و در رشــته شيمي دانشگاه مشهد 
پذيرفته شوم. دنياي عناصر مختلف شيمي زيباترين دنيايي بود كه 
تجربه كردم و همين علاقه باعث شد تا بعد از فارغ التحصيلي، 15سال 
به عنوان دبير شيمي مشغول تدريس شوم. علاقه زيادي به تدريس 
داشتم اما به دليل مشكلاتي مجبور شدم تدريس را كنار بگذارم و به 

اين ترتيب وارد دنياي صنعت شدم.

نسخه هاي شفابخش پدر
علاقه شــخصي به پدرم و شــغلي كه او داشت باعث شــد راه او را 

پي بگيرم. وقتي پدر بيماران را معاينه مي كرد مشتاقانه او را زيرنظر 
مي گرفتم تا ببينم چه دارويي براي درمان آنها تجويز مي كند. پدر 
هميشه داروهاي گياهي تجويز مي كرد و بسياري از بيماراني كه نزد 
او مي آمدند با همين داروها درمان مي شدند. براي هر بيماري داروي 
گياهي خاصي تجويز مي كرد و دســتور آن را نيز با زبان ساده اي به 
بيمار مي گفت. وقتي من و خواهرم و برادرهايم مريض مي شــديم 
پدر با جوشانده هاي گياهي ســراغ ما مي آمد و تشويق مان مي كرد 
تا آن را بخوريم. آن جوشانده هاي گياهي معجزه مي كردند و خيلي 
زود بيماري مان درمان مي شد. پدر با علاقه و اطلاعات زيادي كه از 
گياهان دارويي داشت از آنها جوشانده هاي مختلفي تهيه مي كرد. 
نسخه هاي پدر بارها مرا به فكر واداشت و تأثير بسياري بر من گذاشت. 
همين علاقه باعث شد تا به دنبال شــناخت گياهان دارويي باشم و 
بيشتر به دنبال گياهاني بروم كه هنوز ناشــناخته بودند و كسي از 

خواص درماني آنها اطلاع زيادي نداشت.
ســال 64 از آموزش وپرورش بيرون آمدم. در يك كارخانه مشغول 
به كار شــدم. خوشبختانه نخســتين فعاليت من در دنياي صنعت 
با گياهان دارويي شــروع شــد. به مدت 10ســال در زمينه توليد 
اسانس هاي گياهان دارويي فعاليت كردم. در يك كارخانه صنعتي 
مســئوليت كنترل كيفيت را برعهده داشتم و اسانس هاي آويشن، 
زيره، بالوجه و... توليد مي كرديم. آن سال ها، اسانس  چيز جديدي 
محسوب مي شــد. همين ناشــناخته بودن فرصتي ايجاد كرد كه 
شــرايط آموختن و تحقيق در اين ارتباط مهيا شــود و من هم در 
بسياري از مراكز علمي حضور پيدا كردم. همه تلاش ما اين بود كه 
بتوانيم اسانس را صادر كنيم. زماني طولاني در اين ارتباط صرف شد 
و توانستيم به مرحله اي برســيم كه تركيبات اضافي اسانس را جدا 

كرده و اسانس را به مرحله صادرات برسانيم. از سال 75تا 79 اسانس 
را به دفتر نمايندگي شركت در انگلستان مي فرستاديم و از آنجا به 

كشورهاي فرانسه، آلمان و آمريكا صادر مي شد.

بن بست و آنگاه راه جديد
اما اين موفقيت دوام پيدا نكرد. از آنجا كه توليد اســانس يك كار نو 
و جديد بود و دستگاه هاي توليد نيز هزينه زيادي داشتند مسئولان 
كارخانه مجبور به گرفتن وام شدند و نتوانستند به موقع اين وام را 
پس بدهند و ســال 79كارخانه از طرف بانك مصادره شد و به اين 
ترتيب كار و صنعت جديدي كه با علاقه توسعه مي داديم متوقف شد. 
با خاموش شدن چرخ هاي كارخانه و مصادره شدن آن بازهم اجازه 
ندادم در مسيري كه در آن قرار گرفته بودم متوقف شوم. يكي از شركا 
اين كار را در منطقه گيلاوند در شهرك صنعتي دماوند ادامه داد و از 
آنجا كه من و چند نفر ديگر نيروي متخصص بوديم از ما دعوت به كار 

كرد. 6روز در ماه از مشــهد به تهران مي آمدم و به گيلاوند مي رفتم. 
اسانس ها را دوباره به مرحله اي رسانديم كه قابل صادر كردن باشد. 
پس از بسته بندي و كنترل كيفيت، اسانس و من هردو به فرودگاه 
مي رفتيم؛ اسانس ها براي صادر شــدن به انگلستان و من هم براي 
بازگشت به مشــهد. كار ادامه داشــت اما وقتي همسرم از ماجراي 
چند تصادف مرگبار در منطقه گيلاوند و دماوند باخبر شــد از من 
خواست تا از كار در تهران منصرف شوم و به اين ترتيب به ناچار در 
كارخانه هاي مشهد مشغول به كار شدم؛ مدتي در كارخانه هاي توليد 
عرقيات گياهي مشغول به كار شدم و مدتي نيز در يك كارخانه ديگر. 
در اين كارخانه شرايط براي كار كردن خانم ها زياد مناسب نبود و من 
هم هميشه از اين موضوع ناراحت بودم. من مادر 3 فرزند دختر بودم 
و هميشه از اينكه شرايط خوبي براي كاركردن زنان در اين كارخانه 
نبود ناراحت بودم اما براي تأمين هزينه ها و گذران زندگي ناچار بودم 

ادامه بدهم.

تحول بزرگ
تحول در زندگي من از زماني آغاز شد كه تصميم گرفتم روي پاي 
خودم بايستم و اين بار خودم آستين همت را بالا بزنم. يكي از روزها 
با يكي از اعضاي هيأت علمي پژوهشكده صنايع غذايي كه در زمينه 
پژوهش هاي صنعتي فعاليت مي كرد و با هم آشــنا بوديم ديدار 
داشتم. وقتي از وضعيت بد محل كارم براي او گفتم از من پرسيد 
چرا براي خودم كار نمي كنم؟ نداشتن اعتماد به نفس كافي پاسخي 
بود كه به او دادم اما پيشنهاد داد در كنار او و يك شخص ديگر كه 
سرمايه گذار بود كار جديد را شروع كنيم. پيشنهاد او جرقه اي بود 
كه در ذهنم زده شد و به اين ترتيب فعاليت جديد را آغاز كرديم. 

ميراث شفابخش پدر
داستان زندگي بانويي كه تجربه پدر را با دانش روز گره زد تا بتواند گياهان 

دارويي را براي مردم سرزمينش به معجوني شفابخش تبديل كند

ايستادن بر قله افتخار كارآفريني، هنري است كه با تلاش و كوشــش و تسليم نشدن در برابر شكست به دست مي آيد. سرگذشت 
كساني كه امروز از آنها به عنوان كارآفرين هاي موفق و نمونه كشور در عرصه هاي مختلف تقدير مي شود سرشار از ناگفته هايي است 
كه هر كدام از آنها مي تواند درس بزرگي براي زندگي ما باشد. مهندس مرضيه سنويي محصل، يكي از كارآفرين هاي نمونه كشور در 
عرصه داروهاي گياهي است كه با سال ها تلاش و كوشش توانسته ضمن اشتغال زايي براي 35نفر در زمينه توليد داروهاي گياهي و 
درمان بسياري از بيماري هاي شايع با همين داروها، به موفقيت هاي بزرگي دست پيدا كند. طبابت پدر با داروهاي گياهي و تجويزهاي 
شفابخش او سرمشقي شد تا مرضيه سنويي بعد از تحصيل در رشته شيمي و سال ها فعاليت به عنوان ناظر كيفي در توليد اسانس هاي 
گياهي، اين بار با كمك اعضاي خانواده اش، گام در راه توليد داروهاي گياهي بگذارد و به عنوان يكي از چهره هاي مطرح در اين زمينه 

معرفي و شناخته شود. او از سال ها تلاش براي رسيدن به قله موفقيت و سختي ها و مشكلاتي كه پيش رو داشته مي گويد.

محمدرضا حيدري



13
namayenazdik@
hamshahri.org دوشنبه 28 فروردين 96  شماره7077 مهمان

نماي نزديك

اين شركت در سال84 فعاليت خود را آغاز و با پژوهش روي گياهان 
ارزان قيمت، توليد اسانس را آغاز كرد. ابتدا طرح توليد اسانس را 
به پارك علم و فناوري خراسان ارائه كرديم و با پذيرفته شدن اين 
طرح از ســوي آنان در اين پارك مستقر شديم. 30ميليون تومان 
تسهيلاتي كه به تناوب در اختيارمان قرار گرفت سرمايه اي بود كه 
با آن شروع به كار كرديم و با شــروع ساخت دستگاه توليد اسانس 
كارمان  را آغاز كرديم. هميشه شروع كار جديد سخت است اما من 
به كاري كه انجام مي دادم ايمان داشتم. در اين راه همسرم مشوق و 
تكيه گاه محكمي بود كه هميشه از من حمايت مي كرد. مدتي بعد 
همسرم پيشنهاد داد اين بار براي خودم كار كنم. من مادر بودم و 
در كنار كار بايد براي 3 دخترم مادري مي كردم اما تصميم گرفتم 
اين بار روي پاي خودم بايستم. خانواده ام نخستين كساني بودند كه 
مرا حمايت كردند. وقتي مي خواستم كار را شروع كنم دختر بزرگم 
كه فارغ التحصيل رشته مامايي بود با برپا كردن مطب مشغول كار 
بود. دختر دوم ام فارغ التحصيل رشته پرستاري بود و دختر سوم ام 
نيز كارشناس ارشد معماري. دختر بزرگم  مطبش را تعطيل كرد و 

دختر دوم ام نيز كه شغل آزاد داشت كارش را گذاشت و هردو همراه 
من شدند. در شــروع كار 3 نفر بوديم. سال 85با ساخت نخستين 
دستگاه، كار را شروع كرديم و با درآمدي كه به دست آورديم دومين 
دســتگاه را راه اندازي كرديم. ما تأمين كننده اسانس طعم يكي از 
برندهاي دوغ كشور بوديم و شــبانه روز تلاش مي كرديم. يكي از 
دخترهايم مسئوليت بازرگاني شركت و ديگري مسئوليت واحد 
توليد و مالي شركت را برعهده داشت. كار به خوبي جلو مي رفت، 
تعداد نيروها را افزايش داديم و با كارآفريني، نيروهاي جديدي را در 
بخش توليد و بازرگاني و اداري استخدام كرديم. تا سال 88فعاليت 
ما در پارك علم و فناوري ادامه داشــت ولي از آنجا كه محيط آن 
براي فعاليت ما كوچك بود تصميــم گرفتيم از آن محيط خارج و 
واحد توليد را در شــهرك صنعتي طوس در اطراف شهر مقدس 
مشــهد راه اندازي كنيم. در ادامه طرح توسعه، فعاليت مان را روي 
زعفران متمركز و عصاره غليظ شــده آن را توليد كرديم. در كنار 
آن، اسانس ها و عصاره هاي گياهي و فراورده هاي غذا و دارو توليد 

و صادر مي كرديم.

 نياز مردم، راه جديد
هرسال سعي مي كرديم يك محصول جديد به توليدمان اضافه كنيم. 
طرح توسعه داروهاي گياهي مهم ترين طرحي بود كه با هدف برطرف 
كردن نياز فوري عامه مردم به داروهــاي گياهي آغاز كرديم. در اين 
طرح هر بيماري اي كه به صورت اپيدمي در كشــور وجود داشــت 
داروي گياهي آن را توليد مي كرديم. داروي گياهي افزايش حافظه و 
جلوگيري از آلزايمر، داروي آرامبخش، رفع يبوست، داروي جلوگيري 
از يائسگي زودرس و داروي قند خون و داروي كاهش ورم پروستات 
ازجمله داروهايي بودند كه مردم به آنها نياز داشتند و ما آنها را توليد و 
عرضه مي كرديم. از طرف ديگر طرح ميكرو كپسول زعفران را با كمك 
پژوهشكده صنايع غذايي پژوهش كرديم و پس از نتيجه گيري آن را 
به مرحله توليد رســانديم. از همان دوران كودكي با تجويزهايي كه 
پدر انجام مي داد و به ما داروهاي و عصارهاي گياهان دارويي مي داد 
با انواع مختلف گياهان دارويي و خاصيت درماني آنها آشــنا شدم و 
همين آشنايي باعث شد تا با جديت به دنبال توليد داروهاي گياهي 
بروم؛ داروهايي كه هيچ گونه عوارضــي ندارند و در درمان بيماري ها 
بسيار مؤثر هســتند. در كنار آن يكي ديگر از دلايلي كه باعث شد به 
سوي توليد داروهاي گياهي بروم اين بود كه كارخانه هاي توليد دارو 
در شهرهاي مختلف از ما درخواست عصاره و اسانس براي توليد دارو 
مي كردند. ما ماده اوليه توليــد داروي آنها را تأمين مي كرديم. بعد از 
مدتي به اين نتيجه رسيديم كه بهتر است خودمان داروهاي گياهي را 
توليد و عرضه كنيم. روزي كه كار را شروع كرديم من و 2 دخترم تنها 
نيروهاي شركت بوديم و همسرم نيز حامي اصلي ما بود و با پيشرفت 
كار و كارآفريني، امروز تعداد نيروها به 35نفر رسيده كه 70درصد اين 

نيروها زن هستند.

مهم ترين عامل موفقيت
در زندگي عواملي زيادي در موفقيت و رسيدن به قله، نقش دارند 
و من براي رسيدن به جايگاهي كه امروز در آن قرار دارم موانع و 
سختي هاي بسياري را پشت سر گذاشته ام. نااميدي بزرگ ترين 
دشمن موفقيت است و من هيچ گاه نااميد نشده ام و خودم را باور 
داشته و هيچ گاه از پا نايســتاده ام. با وجود آنكه موانع زيادي در 
دادن تسهيلات و پروانه و مجوز توليد در سر راهم قرار مي گرفت 
اما هميشه در مشكلات به اصل «لوشــاتليه» كه در علم شيمي 
آموخته بودم تكيه مي كردم. اين دانشــمند فرانسوي مي گويد 
هرگاه به يك سيســتم در حــال تعادل يك تحميل وارد شــود 
سيستم اين تحميل را درخودش حل مي كند تا به حالت تعادل 
مجدد برسد. هميشــه از اين نظريه در زندگي استفاده كرده ام و 
هرگاه نتوانسته ام به مسيري ادامه بدهم مسير ديگري را انتخاب 
كرده ام. اين روزها همراه با دخترها و دامادها و يكي از نوه هايم در 
كنار فعاليت در شركت توليد داروهاي گياهي، كارخانه توليدي 
ديگري راه اندازي كرده ايم و مديريت ايــن كارخانه توليدي نيز 
برعهده دخترم اســت و با توليد برخي داروهاي گياهي به شكل 
شربت و كپســول آنها را وارد بازار مي كنيم. 2بار به عنوان بانوي 
كارآفرين انتخاب شــدم و سال هاســت كه به عنوان عضو هيأت 
مديره كانون زنان بــازرگان و دبير كانون كارآفريني خراســان 
رضوي و عضو هيأت امناي كارآفريني كه در راس آن استاندار قرار 
دارد فعاليت مي كنم. از نقطه اي كه در آن ايســتاده ام و زندگي و 
ريسك هايي كه در زندگي كرده ام خوشحالم و راضي. احساسي 
كه از كارآفريني و ايجاد اشــتغال براي مردم سرزمينم دارم را با 

هيچ چيز ديگر نمي توانم عوض كنم.

درس بزرگ مادر
فرزند بانوي كارآفرين از سختي هاي كار مادر مي گويد

وقتي بعد از پايان تحصيلات مطب مامايي را برپا كرد خود را در يك قدمي تحقق آرزويي مي ديد كه سال ها براي آن تلاش كرده بود. 
درآمد مناسب و كمك به مادران بارداري كه انتظار به دنيا آمدن فرزندشان را مي كشيدند همه آن چيزي بود كه او مي خواست اما 
وقتي مادر كه معلم بزرگ زندگي او بود براي شروع يك كار بزرگ از او كمك خواست تصميم گرفت كار و مطب را تعطيل كند و در 

كنار مادر چرخ صنعت توليد داروهاي گياهي را به گردش دربياورد.
«انديشه ابراهيم نژاد» كه علاوه بر قائم مقامي مادر در شركت، خود نيز مديريت كارخانه توليد داروهاي گياهي را برعهده دارد از 
روزهايي مي گويد كه در كنار مادر و خواهر و با دستان خالي اما اراده اي محكم كار را شروع كرد؛«3 سالي بود كه مطب مامايي را داير 
كرده بودم و از كارم بسيار راضي بودم و با توجه به سپري كردن دوره فني و حرفه اي در زمينه گياهان دارويي براي بسياري از مادران 
باردار و نوزادان آنها داروهاي گياهي تجويز مي كردم. وقتي مادر تصميم گرفت كارخانه توليد داروهاي گياهي را راه اندازي كند من 
و خواهرم نيز همراه شديم. شرايط براي من كمي سخت بود. در مطب فقط عصرها حضور داشتم و درآمد خوبي نيز كسب مي كردم 
و يك دوره آموزشي حجامت را نيز سپري كرده بودم اما براي برپا شدن كارخانه از 6صبح تا پايان شب و گاهي تا نيمه شب در كنار 
مادر و خواهرم كار مي كردم و اين شرايط تا 2سال ادامه داشت؛ با حقوق كمتر و شرايط سخت تر. تنها به خاطر علاقه و ايماني كه به اين 
كار داشتيم ادامه داديم. تلاش خستگي ناپذير پدر و مادر تأثير زيادي روي من و خواهرانم داشت. زماني كه در دبيرستان تحصيل 
مي كردم مادر سال ها مسئوليت كنترل كيفيت و مديريت كارخانه را برعهده داشت و از 5صبح تا پاسي از شب كار مي كرد و هميشه 
مسئوليت پذير بود و درست كار كردن و متعهد بودن نسبت به پرســنل زير مجموعه و مردم از خصوصيات اخلاقي مادرم بود . او 
هميشه تأكيد داشت بايد نسبت به محصولي كه توليد مي كنيم مسئوليت پذير باشيم و بهترين را به مردم ارائه كنيم. امروز مادر در 
سن 68سالگي هنوز هم مثل روزهاي اول كار مي كند و اگر يك روز از صبح زود همراه او باشم به طور حتم در انتهاي شب من خسته تر 
خواهم شد. مادر خستگي ناپذير است.» او ادامه مي دهد: يكي از مهم ترين داروهاي گياهي اي كه ما توليد كرده ايم داروي كندر براي 
تقويت حافظه است و هر سال با طرح داروي جديد آن را به مرحله توليد مي رسانيم. مدتي قبل كارخانه توليدي ديگري را همراه با 
مادر و ديگر اعضاي خانواده راه اندازي كرديم كه مديريت كارخانه برعهده من است و در آن داروهاي گياهي را به شكل كپسول و يا 
شربت توليد مي كنيم. نخستين محصول ما شربت انبرباريس است كه سموم بدن به خصوص سمومي كه در كبد ذخيره مي شوند را 
دفع مي كند. اين شربت براي ساكنان شهرهاي آلوده و كساني كه به نوعي در معرض انواع سموم قرار دارند مي تواند بسيار مفيد باشد.

ين
ره ب

ذ

مديون همسرم هستم
 همسرم هميشه مشوق من بود و مرا تشويق مي كرد. از 
نظر فكري و حمايت هميشه كنارم بود و اين ديدگاه به 
فرزندان مان نيز منتقل شد؛ به طوري كه دخترانم حاضر 
شدند با يك سوم درآمدي كه از شغل هايشان داشتند مرا 
در راه اندازي اين شركت همراهي كنند. همسرم در انجام 
كارهاي خانه يار و همراهم بود و حتي غذاي خانواده را 
تهيه و آماده مي كرد و ســعي مي كرد باري از دوش من 
بردارد تا دغدغه كمتري داشته باشم. همسرم را 2سال 
قبل، از دست دادم و هميشــه در هر همايشي وقتي از 
من به عنوان كارآفرين و فعال در عرضه توليد داروهاي 
گياهي تجليل مي كنند از همســرم قدرداني مي كنم و 
همه موفقيت هايم را مديون او مي دانم. بين من و همسرم 
يك توافق واقعي و عاشــقانه وجود داشت. اين توافق 
همان چيزي است كه بايد بين زوج ها وجود داشته باشد. 
همسرم مرغداري داشت و در زمينه طيور فعاليت مي كرد. 
او به بيماري قلبي دچار شد. 2سال آخر نيز بازنشسته 

شده بود ولي با وجود اين سعي مي كرد به من ك مك كند.

ين
ره ب

ذ

درمان شفابخش طب سنتي 
در زمينه داروهاي گياهي و سوق پيدا كردن مردم به جايگزيني داروهاي گياهي به جاي داروهاي شيميايي تبليغات نقش اساسي و مهمي 
دارند. اينكه چرا داروسازان و پزشكان تمايل زيادي به تجويز داروهاي گياهي ندارند ناشي از دلايل مختلفي است. مهندس سنويي با 
بيان اين موضوع مي گويد: ما براي گرفتن پروانه توليد داروهاي گياهي با مشكلات و موانع زيادي مواجه بوديم. براي گرفتن اين مجوزها 
تعدادي از مسئولان معاونت فناوري در بخش گياهان دارويي و همچنين انجمن داروهاي گياهي حمايت كردند. خوشبختانه در همايش 
طلاي سبز كه هر 2سال يك بار برگزار مي شود و همچنين همايش گياهان دارويي و طب سنتي عنوان شد نتيجه تحقيقات و بررسي هايي 
كه انجام گرفته و در اين همايش ها ارائه شد نشان از رشد مصرف داروهاي گياهي دارد. اميدوارم روزي را شاهد باشيم كه مردم به داروهاي 

گياهي كه ريشه در طب سنتي و ريشه دار ايراني دارند روبياورند.

ين
ره ب

ذ

رتبه بندي گياهان دارويي براساس تعداد كل داروها در جهان

رتبه بندي گياهان دارويي براساس تعداد كل داروها در ايران

بين كشور هاي آسيايي بيشترين تعداد و تنوع گونه ها متعلق به 
كشور زير است (به صورت تقريبي)

نعناع
672 قلم دارو

نعناع- سير
18 قلم دارو

آويشن
384 قلم دارو

رازيانه
13 قلم دارو

سرخ وليك
288 قلم دارو

شيرين بيان
10 قلم دارو

يك هزار تن 
سالانه گياه دارويي 
به كشورهاي ديگر 

صادر مي شود

7000
نوع دارو در 

آلمان به صورت 
قرص، كپسول، 

آمپول و شربت با 
منشأ گياه توليد 

مي شود.

55-54درصد  
 داروهاي 

شيميايي جهان 
منشأ گياهي 
دارند، در 

حالي كه اين رقم 
براي داروهاي 
داخلي در حدود
10-5درصد 

است.

200گونه   
گياهي ايران از 
اهميت دارويي 
و صنعتي قابل 
ملاحظه اي 

برخوردار است

150داروي 
گياهي

در بازار داخلي 
ايران موجود است

67درصد 
دارو هاي مصرفي در كشور سوئيس به 

دارو هاي طبيعي تبديل شده است.

چين
30000

اندونزي
12000

هند
12000

ايران
8000

مالزي
20000

تايلند 
17000

برمه
14000

رازيانه

آويشن
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مهارت

چهارفصل باشيد
قصد رفتــن بــه دل طبيعت در 
روزهاي بهاري را داريد؟ توصيه مان 
اين اســت كه خيلي هــم به دل 
طبيعت و جاهاي بكر و كشف نشده 
نرويد چون ممكن اســت به همان 
طبيعت بپيونديد و هرگز كســي 
اثري از شــما پيدا نكند، اما به هر 
حال حواســتان به آب و هوا باشد. 
اين توصيه هــاي ما را هــم آويزه 

گوشتان كنيد.
  هم تي شرت برداريد و هم كلاه و 
كاپشن و شال گردن، يكدفعه ديديد 
هوا وســط تابش هــاي آفتابي اش 
هوس كرد كــه كمي بــرف روي 
ســرتان بريزد؛ اصلا بعيد نيست، 
پس يك چمدان از انواع لباس هاي 

چهارفصل همراه  خود كنيد.
  اين توصيه روشن نكردن آتش 
در دل طبيعــت را از گوشــتان به 
در كنيد. اصلا مزه طبيعت گردي 
به همين روشــن كردن آتش پاي 
درخت هاست. اينجوري اگر برف و 

بوران هم بشود شما در امانيد.
  توصيه هواشناسي و سايت هاي 
مرتبط با آن را اصلا جدي نگيريد. 
چندين دفعه پيــش آمده كه آنها 
گفته اند هواي فردا برفي اســت و 
فردايش آفتاب سوزان شده است. 
شما كار خودتان را بكنيد و بيشتر 
روي شانس خودتان حساب كنيد.

  اصلا اگر فقط اعضاي خانواده 
اصــرار به طبيعت گــردي دارند و 
شــما علاقه اي به اين كار نداريد، 
مي توانيد هميــن ناپايداري هوا را 

بهانه كنيد.
  يك راه حل ســاده هم داشتن 
يك نايلون ســاده در جيبتان در 
همه روزهاي بهاري است. تا آسمان 
دلش گرفت و شــروع بــه باريدن 
كرد شما نايلون را از جيب مبارك 
درمي آوريد و روي سر مي كشيد، به 
همين سادگي. اين همان مصداق 

هميشه آماده بودن است.

لبخندستان مهارت فوري

ابزارشناسي

دانستني ها

گيركردن ماشين در گل
در فصل بهار و با وجود رطوبت هــوا و باران هاي پي درپي 
ممكن است هنگام رفتن به طبيعت، خودروي شما در گل 
گير كند. چيدن ســنگ و آجر زير لاستيك روشي قديمي 
محسوب مي شود كه در بعضي از موارد كارساز است. ما به 
شما پيشنهاد مي كنيم هميشه پشت ماشين خود يك تكه 
يك متري موكت داشته باشيد. هنگامي كه خودروي شما 
در گل گير كرد موكت را زير چرخ گيركرده پهن كنيد. اگر 
موكت همراه خود نداشتيد مي توانيد از كفي خودرو استفاده 
كنيد. البته ممكن است كفي خودرو شما خراب شود. پس از 
پهن كردن موكت زير چرخ، خودرو را به سمتي كه موكت را 

قرار داده ايد هول دهيد تا خودروي شما از گل بيرون بيايد.

چراغ قوه فانوسي
عموما چــراغ قوه هــاي معمولي 
به شما نور در راســتاي مستقيم 
مي دهند و جايي كه شما هستيد 
را روشن نمي كنند. چراغ قوه هاي 
فانوســي عملكردي شبيه فانوس 
دارند، با اين تفاوت كه به وســيله 
باتري كار مي كنند و نور بيشتري 
مي دهند. اين چراغ قوه ها به صورت 

شارژي هم در بازار موجود هستند. چراغ قوه هاي فانوسي 
اندازه نســبتا كوچكي دارند و بســيار ســبك هستند. 
دسته هاي آنها فلزي و نازك است و اين قابليت را دارند كه 

جمع شده و فضاي كمي را اشغال كنند. 

آب و هوا در فصل بهار
تغييرات ناگهاني وضعيت آب و هوا و بارش هاي پي درپي 
در بهار به خاطر آب شدن برف هاي زمستاني است. وقتي 
برف هاي زمســتاني از روي كوه ها آب مي شــوند و وارد 
طبيعت مي شوند رطوبت هوا افزايش پيدا مي كند و اين 
رطوبت تبديل به ابر و در آخر باران مي شــود. اما سؤال 
اينجاســت كه چرا با وجود تغييرات ناگهاني آب و هوا، 
تفاوت چنداني در دماي هوا احساس نمي كنيم؟ در فصل 
بهار دماي هوا در روز، شب، هنگام بارش و هواي آفتابي 
تفاوت چنداني با هم ندارد. دليل اين پديده هم رطوبت 
است. رطوبت دما اختلاف دما را در روز و شب كم مي كند. 

يك بام و چند هوا
چطور آب و هوا را با نگاه كردن به ابرها 

پيش بيني كنيم؟
محمد معمار

براي سفر كردن يا براي رفتن به يك گردشــگري كوتاه مدت شهري، نخستين 
چيزي كه بايد از آن اطلاعات به دســت آوريد وضعيت آب و هواست. اين روزها 
به كمك گوشي هاي هوشمند در هر مكاني كه باشيد مي توانيد از وضعيت آب و 
هوا در روزهاي مختلف  باخبر شويد. البته هميشه امكان دسترسي به سايت ها و 
منابع اطلاعاتي براي پيش بيني شرايط آب و هوا وجود ندارد. در اين مواقع كافي 
است خودتان نگاهي به آسمان بيندازيد و ابرهاي مختلف را در آسمان ببينيد. اين 
صفحه به شما آموزش مي دهد كه ابرها چند گونه هستند و هر يك از آنها چه نوع 

آب و هوايي به همراه مي آورند.

درس اول: ابرشناسي
براي پيش بيني وضع هوا، ابتدا بايد با ابرها آشنا شــد. ابرها زماني شكل مي گيرند كه 
قطرات آب از حالت گاز به مايع تبديل شــود اين اتفاق تقطير ناميده مي شود. تقطير 
زماني رخ مي دهد كه يا هوا به قدر كافي سرد باشد و يا بخار آب كافي در هوا وجود داشته 
باشد. ممكن است بپرسيد كه چگونه قطرات آب به شكل ابر روي هوا شناور مي شوند؟ 
قطرات آبي كه ابرها را تشــكيل مي دهند آنقدر كوچك هستند كه مي توانند روي هوا 
شناور بمانند و عموما هر يك ميليون تا از آنها يك قطره باران را تشكيل مي دهند؛ درست 

مثل ابرهاي كوچكي كه از دهان شما در هواي سرد خارج و روي هوا شناور مي شوند.

درس دوم: ابرها تميز نيستند
هوا بايد مقداري كثيف باشد تا ابرها بتوانند تشكيل شوند. دليل اين موضوع اين است 
كه بخار آب به سطح نياز دارد تا بتواند متراكم شود. كثيفي ها و ناخالصي ها اين سطح 
را براي بخار آب فراهم مي كنند. خوشبختانه در تميز ترين هواي موجود در كره زمين 
هم مقداري ذرات ميكروســكوپي گردوغبار، دود يا نمك وجود دارد تا ابرها به كمك 

آنها شكل بگيرند.

درس سوم: شناسايي انواع اصلي ابرها
ابرها براساس ارتفاع و شكل ظاهري نامگذاري شده اند. اما به طور كل به 3دسته تقسيم 

مي شوند كه عبارتند از: كومولوس، استراتوس و سيروس.
كومولوس:در لاتين معني كپه و توده مي دهد. ابرهاي كومولوس شبيه به كپه توپ هاي 

پنبه اي يا نخ تابيده هستند.
استراتوس: در لاتين براي پوشش يا ملافه به كار مي رود. ابرهاي استراتوس شبيه ملافه 

صاف در آسمان هستند.
سيروس: در لاتين براي حلقه، حلقه و فر بودن به كار مي رود. ابرهاي سيروس شبيه به 

حلقه هاي موي سفيد هستند.

آب و هوا چه مي شود؟چه شكلي است؟نام ابر

كومولوس
سفيد پنبه اي هستند و ساختمان گل كلمي شكل دارند و بالاي آنها

 مثل گنبد است. اينگونه ابرها به صورت قطعات تكه اي مشاهده مي شوند. در 
ارتفاع پايين هستند.

 خوب و ملايم

به صورت توده هاي بزرگي هستند و عموما خاكستري تيره ديده مي شوند. اين ابرها حالت كومولونيمبوس
پنبه اي دارند. عميق و بلند بودن از ديگر نشانه هاي اين ابرهاست. در ارتفاع بالا هستند.

باراني سنگين به همراه رعد و 
برق،  احتمال توفان

آلتوكومولوس
به صورت گوي هاي بزرگي سطح آسمان را فرا مي گيرند وعموما شياردار

 و لايه لايه هستند. اينگونه ابرها با رنگ سفيد بيشتر ديده مي شوند. در ارتفاع 
مياني هستند.

باران احتمالي

متشكل از قطعات سفيد هستند و تمام سطح آسمان را به صورت پاره پاره فرا سيروكومولوس
صاف و آراممي گيرند. اين ابرها در ارتفاع بالا و پايين تر از ابرهاي سيروس هستند.

عموما لايه لايه هستند و به صورت يكدست و شبيه مه سطح آسمان را مي پوشانند. استراتوس
احتمال باران نم نمارتفاع اين ابرها از سطح زمين بسيار كم است.

به صورت لايه هاي يكنواخت و متحدالشكل خاكستري يا متمايل به آبي هستند. در آلتواستراتوس
ريزش احتمالي باران ملايمارتفاع مياني قرار دارند.

تيره هستند و به صورت لايه هاي ضخيم سطح آسمان را مي پوشانند. اين ابرها در نيمبو استراتوس
ريزش باران و يا برف ممتدارتفاع مياني هستند.

از ابرهاي كوچك سفيد و به هم فشرده به شكل گوله پشمي، شكل يافته اند. اين سيرواستراتوس
توفان شديدابرها در ارتفاع بالا قابل مشاهده هستند.

سفيدرنگ، شفاف و به شكل پر هستند. بين ابرها مرتفع ترين محسوب مي شوند و سيروس
آرام و خوبدر ارتفاع مياني و پايين قابل مشاهده نيستند.

استراتوكومولوس
ابرهايي شبيه به ابرهاي كومولوس و استراتوس هستند. اين ابرها داراي رنگ هاي 
تيره يا سفيد مايل به خاكستري هستند. اين ابرها به صورت توده هاي كروي در 

آسمان ظاهر مي شوند.

فاقد احتمال بارش هاي رگباري 
هستند اما ممكن است با باران 

نم نم همراه باشند

پيروكومولوس
يك پديده گرمايي هستند كه براثر گرم شدن سريع و شديد يك ناحيه شكل 

مي گيرند. آتشفشان ها، آتش سوزي جنگ ها و انفجارهاي هسته اي مهم ترين دلايل 
تشكيل اين ابرها هستند

-

پيشوند و پسوندهايي براي ابرها

به طور كل ابرهايي كه در ارتفاع بالا تشكيل مي شوند پيشوند نامشان «سيرو» قرار مي گيرد، ابرهايي هم كه در 

ارتفاع مياني تشكيل مي شوند پيشوند «آلتو» مي گيرند و ابرهايي كه در ارتفاع پايين هستند پيشوندي ندارند. 

براي مثال ابر كومولوسي كه در ارتفاع مياني تشكيل مي شود آلتوكومولوس و ابر استراتوسي كه در ارتفاع بالا 

تشكيل مي شود سيرواستراتوس نام دارد. اگر يك ابر باران يا برف توليد كند يا در شروعش پيشوند«نيمبو» مي آيد 
يا در پايانش پسوند «نيمبوس» مي گيرد.

درس چهارم؛ پيش بيني وضعيت آب و هوا با ابرها



حواس تان به سفره باشد
حتما شنيده ايد كه تازگي ها بيت المال را به «سفره» تشبيه كرده اند و 
دستبرد زدن به آن را «برداشتن سهم خود» از اين سفره دانسته اند. 
قبول! اما فكر نمي كنيد بعد از چندين سال، بعضي ها ديگر بايد سير 
شده باشند و از سر سفره بلند شــوند؟! البته به اراده خودشان كه 
بلند نمي شــوند بروند، بايد طوري انتخاب كنيم كه فردي «دلسوز» 
به سفره داري بنشيند و او، مسئولانه و متعهدانه از اين سفره حراست 
كند. ناگفته نماند موضوع فقط سفره و بيت المال نيست؛ تمام داشته ها 
و ثروت هاي معنوي كشور هم مي توانند از اقلام موجود در سفره باشند. 
فراموش نكنيد براي اينكه يك اتفاق بزرگ بيفتد، لازم نيست يك پديده 
بزرگ داشته باشــيم. همانطور كه براي انفجار يك انبار باروت، يك كبريت 
كافي است، بسياري از دستاوردهاي بزرگ، ممكن است با يك امضا به باد بروند يا 
برعكس، خطرات بزرگي را مي توان با تمهيد و اقدامي ظاهرا كوچك رفع كرد. فردي 
را انتخاب كنيد كه بدانيد در مقابل آسيب ها و زياده خواهي ها، از دستاوردها و داشته هاي 

فعلي حفاظت مي كند و خودش هم به يكي از مدعيان و سهم خواهان تبديل نمي شود.
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فراموش نكنيد براي اينكه يك اتفاق بزرگ بيفتد، لازم نيست يك پديده 
بزرگ داشته باشــيم. همانطور كه براي انفجار يك انبار باروت، يك كبريت 
كافي است، بسياري از دستاوردهاي بزرگ، ممكن است با يك امضا به باد بروند يا 
برعكس، خطرات بزرگي را مي توان با تمهيد و اقدامي ظاهرا كوچك رفع كرد. فردي 
را انتخاب كنيد كه بدانيد در مقابل آسيب ها و زياده خواهي ها، از دستاوردها و داشته هاي 

فعلي حفاظت مي كند و خودش هم به يكي از مدعيان و سهم خواهان تبديل نمي شود.

برون ريزي
در اجتماع

ايرادي كه به تك تك آحاد 
جامعه وارد اســت و ننگ 
آن از پيشاني شــان پاك 
نمي شود، اين است كه در 
مواجهه با مشاجرات رايج 
خياباني زيادي صبر و حيا 
پيشه مي كنند و به عبارتي 
همه  چيز را در خودشــان 
مي ريزنــد. درحالي كــه 
اساســا داخــل آدميزاد، 
جاي زيادي وجود ندارد كه 
بتوان چيزهاي متعددي از 
خانه، خانــواده و محل كار 
در آن قرار داد؛ چه برسد 
به اينكه بخواهد فحش ها 
و بوق هاي فحش طور را كه 
در خيابان مي خورد هم در 
خودش جاســاز كند. لذا 
امكان برون ريزي در خيابان 
بيشتر فراهم است تا خانه يا 
محل كار. چون اگر بخواهيد 
اين فحــش و بوق ها را در 
خانه برون بريزيد، يحتمل 
بايد شب، در مسجد يا منزل 

پدري اقامت گزينيد.
پس بهتر است روش هاي 
برون ريزي و مصاديق آن را 
بشناسيد تا فرصت را براي 
تخليه خود از دست ندهيد:

   به گونــه اي وارد جامعــه 
شــويد كه اژدها وارد شد. اصلا 
بشويد خود مرحوم بروسلي كه 
حس گرفتنش قبل از دعوا هم 

تلفات مي گرفت.
   هميشه پكيج كامل وسايل 
مبارزه شامل كلاه ايمني، هوگو، 
نانچيكو و هر چيزي را كه مي تواند 
در دعوا براي دفاع يا حمله مفيد 
واقع شــود، همراه داشته باشيد. 
البته اگر آموزش دفاع شــخصي 

ديده باشيد كه فبها المراد!
   در هــر شــرايطي آماده 
برون ريــزي باشــيد. مديونيد 
چيزي داخل دلتان نگه داريد. 
اگر در ايــن حــوزه حرفه اي 
باشيد مي توانيد با شنيدن يك 
سؤال ســاده، دماي خود را به 
100درجه سانتي گراد برسانيد 
و جلوي چشــم ديگران جوش 
بياوريــد و جت لــي  را داخل 

جيب تان بگذاريد.
   حواس تــان بــه نگاه هاي 
پرسشگر، بوق هاي آگاهنده و 
هر چيز ديگــري كه مي توانيد 
براي برون ريزي اجتماعي، آن 
را دســتمايه قرار دهيد، باشد. 
تمام تلاش تان را بكنيد كه در 
خيابان و قبل از رسيدن به خانه 
يا محل كار، برون ريزي را انجام 
دهيد و محتوياتــي را كه روي 
روان تان است به خ انه يا محل 
كار نبريد. عواقــب برون ريزي 
در خانه را كه گفتيم. در محل 
كار هم اگر خودتــان را بريزيد 
بيــرون، وضعيــت مي شــود 
همين كه اخبــارش را هر روز 

مي شنويد!

خجسته نگاري
مشاوره كاغذي

پيامك  30003322 

سؤال هاي خودتان را درباره مهارت هاي فردي از كارشناسان ما 
بپرسيد و در اين صفحه و اين ستون پاسخ خود  را دريافت كنيد.

 شبكه هاي موبايلي
09332182224 

5982...0935:  ســلام. همســرم 
به تازگي از طريــق كمپ هاي تــرك اعتياد، 
اعتيادش رو ترك كرده و فعلا حالش خوبه. من 
ولي خيلي نگرانم كه دوبــاره برگرده به مصرف 
مواد. لطفا بهم بگين چطور مي تونم كمكش كنم؟

اول اينكه بزرگ  ترين مشكل كســاني كه مواد را 
ترك مي كنند وسوسه رواني مصرف مواد مخدر و 
استفاده مجدد از آن است. فرد معتاد ماه ها و حتي 
تا سال  ها وسوسه مصرف مواد مخدر را در ذهنش 
دارد و هر عاملي كه او را به ياد موقعيت هاي مصرف 
مواد بيندازد خطر مصرف مجــدد را در او اضافه 
مي كنــد. بنابر اين نخســتين كاري كه مي  كنيد 
اين باشــد كه حتي الامكان موقعيت هاي مصرف 
مواد او را شناســايي كنيد و سعي كنيد در چنين 
موقعيت هايي قرار نگيرد. تنهــا بودن در محيط 
خانه يا محل كار، همنشــيني با دوستان خاص، 
قرارگرفتن در موقعيت هاي خاصي مثل زيرزمين 
يا محل هاي ديگري كه محل مصرف مواد بوده همه 
مي تواند باعث يادآوري دوره سياه گذشته شده و 

وسوسه را در فرد معتاد ايجاد كند.
دســته دوم از مواردي كه باعث يادآوري و نياز به 
مصرف مواد مي شــود عوامل جسمي هستند. در 
زمان مصرف مواد يكســري از مشكلات جسمي 
موقتا پنهان مي شوند و فرد احساس نيرو و قدرت 
بدني بيشتر مي كند. دردها و مشكلات جسمي هم 
تحت تأثير مصرف مواد موقتا التيام پيدا مي كنند و 
موقتا فرد از لحاظ قدرت جنسي توانايي بيشتري 
پيدا مي كند. حالا پس از ترك مصرف، اين نشانه ها 
از بين مي رود و مشكلات، خود را نشان مي دهد. 
پس در اين موقعيت شما ابتدا بايد موارد جسمي 
را كه همسرتان درگير آن است، درمان كنيد. مثلا 
اگر درد خاصي در بدن دارد يا مشــكل جســمي 
خاصي دارد ســريعا از طريق پزشــك به درمان 
آن بپردازيد. مواردي هم كــه نياز به قدرت بدني 
زياد دارد يا باعث خســتگي همسرتان مي شود را 
از او دور كنيد. در رابطه جنســي نيز سعي كنيد 
مطالبات بيش از حد نداشته باشيد و مراعات او را 
بكنيد. فرد معتاد در چند ماه ابتداي پس از درمان 
نبايد فعاليت هاي جسمي سنگين و سخت داشته 
باشد و اگر برنامه روزانه او هم شامل برنامه جسمي 
سنگيني مي شده بايد حذف شود. چرا كه خستگي 
جســمي، فردترك كرده را مجددا به مصرف مواد 

سوق مي دهد.
مورد بعدي كه بايد به آن توجه كنيد حمايت عاطفي 
و همراهي با فرد در خانواده است. فرد معتاد پس از 
ترك، بيش از هر چيز نياز به حمايت معنوي و عاطفي 
خانواده دارد. همه در خانواده بايد هواي او را داشته 
باشــند. هر موقعيت بحث و درگيري و تنشي براي 
او خطر مصــرف را به همراه دارد پــس بايد تنش و 
درگيري ها به كمترين حد ممكن برسد. تا حد ممكن 
محبت و توجه به او را افزايش دهيد و شخصيت او را 

تقويت كنيد و مورد احترام و توجه قرار دهيد.
اما نكته آخر اينكه از طريق مراجعه به روانپزشك 
مي توان براي دوره پس از ترك مصرف، داروهايي 
را دريافت كرد كه همســرتان در آن ايام راحت تر 
باشد. بنابراين در نخستين فرصت از مشورت يك 

روانپزشك حاذق نيز استفاده كنيد.

كارشناس:    محمد علي شاطري
روانشناس باليني

به ساز جمع زندگي نكنيد

گاهي ممكن است ملاك ها و معيارهاي شما براي 
تصميم گيري و انتخاب، فقــط و صرفا پيروي از 
نظر اكثريت باشــد. احتمالا در بعضي از موارد هم 
مشــاهده كرده ايد كه به خاطر اين تصميم گيري، 
آسيب هايي هم متوجه شما و زندگي تان شده باشد. 
بنابراين اگر با خودتان روراست باشيد مي بينيد كه 
اين « نظر اكثريت» اصلا نمي تواند معيار درست و 
موفقيت آميزي براي تصميم گيري باشد. تاريخ هم 
اين نتيجه گيري را تأييد مي كند؛ در صحنه كربلا 
يك طرف 72نفر در ســپاه امام بودند و يك طرف 
هزاران سرباز ســپاه يزيد اما ماندگاري سپاه كم 
امام، در طول تاريخ هربار سرمشق كارهاي خوب 
بسياري مي شود و هيچ خبري از آن اكثريت باطل 
نيست. با اين وصف، چطور نظر اكثريت هاي اشتباه 

را بايد شناخت؟

موفق ها هميشه در اقليت هستند
آدم هايي كه روش زندگي و فكرشــان را ديگران تعيين مي كنند، 
اغلب از آرامش، شــادي، دوري از زورگويي ها، دينداري درســت و 
رضايت از انتخاب هايشان دورند. احساسات اين گروه از آدم ها نسبت 
به خودشان  مثبت نيســت و فكر مي كنند حق انتخاب ندارند، مهم 
نيســتند و... . در اطرافتان يا در كارهايتان نمونه هايي از اين رويه را 
ديده ايد؟ روي ديگر اين نتيجه هاي نامطلوب دنيايي، وضع دينداري 
اين گروه است. به نظر شايد «حق با اكثريت است» جمله زيبايي باشد 
و ظاهرا ربطي به دين و دينداري هم نداشته باشد اما اين طرز نگاه، 
به نوعي دور زدن توصيه هاي اخلاقي است. آدم هاي موفق دنيا و حتي 
اخلاق مدارهاي بي دين همه دنيا اين نكته را قبول دارند كه جريان 
زندگي اغلب مردم يك جامعه دليل برتر و بهتر بودن آن نيســت. 
براي همين تعداد آدم هاي اثرگذار و موفق دنيا خيلي خيلي كمتر 
از آدم هاي معمولي است. دين هم براي دادن جسارت به مومن ها و 
ايجاد روحيه شــجاعت در آنها با موضوع احترام به اكثريت تا جايي 
موافق اســت كه به قانون خدا بي احترامي نشــود. مثلا دين خدا، 
امام حسين(ع) را رهبر و امام مي دانست ولي به خاطر پول و زور يزيد 
اكثريت جامعه توان كنار زدن طاغوت را نداشــتند و به خاطر حرف 

يزيد روبه روي اقليت مردم ايستادند.

به فكر خودتان باشيد
براي معيارسازي تصميم هايتان و زمينگيرنشدن به خاطر نظريه هاي اشتباه 

جمع، از اين تمرين ها كمك بگيريد و با خودتان قرارهاي تازه اي بگذاريد:
1- وقتي كه شــما در مورد يك موضوع، بدون فكر و تحقيق و جست و جو 
بخواهيد تصميم گيري كنيد، بيشتر ممكن است نظر جمع را ترجيح دهيد. 
در اين مواقع حواستان را بيشــتر جمع كنيد تا حرف اكثريت ملاك شما 
نشود. اگر ارزش يك درخواست را كم بدانيد و با خودتان فكر كنيد حالا لازم 
نيست براي هر تصميمي سختگيري كنيد حتما شما مغلوب تصميم گيري 
براســاس نظر اكثريت خواهيد شــد. يا اگر بدون اعتماد به نفس فكر كنيد 
كه شــما اجازه فكر كردن در برابر شخصيت درخواســت كننده را نداريد، 
همينطور اگر به راه حل هاي تازه فكر نكرده باشيد و اهل مطالعه و ارتباط با 
متخصص ها نباشيد نمي توانيد با فكر و تحقيق خودتان يك تصميم درست 

و اساسي بگيريد.
2- دين مثل يك خط كش و معيار راحت و انعطاف پذير در زندگي است. فكر 
نكنيد كه در مسير زندگي رها و بي نظارتيد تا بتوانيد نظر ديگران را با دين 
مقايسه كنيد و با عقلتان تبعات حرف مردم و حرف خدا راپيش بيني كنيد. 
قديمي ها مي گفتند هركس را در قبر خودش مي گذارند. راست مي گفتند و 
شايد از بهترين معني هاي آن همين باشد كه با آرامش به عقل و دين خود 

مراجعه  كنيد و تصميم درست بگيريد.

رازهاي موفقيت

فاطمه محمدصالحي

گشايش در 

رأي
شماست!

انتخاب درست 
يك فرد چه 
ملاك ها و 
معيارهايي دارد؟

باز زمان انتخابات است و مردم 
در چشم بعضي سياستمداران 
اهميــت دوچندانــي پيدا 
كرده اند. البته مديونيد فكر 
كنيد منظورمان اين اســت 
كه خداي نكــرده  در زمان 
مسئوليت مســئولان، مردم 
از درجه اعتبار ساقط شده يا 
ديده نشده اند. به هر حال باز 
هم قرار است عده اي خودشان 
را عرضه كننــد و حرف هاي 
اميدبخش  و  قشنگ قشنگ 
بزنند تا رأي مردم را بگيرند. 
در اين شــرايط، مردم بايد 
خودشان را براي اصابت انبوه 
وعده ها و ســبك و سنگين 
كردن آنها آمــاده كنند تا از 
هول حليم توي ديگ نيفتند 
و بتوانند آگاهانه، بهترين افراد 
را انتخاب كنند. تصميم گيري 
و انتخاب، يك مهارت فردي 
اســت كه بايد آموزش داده 
شــده و فرا گرفته شود. اما 
در اين مطلــب، در مورد اين 
نوع از انتخــاب خاص، نكاتي 
را يادآوري مي كنيم تا شايد 
اين انتخاب را برايتان آسان تر 

كنيم.

مينا فرقاني

 قوميت را ملاك ندانيد
قومي و قبيله اي رأي ندهيد. نگوييد پدرش همشــهري مان اســت، 
پدربزرگش را مي شــناختيم و.... خودتان شاهد هستيد كه در طول 
تاريخ كشور هم، پدر و پسر خيلي ها را مي شــناختيم، اما نهايتا شد 
آنچه شد! درست است كه گفته اند «پســر كو ندارد نشان از پدر، تو 
بيگانه خوانش، نخوانش پسر»، اما اين را هم داريم كه «گيرم پدر تو 
بود فاضل، از فضل پدر تو را چه حاصل؟!». شايد واقعا بايد پسري (يا 
دختري!) را يا حتي پدرشان را هم بيگانه خواند. شما تا حالا نديده ايد 
در همين مملكت؟ اين شايعات را كه جنوبي ها فلان هستند و شمالي ها 
بهمان، فراموش كنيد. بيشتر از اينكه تولد در يك منطقه جغرافيايي، 
در نگرش و عملكرد افراد اثرگذار باشد، نوع تربيت و آموخته هاي ديني 
و اخلاقي آنها مؤثر است. به تصور اينكه اهالي فلان شهر، ديندار هستند 
و اهالي بهمان شهر، راستگو، كانديداها را دسته بندي نكنيد. سياست 

و انتخاب از بين سياستمداران، خيلي پيچيده تر از اين حرف هاست.

 اولويت ها را فراموش نكنيد
از شهيد چمران نقل شده است: «مي گويند تقوا از تخصص لازم تر است؛ 
آن را مي پذيرم. اما مي گويم آن كس كه تخصص ندارد و كاري را مي پذيرد، 
بي تقواست». در واقع در اينكه «تقوا» و «تخصص» لازمه انتصاب به سمتي 
يا پذيرش مسئوليتي است، شكي نيست اما بحث بر سر اين است كه كدام 
اولويت بالاتري دارند. حالا اين را قياس كنيد با حالتي كه فرد بدون اينكه 
چيزي از اداره يك سازمان، مديريت شهري، گرداندن چرخ يك كشور 
يا... بداند خجسته وار احساس تكليف كند و وارد صحنه رقابت انتخاباتي 
شود. درحالي كه اين عزيزان بايد بدانند از هر كسي به اندازه توان و وسع او 
بازخواست مي شود؛ از كسي كه صرفا خواننده خوبي است يا فقط بازيگر 
قابلي است و يا تنها قابليتش اين اســت كه دختر فلان فرد است، هرگز 
انتظار نمي رود كه مثلا شــهري را اداره كند يا در تهيه و تصويب قانون 
درستي، نقش قابل عرضي داشته باشد. پس شما هم كه قرار است انتخاب 
كنيد، صداي قشنگ، بازي فوق العاده، مدال جهاني و... را فراموش كنيد؛ 

تخصص و تعهد را ملاك قرار دهيد.

 جوان ها را دريابيد
به جوان ها اعتمــاد كنيــد و ميدان بدهيــد تا كار كننــد و براي 
مديريت هــاي كلان، تجربه به دســت آورند. جنگ 8 ســاله را هم 
جوان هاي كم سن و سال مديريت كردند و به نتيجه رساندند؛ حالا 
كه خطر رفع شده، انصاف نيست توانمندي آنها را ناديده بگيريم و به 
حاشيه برانيم شان! فراموش نكنيد كه اگر دوباره خطري متوجه كشور 
شــود، باز هم جوان ها كه كمتر محافظه كارند و بيشتر به آرمان ها 
گرايش دارند، وارد صحنه مي شــوند. بالاخره فرداي اين كشــور را 
همين جوان ها مي ســازند، پس بايد از قبل آموزش ديده باشــند و 
تجربه كسب كرده باشند. البته منظور، جوان بي معلومات و آقازاده اي 
نيست كه از راه برسد و فقط بخواهد مفت و مسلم سر سفره بنشيند، 
بايد به حداقل هاي لازم حوزه مربوطه مسلط بوده و تحصيلات كافي 
داشته باشد. توجه كنيد كه نسبت فاميلي با فلان فرد يا متعلق بودن 
به تيم فلان آقا، شايد  اعتبار و مصونيت براي كسي بياورد اما ضامن 
تخصص و تعهد او نيست. پس به حول و قوه الهي وقتي امور اجرايي 
اداره مملكت به دست جوان ها افتاد، بايد بتوانند از عهده اش بربيايند 
كه لازمه اش تجربه و دانش از پيش كسب شده است. نمي توانيم بعد از 
فوت يك مدير پير، كشور را معطل نگه داريم كه تازه نيرويي پرورش 

يابد و كادرسازي انجام شود!

جعبه ابزارش را چك كنيد
يك مثل مديريتي هست كه مي گويد: «اگر در جعبه ابزارتان فقط چكش داشته باشيد، همه مشكلات را 
ميخ مي بينيد!». مصداق اين مثل در سطح كشور را خودتان پيدا كنيد. اما حتما مي دانيد هر پرسشي، 
راه حل و پاسخ خاص خودش را دارد؛ يعني نمي توان پاسخ يك پرسش را به پرسش هاي ديگر كه هيچ 
ربطي به هم ندارند، حواله داد و نيز نمي توان براي حل همه پرسش ها از يك راه رفت. كسي را انتخاب 
كنيد كه در حوزه موردنظر (رياست جمهوري، مجلس شوراي اسلامي، شوراي شهر، مجلس خبرگان 
و...) صاحب انديشه و برنامه باشد، در مواجهه با مسائل گوناگون، صورت مسئله را پاك نكند؛ هر از چند 
گاهي با ارائه ايده ها و ديدگاه هاي شاذ، شما و حتي جهانيان را شگفت زده نكند و عقايد و باورهايتان را 
به چالش نكشد. اين فرد بايد بتواند براي حل مسائل گوناگون، راه حل هاي مخصوص آنها را ارائه دهد و 

به شما تلقين نكند كه همه مشكلات را ميخ ببينيد و با چكش حل شان كنيد.

 حاميان كانديداها را بشناسيد
پيامبر(ص) مي فرمايند: «مردم را با دوستان شان بيازماييد زيرا آدمي با كسي كه از رفتارش خوش اش 
بيايد، دوستي مي كند» . موضوع بسيار ساده است؛ بخش عظيمي از دوستي ها و حمايت هاي سياسي بين 
سياستمداران، آشكار و بدون لاپوشاني است و مي توانيد براي انتخاب بهتر و دقيق تر به آنها استناد كنيد. 
در طول دوران انتخابات، موضع گيري هاي شخصيت هاي مهم و مؤثر (از جمله افراد سياسي و ديني) را 
زيرنظر بگيريد. ببينيد آنهايي كه با ايده هايشان موافق هستيد، از چه كسي حمايت مي كنند و چه كسي را 
مناسب نمي دانند و يا مختصاتي كه براي انتخاب اعلام مي كنند، به كدام كانديدا نزديك تر است.  نظرات 
حاميان و حتي مخالفان داخلي و خارجي كانديداها را بررسي و تجزيه و تحليل كنيد. حتما خيلي چيزها 

دست تان مي آيد و با بازي هاي رسانه اي و جنگ هاي رواني آشنا مي شويد.

 ارزش هايتان را فراموش نكنيد
در تمام انتخاب هايتان، ارزش هايتان را وارد كنيد و بر مبناي آنها تصميم بگيريد. معيار تمام ارزيابي ها و 
ارزشيابي ها، «ارزش»ها هستند و اين ارزش ها براي هر فرد متفاوت است يا حتي تعبير و تفسير متفاوت 
با ديگران دارد. نگذاريد كسي برايتان مســئله تعريف كند يا ارزش هايتان را تعيين كند. در همه  چيز 
مشورت كنيد، جز تعيين ارزش ها. براي كشف ارزش هايتان، فقط با خودتان خلوت كنيد. ارزش ها به 
شما مرز و محدوده مي دهند و مي توانيد با شابلون آنها، كانديداها را بسنجيد و دقيق تر انتخاب كنيد. 
در مرتبه هاي پايين تر، ممكن است مدام از اطرافيان بشنويد كه الان مسئله اصلي كشور فلان چيز است 
يا دستاوردهاي اعجاب انگيزي در فلان حوزه ها به دست آمده است اما واقعيت اين است كه جز شخص 
شما، هيچ كس نمي تواند «مهم ترين مسئله از نظر شما» را كشــف و بهترين كانديدا براي حل آن را 
شناسايي و انتخاب كند؛ هرچند به نظر نمي رسد مردمي كه دچار مشكلات معيشتي و اقتصادي هستند 
بخواهند مطالبات بحق خود را به مسلخ طرفداري كوركورانه و بي فايده از يك جريان سياسي خاص 

ببرند و بر كاستي ها و كوتاهي هاي آنها چشم بپوشند.
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عيدي مردانه، عيدي زنانه
علي سيف اللهي

ايام نوروز براي به جا آوردن ســنت ديد و 
بازديد نوروزي به شــهرمان رفته بوديم. كاشانه

فرصت كم بود و بايد در طول 3 روز از تمام 
اقوام ديدن مي كرديم. مرتــب از خانه اين عمه و خاله به 
خانه آن عمه و خاله، و از ديدن اين عمو و دايي به ديدن 
عمو و د ايي هاي ديگر مي رفتيم. پسر خردسالم كه از اين 
رفت وآمدهاي پي در پي خسته شده بود، پرسيد: «مگه 
چندتا عمه و خاله و عمو و دايي داري؟» خنديدم و گفتم: 
«خيلي! هنوز چندتا ديگه مونده كه بايد بريم اونا رو هم 
ببينيم. براي شــما هم كه بد نيست! خوب داري عيدي 
جمع مي كنــي؟!» از مكث كردنــش فهميدم كه طبق 
معمول دارد نكته اي را در ذهنش بالا و پايين مي كند. بعد 
از چند ثانيه مكث، با نگاهي معصومانه پرسيد: «بابا! چرا 

من عمه و خاله ندارم؟»
 اصلاً منتظر چنين ســؤالي نبودم. بدون اينكه حلاجي 
چنداني بكنم، گفتم: «عمــو و دايي كه داري!»بر خلاف 
من، او انگار كه حرفش را آماده كرده باشد، سريع گفت: 
«همه ش 2 تا عمو و يكي هم دايي دارم! چرا عمه و خاله 
ندارم؟» نمي دانم دقيقاً چه جوابي به پسر خردسالم دادم، 
اما ذهن خودم به شدت مشغول شــد. مقايسه اي كردم 
بين خودم و فرزندانم. خودم كــه از كودكي بين عموها، 
عمه ها، خاله ها و دايي ها و فرزندان آنها زندگي كرده بودم 

و فرزندانم كه حتي درك ملموسي از عمه و خاله ندارند، 
چون عمه و خاله اي ندارند. به ياد شادي و نشاط خودم و 
بچه هاي فاميل مان در كودكي افتادم و هياهويي كه در 
جمع هاي خانوادگي مان برقرار بــود. روزهايي كه خانه 
مادربزرگمان پر مي شــد از بچه هاي قد و نيم قد و آنقدر 
بازي مي كرديم كه خسته مي شديم و مادربزرگ با آجيل 
و شكلات و لواشك هاي خانگي اش خستگي مان را بيرون 
مي كرد. حالا فرزندان من در فقر همبازي فاميلي به سر 
مي برند چون به نســل بزرگ تر از ما گفته بودند «فرزند 
كمتر، زندگي بهتر»! چــون فرهنگ كاهش جمعيت به 
شكل افراطي ترويج شده بود و خانواده ها به يك يا 2 فرزند 
اكتفا مي كردند. تاوان آن اشتباهات را امروز فرزندان ما 
دارند پس مي دهند. وقتي از لذت بازي با پســرعموها و 
دخترخاله ها محروم هستند، بايد بنشينند پاي تبلت و 
كودكي خود را بدون هيجان و نشاط بازي هاي فيزيكي، 
قايم باشك، لي لي، گرگم به هوا و حتي جنگ و دعواهاي 
كودكانه با بچه هاي فاميل بگذرانند. اين تنها يك جنبه 
از جوانب مختلف كاهش جمعيت اســت كه در چشمان 

كودكان معصوم ما پيداست.
تكليف نسل فرزندان من روشن است؛ بايد فكري به حال 
نسل بعدي بكنيم.  با اين روند، آنها حتي خاله و دايي هم 

ندارند چه برسد به پسرخاله و دختر دايي.

فقر همبازي
احسان عابدي

عكس نوشت
شيدا اعتماد

خودتان را كنترل كنيد
اميد مهدي نژاد

از اشخاص موفق بياموزيم
بسته 

پيشنهادي
از شــخص موفقي پرسيدند: 
«راز موفقيت شما چيست؟». 
گفت: من گدايي بيش نبودم، روزي گدايي 
مي كردم كه مردي گفــت: «بيا معامله اي 
كنيم». گفتم: «كنيــم». گفت: «يك بند 
انگشت تو را 30دلار مي خرم». گفتم: «ول 
كن عمو». گفت: «300 دلار». گفتم: «نه 
آقا». گفت: «3 هزار دلار». گفتم: «نمي دم 
آقا». گفت: «لابد قلب و كليه و چشم و گوش 
و جزاير لانگرهاوس و پرده صماخ خود را نيز 
نمي فروشي؟». گفتم: «نه كه نمي فروشم». 
گفت: «تو اينقدر ثــروت داري، اما گدايي 
مي كني. خجالــت نمي كشــي؟ خاك بر 
ســرت». اين جمله چون پتكي بود كه بر 
ذهن من فرود آمد. گدايي را كنار گذاشتم و 
زندگي تازه اي آغاز كردم. گفتند: «خب اين 
درست. در زندگي تازه تان راز موفقيت تان 
چه بود؟». گفت: «عه زرنگين؟ نمي گم». 
گفتند: «پس هنوز همون گدايي كه بودي 

هستي. ايكبيري». 

خشم نشاني
يكي از واكنش هاي مرسوم هنگام خشم، 
پرخوري عصبي اســت. بــراي جلوگيري 
از اين واكنش نادرســت، وقتي خشمگين 
مي شويد، خشم تان را به خوردني ها منتقل 
كنيد. نان ها را پاره پــاره كنيد، نارنگي را با 
دست له كنيد و در نوشيدني ها آب دهان 
بيندازيد. با اين كار علاوه بر كنترل خشم، 
خوردني ها را نيز به اجســامي نفرت انگيز 
تبديل مي كنيد كــه رغبتي براي خوردن 

برنمي انگيزند.

فال هفته: متولدين مردادماه
هفته ســختي را ســپري خواهيــد كرد. 
شكست هاي مالي، حالي، عاطفي، سياسي و 
بين المللي از هر سو شما را محاصره خواهند 
كرد و راه نفس كشيدن تان را تنگ و تنگ تر 
خواهند كرد، به حدي كه وسوسه خواهيد 
شد خودتان را ســقط كنيد؛ اما خودتان را 
كنترل كنيد. اگر اين گردنه را پشــت سر 
بگذاريد، افق پيش رو، روشن و رؤيايي است. 

اندكي صبر، سحر واقعا نزديك است.

اولين هديه اي كه به همسرم دادم يك دفترچه يادداشت 
و يك روان نويس بود. خودش مي گويد مؤثرترين كادويي 
كه به او داده ام، همين است. چيزي كه با احتساب كرايه 
رفت و برگشت به كتابفروشي هاي زير پل كريمخان زند 
و مخلفاتش، سرجمع شايد بيشتر از 20هزار تومان هم 
برايم آب نخورده باشد. اما همين كادوي 20هزار توماني 

زيادي كار كرد. خودش مي گويد همين ايده  كوچــك، دنيا را به كامش 
شــيرين و خوش كرد. هنوز از اينكه آن روز برايش كادو گرفتم، خاطرات 
خوشي برايش زنده مي شود و قلبش دوباره براي دوست داشتن من وسط 
همه گير و گرفت هاي روزمره كار مي افتد. از همان اول، قاعده هديه دادن را 
فقط براي مناسبت ها نگذاشتيم و وقت و بي وقت براي هم كادويي گرفتيم 
كه يك بار اسمش «جايزه» بود و يك بار ديگر «هديه بي دليل». كادو خريدن 
و گرفتن هيچ وقت وظيفه ما نشد اما راستش را بخواهيد من از اولي بيشتر 
از دومي خوشحال مي شوم. يادم مي آيد كه در جلسه تحقيق و تفحص از 
يكي از نزديك ترين دوستانش، او بي مقدمه از من پرسيد: «تو از اون هايي 
هستي كه كادو مي گيري خوشحال تري يا وقتي كادو مي دي؟». در لحظه 
گفتم دومي. او هم جواب داد كه وقتي وارد رابطه با يك زن مي شوي، بايد 
بداني كه هديه گرفتن براي او احساس خوبي دارد. حتي اگر كادوي گراني 

مثل طلا و جواهر نباشد.
 توصيــه اش را گوش كردم و ســعي كردم با خريــد هديه هاي كوچك، 
لحظه هاي ناب ماندگاري خلق كنم. لحظه هايي كه از سمت او هم تكرار 
شد و حالا مدام ارجاع مي دهيم به آنها. به لحظه هايي كه خيلي كليشه اي 
اسمش را مي توان گذاشــت لحظه هاي كوچك خوشبختي. امسال، سر 
عيدي دادن هم اين چالش تكرار شــد. بي هماهنگــي و خيلي قبل تر از 
سال تحويل، برايش عيدي خريدم و غافلگيرش كردم. لحظه هايي كه از 
كادوگرفتن ذوق مي كند و چشــم ها و لب هايش مي خندد، از ناب ترين 
لحظه هايي است كه هر بار تجربه مي كنم و هيچ وقت تكراري نمي شود. بديع 
است و پر از شور زندگي. من اما راستش را بخواهيد ناخودآگاه درست نقطه 
مقابلش ايستادم. درست چنددقيقه بعد از عيدي دادن گفتم: لطفا تو كار 
من و تكرار نكن، هر وقت خواستي بخري با هم بريم بخريم. گفتم: ازم بپرس 
چي لازم دارم. شاكي شد، چون عيدي اش را يك هفته قبل از من خريده 
بود و در سوراخ سنبه هاي خانه قايم كرده بود. حق داشت اما سعي كردم با 
توضيحاتم متوجهش كنم كه اين فقط يك تفاوت سليقه است. يك اختلاف 
ساده كه هيچ وقت نبايد آن را به حساب بي ذوقي و قدرنشناسي گذاشت. 
برايش توضيح دادم كه من ذاتا آدم سرد و يكنواختي هستم كه يك اشاره 
كوتاه به دوست داشتني كه هميشه بين ما برقرار است، برايم كفايت مي كند 

و به زحمت اضافي نيازي نيست.
 مي دانم كه هر بار كادو مي دهد دوست دارد من زيادي ذوق كنم و زيادي 
تشكر كنم اما هر بار لبخندش مي ماسد چون مدل من فرق دارد. اين شايد 
يك اپيدمي مردانه باشد، نمي دانم. هرچه كه هست نخستين عيدي ما به 
همديگر، خاطره هاي خوشي  است كه مدت ها خاطره  لحظه گرفتن آن را از 
زير غبار زمان بيرون خواهيم كشيد و با آنها خوش خواهيم بود. لحظه هايي 
كه به نظرم مثل فيلم ها و داستان هاي آموزنده، فقط يك پيام دارد؛ «حواسم 

هميشه به تو هست و بودنت خوب است».
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آدم ها بيشتر شيفته قصه ها هستند تا مكان ها. يك فضاي مشخص وقتي به قصه اي 
مي پيوندد بيشتر از هميشه جاذبه پيدا مي كند. جايي مثل تاج محل كه اسمش را 
با عنوان يكي از عجايب هفتگانه جديد جهان به همه مي شناساند، از نظر معماري 
چيزي بيش از مسجد شيخ لطف االله ندارد. حتي وقتي پاي مقايسه جزئيات نفسگير 
و زيبايي نقش ها باشد، وقتي بخواهي خودت را در فضا غرق كني و بي نفس بماني 
مسجد شيخ لطف االله با آن كل واحد و رازآلودي نورها و رنگ هايش به مراتب پيش 

مي افتد.
اما فرقش به سادگي اينجاست كه قصه ها، دست اين يكي بنا را گرفته اند و جهاني اش 
كرده اند؛ قبل از اينكه افراد با معماري مواجه شــوند با داستانش روبه رو مي شوند. 
داستان عاشقانه اي كه مثل بيشتر داستان هاي عاشقانه تاريخي، پاياني تراژيك دارد 

و اندوهي در دل مي نشاند كه ماندگاري اش از شادي بسيار بيشتر است.
راهنما با غروري آشــكار مي گويد: اين تنها بناي جهان است كه براساس عشق 
ساخته شده  است و من مي فهم ام چه ظلمي بر آن همه شاهكار معماري ما مي رود 
كه قصه هايشان را فقط زمزمه وار، سينه به سينه و از واگويه هاي افراد مي شنويم 
كه اگر عشق نبود چگونه مي شد ســاخت و اينقدر زيبا ساخت. چگونه مي شد 
گنبدي افراشت و آن را بي آنكه خيال مرگ به دل بيفتد، آراست و براي جهانيان 

باقي اش گذاشت.

اگر عشق نبود

آدم و حوا

امير مولايي

انبوهي شاعران و دفترهاي شعر در زبان فارسي موجب شده كه بسياري از 
بزرگان به اقتضاي دانش و سليقه، شعرهاي محبوب خود را گلچين كنند قفسه

و جداگانه در دفتري به چاپ برسانند. مرسوم است كه اين گزيده ها همگي 
از يك قالب شعري باشد.اين كتاب ها را معمولا تحت عناويني چون جنگ و گنجينه و 
تذكره تنظيم مي كننــد. «رباعي محبوب من» نيز از اين قبيل كتاب هاســت. نزديك 
400 رباعي كه به همت شمس لنگرودي برگزيده شده است. گزينشگر در پيش سخن 
توضيح داده كه در انتخاب اشعار معيارهاي زيباشناختي خود را منظور كرده و چون از نام 
و نشان شاعر فارغ بوده و فقط و فقط پختگي و برازندگي خود رباعي را مدنظر داشته است، 

نام هايي كم آوازه نيز در اين دفتر پيدا مي شود. 
در بخش بعد اين دفتر، مقاله مبسوط و ساده فهمي قلمي كرده است درخصوص رباعي، از 
لحاظ محتوا و مضمون و صورت و سير تحول و تطور آن طي اين چند سده و در اين مسير 
شماري از رباعي هاي شاعران پرآوازه را نيز جز به جز تحليل كرده است. اما آخرين سخن 
اينكه رباعي كوتاه است و گزيده، حكمت هاي پيدا و پنهان را به ساده ترين و موجزترين 
شكل بيان مي كند، عاشقانه هاي آرام را با زباني لطيف مي گويد، خواندن آن زمان زيادي 
نمي برد و فرصت هاي كوتاهي كه در شبانه روز دست مي دهد مي تواند با خواندن رباعي 

پربار شود.

فصل رباعي

رباعي محبوب من
 شمس لنگرود ي
مركز

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 2884
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

ساده

  1 2  5 7   
 4 5  3  9 8  
         
4  7    8  1
2 1      5 9
5  8    3  6
         
 7 2  8  6 3  
  6 4  7 5   

سخت

825437916
697182435
143569782
986253147
574918623
312674598
739846251
261395874
458721369

متوسط

   6  7   8
3  1    4   
 9 7       
 6   9     
4   1  8   5
    6   9  
      1 8  
  5    7  3
8   2  4    

متوسط

254637918
381529476
697841532
762395841
439178265
518462397
926753184
145986723
873214659

سخت

 2 5  3     
   1      
1      7  2
 8 6     4  
   9  8    
 1     5 9  
7  9      1
     5    
    2  3 6  

681295743
745631982
329874165
467953821
213768459
598142376
854316297
172589634
936427518

ساده

فراعتميعابرهط
يوفلخانتوبكنع
ندماتياكشونيم
هحفاصمشكمداگ
ابركراناانروس
سرانبنييبتيوخ
تبارضكنومنشر
اگيرراوداوموم
لرسابركبارسا
يمسلتساپنيتال
نارهتنرولفمشو

گماوقاسمسيرك
رادننليتاريبخ
اكيرمايهلباوش
دويمسولميقتسم

 افقي:
 1- خزنــده اي خطرنــاك با 
آرواره هــاي قــوي - بزرگ و 

عظيم - همسفر نخ
 2- از غلات- پايتخت توگو - از 

شهرهاي مهم اسپانيا
 3- روشــي بــراي مقابلــه با 
تحريم ها كه موجب رشد كشور 

هم هست
4- خواب خوش - رسم و سنت 

- روزانه
 5- ريز و كوچك - يكسوكننده 

الكترونيكي - دانه معطر
 6- من و شــما - خبرگزاري 
ايتاليا - خوراكي در ظرف كاملا 

دربسته و بدون هوا
 7- نوه زاده - ســريع ترين نوع 

شنا - نيكويي
 8- شيريني سوغات قم - چراغ 

روشني بخش
 9- گــوارا - پيشــوا - از آثار 

مشهور هومر
 10- خانم كارآگاه داستان هاي 
آگاتاكريستي- پدر - بله آلماني
 11- آهار - داخل - اميدواري

 12- ســخت ســر امروزي - 
نويسنده - هراس انگيز

 13- نويسنده ادبيات معاصر 
كشورمان و صاحب اثر خاتون 

هفت قلعه
 14- مأمور انتظامي در قديم - 

پاره آجر- تيره و كدر
 15- پيشكش - ممكن- گريز 

از دشمن به سبب شكست
     

عمودي:
 1- بازرگانان - ستاره شــناس 

- طرح و نقشه اجراي يك كار
 2- امــوال و دارايي هايي كه 
وقف مي شــود - مثل و مانند 

- نام تركي
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 نگران سروش و كمال نباشيد
عضو هيات مديره باشگاه پرسپوليس به هواداران 
اميدواري داد كه نگران تمديد قرارداد كاميابي نيا 
و س��روش رفيعي نباشند. فرش��يد گل زاده پس 
از پاي��ان جلس��ه دي��روز هيات مديره باش��گاه 
پرس��پوليس به خبرنگاران گفت: »جلسه امروز 
در رابطه با برنامه های 5س��اله و 10س��اله برای 
باش��گاه بود و اينكه راهكارهايی ب��ه كار ببريم تا 
در صورت تغيير مديرعامل و اعضای هيات مديره 
در سال های آتی اين طرح ادامه داشته باشد.« او 
در واكنش به اين سوال كه هواداران پرسپوليس 
نگران وضعي��ت تمديد ق��رارداد بازيكنانی چون 
سروش رفيعی و كمال كاميابی نيا هستند، تاكيد 
كرد: »طاهری به اتفاق برانكو در حال برنامه ريزی 
خوبی در اين زمينه هستند. هواداران نگران اين 
موضوعات نباش��ند، چون خبرهای خوبی برای 

آنها در راه است.«
 برانكو: پرسپوليس دورنماي بلندي دارد

برانكو ايوانكوويچ درباره پيش��نهاد پرس��پوليس 
ب��راي تمديد ق��رارداد 5س��اله گفت: »باش��گاه 
پرس��پوليس دورنمای بلندی دارد و من خيلی از 
شرايط راضی هستم. بايد ببينيم چه می شود؛ هر 
چند كه از كار كردن در پرسپوليس لذت می برم.« 
او در مورد ديدارهاي آتي تيمش گفت: »الان بايد 
به الهلال فكر كنيم. بعد از ب��ازی با پديده مقابل 
الهلال ب��ه ميدان می رويم و آنجا ه��م بايد پيروز 
شويم تا بتوانيم به دور بعدي ليگ قهرمانان آسيا 
صعود كنيم.« برانكو با تقدير و تشكر از پيام هاي 
تبريک اهالی فوتبال و حتی برخی از استقلالی ها 
گفت: »از همس��ر مرحوم پورحي��دری و از همه 
كسانی كه پيام تبريک دادند قدردانی می كنم. در 
واقع اين پيام ها بيشتر به خاطر آن بود كه يكی از 

قاطع ترين قهرمانی ها را به دست آورديم.«
  طارمي بايد 60 تا مي زد

رحيم يوس��في، پيشكسوت پرس��پوليس درباره 
مهدي طارمي دي��دگاه جالب��ي دارد: »بازيكنی 
مثل طارمی اگ��ر قدر موقعيت ها را می دانس��ت 
بايد 60گل به ثمر می رس��اند. او در هر بازی 10، 
11توپ خوب را از دس��ت می ده��د و در نهايت 
ضربه اش پس از برخورد به دف��اع و دروازه بان به 
سختی وارد دروازه می ش��ود. تيم در خط حمله 
نياز به بازيكن ش��ش دانگ دارد. اگ��ر او اخراج يا 
مصدوم شود تيم دچار مشكل خواهد شد.« البته 
بد نيس��ت اين پرسپوليسي قديمي لحظه اي هم 

تيم پرسپوليس را بدون طارمي تصور كند.
  تبريك وزارت ورزش به پرسپوليس

وزارت ورزش و جوان��ان در پيام��ی قهرمان��ی 
پرس��پوليس در ليگ برت��ر را تبري��ک گفت. در 
پيام تبريک وزارت ورزش و جوانان آمده آس��ت: 
»قهرمانی تيم فوتبال باش��گاه پرس��پوليس در 
فاصله 3هفت��ه مانده ب��ه پايان اي��ن دوره ليگ 

برتر ايران كه موجب ش��ادی و نش��اط جوانان و 
هواداران آن باشگاه و فوتبال ايران شد را تبريک 
گفته و با تقدير از تلاش جوانان سربلند ايران در 
همه تيم های حاضر در اي��ن دوره از رقابت های 
ليگ برت��ر، اميدواريم نماين��دگان فوتبال ايران 
بتوانند با درخش��ش در رقابت های آسيايی از نام 
و كيان فوتبال ايران دفاع كنن��د و مايه مباهات، 
س��ربلندی، شادی و ش��عف همه ايرانيان به ويژه 

جامعه ورزش دوستان و ورزشكاران شوند.«
  چهارشنبه، روز جشن و خوشبختي

رئي��س كميته مس��ابقات س��ازمان ليگ اعلام 
كرد جش��ن قهرمانی باشگاه پرس��پوليس روز 
چهارشنبه در ورزش��گاه آزادي برگزار می شود. 
پي��ش از اي��ن گفته مي ش��د برگزاري جش��ن 
قهرماني پيش از روز پاياني ليگ برخلاف قوانين 
سازمان ليگ اس��ت اما س��عيد فتاحی، رئيس 
كميته مسابقات س��ازمان ليگ تاكيد كرد: »در 
قانون چي��زی وجود ندارد كه اگ��ر تيمی زودتر 
قهرمان ش��د، در ب��ازی بعدش جش��ن نگيرد و 
حتما هفته آخر اين كار را انجام دهد. نشس��تي 
در اي��ن زمين��ه خواهيم داش��ت تا ب��ا توجه به 
هماهنگی های صورت گرفته، پرسپوليسی ها در 

ورزشگاه آزادی جشن بگيرند.«
  چهارشنبه پديده، پنجشنبه عمان

تيم فوتبال پرس��پوليس ب��راي رويارويي با تيم 
الهلال عربستان در پنجمين بازی از رقابت های 
گروهی ليگ قهرمان��ان آس��يا2017 صبح روز 
پنجش��نبه راه��ی كش��ور عم��ان خواهد ش��د. 
پرسپوليسي ها روز چهارشنبه در ورزشگاه آزادي 
به مصاف پديده مش��هد مي روند و در پايان اين 
بازي جش��ن قهرماني در ليگ برتر را هم برگزار 
مي كنند. بع��د از اين بازي كاروان پرس��پوليس 
به س��رعت آماده پرواز به س��مت عم��ان خواهد 
ش��د زيرا طبق برنامه قرار اس��ت سرخپوشان با 
پرواز س��اعت5:30 صبح پنجش��نبه تهران را به 
مقصد مس��قط ترک كنند. مصاف پرس��پوليس 
و الهلال دوش��نبه آينده )چهارم ارديبهشت( از 

ساعت19:30 به وقت تهران برگزار مي شود.
 ه�وادار پرسپولي�س 9 نف�ر را راه�ي 

بيمارستان كرد
ش��ادي پرخطر يكي از ه��واداران تي��م فوتبال 
پرس��پوليس 9نفر را راه��ي بيمارس��تان كرد. 
اين هوادار در ن��ودان كازرون پ��س از قهرمانی 
زودهن��گام تيم��ش در لي��گ برت��ر در كاروان 
ش��ادی در خيابان های ش��هر،  با قص��د نمايش 
خوش��حالی اش با اسلحه سوزنی س��اچمه زنی 
اقدام به ش��ليک هوايی كرد. به گفته شاهدان، 
هيجان زياد و نداشتن تعادل سبب شد كه يكی 
از گلوله های اس��لحه به طرف جمعيت ش��ليک 
شود كه اصابت ساچمه های آن به 9نفر، آنان را 

راهی بيمارستان كرد.

طارمي مي گويد آرزو دارد زمان به عقب برگردد و بتواند 
پنالتي مقاب�ل الريان را ج�ور ديگري بزند. ب�ه جز اينها 
آرزوي قهرماني تيمش را هم داش�ته كه برآورده شده و 
آرزوي آقاي گلي هم دارد و اي�ن يكي آرزو را هم دارد كه 
پرسپوليس از گروهش در آسيا صعود كند و دست آخر 
هم آرزوي حضور در جام جهاني را از مدت ها قبل داشته. 
خلاص�ه اينكه اي�ن ش�ماره، اختصاص دارد به ليس�ت 

آرزوهاي مهدي طارمي.

امضاي توپ يادگاري توسط بازيكنان و مربيان استقلال براي هديه به 
يك هوادار سرطاني

نحوه چمن زني مطابق با اس��تانداردهاي روز جه��ان در كمپ مرحوم 
حجازي. دست راننده البته در قسمت هايي خط خورده!

نترسيد! شما در حال تماشاي چهره كيك مالي شده بهنام برزاي، بازيكن 
تيم فوتبال استقلال هستيد

پيراهن شماره 4 روزبه چشمي به صورت نمادين به نوجوان داراي بيماري 
سرطان هوادار استقلال اهدا شد
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الريان را هرگز فراموش 
نمي كنم ،مقابل الهلال 

جبران مي كنم

 کـاوه در ایران فقط برای
 استقلال می تواند بازی کند

 وجود بندي در قرارداد رضايي خيال آبي ها را از تمديد 
قرارداد راحت کرده است
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    نظر كي روش روي لژيونرهاست 
مي خواهم لژيونر شوم 

 نورافكن: در ايران فقط در استقلال بازي مي كنم
رفتم سمت منصوريان تا حاشيه جديدي به وجود نيايد

براي هوادار داربي مهم است، براي باشگاه قهرماني

طارمي: با آقاي گلي من 
کلكسيون تيم کامل مي شود

 دو پيشنهاد طارمي
 از سوپر ليگ  قطر

 زهيوي، گزينه
 اصلي بـرانكو

يك ونيم ميليارد براي 
رضايتنامه آقايي

 پرسپوليس فصل آينده 
با 5بازيكن بسته مي شود

باشگاه گسترش فولاد به اين راحتي مدافع 
چپش را به پرسپوليس نمي دهد

فوتسال ايران سال هاست در جمع بهترين تيم هاي فوتسال جهان قرار دارد و براي نزديک به يک دهه رده نخست 
رنكينگ قاره آسيا را هم از آن خود كرده است. اما همين تيم در رده مديريتي فدراسيون جهاني صاحب قدرت 
نبوده و به همين دليل در بسياري از اتفاقات و تصميمات اين رشته، قادر به دفاع نيست. چندي قبل انتخابات 
فوتسالي هاي شوراي فيفا برگزار شد و ايران به طور كل از حضور در آن انصراف داد. اين در حالي بود كه پيش 
از اين علي كفاشيان به عنوان نامزد ايران قصد حضور در اين انتخابات را داشت. از همان زمان، پاسخ مشخصي 
درباره دلايل انصراف ناگهاني ايران داده نشد اما روز گذشته، كفاشيان در يک جمع فوتسالي اصل ماجرا را بازگو 
كرد.  كفاشيان در اين ديدار گفته كه ميلي از جانب ايران براي عهده دار شدن اين پست نديده بود. اشاره مشخص 
كفاشيان به وزارت ورزش و فدراس��يون فوتبال تحت مديريت مهدي تاج بود. به گفته كفاشيان اين انتخابات 
يک بار برگزار شده بود اما با دخالت و كارشكني برخي از اعضاي عمدتا شرق آسيايي، انتخابات به هم خورد. در 

انتخابات دوم كفاشيان به قصد اعمال قدرت ايران، در انتخابات حاضر نشد و تصور مي شد 
ايراني ها كه در داخل زمين فوتسال، برتري زيادي نسبت به رقبا دارند در انتخابات هم با 
اين اقدام بتوانند شرايط را عوض كنند اما اين تصور اشتباه از آب درآمد و انتخابات بدون 
حضور ايراني ها برگزار شد.  كفاشيان در اين نشست گفته بود كه عزم و حمايتي از ايران 

صورت نگرفت و فكر نمي كرده مسئولان در ايران تا اين اندازه نسبت به موضوع 
بي تفاوت باشند. رئيس سابق فدراس��يون فوتبال كه حالا بايد نايب رئيسي 
فدراسيون را تجربه كند، در اين خصوص گفت كه چين و كره جنوبي براي 
اين مسئوليت حمايت مديران ارشد كشورش��ان را داشتند و براي همين 
هم هر تلاشي براي كسب آن انجام دادند اما از ايران كسي دغدغه اي براي 
مسئوليت كفاشيان در شوراي فيفا نداشت. به نظر مي رسد اشاره كفاشيان 
به سياست هاي فدراسيون فوتبال بي ارتباط با شايعه اختلاف نظر رئيس 
فعلي و رئيس سابق فدراسيون فوتبال نباشد و انتشار برخي اخبار مبني بر 
كنار گذاشته شدن كفاشيان از تصميم گيري هاي اصلي فدراسيون توسط 

تاج، چنين مصاديقي داشته باشد.

ركوردشكني در آمستردام
امي��ر ب��دری بدلكار 
ايراني كه در سينماي 
فعالي��ت  جه��ان 
مي كن��د در هلن��د 
رك��ورد جدي��دي به 
نام خودش ثبت كرد. 
او با پرش از س��كويي 
به ارتف��اع 60متر در 
شهر آمس��تردام نام 
خ��ودش را ب��ه س��ر 
زبان ه��ا انداخت��ه و 
اي��ن روزه��ا فضاي 
مج��ازي را در اختيار 

توانايي اش ق��رار داده اس��ت. او كه همزمان ب��ا افتتاح 
نمايش��گاه بين الملل��ی ورزش��ی در مح��ل برگزاری 
نمايش��گاه های بين المللی شهر آمس��تردام از سكوي 
60متري پريده، مي گويد: »از س��اعت9:30 پرش های 
تمرينی به ارتفاع 50متر را شروع كردم و در ساعت14 
بعدازظهر با پرش از ارتفاع 60متر ركورد انجام شد. در 
اين نمايش ورزشی 4نفر از كشور هلند حضور داشتند و 
آنها از ارتفاع كمتر از 60متر پرش خود را انجام دادند.« 
پرش از ارتفاع 60متر به گفته بدري براي نخس��تين بار 
 انجام ش��ده؛ كاري كه او برايش بيش��تر از 8ماه تمرين 

كرده است. 

كفاشيان: مصاحبه ها براي تاج 
شايعه اختلاف بين رئيس و نايب رئيس فدراسيون فوتبال، سوژه سوال برخي خبرنگاران از علي كفاشيان 
بود. كفاشيان كه نزديک به يک دهه رياست بر فدراسيون فوتبال را تجربه كرده بود، حالا بايد نايب رئيس 
مهدي تاجي باشد كه در آن دوران نايب رئيس فدراسيون بود. همان زمان هم مسائلي درباره اختلاف نظر 
اين دو مدير فدراسيون مطرح بود و حالا با ورود تاج به اتاق رياست فدراسيون، شايعه خارج كردن كفاشيان 
از جمع مديران تصميم ساز و تصميم گير فدراسيون شنيده مي شود. خود كفاشيان در اين خصوص اما نظر 
جالبي دارد: »در فدراسيون من و تاج تصميمات را با هم می گيريم و هماهنگ هستيم؛ هرچند كه هر كدام 
يک گوشه كار را گرفته ايم. همان طور كه 8سال و نيم مديريت با من بود الان هم مديريت و راهبردی با تاج 
است. همان طور كه او نايب رئيس من بود حالا من نايب رئيس تاج هستم و همان انسجام در فدراسيون 
وجود دارد. در واقع مهم نيست چه كسی در رأس باشد. مهم اين است كه فوتبال در رأس باشد.« كفاشيان 
البته در ادامه از كلماتي در توصيف تاج استفاده كرد كه باز هم به اين شايعات دامن مي زند: »حالا من كمتر 
كار می كنم و استراحت می كنم و قرار شده تاج مصاحبه ها را انجام دهد، چون تازه نفس و جوان است.« 

كسي هـواي ما را نـداشت
گلايه نايب رئيس از عدم حمايت فدراسيون در انتخابات فيفا

بعد از اتفاق��ات رخ داده در ورزش��گاه يادگارامام تبريز، 
محسن مسلمان به ش��دت از فرهنگ فحاشی در فضای 
مجازی و استاديوم ها شاكی اس��ت. هافبک پرسپوليس 
در گفت وگو ب��ا تلويزيون درب��اره توهين و فحاش��ي به 
مرحوم نوروزي گفت: »واقعا تنها می توانم برای آنها ابراز 
تاسف كنم. فحاشی به كسی كه دستش از اين دنيا كوتاه 
است اتفاق تلخی اس��ت كه اصلا قابل بخشش نيست و 

برای كس��انی كه اين روز تلخ را رقم 
زدند متاس��فم.« او درباره توهين 
پرسپوليس��ي ها به مهدي طارمي 
هم گفت: »فرهن��گ عجيبی رواج 

پيدا كرده و انتقاد را با فحاشی 
اش��تباه گرفته اند. برای چه 
باي��د ب��ه مه��دی طارمی 
فحاش��ی كنن��د؛ آن ه��م 
در صفحه ش��خصی من؟ 
مه��دی ب��ه هي��چ عنوان 
لاي��ق چني��ن رفت��اری 
نيس��ت.« مس��لمان در 
واكنش به اي��ن اتفاقات 
تمام پست هاي صفحه 
شخصي اش را پاک كرد.

مسلمان: فحاشي به 
نوروزي چرا؟!

بيت سعيد: با اين وضعيت سال بعد در استقلال خوزستان نيستم
استقلال خوزستان همچنان در شرايطي بحراني قرار دارد. بعد از بازي با سايپا بود كه سيدسيروس پورموسوي به سيم 
آخر زد و گفت كه اگر مشكلات مالي حل نشود، آنها ديگر در تمرينات و بازي ها حاضر نخواهند شد. بحران مالي استقلال 
خوزستان باعث شد تا دقايقي كوتاه با حسن بيت سعيد، تاثيرگذارترين بازيكن اين تيم صحبت كنيم. او روز گذشته در 
مورد تحريم تمرينات گفت: »تمرين ديروز كه تعطيل بود ولي امروز تمرين داريم. البته بچه ها حاضر نيس��تند تمرين 
كنند تا زماني كه وضعيت ما مشخص ش��ود. در اين مدت اين همه صحبت كرديم اما هيچ اتفاقي نيفتاد. الان هم فكر 
مي كنم قرار نيست در اين چند روز اتفاقي رخ دهد. با اين حال ما هم سر حرف خودمان هستيم و تمرين نمي كنيم.« 
او در مورد اينكه آيا قرار است فصل بعد هم در استقلال خوزستان بماند يا خير تاكيد كرد: »من با اين وضعيت ديگر در 
استقلال خوزستان نيستم. اول فصل چند پيشنهاد خوب داشتم كه مي توانس��ت خيلي چيزها را برايم تغيير دهد اما 
اينجا ماندم. اصلا فكر نمي كردم چنين اتفاقاتي رخ دهد و اين قدر مسئولان به مشكلات ما بي توجه باشند. من به خاطر 

پورموسوي و مردم خوزستان ماندم اما بدترين رفتارها با ما صورت گرفت.«
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عبداللهی: عمران زاده جای شبهه نگذاشت
پیروزی استقلال مقابل صبا در روزی که حنیف عمران زاده یک 
پنالتی داد و کارت قرمز گرفت بحث های زیادی را به همراه داشت. 
نصرالله عبداللهی سرپرست استقلال درباره این بازی گفت:  »بازی 
خوبی را مقابل صبا انجام دادیم، مستحق برد در این بازی بودیم 
به خصوص در نیمه دوم ک��ه مالکیت توپ در اختی��ار ما بود. ما 
می دانستیم بازی سختی مقابل این تیم درپیش داریم. خداراشکر 
توانستیم در یکی از 4بازی  که برایمان خیلی مهم است 3امتیاز را 
کسب کنیم. امیدوارم بتوانیم در 3بازی باقیمانده نیز همین روند 
را ادامه دهیم.« عمران زاده در این دیدار عملکرد خوبی داش��ت 
و هیچ جای ش��بهه ای از خود بر جای نگذاشت. او حتی یک توپ 
را از روی خط دروازه صبا بازگردان��د. در صحنه پنالتی او مجبور 
بود این عمل را انجام دهد چون بازیکن استقلال در حال تک به 

تک شدن بود.

اعلام برنامه سفر استقلال به تبريز
  تمرین اس��تقلال ته��ران ام��روز تعطیل اس��ت و آبی ه��ا فردا 
تمرینات خ��ود را در کم��پ ناصر حج��ازی پیگی��ری خواهند 
ک��رد. همچنی��ن کاروان تیم فوتبال اس��تقلال س��اعت16:30 
روز چهارش��نبه تهران را به مقص��د تبریز ت��رک  خواهند کرد. 
قرار اس��ت آبی پوش��ان در مدت حضورش��ان در تبری��ز اردوی 
خ��ود را در هت��ل پ��ارس برگ��زار کنند. طب��ق برنام��ه آخرین 
تمرین تیم فوتبال اس��تقلال پی��ش از دیدار مقاب��ل تراکتور از 
 س��اعت12 روز چهارش��نبه در کمپ زنده یاد حج��ازی برگزار 

خواهد شد.

سورپرايز آسيايی استقلال برای هواداران
مسئولان استقلال قصد دارند طبقه دوم ورزشگاه آزادی را برای 
دیدار مقابل الاهلی امارات رایگان اعلام کنند. تیم فوتبال استقلال 
سه شنبه هفته آینده در ورزشگاه آزادی به مصاف الاهلی خواهد 
رفت و پیروزی در این دیدار برای آبی پوش��ان حائز اهمیت است. 
به همین دلیل قرار اس��ت با رایزنی های صورت گرفته هوادارانی 
که در طبقه دوم ورزش��گاه آزادی حضور پیدا می کنند به صورت 

رایگان این بازی را تماشا کنند.

نارضايتي منصوريان از نورافكن
امید نورافکن قبل از جدال با لکوموتیو بخشیده شد و به تاشکند 
هم رفت ولي بازي نکرد تا متوجه عقوبت کارهایي که در عصبانیت 
انجام مي دهد باش��د. او مقابل صبا فیکس ب��ود اما نمایش خوبي 
نداشت و اولین تعویض استقلالي ها لقب گرفت تا مشخص شود که 
علیرضا منصوریان از کارش رضایت ندارد و اتفاقا در پایان مسابقه 
هم بحث بر سر آن بود که عملکرد امید نتوانسته رضایت سرمربي 
تیم را جلب کند و اگر کار به همین شکل جلو برود، نیمکت نشیني 
و از دست دادن جایگاه در ترکیب ثابت استقلال امري بدیهي است 

که انتظار هافبک جوان آبي ها را مي کشد.

28فروردين 1395
مظلومي را همين امروز اخراج كنيد

یک روز بعد از شکست سنگین استقلال مقابل پرسپولیس،  رئیس 
وقت هیات مدیره باشگاه خواهان عزل فوري پرویز مظلومي شد. 
مقداد نجف نژاد که آن زمان آخرین روزهاي حضورش در مجلس 
شوراي اس��لامي را به عنوان نماینده س��پري مي کرد، در اولین 
واکنش پس از این ناکامي گفت: »به نظرم بهتر است همین امروز 

آقاي مظلومي را برداریم و به تیم شوک وارد کنیم.«
او همچنین خواهان جذب س��ریع علیرضا منصوریان ش��د ولي 
پیشنهادش در هیات مدیره رأي نیاورد و مظلومي تا انتهاي فصل 

در سمت خود ابقا شد.

پيام كي روش به سيل زدگان آذربايجان
کارلوس کي روش، سرمربي تیم فوتبال کشورمان در پیامي فیس بوکي، به سیل آذربایجان ش��رقي واکنش نشان داد. در این متن آمده 
است: »یک اتفاق غم انگیز و خبرهایی بسیار تلخ پس از این سیل ویرانگر. افکار و دعاهای ما با همه درگذشتگان، خانواده ها و دوستان آنها 

که در این حادثه رنج دیدند همراه خواهد بود.«

با برانــكو تا 1401؟
برانکو ایوانکوویچ هنوز براي قرارداد 5ساله با پرسپولیس 

تصمیم نگرفته است 
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سرمربي پرس��پولیس طي مدتي که در ایران 
حضور داشته توانسته تحولات زیادي را در این 
تیم ایجاد کند. برانکو ایوانکوویچ در س��ال اول 
حضور خود و در اولین داربي تهران استقلال را 
شکست داد و با پرسپولیس در لیگ قهرمانان 
آسیا هم نتایج نس��بتا خوبي گرفت. او در سال 
دوم پرسپولیس متحولي را ساخت و در نهایت 
تنها به خاطر تفاضل گل قهرماني را از دس��ت 
داد تا اینکه امسال و در سومین فصل حضورش 
بالاخره کار ناتم��ام خود را به پایان رس��اند و 
پرسپولیس را در فاصله 3هفته مانده به پایان 
لی��گ قهرمان کرد. تم��ام این اتفاق��ات باعث 
ش��د علي اکبر طاهري که در نیم فصل قرارداد 
برانک��و را براي یک س��ال دیگ��ر تمدید کرده 
بود در همان تبریز از س��رمربي خود بخواهد تا 
قراردادي 5ساله را با پرسپولیس امضا کند که 
اگر این اتفاق رخ بدهد صفحات مهمي از تاریخ 

در باشگاه پرسپولیس ورق خواهد خورد.

 تركاشوند: مي خواهيم 10سال نگه اش 
داريم

معاون باشگاه پرسپولیس در خصوص پیشنهاد 
جالبي که این باشگاه براي قرارداد طولاني مدت 
به برانکو ارائه کرده است به همشهري ورزشي 
گفت: »برانکو مربي بسیار بزرگي است و نشان 
داده که همیش��ه در بدترین ش��رایط بهترین 
تصمیم را مي گی��رد. همه این مس��ائل باعث 
ش��ده تا ما از برانکو بخواهیم قراردادي 5ساله 
را با پرس��پولیس امضا کند. حتي علاقه مندیم 
که این قرارداد تا 5سال دوم هم ادامه پیدا کند 
و در این مدت برانکو نه تنها در تیم بزرگسالان 
بلک��ه مي تواند در تم��ام امور باش��گاه دخالت 
کند و تیم هاي پایه را هم زیر نظ��ر بگیرد و از 
این طریق باعث پیش��رفت باش��گاه در مسائل 

مختلف شود.«
 برانكو : بايد اول مذاكره كنم

اما برخلاف معاون و سرپرست باشگاه پرسپولیس 

که تصمیم ه��اي بلندمدت خ��ود را به طور قاطع 
گرفته اند، س��رمربي پرس��پولیس اص��لا عادت 
ندارد به س��رعت برق و باد تصمیم بگیرد. برانکو 
ایوانکوویچ که انگار قهرماني لیگ هم او را مجاب 
به تمدید قرارداد نکرده است درباره این پیشنهاد 
به همش��هري ورزش��ي گفت: »من از کار کردن 
در پرس��پولیس لذت مي برم چون در این باشگاه 
همه با یکدیگر همکاري مي کنند. اما براي اینکه 
من چنین قراردادي را ببندم باید تمام جوانب را 
بررس��ي کنم. مطمئنا من هم نظرات��ي دارم که 
باید در مورد آن مذاکره کنم و ببینم باشگاه آنها 
را مي پذیرد یا نه. بعد از بررس��ي این موضوع در 
نهایت در مورد آینده خودم و پرس��پولیس نظر 

مي دهم.« چیزي که مش��خص اس��ت برانکو از 
شرایط مالي خود و همچنین پرداخت هاي باشگاه 
دل خوش��ي ندارد و به همین دلی��ل مي خواهد 
ابتدا در مورد این مس��ائل صحب��ت کند. این در 
حالي اس��ت که او با بس��تن این قرارداد دیگر تا 
مدت ها نمي تواند پیش��نهادات س��ایر کشورها 
را بررس��ي کند و در نهایت باید در پرس��پولیس 
باق��ي بمان��د. باید دید مس��ئولان پرس��پولیس 
مي توانند رضایت او را براي تمدید طولاني مدت 
ق��راردادش جلب کنند یا خیر. ای��ن توافق بیش 
از هر چیز به مس��ائل مالي و نحوه پرداخت هاي 
 باش��گاه ب��ه پروفس��ور ک��روات رب��ط خواه��د 

داشت. 

هفته بيست و  هشتم
 چهارشنبه 30 فروردين 96

پرسپولیس���������������������  پدیده خراسان 
ساعت 17:45 ورزشگاه آزادی 
 پنجشنبه 31 فروردين 96

�������������  نفت تهران   گسترش فولاد تبریز
ساعت 17:45 ورزشگاه بنيان ديزل

�������������  ماشین سازی ذوب آهن اصفهان
 ساعت17:45 ورزشگاه فولادشهر

�����������  صنعت نفت آبادان   سایپاي تهران
ساعت 17:45 ورزشگاه پاس

فولاد خوزستان��������  استقلال خوزستان  
ساعت 17:45  ورزشگاه غدير

��������������� فولاد مبارکه سپاهان   صبای قم
 ساعت 17:45  ورزشگاه يادگار 

سیاه جامگان مشهد����������� پیکان تهران  
ساعت 17:45  ورزشگاه ثامن

تراکتورسازی���������������������������� استقلال  
ساعت 17:45  ورزشگاه ياگار امام

 هفته بيست و نهم
 شنبه 9 ارديبهشت 96

پدیده خراسان�������������������������� استقلال  
ساعت 18 ورزشگاه ثامن مشهد

پیکان��������������������������������������������� سایپا  
ساعت 18  ورزشگاه شهدا شهر قدس

نفت تهران�������������������������������� صبای قم  
ساعت 18  ورزشگاه تختی تهران

استقلال خوزستان� گسترش فولاد تبریز  
ساعت 18  ورزشگاه غدير اهواز

����������� سیاه جامگان   ماشین سازی تبریز
ساعت  18 ورزشگاه يادگار امام تبريز

صنعت نفت آبادان��������� فولاد خوزستان  
ساعت 18  ورزشگاه تختی آبادان

�������� تراکتورسازی   فولاد مبارکه سپاهان
ساعت 18  ورزشگاه نقش جهان

پرسپولیس������������������������������ ذوب آهن  
ساعت 18  ورزشگاه آزادی

هفته سي ام
 پنجشنبه 14اريبهشت 96

سیاه جامگان مشهد�������������  پرسپولیس
 ساعت 18 ورزشگاه ثامن مشهد

������������ صنعت نفت  گسترش فولاد تبریز
ساعت 18  ورزشگاه بنيان ديزل

���������  ماشین سازی تبریز  سایپاي تهران
ساعت 18  ورزشگاه پاس قوامين

فولاد خوزستان������������������ پیکان تهران
 ساعت 18  ورزشگاه غدير اهواز

ذوب آهن اصفهان ����������  پدیده خراسان
 ساعت 18  ورزشگاه فولادشهر

تراکتورسازی تبریز���������������  نفت تهران
 ساعت 18  ورزشگاه يادگار امام

صبای قم ������������������  استقلال خوزستان 
ساعت  18 ورزشگاه يادگار امام

����� فولاد مبارکه سپاهان  استقلال تهران 
ساعت 18  ورزشگاه  آزادی

برنامه لیگ شانزدهم

گلزنان ليگ برتر

جدول ليگ برتر

15 گل�������� ساسان انصاری)فولاد(-مهدی طارمی)پرسپولیس(
12 گل  �����������  گادوین منشا)پیکان(-محمد قاضی )نفت تهران(
9 گل      حسن بیت سعید )استقلال خوزستان(-مرتضی تبریزی 

)ذوب آهن(-لوسیانو پریرا )گسترش فولاد(
7 گل      امید ابراهیمی )استقلال(- کاوه رضایی )استقلال(-
رحیم زهیوی )استقلال خ(- فرزاد حاتمی )تراکتورسازی(-
مهدی رجب زاده )ذوب آهن(- مسعود حسن زاده )سپاهان(

فقط وسط هفته قهرمان مي شوند 
 هت تریک تقویمی پرسپولیس کامل شد 

پرسپولیس با کس��ب پیروزی برابر ماشین س��ازی موفق شد مقام قهرمانی اش در ش��انزدهمین دوره 
مس��ابقات لیگ برتر را قطعی کند. این بازی روز ش��نبه 26فروردین96 در تبریز برگزار شد و به نوعی 
پرونده جام شانزدهم را بست. جالب اینجاست که پرسپولیس��ی ها پیش از این دوبار دیگر هم توانسته 
بودند عنوان قهرمانی لیگ برتر را در روزه��ای غیرتعطیل تثبیت کنند! در اولین دوره رقابت های لیگ 
برتر، سرخپوشان در هفته پایانی با کس��ب پیروزی برابر فجر سپاسی ش��یراز و البته به لطف شکست 
اس��تقلال مقابل ملوان انزلی به ش��کلی ناباورانه قهرمان لیگ برتر شدند. مس��ابقات آن هفته، در روز 

سه شنبه هفتم خرداد81 برگزار می شد و پرسپولیس��ی ها آن قدر از قهرمانی تیم شان ناامید بودند که 
تنها 40هزارنفر برای تماشای دیدار با فجر سپاسی راهی ورزشگاه شدند. از سوی دیگر استقلال فقط 
با یک مساوی در انزلی می توانست جام را ببرد، اما آنها به ش��کلی عجیب برابر ملوان شکست خوردند.

دومین قهرمانی لیگ برتری پرسپولیس هم مثل همین قهرمانی سوم در روز ابتدای هفته یعنی شنبه 
به دس��ت آمد. در لیگ هفتم پرسپولیس و سپاهان کورس بسیار فش��رده ای باهم بستند و برای هردو 
باشگاه اتفاقات عجیبی مثل کسر امتیاز و این داستان ها رخ داد. در نهایت کار به دوئل هفته پایانی آنها 
در ورزشگاه آزادی کشید؛ جایی که پرسپولیس فقط با پیروزی بر سپاهان می توانست جام را ببرد. آن 
بازی روز شنبه 28اردیبهشت87 در ورزشگاه مملو از جمعیت آزادی برگزار شد و در نهایت سرخپوشان 
با گل دیرهنگام سپهر حیدری جام را به دست آوردند. به نظر می رسد پرسپولیسی ها را باید قهرمانان 

وسط هفته فوتبال ایران دانست! 
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از زمان قرار گرفتن پرس��پولیس در کورس قهرمانی لیگ شانزدهم 
به دفعات این جمله شنیده شده که سرخ ها قرار است بعد از 10سال 
قهرمان ایران شوند و از این بابت حسابی شوق و ذوق دارند. البته در 

اینکه بین دو قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر فاصله زیادی افتاد و 
این شکاف برای تیمی با این پیش��ینه و هواداران قابل توجیه نیست 
ش��کی وجود ندارد، اما جمله مزبور هم درس��ت نیست. پرسپولیس 
آخرین بار در لیگ هفتم قهرمان ایران ش��د و پس از آن طی 8فصل 
نتوانس��ت این عنوان را تکرار کند. سرخپوشان در لیگ های هشتم، 
نهم، دهم، یازدهم، دوازدهم، سیزدهم، چهاردهم و پانزدهم موفق به 
کسب عنوان قهرمانی نشدند و در نهایت پس از 8سال، در پایان لیگ 

شانزدهم این عنوان دوباره به آنها اختصاص یافت. قرمزهای پایتخت 
در 4سال اخیر یک قهرمانی و 2مقام نایب قهرمانی به دست آورده اند 
که نشان می دهد شخصیت تیمی آنها دوباره در حال پا گرفتن است 
و هواداران می توانند به تکرار روزهای خوش گذش��ته کمی امیدوار 
باشند. البته واضح اس��ت که برای ادامه این مسیر باید مسائلی مثل 
ثبات مدیریتی وجود داشته باشد؛ آنچه غالبا از پرسپولیس و استقلال 

در فوتبال ایران سلب شده است.   

آيا واقعا پرسپوليس بعد از »10سال« 
قهرمان شده؟

    چ�را مجي�دي اي�ن روزه�ا به 
ورزشگاه نمي آيد؟

فره��اد مجی��دي طي فص��ول اخیر 
حضور معناداري در ورزشگاه آزادي 
به هنگام بازي هاي اس��تقلال داشته 
اس��ت. حضوري که معم��ولا از قبل 
اطلاع رس��اني مي ش��ود و مسابقاتي 
هم مدنظر قرار مي گیرد که احتمال 
اس��تقبال تماش��اگران از آن بسیار 
بالاست. از س��وي دیگر گاهي اوقات 
مجیدي هنگامي به ورزش��گاه آمده 
که شرایط استقلال در نتیجه گیري 
بس��یار خاص بوده اس��ت، ولي این 
روزها هی��چ اثري از فرهاد نیس��ت و 
مدت هاس��ت که او را در اس��تادیوم 
ندیده ای��م. اتفاقا رفق��اي منصوریان 
که نزدیک به تیم هستند نیز همین 
مس��اله را س��وژه ک��رده و مرتب در 
موردش حرف مي زنن��د. آنها بعد از 
پیروزي برصبا هم تاکید داشتند حالا 
که تیم به این خوبي نتیجه مي گیرد، 
چرا فره��اد مجیدي براي تماش��اي 
بازي ها و روحیه دادن به مجموعه در 

استادیوم حاضر نمي شود؟

امتیازخوردهزدهباختمساویبردبازيتیم
271953391062پرسپولیس
271494412451استقلال

2713113362250تراکتورسازی
271098322639ذوب آهن
271098343239سپاهان

278118303135نفت تهران
279810333635پیکان

278109313234استقلال خوزستان
278109272834پدیده

276156252433گسترش فولاد
276147272732فولاد

277911223230صنعت نفت آبادان
2761110192629سایپا

2751012192925صبای قم
2741211213324سیاه جامگان

273717174116ماشین سازی تبریز

امتیاز خورده  زده  باخت  مساوی  برد  بازي  تیم 
62  10  39  3  5  19  27 پرسپولیس 
51  24  41  4  9  14  27 استقلال 

50  22  36  3  11  13  27 تراکتورسازی 
39  26  32  8  9  10  27 ذوب آهن 
39  32  34  8  9  10  27 سپاهان 
35  31  30  8  11  8  27 نفت تهران 
35  36  33  10  8  9  27 پیکان 

34  32  31  9  10  8  27 استقلال خوزستان 
34  28  27  9  10  8  27 پدیده 

33  24  25  6  15  6  27 گسترش فولاد 
32  27  27  7  14  6  27 فولاد 

30  32  22  11  9  7  27 صنعت نفت آبادان 
29  26  19  10  11  6  27 سایپا 
25  29  19  12  10  5  27 صبای قم 
24  33  21  11  12  4 سیاه جامگان 27 

16  41  17  17  7  3  27 ماشین سازی تبریز 

برانک��و ایوانکووی��چ بالاخره توانس��ت بعد از س��ال ها ه��واداران 
پرسپولیس را به آرزویشان برساند و جام قهرمانی را برای این تیم به 
ارمغان بیاورد. این مساله باعث شده با وجود همه کم و کاستی هایی 
که در کار این مربی وجود دارد، مرد کروات به س��طح بسیار بالایی 
از محبوبیت بین سرخ ها دس��ت پیدا کند. البته که بخش زیادی از 
این مقبولیت اجتماعی حق برانکو اس��ت؛ چراکه او بعد از مدت ها 
تیمی در قواره پرسپولیس س��اخت که رقبا از ثانیه اول بازی از آن 
ترس دارند. با این وجود اما قهرمانی قرمزها و موفقیت برانکو باعث 
شده شاهد طرح نوعی مطالب احساسی هم باشیم؛ مثل این شایعه 
نیمه رسمی که بلافاصله بعد از مسجل شدن قهرمانی پرسپولیس 

مطرح شد و حاکی از آن بود که قرارداد برانکو به مدت 5فصل دیگر 
تمدید خواهد شد. آیا به شرط صحت این ش��ایعه، چنین اقدامی 

می تواند درست و منطقی باشد؟
 حساب سن او را كرده ايد؟

برانکو ابتدای فصل گذش��ته قراردادش با پرس��پولیس را به مدت 
یک فصل دیگ��ر تمدید کرد، ام��ا حالا حرف از تمدید 5س��اله آن 
است! این شایعات در حالی مطرح می شود که مرد کروات در حال 
حاضر 63ساله است و اگر قرار باش��د 6فصل دیگر در پرسپولیس 
باقی بماند، در پایان قراردادش به یک آقای 70ساله تبدیل خواهد 
شد. البته که »س��ن« به تنهایی ملاک نیست و ما در تاریخ فوتبال 
مربیانی مثل فرگوسن و آراگونس را داشته ایم که در سالمندی به 
موفقیت های بزرگی دست یافته اند. در عین حال اما نباید فراموش 
کرد که معمولا افزایش س��ن باعث کاهش کارایی و صبر و حوصله 
افراد می شود و این مساله ممکن اس��ت برای مربی یک تیم بزرگ 
چندان مناسب نباشد. پس بهتر است پیش از هر نوع اقدام حقوقی 

که برای باش��گاه تبعات بعدی را به همراه خواهد داش��ت، مدیران 
باشگاه حسابی در این زمینه تحقیق و تعمق کنند.

 ترس از سرنوشت سلطان و امپراتور
تاریخ نشان می دهد س��خت ترین دوره کار برانکو در پرسپولیس از 
ابتدای فصل آتی آغاز خواهد شد. سرخپوشان پیش از این تا به حال 
دوبار قهرمان لیگ برتر شده بودند، اما هر دوبار فصل بعد از قهرمانی 
را به تلخی پشت سر گذاشتند. علی پروین که در دوره اول به شکلی 
دراماتیک این تیم را قهرمان کرد، در لیگ دوم قافیه را به سپاهان 
باخت. افش��ین قطبی هم که در لیگ هفتم با پرس��پولیس به جام 
رسید، در ابتدای لیگ هشتم نتایج چندان مناسبی به دست نیاورد 
و در نهایت پیش از پایان نیم فصل نخست ناچار به ترک این تیم شد. 
به این ترتیب برانکو هم فصل بعد کار سختی در پرسپولیس دارد و 
حالا که هنوز یک فصل دیگر از مدت قرارداد او با قرمزها باقی مانده، 
بهتر است مدیران باشگاه قبل از هر اقدامی ابتدا عملکرد فصل بعد 

او و قدرت این مربی در حفظ شرایط فعلی را محک بزنند.

چالش 70سالگی
شایعه تمدید قرارداد 5ساله برانکو و چند 

نکته مهم

تارتار نشود!
البته این بیشتر شبیه یک شوخی است، 
اما به هر حال اولین باری که بحث تمدید 
قرارداد پنج س��اله یک مربی در فوتبال 
ایران وسط کشیده شد، مربوط به اوایل 
لیگ پانزدهم می شود که علیرضا رحیمی 
به عنوان مدیرعامل وقت راه آهن قرارداد 
مهدی تارتار را به مدت پنج سال تمدید 
کرد و البته مطابق انتظ��ار چند ماه بعد 

هردو عزیز از این باش��گاه کنار گذاش��ته 
ش��دند! حالا امیدواری��م اگر تک��رار این 
داس��تان برای برانکو جدی اس��ت، مربی 

کروات پرس��پولیس به چنین سرنوش��تی 
دچار نشود. 

برانکو ایوانکووی��چ و همراهانش بعد از قطعي 
کردن قهرماني پرس��پولیس و در بازگشت از 
تبریز، لحظات ش��ادي را در فرودگاه مهرآباد 
سپري کردند. تیم پرسپولیس بعد از پیروزي 
که عصر ش��نبه برابر ماشین س��ازي به دست 
آورد صب��ح روز گذش��ته به تهران بازگش��ت 
تا خ��ود را ب��راي بازي ب��ا پدیده آم��اده کند. 
سرخپوشان که حالا قهرماني خود را مسجل 
کرده اند، ش��ب بعد از بازي با ماشین سازي 
در تبریز باقي ماندند و صبح روز گذش��ته 
به ته��ران آمدند. به همی��ن دلیل گروهي 

از هواداران پرس��پولیس با تهیه گل و شیریني 
در ف��رودگاه مهرآب��اد حض��ور پی��دا کردند تا 

قهرماني سرخپوشان را تبریک بگویند. در این 
میان هنگامي که برانکو ایوانکوویچ، س��رمربي 
پرس��پولیس در حال خ��روج از ف��رودگاه بود 
هواداران به او ش��یریني تع��ارف کردند که در 
پاس��خ به تعارف آنها اعلام کرد خس��ته است و 
چیزي نمي خورد. اما بعد از اینکه هوادار جعبه 
ش��یریني را باز کرد، برانکو با دیدن ش��یریني 
خامه اي هیجان زده ش��د و با صداي بلند گفت: 
»ش��یریني خامه اي خیلي دوس��ت دارم.« در 
ادامه او بلافاصله یک تکه بزرگ از ش��یریني را 
برداشت و در همان فرودگاه نوش جان کرد که 
این حرکت خنده مس��افران فرودگاه را در پي 
داش��ت. جالب اینکه علاقه برانکو به ش��یریني 
خامه اي تمامي نداشت؛ او دو تکه شیریني دیگر 
هم برداشت و با خودش برد تا در ماشین بخورد! 

از كجا فهميدي از اين شيريني ها دوست دارم؟ 
برانکو اول تعارف هواداران را رد کرد اما وقتي محتواي جعبه را دید مشتاق شد                                                       

شجاع خلیل زاده مدافع سپاهان همچنان نمي خواهد در مورد مذاکره با پرسپولیس براي 
فصل آینده صحبت کند؛ در حالي که همه او را براي فصل آینده پرسپولیسي مي دانند. 
شجاع در مورد برد برابر گس��ترش و جایگاه چهارم در جدول و امید به کسب سهمیه به 
همشهري ورزشي گفت: »بازي با با گسترش سنگین بود، چون این تیم همیشه خوب 
فوتبال بازي مي کند. ما هم چون هنوز براي کسب سهمیه آسیایي امیدوار هستیم 
تمام تلاش مان را کردیم تا پیروز ش��ویم. ما باید در جایگاه چهارم باقي بمانیم و 
در بازي هاي آینده نتیجه بگیریم. اگر به نتایج دیگر تیم ها توجه کنیم تمرکزمان 
به هم مي خورد؛ باید فقط به فکر برد باشیم تا بتوانیم سهمیه بگیریم.« او در مورد 
بازگشت کرانچار به سپاهان و جدایي ویسي ادامه داد: »من قبلا دو سال با کرانچار 
کار کردم و خیلي خوب او را مي شناس��م. زمان ویسي هم خوب بازي مي کردیم 
اما نتیجه نمي گرفتیم. باید از زحمات ویس��ي هم تشکر کنیم. شاید این اتفاق به 
قول معروف ش��وک به تیم وارد کرد. امیدوارم س��پاهان بتواند همین نتایج را در 
فصل آینده ادامه دهد و قهرمان شود.« او که هنوز دلخوري هایي از هواداران دارد 
گفت: »اگر هواداران از اول فصل همین طور حمای��ت مي کردند قطعا نتایج بهتري 

مي گرفتیم.«

س��امان نریمان جهان یکی از بازیکنانی ب��ود که در نیم فصل رقابت ه��ای لیگ برتر 
شانزدهم از ماشین س��ازی جدا و راهی پرس��پولیس ش��د. نریمان جهان در اوایل 
لیگ برتر بازی های خوبی برای ماشین س��ازی انجام داد اما مصدومیتی که برایش 
پیش آمد باعث دوری او از فوتبال ش��د. در بازگش��ت نریمان جه��ان به تمرینات 
ماشین س��ازی پیش��نهاد پرس��پولیس برای او مطرح ش��د و حالا علی خاکزاد، 

سرپرست ماشین سازی روایت عجیبی را از پروسه ای که طی شد تا این باشگاه 
رضایتنامه نریمان جهان را برای پرس��پولیس صادر کند، بیان کرد. سرپرست 
ماشین س��ازی در همین رابطه گف��ت: »نریمان جه��ان در نیم فصل آزمایش  
داد و برگه س��ونوگرافی آورد تا ثابت کند روده هایش مشکل دارد و نمی تواند 
فوتبال بازی کند. او گفت می خواهد جراحی و اس��تراحت کند اما ناگهان سر 
از پرسپولیس درآورد. بعد از عقد قرارداد با پرسپولیس هم گفت مصدوم است 
و مدتی باید دور از فوتبال باش��د اما تمرینات و بازی هایی برای سرخپوش��ان 
پایتخ��ت انجام داد که هم��ه ما تعجب ک��رده بودیم. اگ��ر نریمان جهان بحث 
مصدومیت را مطرح نمی کرد هرگز رضایتنامه اش را صادر نمی کردیم. او به ما 

دروغ گفت و فکر می کنم نباید این چنین بحث هایی پیش بیاید.«

سكوت ادامه دار شجاع در مورد پرسپوليس سامان گفته بود مي خواهد جراحي كند

   دوشنبه 28 فروردين
هفته 33 ليگ برتر انگليس

میدلزبرو ..................................  آرسنال
ساعت 23:30 شبکه ورزش
   سهشنبه 29 فروردين

ليگ قهرمانان اروپا
رئال مادرید.......................  بایرن مونیخ

ساعت 23:15 شبکه سه
لسترسیتی................... اتلتیکومادرید

ساعت 23:15 شبکه ورزش 
   چهارشنبه 30 فروردين

ليگ قهرمانان اروپا
.................................  یوونتوس بارسلونا

ساعت: 23:15 شبکه سه
..................................  دورتموند موناکو

ساعت: 23:15 شبکه ورزش

پخش زنده

خبر کوتاه
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بلاتكليفي عشوري ادامه دارد
سینا عشوری اواسط نیم فصل اول لیگ برتر با پارگی رباط صلیبی 
مواجه ش��د و به خاطر این مصدومیت در نیم فصل بع��د از توافق با 
باشگاه و تمدید قراردادش نامش از لیس��ت تیم خارج شد. پس از 
این اتفاق، فیفا تراکتورسازی را از دوپنجره نقل و انتقالاتی محروم 
کرد تا وضعیت عشوری پیچیده شود. عشوری که به بهبودی کامل 
رسیده و در تمرینات گروهی نیز شرکت می کند، به خاطر خروجش از 
لیست و با توجه به محرومیت تراکتور از نقل و انتقالات، احتمالا دیگر 
نمی تواند برای این تیم به میدان برود اما در این خصوص منتظر اعلام 
نظر باشگاه است. او درباره وضعیتش گفت: »واقعیت این است که 
خودم هم نمی دانم تکلیفم چیست! مدیربرنامه هایم پیگیر است اما 
باشگاه هنوز با من حرفی نزده است. منتظر اعلام نظر باشگاه هستم و 
اگر مشکلی برای عقد قرارداد و بازی کردنم از نظر فیفا وجود نداشته 

باشد، دوست دارم در تراکتورسازی بمانم.«

بازيكنان استقلال خوزستان تمرين نكردند
در شرایطی که استقلال خوزستان باید روز پنجشنبه هفته جاری در 
داربی اهواز به مصاف فولاد خوزستان برود، بازیکنان این تیم به دلیل 
مشکلات مالی حاضر به تمرین نشدند. بهمن روشنایی، سرپرست 
استقلال خوزستان گفت: »برای بازیکنان س��الن وزنه اجاره کرده 
بودیم اما آنها حاضر به تمرین نش��دند.« عل��ی پورکیانی قائم مقام 
باشگاه استقلال خوزستان در مورد اینکه سیدسیروس پورموسوی 
اعلام کرده بازیکنان این تیم تمرین نخواهند کرد، گفت: »دیگر به 
بازیکنان وعده نمی دهم و نمی توانم از آنها درخواس��ت کنم بدون 
دریافت مطالبات شان تمرین و بازی کنند. زبانمان مو درآورده و همه 
اعضای تیم طلبکار هستند. پورموسوی سرمربی تیم مان برخلاف 
برخی از مربیان دیگر که در ابتدا پول خودشان را دریافت می کنند، 
یک ریال نگرفته است. در رابطه با پرداخت و عدم پرداخت مطالبات 
مالی، مصاحبه دیگر فایده ندارد؛ چراک��ه گوش هیچ کس بدهکار 
نیست. اعتماد بازیکنان و اعضای تیم کاملا از دست رفته و صحبت 
ما تاثیری در آنها ندارد. یک ماه دیگر لیگ به اتمام می رس��د و آنها 

خواهان دریافت مطالبات خود هستند.«

پورموسوي، پاداش ما را نمي دهند
قائم مقام استقلال خوزستان در مورد اینکه پورموسوی اعلام کرده 
پاداش قهرمانی پرداخت نشده است، گفت: »بعد از اینکه سال قبل به 
مقام قهرمانی رسیدیم، ریالی به ما پرداخت نشد و فقط جام قهرمانی 
و مدال ها را دادند. اینکه پاداش رس��می است یا غیررسمی، باید از 
مسئولان سازمان لیگ و فدراسیون سوال کنید اما بعد از قهرمانی 
ریالی به باشگاه پرداخت نشده است.« پورموسوی با انتقاد نسبت به 
اینکه سازمان لیگ تاکنون پاداش قهرمانی این تیم را پرداخت نکرده 
است، گفت: »سازمان لیگ به ما گفته که دادن پاداش حرام است! 

چرا تا به ما رسید این گونه شد؟!«

خوزستاني ها دنبال پاداش قهرماني
رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ به اظهارات سرمربی استقلال 
خوزستان واکنش نشان داد. سعید فتاحی در پاسخ به اظهارات اکبر 
پورموسوی سرمربی استقلال خوزس��تان که مدعی شده سازمان 
لیگ اعلام کرده پاداش قهرمانی حرام است، گفت: »چنین چیزی 
نش��نیده ام. پاداش قهرمانی از محل درآمد باش��گاه ها به آنها داده 
می شود. 50درصد آن به طور مساوی میان تیم های اول تا شانزدهم 
تقسیم شده و 50درصد دیگر بر اساس رتبه تیم ها به آنها پرداخت 
خواهد شد. وقتی تیمی به مقام اول می رس��د، قطعا پول بیشتری 
می گیرد که همان پاداش قهرمانی اس��ت. این اتفاق در همه جای 
دنیا می افتد و مبلغ اضافه ای وجود ن��دارد که بخواهیم در مورد آن 
صحبت کنیم. دوستان باید بگویند چه کسی این صحبت را کرده 

است. سازمان لیگ خودش زبان ندارد که این حرف را زده باشد؟!«

كمك 3 ميلياردي استانداري خوزستان
سرپرست استقلال خوزستان در رابطه با مشکلات مالی این باشگاه 
گفت: »ما نمی دانیم باید از چه کانالی وارد شویم و به کجا اعتراض 
کنیم. وضعیت مالکیت باش��گاه هم مشخص نیس��ت و نمی دانیم 
زیرمجموعه گروه ملی هس��تیم یا بانک ملی. شرکت ملی خودش 
مش��کلات مالی دارد و در پرداخت حقوق کارکنانش هم با مشکل 
مواجه ش��ده اس��ت. تنها پولی که از ابتدای فص��ل دریافت کردیم 
3میلیارد کمک اس��تانداری بوده که 30درصد آن مطالبات فصل 
گذشته بوده و به جز این مبلغ دیگر هیچ پولی به باشگاه تزریق نشده 
است. حتی کسی نیست بیاید به بازیکنان قول و وعده بدهد. بازیکنان 

گفته  اند تا زمانی که پول نرسد تمرین نمی کنند.« 

ايران

اتهامتبانيبهحنيفعمرانزاده
بازار اتهامات داغ است. عده اي از هواداران پرسپولیس به حنیف انگ تباني با استقلال را زده اند که اگر پنالتي عجیب و اخراج 
بي مورد او نبود استقلال نمي توانست صبا را ببرد. این درحالي است که آنها یادشان رفته همین حنیف بود که در بازي با 
پرسپولیس گل به خودي زد و گره بازي را باز کرد. به این مي گویند ناآمادگي و افت فاحش نه تباني!

ليگ يك

تبه
امتیاز خورده زده باخت مساوی برد بازيتیم ر

1857 29 6 9 16 31 سپیدرود رشت 1
1256 25 3 14 14 31 پارس جنوبی جم 2
2356 32 5 11 15 31 ملوان 3
3053 43 6 11 14 31 گل گهرسیرجان 4
1949 30 6 13 12 31 بادران تهران 5
2048 33 5 15 11 31 مس کرمان 6
2948 38 8 9 13 30 خونه به خونه 7
2646 34 9 10 12 31 آلومینیوم اراک 8
3343 38 9 10 11 30 نساجی مازندران 9
2842 35 11 9 11 31 اکسین البرز 10
2939 37 12 9 10 31 مس رفسنجان 11
2834 29 11 13 7 31 نفت  م.سلیمان 12
3934 37 13 10 8 31 ایرانجوان بوشهر 13
4433 29 12 12 7 31 راه آهن 14
3630 19 15 9 7 31 خیبر خرم آباد 15
3529 26 14 11 6 31 فجر سپاسی 16
3827 18 14 12 5 31 فولاد یزد 17
6211 17 20 11 0 31 استقلال اهواز 18

هفته سی ودوم
   دوشنبه 28 فروردين

فولاد یزد .....................  نساجی مازندران 
ساعت 16:45 ورزشگاه شهیدنصیری 
احمد محمدی-رضا حیدری-فرهاد 
فرهادی پور-علیرضا جلالی- ناظر: 

علیرضا کهوری
مس رفسنجان ..................  بادران تهران 

ساعت 16:45 ورزشگاه شهداي 
رفسنجان 

هادی مسلمی-حامد صفایی-سعید 
زیبا-علی سام- ناظر: محمد علی 

فروغی
خونه به خونه ...........   فجرسپاسی شیراز 

ساعت 16:45 ورزشگاه هفتم تیر بابل
ناصر جنگی-یعقوب سخندان-ایوب 

غلام زاده-مجید محمدی-ناظر: 
ابوطالب طاهریان

آلومینیوم اراک ..........  گل گهر سیرجان 
ساعت 16:45 ورزشگاه امام خمینی 

اراک
امیر عرب براقی-امیر محمد داودزاده-
وحید سیفی-امید جمشیدی-ناظر: 

صادق نوری
راه آهن تهران .....................   مس کرمان 

ساعت 16:45 ورزشگاه 
شهیددرخشان صباشهر

کوپال ناظمی-امیر فلاح-حمیدرضا 
آذرنیا-حامد بیک زند-ناظر: حاتم 

بک پور
سپیدرود رشت ...........  ایرانجوان بوشهر
ساعت 16:45 ورزشگاه شهیدعضدی 

رشت
علی بای-میلاد قاسمی-احمد کاظم 
لو-محمد باقر پور باقر-کریم اصغر زاده

..........  نفت مسجدسلیمان  اکسین البرز
ساعت 16:45 ورزشگاه انقلاب کرج

سعاد وفا پیشه-رامین بابایی-محمود 
گوهر نژاد-مهدی اجاقی- محمدرضا 

فلاح
پارس جنوبی جم ........ ملوان بندرانزلی 

ساعت 17 ورزشگاه تختی جم
محمدرضا اکبریان- محمد 

عطایی- حسین رحیمی پور-علیرضا 
حیدرپناه- ناظر: فریدون اصفهانیان

استقلال اهواز ...................  خیبرخرم آباد 
ساعت 17:15 ورزشگاه تختی اهواز

کمیل غلامی- حسین مرادی-حامد 
تازه پور-علی ابراهیمی- ناظر: حسین 

خانبان

   شكايت استقلال خوزستان از 
يك مديربرنامه

در ش��رایطی که هن��وز چندهفته تا 
پایان لیگ برت��ر مانده اس��ت، یک 
مدیربرنامه ب��ا بازیکنان اس��تقلال 
خوزس��تان به ص��ورت غیرقانون��ی 
مذاکره کرده اس��ت. در همین راستا 
این باش��گاه به فدراس��یون فوتبال 
نامه ای نوشته تا مانع اقدامات بعدی 
این مدیربرنامه شود. بهمن روشنایی، 
سرپرست استقلال خوزستان گفت: 
»این آقا باید ادب ش��ود و ما شکایت 

خود را به فدراسیون ارائه دادیم.«

   صبا ب�دون سه بازيك�ن مقابل 
سپاهان

صبای قم که برابر استقلال به میدان 
رفت، رضا عنایتی، مه��ران امیری و 
حنیف عمران زاده را برای دیدار بعدی 
در هفته28 لیگ برتر در اختیار ندارد. 
حنیف عمران زاده مقابل اس��تقلال 
اخراج ش��د و رضا عنایت��ی و مهران 
امیری نیز 3اخطاره ش��دند تا بازی 
بعدی مقابل س��پاهان را از دس��ت 

بدهند.

   افش�ين: يك امتي�از هم خوب 
است

آرش افشین پس از مسابقه استقلال 
خوزستان و سایپا به کسب یک امتیاز 
هم راضي بود و گف��ت: »به نظر من 
در چنی��ن مس��ابقات پایاپایي باید 
خدا را ش��کر کنی��م ک��ه یک امتیاز 
تک امتیازه��ا  همی��ن  گرفتی��م. 
می توان��د کمک بس��یار زی��ادی به 
ما در جدول کند. اما ب��ه نظر من ما 
در نیم��ه دوم موقعیت ه��ای زیادی 
داش��تیم که آنها را به ه��در دادیم. 
حتما قسمت نبود و امیدوارم که در 
بازی های بعدی جب��ران کنیم. اگر 
یکی از موقعیت های ما به گل تبدیل 
می شد می توانس��تیم برنده شویم و 
برای سهمیه آسیا همچنان امیدوار 

باشیم.«

برنامه لیگ یک

خبر

عنايتي:فكرنميكردمپسرماينقدر
عكسبارسلوناراجديبگيرد

 شنبه روز تلخي برايم بود/ نمي دانم چرا مظلومي آن رفتار را با من كرد

اميرحسين اعظمي| رضا عنایتي شنبه شب از 
هواداران اس��تقلال خداحافظي کرد و قطعا این 
روز براي او به یادماندني خواهد بود. البته عنایتي 
تاکید مي کند که شنبه براي او روز تلخي بود. با 
مهاجم سابق استقلال در خصوص اتفاقات بازي 

شنبه شب و مسائل دیگر صحبت کردیم.
  توصيف�ي كه از شنبه ش�ب 

داري چيست؟ احساس خوبي داشتي؟
شنبه روز تلخي براي من بود ولي به هر حال باید 
با واقعیت هاي فوتبال هم کنار آمد. جدایي من از 
فوتبال موقت اس��ت و باید دید در مربیگري چه 
اتفاقاتي برایم رقم خواهد خورد. من از هواداران 
استقلال ممنونم و دست تک تک آنها را مي بوسم.
  كادرفني و بازيكنان استقلال 

هم سنگ تمام گذاشتند.
کادر فني که همبازي هاي من بودند و باید از همه 
بازیکنان و بزرگ ترهاي تیم تشکر کنم. مهم ترین 
نکته این بود که 2پس��رم در ورزش��گاه بودند و 
خداراشکر دیدند هواداران استقلال به پدرشان 
احترام می گذارند. یک تش��کر وی��ژه هم از مدد 
جباري تدارکات محترم اس��تقلال دارم که واقعا 

زحمت کشید و خیلي کارها را هماهنگ کرد.
  فك�ر مي كن�ي مرب�ي خوبي 

شوي؟
آینده قابل پیش بیني نیست. مربیگري فقط این 
نیست که کنار زمین داد بزني؛ مربیگري دانش و 

توانایي مي خواهد.
  چرا در جري�ان بازي اين قدر 

عصباني بودي؟
عصبي نبودم. به هر حال تیم ما شرایط حساسي 
دارد و نباید ای��ن بازي را مي باختی��م. نیمه اول 
فرصت هاي خوبي داشتیم ولي نیمه دوم کارمان 
با ده نفره شدن س��خت تر ش��د. ما نیاز به امتیاز 
داش��تیم و تا دقایق آخر به هدف مان رس��یدیم 
اما اس��تقلال با زیرکي در نهایت برنده شد. روي 
آن صحنه هم که ب��ه بایرامي پ��اس دادم خیال 
 ک��ردم او در منطق��ه آفس��اید قرار ن��دارد که از 

کوره دررفتم.
 در يك صحنه هم جهانبخش 
به ت�و پاس ن�داد و چند ثانيه به ش�كلي 

عجيب او را نگاه كردي!
من زیاد ن��گاه مي کنم! بهتری��ن تصمیم این بود 
که او به من پاس بده��د ولي بي تجربگي کرد. در 
فوتبال چنین صحنه هایي بسیار تاثیرگذار است و 

ممکن است نتیجه را رقم بزند.
 فك�ر مي كن�ي صب�ا در ليگ 

برتر بماند؟
کار ما سخت اس��ت و س��ه فینال مهم داریم که 
باید خوب امتیاز بگیریم. ما بالاتر از سیاه جامگان 
هس��تیم و سرنوش��ت ماندن در لیگ برتر دست 
خودمان است. فرصتي براي اشتباه کردن نداریم.
 حض�ور ت�و در برنام�ه ن�ود 
حاش�يه هاي جالبي به همراه داشت. آيا 
واقعا پس�رت باور كرده بود كه در بارسا 

مربي بودي؟
وقتي چن��د هفته پیش برنامه ن��ود عکس من را 
روي قهرماني بارسا فتوش��اپ کرده بود، با پسرم 
مش��غول دیدن برنامه بودیم. آریا از من پرس��ید 
که تو در بارس��ا مربي بودي؟ من هم به ش��وخي 
گفتم بله بابا، مرب��ي بودم. فکر نمي ک��ردم آریا 
این قدر عکس بارسا و حضورم در این تیم را جدي 

بگیرد. وقتي در برنامه نود آن قدر جدي صحبت 
کرد، خودم جا خوردم و خیال کردم که در بارسا 

مربیگري کرده ام.
 مثل اينك�ه از پرويز مظلومي 
هم ناراحتي و گفته اي كه او نگذاشت در 

استقلال بماني؟
روزی ک��ه به اس��تقلال آمدم ق��رار ب��ود بعد از 
یک فصل ونی��م با پیراه��ن اس��تقلال از فوتبال 
خداحافظی کنم و این موضوع دقیقا در قراردادم 
هم ذکر شده بود. واقعا نفهمیدم چه اتفاقی افتاد 
که نگذاشتند من در اس��تقلال بمانم. من شرط 
حضور در ترکیب اصلی نداش��تم و جای کسی را 
هم تنگ نکرده بودم. واقعا هنوز نمی توانم تصمیم 
مظلومی را هضم کن��م. نمي دانم چرا او آن رفتار 

را با من کرد!
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تراكتور مدركي براي فيفا ندارد
در روزهای گذشته فدراس��یون جهانی فوتبال موضوع شکایت آگوستو س��زار و کارلوس کاردوسو، دو بازیکن 
برزیلی فصل گذشته تراکتورس��ازی را به اطلاع مسئولان این باشگاه رسانده اس��ت. در این باره فیفا توضیحات 
باشگاه تراکتورسازی را خواسته و مدیران این باشگاه نیز در نامه ارسالي خود به موضوع غیبت های غیرموجه این 
دو بازیکن در تمرینات اشاره کرده اند. این در حالی است که فیفا برای استناد به غیبت های غیرموجه بلیت رفت 
و برگشت این بازیکنان را می خواهد که مدیران باش��گاه چنین بلیت هایی را در اختیار ندارند و بعید است از این 
مساله راه به جایی ببرند. آگوستو سزار و کارلوس کاردوس��و روی هم رفته حدود 200هزار دلار از تراکتورسازی 

طلبکارند که باشگاه باید این مبلغ را پرداخت کند.

ايرانپوريان به خاطر حاتمي بازوبند را نبست؟
محمد ایرانپوریان درباره بازي حساس مقابل استقلال که جنگ بر سر نایب قهرماني است و حاشیه هایي که بر 
سر نبستن بازوبند کاپیتانی به وجود آمد، گفت: »متاسفانه درباره نبستن بازوبند کاپیتانی توسط من شایعاتی 
را مطرح کردند که خنده دار است. من همیش��ه گفته ام بستن بازوبند کاپیتانی تراکتور برای هر بازیکنی افتخار 
است اما مساله این است که خودم را لایق کاپیتانی نمی دانم و از امیر قلعه نویی خواستم بازوبند را به فرد دیگری 
بدهد. اینکه می گویند به خاطر فرزاد حاتمی بازوبند را نمی بندم، واقعا نمی دانم از کجا درآمده است. فرزاد جزو 
بهترین دوستانم است و هیچ مشکلی با هم نداریم. ما در تیم رابطه نزدیکی با هم داریم و این شایعات، مثل رفتن 

قلعه نویی خنده دار است.«

شفيعي:برايماندنشرطنگذاشتهام
 تنها شرطم اين است كه آرامش داشته باشم/ اتهام ضدفوتبال خنده دار است و به تراكتور نمي چسبد 

نيلوفر واشقاني| خالد شفیعی مدافع تراکتورسازي براي تمدید قرارداد با این 
تیم شرط گذاشت و حاضر نیس��ت به راحتي قراردادش را با این تیم 

تمدید کند؛ چراکه هنوز از سال هاي گذشته طلب دارد. شفیعي 
در همین رابطه و درخصوص برد پدیده و جدال با اس��تقلال 

براي نایب قهرماني گفت وگویي با همشهري ورزشي انجام داد.
    بالاخ�ره موفق ش�ديد طلس�م نبردن 

پديده را بشكنيد.
خداراشکر این اتفاق افتاد و ما توانستیم در این شرایط حساس 

پدیده را ببریم، چون به این امتیاز نیاز داش��تیم. ما چند هفته 
نتیجه نگرفته بودیم و باید مي بردیم، چون هر روز حاشیه ها بیشتر 

مي شد و بعضي ها براي تیم شایعه درست مي کردند، اما با این برد اوضاع 
آرام شد.

    اما حريف اعتقاد داشت تراكتور ضدفوتبال بازي مي كند.
این حرف خیلي خنده دار اس��ت، چون تراکتور هیچ وقت وقت کش��ي نکرده و 
همیش��ه میل به حمله داشته اس��ت. اصلا یادم نمي آید تراکتور در این سال ها 
وقت کشي کرده باشد و این تیم با هر مربي به خاطر هواداران حمله کرده تا گل 

بزند. این وصله ها به تیم ما نمي چسبد.
    چرا در بازي به اخباري انتقاد شد؟

نمي دانم چرا این حاشیه ها را درست کردند، چون محمدرضا به خاطر مصدومیت 
اصلا قرار نبود به این بازي برسد و با درد بازي کرد. حتي دکتر به او اجازه بازي 
نداد اما دوست داش��ت به تیم کمک کند و به همین خاطر جلوي پدیده درون 
دروازه ایستاد. او با وجود مصدومیت چندبار واکنش خوب نشان داد و انتقاد از 

او بي انصافي است. 
    قبل از بازي با پديده ش�ايعه ش�ده بود اگ�ر در اين بازي 

3امتياز را نگيريد قلعه نويي مي رود.
کساني که این حرف ها را مي زنند و در تبریز شایعه درست کردند، قطعا 
صلاح تیم را نمي خواهند. حرف هایي که در مورد قلعه نویي زده 
شد انصاف نبود، چون او مربي بزرگي است و افتخارات زیادي 
دارد. او نیازي به تعریف من ندارد و نشان داده با این مشکلات 
چطور باید تیم را اداره کرد. تراکتور در این فصل مشکل کم 
نداشته و ما مدام استرس داشتیم و بازیکنان خوبي را از دست 

دادیم وگرنه با آرامش بیشتر مي توانستیم قهرمان شویم.
    به خاطر اين مصدوميت ها و محروميت ها، ساير 

بازيكنان تحت فشار نيستند؟
شرایط تیم ما مشخص اس��ت؛ از نظر تعداد بازیکن در فشار هستیم و 
کسی نیست به جای برخی بازیکنان به میدان برود، به همین دلیل مجبوریم با 

این شرایط به میدان برویم.
    بازي با استقلال را چطور مي بينيد؛ در حالي كه هر دو تيم 

براي نايب قهرماني مي جنگيد؟
تلاشمان این است که مقابل استقلال هم مانند بازی های سابق عملکرد خوبی 
داشته باشیم. ضمن اینکه استقلال هم مدتی است پیشرفت کرده و بازی سختی 
در پیش خواهیم داشت. تمام تلاشمان این اس��ت که 3امتیاز بازی را به دست 
آوریم تا جایگاه دومی مان تثبیت ش��ود. باید س��همیه بگیریم و با قهرماني در 

جام حذفي هواداران را خوشحال کنیم.
    هنوز براي تمديد قرارداد تصميمي نگرفته ايد؟

هنوز تصمیمی برای ماندن یا رفتن نگرفته ام و پس از اتمام لیگ در این باره فکر 
می کنم. من شرایطم را به مسئولان گفته ام و اگر شرایط مهیا باشد مي مانم. البته 

اصلا بحث شرط گذاشتن نیست ولي من هم باید آرامش داشته باشم.

يونسگلبهخوديزد
 باز هم خطر كسر امتياز براي تراكتور  

حمزه یون��س در لی��گ پانزدهم با س��روصداهای 
فراوان به ایران آمد و پیراهن تراکتورسازی را برتن 
کرد. او به واسطه مبلغ بالای قراردادش گران ترین 
بازیکن س��ال فوتبال ایران نیز لق��ب گرفت اما در 
زمین مس��ابقه چیز خاصی نش��ان نداد و نتوانست 
موفقیتی برای تیم تبریزی به دست آورد. در نهایت 
هم با حضور امی��ر قلعه نویی در تراکتورس��ازی او 
حمزه یونس را نخواست و این بازیکن جدا شد؛ آن 
هم در ش��رایطی که در طول نیم فصل فقط دوگل 
برای تراکتورس��ازی به ثمر رس��اند که یکی از آنها 
هم از روی نقطه پنالتی ب��ود! جدایی حمزه یونس 
بدون توافق مالی با مدیران وقت باش��گاه، شکایت 
این بازیکن به فیفا را در پی داش��ت؛ ش��کایتی که 
تراکتورس��ازی را به مبلغ نس��بتا بالای��ی محکوم 
می کرد. پیگیری ه��ای مهاجم تونس��ی و وکیلش 
در نهای��ت او را به یک��ی از بازیکنان��ی تبدیل کرد 
که باعث محرومی��ت تراکتور از دو پنج��ره نقل و 
انتقالاتی شدند. از این رو مس��ئولان تراکتور برای 
جلوگی��ری از محرومیت ه��ای احتمال��ی بعدی با 
همه طلبکارهای خارجی خود وارد مذاکره شدند و 
اکثر مذاکرات نتیجه بخ��ش بود و به توافق انجامید 
اما درباره حم��زه یونس هنوز این اتف��اق رخ نداده 
است. در این باره گفته می شود حمزه یونس هنوز با 
اقساطی که باشگاه تراکتورسازی برای پرداخت پول 
در نظر گرفته موافقت نکرده و همین مس��اله باعث 
پیچیدگی موضوع شده اس��ت. اگر تراکتورسازی و 
مهاجم تونسی ظرف روزهای آینده به توافق نرسند 
و مت��ن تفاهمنامه خ��ود را به فیفا ارس��ال نکنند، 
احتمال دارد، مشکلات بعدی به سراغ سرخپوشان 

تبریزی بیاید.
باشگاه تراکتورس��ازی پیش از آغاز سال96 با اکثر 
ش��اکی های خود مذاک��ره و مق��داری از مطالبات 
خود را پرداخت کرد و تنها بازیکن��ی که حاضر به 
توافق و مذاکره نشد حمزه یونس بود. در این رابطه 
باید گفت پش��ت پرده ای وجود دارد و پای یکی از 
 نزدیکان مدیرعامل س��ابق باش��گاه تراکتورسازی 

در میان است. 
در واقع این ش��خص تا امروز اجازه 

نداده ک��ه یونس ب��ا تراکتوری ها 
به توافق برس��د و با اقس��اطی که 
ای��ن باش��گاه معین ک��رده کنار 

بیای��د. ح��الا در این میان 
تراکتورسازی و مدیران 
حال حاضر آن باید به 
کارهای ای��ن بازیکن 
کنن��د؛  رس��یدگی 
چراکه اگ��ر پرداخت 
مطالب��ات او به تعویق 
بیفت��د و در نهای��ت 
توافقی حاصل نشود 
تراکتورس��ازی در 
خطر کسر 6امتیاز 

قرار خواهد گرفت.

بايرامي: يك انتخاب اشتباه من را دوسال عقب انداخت
 آمارم امسال خوب نبود/ پرسپوليس در ليگ امسال قدرتش را نشان داد 

محمد زارعي| محمد بایرامي، مهاجم تیم صباي ق��م در دیدار این تیم 
مقابل استقلال براي دقایقي به میدان آمد؛ بازیکني که از زمان حضورش در 
این تیم در اکثر بازي ها فیکس بازي کرده بود. او خودش دلیل اینکه در روند 
پیشرفتش خلل ایجاد شده مي گوید یک انتخاب اشتباه داشته و همین او را 
دوسال عقب انداخته است. با بایرامي در این خصوص گفت وگویي داشتیم.
    با گلي كه در دقايق پاياني خورديد، بازي را 2 بر يك 

به استقلال تهران واگذار كرديد. نظرت در اين مورد چيست؟
ما بازي خیلي خوبي را ارائه کردیم و مي توانستیم بازنده این دیدار نباشیم 
اما روي یک اش��تباه، دقیقه آخر بازي گل دوم را خوردیم و مي توان گفت 

واقعا حیف شد.
    آينده را براي تيم صبا چطور مي بيني؟ آيا مي توانيد 

در ليگ برتر بمانيد؟
ما تمام تلاش خود را انجام مي دهیم تا در 3بازي آینده با کسب نتایج لازم، 
ماندن مان را در لیگ برتر قطعي کنیم. بای��د هر چه توان داریم بگذاریم تا 

این اتفاق بیفتد.
    خود تو هم براي دقايقي در مقاب�ل استقلال تهران 

بازي كردي، علت اينكه فيكس بازي نكردي چه بود؟
این نظر مربي است. من از زماني که به صبا آمده ام، در تمام بازي ها به جز 
دیدار با تراکتورس��ازي و اس��تقلال فیکس بودم. به نظر کادرفني احترام 
مي گذارم ول��ي در همه بازي هایي که براي صب��ا به میدان رفتم 

خوب بودم و مربیان هم از عملکردم راضي بودند.
    در اين فصل چند تيم عوض كردي تا در نهايت 

فصل را با صبا تمام كني. از عملكرد امسالت راضي هستي؟
بله، نیم فصل اول ماشین سازي بودم که 2گل زدم، درصبا هم یک گل به ثمر 
رساندم. با 3گل، آمارم در گلزني خوب نبود اما از نظر فني، کیفیت بازي هایم 

هم در صبا و هم در ماشین سازي خوب بوده است.

    پرسپوليس ه�م كه قهرم�ان ش�د. در اين باره چه 
صحبتي داري؟

پرسپولیس در لیگ امسال قدرتش را نش��ان داد. از همه تیم ها سرحال تر 
بود و به نظر من استحقاق قهرماني را داش��ت. البته در بین تیم هاي دیگر 
فاصله آن قدر زیاد نبود. به پرسپولیسي ها تبریک مي گویم که چنین تیم 

منسجمي داشتند.
    برنامه ات براي فصل آينده چيست؟

حالا ما اول سعي مي کنیم صبا را در لیگ برتر حفظ کنیم تا با پایان فصل 
ببینیم قسمت چه مي شود.

    ي�ك زماني ج�زو بازيكنان پديده لي�گ بودي ولي 
نتوانستي پيشرفت لازم را داشته باشي، علتش چه بود؟

بله، من سال اول داشتم آقاي گل مي شدم. متاسفانه اوضاع آن طور که خودم 
مي خواستم پیش نرفت. از این بعد باید بیشتر تلاش کنم تا به آن روزهایي 

که دوست دارم برگردم.
    وقت�ي پيش�رفت برخ�ي دوستانت مانند فرش�اد 
احمدزاده يا نريمان جهان را مي بيني كه در تيم هاي بزرگ بازي 
مي كنند، ناراحت نمي ش�وي؟ در يك مقط�ع از پرسپوليس هم 

پيشنهاد داشتي. 
من هم از تیم هاي بزرگ پیش��نهاد داش��تم ولي در یک مقطع شاید یک 
انتخاب اش��تباه بتواند آدم را عق��ب بیندازد. با یک انتخاب اش��تباه در دو 
فصل خیلي عقب افتادم ولي مطمئن باش��ید ش��رایط خوب دوباره برایم 

پیش مي آید.
    كدام دو فصل را مي گويي؟

حالا بماند... من یک انتخاب خیلي اش��تباه داش��تم؛ آن ه��م در حالي که 
مي توانس��تم به تیم هاي خیلي بزرگ تر بروم. متاسفانه اشتباه کردم. الان 
25سالم است؛ هنوز فرصت دارم و امیدوارم بتوانم همه چیز را جبران کنم. 
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علیرضامنصوریانسهفصلنسبتاموفقرادر
لیگبرترسپریكردهاست،دوفصلدرنفت
تهرانكهتاآستانهقهرمانیلیگبرتروجام
حذفیپیشرفتویکفصلدراستقلالكه
بعدازیکشروعناامیدكننده،میتواندپایان
خوشیبرایآبیهارقمبزند.منصوریان
هرگ��زدرای��نچن��دفص��لمقام
پایینیرادرجدولتجربهنکرده
وهمیش��هدرانتهایفصلدر
میانبالانشینانجدولبوده
است،اماآنچهكهدركارنامه
كاریاومش��خصاس��ت،
شروعهایبددرلیگاست.
منصوری��اندرنفتته��رانو
استقلاللیگرابدش��روعكردهوهر
چهبهپایانلیگنزدیکمیش��دیم،
تیممنصوریانش��رایطبهتریپیدا

میكرد.
یک��یازمهمتری��ندلای��لع��دم
نتیجهگیریمنصوری��اندرابتدای
لیگ،تغییراتگس��تردهایاستكه

اودرتیمهای��شایجادمیكن��د.درواق��عهرفصل
منصوریاندرنقلوانتقالاتنیمفصلشروعبهخرید
بیوقفهبازیکنمیكندودرنهایتتیمبرایرسیدنبه
هماهنگیهزینهزیادیراپرداختمیكند.منصوریان
بازیکنانزیادیهمچونپیامصادقیان،مهدیمومنی،
عیسیآلكثیر،آلویسنانگوسیدجلالحسینیرا
درابتدایلیگپانزده��مبراینفتبهخدمتگرفت،
البتهاینفقطبازیکن��اننامداریبودندكهدرابتدای
فصلبهنفتآمدندوچندبازیک��نگمنامهمجذب
اینتیمش��دند.رفتاریكهمنصوری��انفصلبعددر
استقلالهمادامهداد،كاوهرضایی،بختیاررحمانی،
وریاغفوری،كنعان��یزادگان،علیقربانی،رابس��ون
جانواریو،فرشیدباقریوآرشافشینفقطبازیکنان
اسمورسمداریبودندكهدرابتدایلیگشانزدهمبه
استقلالآمدند.همینمس��الهباعثشدتااینتیمبا
ریتمكندیبههماهنگیبرسدوامتیازاتیراكهاین
تیمدرابتدایلیگازدس��تدادباعثازدسترفتن

قهرمانیآبیهاشد.
منصوریاندرروزیكهپرسپولیسموفقشدسههفته
زودتربهقهرمانیدس��تپیداكند،صحبتهاییكرد
كهنشانمیدهداوبهبلوغخاصیدرمربیگریرسیده

اس��ت.س��رمربیآبیهابعدازپایانبازیمقابلصبا
گفت:»برایفصلجدی��دمیخواهیمهمهبازیکنان
تمدیدقراردادكنند.بایدتلاشكنیمتاكاوهرضایی
راحفظكنیموبهتعهداتقراردادبااینبازیکنعمل
كنیم.ابراهیمیوبقیهبازیکناننیزمانندكاوهرضایی
مهمهستندوبایدباهمهآنهاتمدیدكنیم.جپاروفو
چشمینیزدرادامهبهمااضافهخواهندشد.چشمی
درتمریناتتاكتیکیماحضورداردودرفصلآیندهبه
مااضافهمیشود.جذببازیکنمابهتعداددوبازیکن
نیزنخواهدرسید.«تمدیدقراردادباقدیمیها،حضور
چش��میوجپاروفوجذبیکبازیک��ن،اینآینده
استقلالمنصوریانرانشانمیدهد.درواقعازهمین
حالاروشناستكهاس��تقلالدرنقلوانتقالاتكار
خاصینبایدانجامدهدوراضیكردنبازیکنانفعلی
بهتمدیدق��راردادمهمترینچالشاینتیماس��ت،
چشمیوجپاروفهمبازیکناناستقلالهستندوباید
بهاینتیمبرگردند،میماندتنهایکخریدكهآنهم
سجادشهباززادهخواهدبود.البتهاگرزهیویدرقطر
نماندمیتواندیکیدیگرازگزینههایاستقلالباشد.
ازطرفيشنیدهشدهكهپرسپولیسهمبازهیويبه

توافقاتاولیهدستپیداكردهاست.

  شهباززاده و زهیوی تنها گزينه هاي خريد استقلال
باتمدیدقراردادبازیکنانفعلی،بازگشتچشمیوجپاروف،استقلالبهخریدهایزیادینیازيندارد

استقلالي زنداني آزاد مي شود
اوایلپاییزسالگذشتهبودكهخبريتلخجامعهفوتبالراآزردهخاطر
كرد.یکيازفوتبالیستهايدهههشتاديكهسابقهبازيدرلیگبرترو
استقلالتهرانرانیزیدكميكشدبهدلیلمشکلاتماليونقدنشدن
چکهایشراهيزندانشدهبودوتلاشهابرايبیرونآوردناوهمثمري
نداد.اینشخصكهدركارساختوسازبود،بهخاطرپارهايمشکلات
نتوانستچکخودشراپاسكندوبههمیندلیلراهيزندانشد.ازآن
زمانبهبعدحركاتيبرايكمکبهاوانجامشدوالبتهخیليهاهموعده
دادندوعملنکردنداماخوشبختانهبهنظرميرسداتفاقاتخوبيدرحال

وقوعبودهواواحتمالاطي2هفتهآیندهازحبسبیرونميآید.

حل ماجراي ماشين منصورخان
چنديپسازفوتمنصورپورحی��دريعزیز،خبريتل��خپیراموناو
شنیدیمكهبس��یارآزاردهندهبود.ظاهرامیانیکيازآشنایانكارياو
وخانوادهمنصورخانبرسراتومبیلپدراستقلالاختلافحسابمالي
ایجادشدهبودواینمسالهكمكمبهرسانههاهمراهپیداكرد.اتفاقيتلخ
كهباعثنگرانيبسیاريازهوادارانودوستانپورحیدريشدهبود.البته
خبرهايرسیدهحکایتازآنداردكهمس��الهدرحالحلشدنبودهو
اتفاقاتخوبيپیرامونآنرخدادهاستكهخوشبختانهباعثميشود
قضیهازآنحالتحاداواخرپاییزخارجشود.خبريكهامیدواریمكاملا

صحتداشتهباشد.

حنيف مي تونه بره تيم ملي واليبال
حنیفعمرانزادهدربازيشنبهشبناخودآگاهكاملادرخدمتاستقلال
عملميكرد.اویکپنالتيدادكهواقعاحتيبازیکنانمبتديهمآنطور
رفتارنميكنندونیمهدومهماخراجش��دتاهمهرشتههايفنيصمد
مرفاويپنبهشود.درپایانجدالباصبا،رختکناستقلالمملوازشادي
بودوبازیکنانحسابيس��ركیفبودند.اتفاقاچندنفريهمدررابطهبا
پنالتيكهعمرانزادهدادهبود،حرفميزدندوبهش��وخيميگفتند:
»حنیفباایناستعداديكهتوزدنتوپبادستدارههمینالانميتونه

برهتیممليوالیبال.اتفاقاقدوهیکلخوبيهمبرايزیرتورداره.«

آقا صمد و تداوم حسرت 7ساله
صبابازهماستقلالرانبردتاصمدمرفاويهمچناندرحسرتپیروزي
مقابلتیمسابقشباقيبماند.مرديكهازوقتيسرمربيشدهتاكنون
هرگزنتوانستهاس��تقلالتهرانرامغلوبكند.صمدمرفاوياولینبار
درشهریورسال89بامسكرمانمقابلاستقلالصفآرایيكردوطي
همهاینسالها،حاصلتلاششمقابلتیمدورانجوانيخود،مساوي
وشکستبودهوبس!بدونحتيیکپیروزي.حالااینحسرت7ساله
همچنانبامرفاويباقيميماندتااوشایددرفصولآیندهمجالشکستن

طلسمعدمكامیابيمقابلاستقلالراپیداكند.البتهشاید.

برخورد سرد   رفقاي سابق
درفصولگذشتهمهديرحمتيوحنیفعمرانزادهبهنوعيباهممثل
دوقلوهابودند.رابطهگرمایندونفرزبانزدبودوحتيميگفتندرحمتي
باعثشدهتادورانحضورحنیفدراستقلالبهرغمانتقادكارشناساناز
سبکبازياو،طولانيشود.البتهاینرابطهازسال93بهسرديگراییدو
حتيگاهياوقاتشایعاتيازقطعآنهمبهگوشميرسید.وقتيحنیف
ورحمتيش��نبهظهردرهتلالمپیکهمدیگررادیدندوبرخوردشان
كاملاسردبودمتوجهشدیمكهشایدبهتراستآنشایعاتيكهشنیده

بودیمراجديميگرفتیم.

تمجيد مربيان استقلال از جهانبخش
یکيازبازیکنانخوبصبامقابلاستقلالوبهطوركليطيچندهفته
اخیر،امیدجهانبخشبودهاست.مهرهايكههرخطدفاعيرابهشدت
آزارميدهد.اومقابلتراكتورسازيمردشمارهیکصبايقمبودوبرابر
استقلالهمحداقلتاوقتيتیمش11نفرهبود،نمایشخوبيارائهكرد.
اتفاقااینبازيخوبتمجیدمربیاناستقلالرانیزدرپيداشت.آنهادر
خاتمهمسابقهعملکردجهانبخشرابسیارخوبتوصیفكردهومعتقد
بودندكهاینبازیکناگردچارحاشیهنش��دهوراهشرادرستانتخاب
كند،درآیندهحرفهايبسیارزیاديبرايگفتنخواهدداشتوميتواند

بهیکمهرهمطرحدرلیگبرترایرانبدلشود.

مصدوميت هاي مصلحتي براي نرفتن به تبريز
استقلالازسدصباگذش��توحالابایدمهیايجداليبسیارحساسو
پرحاشیهبرابرتراكتورسازيشود.مسابقهايكهحکمنبردبرايرسیدن
بهعنواننایبقهرمانيراداردوهراتفاقيدرآندورازذهننیستبهویژه
آنکهسابقهدیدارهايدوتیمطيچندسالاخیرثابتكردهكهاحتمال
وقوعهرماجرایيرانميتواندرآننادیدهگرفت.دراینخصوصاگرچه
فعلاصحبتازحضورمقتدرانهدرتبریزاستاماشایدطيروزهايآتي
یکي،دوبازیکنكهبنابردلایليقرارنیستبرايهمراهيتیمراهيتبریز
ش��وند،دچارمصدومیتهايمصلحتيش��دهوبااینكارمانعازایجاد

جنجالهايقبلازبازيشوند!

صبا، 5 بازي و 3 باخت مقابل استقلال
صبايقممقابلاستقلالانصافاخوببازيكرد.حداقلتاوقتيكهحنیف
عمرانزادهاخراجنشدهبود،كاربهشکلمطلوبجلوميرفتولياین
مدافعكارتقرمزگرفتوهمینمسالهباعثشدتاشیرازهكارشاگردان
مرفاويازهمبپاشد.صبایيهاطيدوفصلاخیر5مرتبهمقابلاستقلال
صفآرایيكردهاندكهحاصلآن3باختو2مساويبودهاست.ركوردي
كاملاضعیفكهالبتههمهآنمتعلقبهمرفاوينیست.یکمساويو2
باختسهمآقاصمدازآمارفوقبودهویکباختویکمساويهمتوسط

عليدایيمقابلاستقلالبهارمغانآوردهشدهاست.

يعقوب، هراير را نيمكت نشين مي كند؟
جناحچپاستقلالدرقیاسباسمتراستاینتیمتغییراتبیشتري
راطيفصلجاريبهچشمدیدهاست.ازیعقوبكریميگرفتهتامیلاد
زكيپوروهرایرمگویانهركدامدرمقاطعيفیکسش��دهاندكهالبته
سهمزكيپورپررنگتربودهاست.مقابلصباهمنوبتبهفیکسشدن
هرایررسیدوليبعداجايخودشرابهیعقوبكریميداد.اینطوركه
شنیدهایم،مربیاناس��تقلالدرپایانبازيباصبامعتقدبودهاندكهاگر
یعقوبآمادهباشد،ترجیحآنهاایناستكهاوبازيكندوهرایرمگویان

نیمکتنشینباشد.البتهبهشرطيكهكریميواقعاآمادهباشد.

»آقايعابدینيزمانيگفتندهیچكسدیگربهپرسپولیسنميرسد،ما12امتیازباتیمدومفاصلهداشتیم.ميخواهمبگویمدر1۰سال
اخیرهیچتیميبهاندازهپرسپولیسامسال،سالمقهرماننشدهاست.«ازلحظهبهصدادرآمدنسوتپایانبازيتیمهايماشینسازي
وپرسپولیسوبامسجلشدنقهرمانيسرخپوشانتهرانيدرشانزدهمینلیگبرترفوتبالایران،انبوهيازنقلقولها،خبرهاونهایتا
تحلیلهاراخواندهاید.بخشقابلتوجهيازاینمطالببرگرفتهازگفتوگويبرانکوایوانکوویچباخبرنگارانبود.اماجالباستبدانید
كهجملهابتدایيایننوشته،بخشيازصحبتهايسرمربيتیمفوتبالپرسپولیساستكهدرعمومخبرگزاريهاورسانههايمرجع
بهعنوانجملهپایانيگزارشمورداستفادهقرارگرفتهاست.عجیبآنکهبهنظرميرسداتفاقامبتنيبراصولروزنامهنگاري،اینجمله
برانکوميتوانستتیتراصليگزارشهايمنتشرشدهباش��د.اوبهقهرمانيتیمشصفتيميدهدكهبدونشکبایدآنرامهمترین
ویژگيموفقیتآنهمدرفوتبالپیچیدهوچندلایهایرانيدانست.اوقهرمانيتیمشرا»سالم«ترینقهرمانيدرسالهايگذشته
)مشخصا1۰سالگذشته(توصیفكردهاست.سخنيكهبدونتردیدميتوانددههاپروندهخاكگرفتهوپرازابهامرادوبارهبهمیان
آوردهومحلبحثوجدلهايتندهواداريشود.جالبآنکهاوباتعریفچنینمحدودهزماني،حتيقهرمانيپرسپولیسيهادرلیگ
هفتمراهمبهنوعيزیرسوالبردهاست.ازنظراوقهرمانيامسالپرسپولیسازقهرمانيفولاديهايكمادعاياهوازيدرلیگسیزدهم
واستقلاليهايخوزستاندرلیگپانزدهمهمسالمتربودهاست.اوازسويدیگربهصورتغیرمستقیمدستاوردخودشدرپرسپولیس
رامحترمترازچیزيكهسایرهمکارانشبهدستآوردهاند،ميداند.بهایناساميدقتكنید:عليدایي،افشینقطبي،امیرقلعهنویي،
زلاتکوكرانچارو… برانکوواقعاميگویدآنهابهاندازهتیمامسالاو،س��المقهرمانيبهدستنیاوردهاند؟باایناوصافاگرميخواهید
بدانیدكهبراساسآنچهبرانکوگفته،هریکازقهرمانيهاي1۰سالاخیرلیگچهبودهوچگونهدر»سلامت«بودنآنهاتشکیکشده

است،اینگزارشرابخوانید.

صحيح و
 سالم 

محمد زارعي| امیدنورافکن،هافبکتیماستقلالتهرانكه
دربازيمقابلفولادخوزس��تانبعدازتعویضروينیمکتبا
یعقوبكریميدرگیريپیداكردهبودبعدازدوبازيكهبانظر
كادرفنيوبرايتنبیهشدندرتركیباصليقرارنگرفتهبود،
دربازيباصبامجددابهعنوانیکيازنفراتاصليآبيپوشان

درتركیبقرارگرفت.
    برد ارزش�مندي را مقابل صب�ا به دست 

آورديد. نظرت در اين مورد چيست؟
بازيسختيراداشتیموليخوشبختانه3امتیازراگرفتیم.از
تراكتورسازيهمدركورسرتبهدوميعقبنميافتیم.واقعا
جايشکرداردكهاین3امتیازسخترابادوگلامیدابراهیمي

بهدستآوردیم.
    بع�داز دو بازي ك�ه به نظر بابت مس�ائل 
انضباطي سكونش�ين و نيمكت نش�ين بودي، در اين 

بازي فيكس بازي كردي. در اين باره برايمان بگو.
بعدازدوبازيكهمننتوانستمبازيكنمآنهمبهخاطرمشکل
انضباطي،خداراشکردربازيباصباتوانستم6۰دقیقهبازي
كنم.انشاءاللهبرايبازيباالاهلياماراتباتمامقواوآمادگي
ميآییمكه3امتیازكاملرابگیریمتاراهصعودمانهموارشود.
    بازي حس�اسي را مقاب�ل الاهلي امارات 

داريد.
مادربازيرفتدراماراتمقابلاینتیم2بریکباختیم.ميآییم
كهآننتیجهراجبرانكنیم،خیليهممهماستباكلتماشاگران

وتمامتوانميرویمكه3امتیازرابگیریموبهمرحلهبعدبرویم.
    در جريان بازي با صبا ب�ه خصوص بعداز 
تعوي�ض به دقت زيرنظ�ر اصحاب رسان�ه و هواداران 
بودي تا ببينند چه واكنش�ي نش�ان مي دهي و تو در 
يك حركت اخلاقي بعداز تعويض به سمت منصوريان 
رفتي. در اين باره برايمان توضيح بده تا دقيق بدانيم 

چه اتفاقي افتاد.
مطمئناآنجریانيكهدربازيبافولادرخداد)اشارهنورافکنبه
درگیريبعدازتعویضشبایعقوبكریمياست(منحواسمبود
كهبعدشچهچیزهایيبهوجودآمد،اینبازيهمبعدازاینکه
تعویضش��دمحركتخوبيبود،رفتمبهآقايمنصوریانیک

خستهنباشیدگفتمتاحاشیهايبهوجودنیاید.
    پرسپوليس قهرمان ليگ ش�د و بازيكنان 
و هواداران اين تي�م خيلي هم ب�راي استقلالي ها كري 
مي خوانند. خودت چه جوابي داري در اين ارتباط بدهي؟
پرسپولیسقهرمانشد!بعدچيبگمآخه؟!ماتمامتلاشماندر

جامباشگاههايآسیااستتابتوانیمآنجانتیجهمانرابگیریم.
آرزويسلامتيدارمبرايباشگاهپرسپولیس.

    براي تو برد در داربي لذتبخش تر است يا 
قهرمان شدن در ليگ برتر؟

هردولذتبخشاس��ت،برددرداربيبرايتماش��اگرانخیلي
مه��ماس��ت،قهرمانيهمج��ايخ��ودرادارد.حالاامس��ال
آنه��ا)پرس��پولیس(قهرمانش��دند،داربيهمب��رايمابود.
تماش��اگرانمانهمخیليخوشحالند،ماتوانس��تیمداربيرا

ببریم.
    نگفتي براي خودت قهرماني مهم  است يا 

پيروزي در داربي؟
برايخودمنهردومهماست.مهمایناستكهبراياستقلال

كداممهمتراست.داربيراخداراشکرمابردیم.
    امسال سطح ليگ را چطور ديدي؟

سطحلیگهمبهخاطراینکهپرس��پولیسسههفتهماندهبه
پایانلیگقهرمانش��دبازياینهفتهماوتراكتورسازيكه
رودررويهمخواهدبودبسیارحساساست.بازيهايخوب
وسنگینيرانسبتبهپارسالداش��تیم.امیدوارمدرنهایتما

دومشویم.
    روند استق�لال در نيم فص�ل دوم خيلي 
خوب بود اما دغدغه مديران اي�ن تيم در حال حاضر 
اتم�ام ق�رارداد 4، 5 بازيكن جوان اي�ن تيم است كه 

خود تو ه�م جزو آنها هس�تي. برنام�ه ات براي فصل 
بعد چيست؟

مااگرازاولفصلفکراینجاهاراميكردیممطمئنباشیدالان
بااختلافصدرجدولبودیم.فصلبعدخیليبهترخواهیمشد
چراكهمدیرانومربیانباش��گاهبرايسالبعدخیليفکرهاي

خوبيدارندكهبتوانیمنتایجدرخشانيبگیریم.
    برنام�ه خودت ب�راي تمديد ق�رارداد با 

استقلال يا لژيونر شدن چيست؟
تاالانكهپیش��نهادتمدیدبهمندادهاند.حالایکي،دوهفته
منتظرمكهببینماگرپیش��نهادخارجيبهدس��تمرس��یدبا
مدیربرنامههای��مهماهنگكنم.درای��رانبخواهمبازيكنم
حتمادراس��تقلالبازيميكنم،درتیمهايخارجيهمباید
ببینمكدامتیمهام��نراميخواهندتادرای��نموردتصمیم

بگیرم.
    در سال جام جهاني ق�رار داريم و خيلي 
از بازيكنان تلاش مي كنند تيم�ي را براي آينده خود 
انتخاب كنند كه بتوانند باجل�ب نظر كي روش به تيم 
ملي دعوت شوند، به همين دليل اولويت خود را حضور 

در تيم هاي اروپايي مي دانند.  نظر خودت چيست؟
مطمئناهمینطوراس��ت.آق��ايكيروشه��منظرشروي
بازیکنانلژیونراست.منهمتمامتلاش��مراميكنمتابهاین

مهمدستیابم.

رضا خانكی| كاوهرضاییبدونتردیدبهترینخریدمنصوریان
برایاستقلالوموثرترینبازیکناینتیمدرلیگشانزدهمبود،
بازیکنیكهابتدایفصلبعدازپایانقراردادشباذوبآهنو
چندروزمذاكرهجدیباپرسپولیس،درنهایتراهیاستقلال
شد.شروعناامیدكنندهكاوهبااستقلالباعثشدتاهماناوایل
فصلبحثجداییاینبازیکنمطرحش��ود.درنهایتشماره
9جدیداس��تقلالتوانس��تخودشرادراینتیمثابتكند
وانتقادهافروكشك��رد،كاوهتابهاینج��ایفصل7گلبرای
استقلالبهثمررساندهو7پاسگلبرایهمتیمیهایشارسال

كردهاست.بهاینآماربایددوگلآسیاییراهماضافهكرد.
زمزمه های جدايی

اولینزمزمههایجداییكاوهابتدایفصلشنیدهشد،جایی
كهمدیربرنامههایشقبلازداربیدریکاظهارنظرجنجالی
گفتبازیمقابلماشینس��ازیآخرینبازیكاوهباپیراهن
استقلالخواهدبودواینبازیکنراهیسوپرلیگچینخواهد
شد.استقلالكهدرآنمقطعاوضاعمناسبینداشتبااینخبر
درش��وكبدیفرورفت،امادرنهایتبعدازاتفاقاتیكهبرای
كسیمشخصنشد،كاوهبهچیننرفتودراستقلالماندنی
شد.مدیربرنامههایكاوهگفتهبوداومیخواهدبهچینبرود
تاش��ایدكارلوسكیروشبازیاشراببیندواورابهتیمملی

دعوتكند.
كاوه را حفظ كنيد

درپایاننیمفصلدوبارهزمزمههایجداییكاوهشنیدهشد،

اوتاپای��اننیمفصلیکیدوباریه��مدرواكنشبهاظهارات
حسنزمانی،عضوجنجالیهیاتمدیرهاستقلالدرخواست
رضایتنامهكردهبودوبررسیرفتاراینبازیکندرنیمفصلاول
نشانمیدهداوبههیچعنوانازحضوردراستقلالراضینبود.
امااتفاقات��یكهدرنیمفصلرخداددرنهایتباعثش��دكاوه
دراس��تقلالبماندودرفصلدرخش��شاینتیمپیشقراول
آبیهاباشد.حالایکباردیگربهانتهایفصلنزدیکمیشویم
ودوب��ارهبحثانتق��الكاوهب��هتیمهایدیگرمطرحش��ده
است،مسالهایكهباعثنگرانیاس��تقلالیهاشدتاهشتگ
#SaveKavehبرایتمدیدقراردادای��نبازیکندرفضای

مجازیساختهشود.
قرارداد

كاوهرضاییبااس��تقلالقراردادییکس��الهامضاكرد،كاوه
تنهاچندساعتبعدازآنکهرس��انههاخبرقطعیانتقالاوبه
پرسپولیسرامنتشركردندوهمهدرمقابلباشگاهپرسپولیس
چشمانتظارحضورشبودند،راهیساختمانیدرخیابانبالایی
باشگاهپرسپولیسشدوبارقیبسنتیآنهاقراردادامضاكرد،
انتقالیكهشگفتیپرسپولیسیهارابههمراهداشت.شایددر
نگاهاولاینطوربهنظربیایدكهكاوهدرانتهایفصلبازیکن
آزادمیشود،امادرهنگامعقدقرارداداینبازیکنبااستقلالبا
اصرارخودشبندیدرقراردادشاضافهشدكهشرایطتمدید
قراردادراآس��انمیكرد.كاوهدرانتهایفصلاگرپیش��نهاد
خارجینداشتهباشدیانخواهدبهخارجازكشورمنتقلشود،

درایرانفقطمیتواندبرایاستقلالبازیكند.بااینحساب
آبیهابایدامیدوارباشندپیشنهادهایدندانگیرخارجیبرای
رضاییدركارنباشدتایکفصلدیگراوراباپیراهناستقلال

درلیگبرترببینند.

کاوه در ايران فقط برای استقلال می تواند بازی کند
وجودبندیدرقراردادرضاییخیالآبیهاراازتمدیدقراردادراحتكردهاست

   نظر کي روش روي لژيونرهاست، مي خواهم لژيونر شوم 
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     نمی خواستند استقلال قهرمان شود؟
ششمینلیگبرترفوتبالایرانطیسالهای86-1385برگزارشدو
درپایانآنسایپاباهدایتوسرمربیگریعلیداییبهقهرمانیرسید.
سایپادربازیمنجربهقهرمانیاشبهمصافمسكرمانرفت.تیمیكه
فرهادكاظمیهدایتآنرابرعهدهداشت.۴تیمتاروزآخربهقهرمانی
چشمداشتند.سایپا،استقلالاهواز،استقلالتهرانوحتیپرسپولیس.
اتهاموكنایهبهقهرمانیسایپادرآندورهازرقابتهارافیروزكریمیزد.

     متداول شدن واژه تبانی
اس��تقلالتهرانكهآنزمانتوس��طقلعهنوییهدایتمیش��د،با
برتریمقابلپیاممشهدازشکستذوبآهناصفهانمقابلفولاد
خوزس��تاننهایتبهرهرابردوبرایدومینبارعنوانقهرمانیلیگ
برتررابهدستآورد.اتهام»تبانی«-كهالبتههیچگاهثابتنشد-پر
سروصداترازهرزماندیگر،آنسالهابهادبیاتورزشیایراننفوذ

     حمله استقلالی ها به سپاهان امیر
سپاهانلیگدهمراهمباقهرمانیبهپایانرساند.همراهباقلعهنویی.
اوجرقابتزردپوشاناتفاقاباآبیهابود.بانیمکتیكهقلعهنوییهیچگاه
عشقوعلاقهاشنس��بتبهآنراتکذیبنکردهاس��ت.درپایاناین
رقابتهافاصلهیکامتیازیسپاهانقهرمانواستقلالنایبقهرمان
برایبس��یاریازآبیهاحکمیکتراژدیس��ختوغیرقابلهضمرا
داشت.پرویزمظلومیروینیمکتآبیهاازمحبوبیتفرهادمجیدی
-رویسکوها-بیشترینبهرهرامیبرد،دراینحالفضایسنگینعلیه

     قهرمانی در لیگ ضعیف به چه قیمتی؟
بابازگشتدوبارهامیرقلعهنوییبهاستقلالدرفصلدوازدهملیگبرتر،یک
باردیگرآبیپوشاندرقوارهیکقهرمانظاهرشدهوتوانستندیکهفته
ماندهبهپایانرقابتهادراهوازسومینعنوانقهرمانیفصلخودرابهثبت
برسانند.درفصلدوازدهمجایگاه3تیماولدرفصلیازدهممعکوسشدو
اینباراستقلالدرردهاولوسپاهانسومشدندوتراكتورسازیهمدوباره
نایبقهرمانباقیماند.درفصلدوازدهماستقلالاینفرصتراداشتتابا
كسببیشترینامتیازوبدونشکستدرنیمفصلدوم،عنوانقهرمانیرا

     چرا تا دقیقه 9۵ گل می زنند؟
افشینقطبیباس��روصدایزیادبهایرانآمدهبود.حبیبكاشانیتمام
انرژیاشرامعطوفپرسپولیسكردهبودوهمهچیزبهورزشگاهآزادی
ودیدارسرنوشتسازپرسپولیس-سپاهانموكولشدهبود.حساسیت
بازیازآنجهتبالابودكهدربازیرفتدوتیمفاجعهتلخنابیناشدنسرباز
احمدیرقمخوردهبودوهواداراندراوجرویاروییباهمقرارداشتند.نهایتا

باگلدقیقه96سپهرحیدریپرسپولیسبهقهرمانیرسیداماسلامتاین
قهرمانیهمبلافاصلهموردتشکیکقرارگرفت.جاییكهبرخیتیمهای
آنالیزبهمیانگینبالایگلهایزدهشدهدروقتهایاضافیاستنادكردهو
دواتهامرابهتیمقطبیواردكردند.اول:كشدادنبازیهاتوسطداورانتا
وقتیكهمحسنخلیلیگلبزند.دوم:قوایجسمانیبالاوسوالبرانگیزی

كهبازیکناناوحتیتادقایقیپسازپایانبازیهمدارند.

      کرانچار، سلطان اتهامات
سپاهانیهادرلیگیازدهم،ركوردهتتریکدرقهرمانیلیگرا
بهنامخودشانثبتكردند.اینبارامابهجایامیرقلعهنوییكهحالا
لقبامیرپاشارادرتبریزیدكمیكشید،كرانچارروینیمکتآنها
نشستهبود.سپاهاندرهفتهآخردرخانهمقابلمسسرچشمه
سقوطكردهبهتساویبدونگلرضایتدادتابا67امتیازویک
امتیازاختلافنسبتبهتراكتورسازیواستقلال،چهارمینعنوان

قهرمانیفصلرابهخوداختصاصدهد.امابازهمكس��یحاضر
نبودكهقهرمانیتیمقهرمانلیگرابهشائبهوحاشیهآلودهنکند.
درحالیكهبرخیازتاثیرمدیریتصحیحوحرفهایبهعنواندلیل
اصلیقهرمانیسهگانهزردپوشانیادمیكردند،گروهیهمبهزدن
برخیاتهاماتاخلاقیبهسرمربیاینتیماینشائبهرامطرحكردند
كهاواساساتمركزوتعادللازمبرایارنجوهدایتتیمرانداردواین
مدیرانباشگاههستندكههمهچیزرابهكادرفنیدیکتهمیكنند.

      گشايش پرونده موسوم به گز و سکه
فصل89-1388فوتبالای��رانبهتعبیریلیگنهمراس��پاهانبا
قهرمانیبهپایانرساند.قلعهنوییحالابهجایآبیها،زردهاراهدایت
میكردومقارنباعزیمتشبهاصفهانمجموعهاتهاماتیكهازسوی
منتقدانوحتیدش��منانشبهاوواردمیش��دراهمباخودبهدیار
نصفجهانبردهبود.فاصله6امتیازیتیماوباتیمدومجدولالبته
میتوانستخودبهترینگواهبرایاصالتوسلامتقهرمانیتیماو

باشدامازبانسرخوتیزاوعلیهرسانههاازهمانزمانماجرارابرایش
سختوپیچیدهكرد.قلعهنوییمیخواس��تهمداخلمیدانوهم
بیرونزمینبجنگدامابرخلافاشرافیكهبرمعادلاتمستطیلسبز
داشت،راهتعاملوحتیراهدرستبرخوردودرگیریبارسانههارابلد
نبودوهمینبهتشکیکدرموفقیتهایشمنجرمیشد.اوواژهغریب
واتهامعجیبموسومبه»نطفه«رابرزبانآوردتادرعوضدررسانهها

همنطفهپروندهایباعنوان»گزوسکه«بستهشود.

    کنايه حسابي برانکو به 
قهرماني هاي دايي، قلعه نويي، 
فرکي، کرانچار و… 

      اين قهرمانی عادلانه بود؟
ش��ب22فروردینم��اه1393درحالیك��ه5تیمفولادخوزس��تان،
پرسپولیس،نفتتهران،سپاهانواستقلالشانسقهرمانیداشتند،لیگ
سیزدهمفوتبالایرانباقهرمانیفولادخوزستانبهپایانرسید.تکگلی
كهفولادیهادردیداربرابرگسترشبهثمررساندندباپیروزیتیمسپاهان
برابرنفتهمراهشدتافولادخوزستانبا57امتیازقهرمانسیزدهمین
دورهلیگبرترشود.ش��اگردانفركیكهنیمفصلدومرارویاییشروع

كردهبودندتنهابایکشکس��تبرابراستقلالتهراننیمفصلراسپری
كردندودرنهایتهممزدجوانگراییوتلاشبیوقفهش��انراگرفتندو
یکیازكمحرفوحدیثترینقهرمانیهایلیگرابهناماینباشگاهبه
ثبترساندند.بااینحالیکیازمواردیكهمنتقدانقهرمانیفولادبرآن
تکیهداشتند،عدموجودبرابریفرصتبینتیمهایلیگیبود.ازنظرآنها
حمایتمجموعههایمتمولوثروتمنددولتیازبرخیتیمهایلیگی،
عدالتفوتبالرازیرسوالبردهوقهرمانیفولادیکیازنشانههایآناست.

         فوتبال تدافعی سالم نیست؟
وبالاخرهلیگپانزدهمفوتبالایرانباقهرمانیشاگردانعبداللهویسی
دراستقلالخوزستانبهپایانرسید.آنهاازقانونتفاضلگلبالاتربهره
بردندتانگذارنددستبرانکوبهجامبرسدامادرعینحالبابتسبکو
نوعبازیشاندرطول33هفتهلیگهمكمموردشماتتوسرزنشقرار
نگرفتند.مسالهاینبود:تیمیكهقهرمانلیگپانزدهمشد،ركوردی
وارونهرادركلادواررقابتهابهنامخودسندزد.بررسیشرایطهفتههای
پایانیادوارلیگنشانمیدادكهتاآنزمان-وحتیتااینزمان-تاكنون

سابقهنداشتهتیمیبهعنوانقهرمانیلیگبرترایراندستپیداكرده
باشدكهدرخطآتش��شفقط33گلبهثمررساندهباشد.درواقعتیم
ویس��یبهطورمیانگیندرهربازیفصلخودتنها1.1گلزدتاازاین
حیثیکركوردمنفیدركارنامهاشبهثبتبرساند.همینمیانگین،
عاملنقدبرقهرمانیتیمكمادعاواصیلویسیشد.آنقدركهخیلیها
اورامتهمبهزشتكردنچهرهفوتبالكردند.ازنظرآنهاویسیبهجای
فوتبالزیبا،فوتبالاقتصادیونتیجهگرارادرخوزستانبنیاننهادهبود

وازاینبابتنمیتوانقهرمانیاشراصحیحوسالمدانست.

لیگ  چهاردهم

      سپاهان، نشانه وجود باند اصفهانی ها؟14
آنچهبعدهاباعنوان»بانداصفهانیها«درادبیاترس��انهایورزشایران
شکلگرفت،مرهونقهرمانیسپاهاندرلیگچهاردهمبود.طبقروال
گذشتهدرایندورهنیز16تیمحضورداشتندكه13تیمازتیمهایحاضر
درلیگگذشتهو3تیمنیزازلیگآزادگانجوازحضوردرآنراپیداكردند.
درمجموع3۰هفتهو2۴۰بازیبرگزارش��د.اینفصللیگبرترایرانرا
میتوانازپرحاشیهترینفصلهایلیگبرتردانست.جنجالیتریندیدار
ایندورهازلیگرامیتوانبهدیدارتراكت��ورونفتتهراندرهفتهپایانی
نسبتدادكهقهرمانوصعودكنندگانبهآسیادرآنمشخصمیشد.در
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   سقـوط، آزاد
بررسي بازي هاي باقي مانده 

تيم هايي كه گزينه سقوط به 
ليگ دسته اول هستند

نوستالژي

اين باسكرويل... اين مموريال...
نه از ميدان فوتبال »مموريال« به عنوان اولين ميدان فوتبال در تبريز اثري مانده اس��ت و نه از مستر 
باسكرويل -يكي از نخستين پديدآورنده هاي رشته هاي نوين ورزشي بوكس و تنيس در ايران- خبري 
و اثري و عطري هست. گيرم هنوز مجسمه برنزي زيبايش در خانه مشروطيت، سيخ ايستاده و بسياري 
از بازديدكنندگان موزه نمي دانند كه او چه شجاع دلي بود. گيرم هنوز گاهگاهي روي سنگ قبرش در 
مدرسه آسوري هاي تبريز، جماعتي غريبه گل هاي زرد تازه پرپر مي كنند اما اين براي مادرش كه او 
را در 22سالگي از دست داد نان نمي شد. معلم مدرسه »مموريال« تبريز حتي در پديد آوردن ورزش 
فوتبال در تبريز نيز كوشيده بود. آموزگاری كه در آخرين روز فروردين۱2۸۸، تنها ۹روز بعد از زادروز 
24سالگي اش، در تبريز به خاک افتاد و كاكلش غرق خون شد. قهرماني كه شهيد مشروطه ايران نام 
گرفت و مرگش چشم هاي ستارخان را خيس كرد؛ انگار كه بر بالاي جنازه بلندبالاي پسرش مويه كند. 
هاوارد باسكرويل فارغ التحصيل رشته الهيات در حوزه دين شناسی دانشگاه پرينستون آمريكا، براي 
سفري دوساله و به منظور آشنايي با فرهنگ و زباني جديد به ايران آمد اما ديگر برنگشت. مردم اروميه و 
تبريز شمايلي از رشادت ها و شجاعت هاي او را به ياد داشتند كه نه تنها در حوزه ورزش كه در نبرد به خاطر 
حقيقت و آزادي از خونش گذشت. او در سال۱۹۰۳ تصميم هراس انگيزي گرفت. با كشتی به انگلستان 
و سپس به ايران سفر كرد و از همدان تا تبريز را با اسب طی كرد تا معلم دبيرستان مموريال تبريز باشد 
كه بعدها به مدرسه پروين معروف شد. جوان ها و نوجوان هايي كه هنوز جذبه كهربايي ورزش را كشف 
نكرده بودند، پاي درس هاي او زندگي كردند. ابتدا يک اتاق از ميسيونرها اجاره كرد و به تدريس تاريخ 
معاصر اروپا به ويژه تاريخ انقلاب فرانس��ه پرداخت اما چيزي در ذات او بود كه بسياري را عاشق خود 
مي كرد؛ چيزي به نام رشادت. محمدعلی شاه كه مجلس شورا را در تهران به توپ بست و شاهچي ها 
كه مشروطه خواهان تبريز را محاصره كردند، بچه محصل هاي ارمنی و آشوری و مسلمان دبيرستان 
مموريال تبريز رگ غيرت شان گل كرد و به تأسي از معلم شان به صفوف مشروطه خواهان پيوستند. 
شهر در محاصره بود و كودكان نان نداشتند. آلاله ها در تبريز مصيبت زده، شكوفه زده بود كه مستر و 
محصلانش به صفوف ستارخان پيوستند. بهار۱2۸۸ بود كه شاگردان مدرسه مموريال برای كمک 
به ستار و باقر، مدرسه شان را ترک گفتند. فروردين غمزده اي بود كه باسكرويل نيز به سيم آخر زد و با 
ترک مدرسه اش كه زندگي اش از آنجا تامين مي شد به مشروطه چي ها پيوست. مدير مدرسه مموريال 
تبريز هرچه باسكرويل را نصيحت و تهديد كرد، به گوشش فرو نرفت كه نرفت. او حتي به سينه كنسول 
آمريكا هم دست رد زد و به خواست او برای بازگرداندن تذكره اش گفت: »گذرنامه ام را پس نمی دهم 
و در حمايت از برقراري عدالت، به انقلاب مشروطه می پيوندم.« هاوارد باسكرويل كه در موطن خود 
آمريكا ورزش هاي اسب سواری و تيراندازی را آموخته بود، ليدر بيشتر از ۱5۰تفنگچي مشروطه خواه 
شد و برای شكستن محاصره تبريز و آوردن آذوقه از يک روستای نزديک دل به دريا زد. كودكان شهر 
گرسنه بودند و زنان شيون مي كردند. قحطي، كار آنها را ساخته بود. ۱۱ماه محاصره و كمبود دارو و غذا، 
نايي براي مردم باقي نگذاشته بود كه دسته »فوج نجات« به رهبری باسكرويل و برای شكستن محاصره 
تشكيل شد. او كه خود، دوره س��ربازی را در آمريكا ديده بود، تصميم گرفت مشق نظامی به جوانان 
دسته اش بياموزد و در آخرين روز فروردين، وقتي كه نيروهاي ستارخان در صبح غمزده اي به ديوار 
محاصره تبريز حمله مي كردند، مردم اين غريبه مهربان را ديدند كه در خروسخواني فراموش نشدني، 
شاگردان تحت نظرش را به پيشروي فرمان مي دهد. اما نمي دانم آن دو گلوله اي كه از سوی قزاق ها 
بر سينه اش نشست چقدر مادران تبريز را سوگوار كرد تا برايش اوخشاماي بداهه پردازانه بگويند. در 
۱۹آوريل۱۹۰۹ )آخرين روز فروردين۱2۸۸( در جنگ تن به تني كه در محله شام غازان تبريز، بين 
فوج نجات به رهبری باس��كرويل در تقابل با ش��اهچي ها و قزاق ها رخ داده بود، بي آنكه براي مادرش 
پيغامي  بگذارد جان س��پرد. در زمان مرگش، نوگلي بود كه فقط ۹روز از 24سالگي اش مي گذشت. 
روز بعد از مرگش در ميان اشک و آه تفنگچي هاي ستار و باقر، باسكرويل در قبرستان ميسيونرها در 
تبريز دفن شد. چون »ميهمان« به شمار می رفت و ميهمان ارج و قربي ديگر دارد، در مراسم تشييع 
جنازه اش، هر كسی را كه مي ديدي تقريبا زار مي زد و پژمرده بود. با آنكه گرسنگی، همه را آزرده ساخته 
بود اما بر آن شدند كه جسد كشته را با تجليل و شكوه بسياری به خاک بسپارند و روح جوان آمريكايی را 

از خود خشنود سازند. سراسر مسير -از شهر تا گورستان- را مجاهدين مشروطه، با چشم هاي خيس 
و تفنگ های وارونه -به نشانه احترام- ايستادند. شاگردان باس��كرويل و دسته فداييان او، ارمنيان، 
گرجيان، آمريكاييان و همه آزادی خواهان از بزرگ و كوچک، با دسته گلي در دست، او را براي آخرين بار 
تماشا كردند. و پس از مراسم خاكسپاري، انجمن ايالتي آذربايجان تصميم گرفت پولی برای مادر پير 
باسكرويل در آمريكا بفرستد اما مصلحت نشد. قرار شد تفنگ رزمی باسكرويل را كه به هنگام كشته 
شدن در دستش بود، به رسم يادبود برای مادر پيرش بفرستند و چندی بعد به امر ستارخان كه بسيار 
دوستش مي داشت تفنگ باسكرويل كه نام و تاريخ كشته شدنش روی آن حک شده و در پرچم ايران 
پيچيده شده بود، به انضمام عكسی از افراد فوج نجات، برای خانواده اش فرستاده شد. مردي موطلايي 
كه يک روز پيش از مرگش، در قبال اين پرخاش مدير مدرسه مموريال كه به او گفته بود »تو معلمی، نه 
سرباز انقلابی« پاسخ داده بود كه »من اكنون يک ايراني ام«. گفته بود نمی تواند آرام بنشيند و از پنجره 
كلاس، مردم گرسنه شهر را تماشا كند كه برای حقوق خود می جنگند. نمی تواند زجر كشيدن مردم 
را بی اعتنا تماشا كند. نمی تواند جلوی احساس همدردی خود را با مردم اين شهر بگيرد. خدا را شكر كه 
هنری مور، دوست باسكرويل و خبرنگار انگليسي مقيم تبريز در اين حوادث زنده ماند تا روايت جان 
باختن دوست مبارزش را برای روزنامه تايمز لندن بفرستد. او شاهد بود كه در ۱۹آوريل، ذخيره گندم در 
تبريز فقط برای يک روز كافی بود. باسكرويل نخست سعی كرد ستارخان را متقاعد كند كه از اروپايی ها 
درخواست كمک كرده و با شرايط مناسب تسليم شاه شود؛ ولی ستار مصمم به ترتيب دادن حمله ای 
ديگر بود. در جلسه  انجمن ايالتي در شبي غم انگيز تصميم گرفته شد كه صبح روز دوشنبه ۳۰فروردين 
حمله همه جانبه اي را آغاز كنند. حمله اي با كمک »فوج نجات« به بخشی از نيروهای محاصره كننده 
تبريز تحت فرماندهی صمدخان و قزاق ها تا حصار شهر را در هم بشكنند. آن شب باسكرويل دستور داد 
سربازانش پيش از نيمه شب در پايگاه شان گردهم آيند اما از كسانی كه با او پيمان فداكاری بسته بودند، 
فقط ۱۱نفر حاضر شد. خيلي از محصلين اش با اين درد و داغ مواجه شدند كه مادران و پدران شان جلوی 
پسران خود را گرفتند. بالاخره دسته انبوهی فراهم شد و نزديک نيمه شب از مسجد قره آغاج جمع شدند 
تا بعد از چند ساعتی استراحت، آماده حمله باشند. باسكرويل در مسجد هم به شاگردانش مشق رزم 
و آمادگي و ورزش مي داد.  شب 2۹فروردين خبر آماده باش گروه فوج نجات در شهر پيچيد. در لحظه 
حمله، باسكرويل و شاگردانش از باغی در شام غازان سربرآوردند. او يكباره داد زد »حمله« و پيشروی 
آغاز شد. ناگهان از سنگرهای اطراف فريادي بلند شده بود كه: »آمريكايی را زدند« دوستانش باسكرويل 
را در حالت افتاده و آغشته به خونی كه از سينه اش بالا می زد، ديدند. او را در زير گلوله باراني سخت، به 
سوی خود كشيدند و در پناه ديوار شكسته، روی سينه خود تكيه دادند. يكی با شوق داد زد »زنده است« 
ولی دمی نگذشت كه فرمانده كوچک، چشمان درخشان خود را فروبست و آخرين نفس خود را روی 
خاک های خون آلود شام غازان بركشيد.   نمي دانم چه كس��ي بالاخره خبر مرگش را به مادرش داد 
اما در پنجاهمين سالمرگش، بر مزار او در گورس��تان ارمنيان تبريز، مقبره ای خوش نما ساخته شد 
و بازرگانان تبريز قاليچه دستبافی را كه بر آن چهره باسكرويل نقش بسته بود، طي مراسمي  با حضور 
مردم شهر به نمايش گذاشتند و ۸ سال پيش همين موقع ها -آخرين روزهاي فروردين- كه مصادف 
با صدمين سالگرد جانفشاني او بود باز يادش كرديم. مردي كه به عنوان مدرس كالج »مموريال« در 
تبريز از بنيانگذاران رشته هاي بوكس، كايت سواري، تنيس، فوتبال، واليبال و اسكي در خاک ما بود. 
هنوز قبرش در گورستان آسوري هاي تبريز هست و گاه به گاه قبرستان گردهاي گمنامي  را مي بيني 
كه قبرش را با گل هاي زرد و تازه آذين بس��ته اند. هنوز با اينكه غريب است اما يادش ميهمان ماست. 
شخصيت جدی، روراست و مردانه اش، هنوز ياد تبريزي هاست و پيشرو بودنش در راه اندازي رشته هاي 
نوين ورزشي. شاگردانش نماندند كه تعريف كنند او بعد از اتمام كلاس هايش چقدر مهربانانه به آنها 
فوت و فن مشتزني را ياد مي داد. گاردش بايد زيبا بوده باشد. چشمش بايد زيبا بوده باشد. شجاعتش و 

همدردي اش بايد زيبا بوده باشد.

»آقاي عابديني زماني گفتند هيچ كس ديگر به پرسپوليس نمي رسد، ما ۱2امتياز با تيم دوم فاصله داشتيم. مي خواهم بگويم در ۱۰سال 
اخير هيچ تيمي به اندازه پرسپوليس امسال، سالم قهرمان نشده است.« از لحظه به صدا درآمدن سوت پايان بازي تيم هاي ماشين سازي 
و پرسپوليس و با مسجل شدن قهرماني سرخپوشان تهراني در شانزدهمين ليگ برتر فوتبال ايران، انبوهي از نقل قول ها، خبرها و نهايتا 
تحليل ها را خوانده ايد. بخش قابل توجهي از اين مطالب برگرفته از گفت وگوي برانكوايوانكوويچ با خبرنگاران بود. اما جالب است بدانيد 
كه جمله ابتدايي اين نوشته، بخشي از صحبت هاي سرمربي تيم فوتبال پرسپوليس است كه در عموم خبرگزاري ها و رسانه هاي مرجع 
به عنوان جمله پاياني گزارش مورد استفاده قرار گرفته است. عجيب آنكه به نظر مي رسد اتفاقا مبتني بر اصول روزنامه نگاري، اين جمله 
برانكو مي توانست تيتر اصلي گزارش هاي منتشر شده باش��د. او به قهرماني تيمش صفتي مي دهد كه بدون شک بايد آن را مهم ترين 
ويژگي موفقيت آن هم در فوتبال پيچيده و چندلايه ايراني دانست. او قهرماني تيمش را »سالم«ترين قهرماني در سال هاي گذشته 
)مشخصا ۱۰ سال گذشته( توصيف كرده است. سخني كه بدون ترديد مي تواند ده ها پرونده خاک گرفته و پر از ابهام را دوباره به ميان 
آورده و محل بحث و جدل هاي تند هواداري شود. جالب آنكه او با تعريف چنين محدوده زماني، حتي قهرماني پرسپوليسي ها در ليگ 
هفتم را هم به نوعي زير سوال برده است. از نظر او قهرماني امسال پرسپوليس از قهرماني فولادي هاي كم ادعاي اهوازي در ليگ سيزدهم  
و استقلالي هاي خوزستان در ليگ پانزدهم هم سالم تر بوده است. او از سوي ديگر به صورت غيرمستقيم دستاورد خودش در پرسپوليس 
را محترم تر از چيزي كه ساير همكارانش به دست آورده اند، مي داند. به اين اسامي دقت كنيد: علي دايي، افشين قطبي، امير قلعه نويي، 
زلاتكو كرانچار و… برانكو واقعا مي گويد آنها به اندازه تيم امسال او، س��الم قهرماني به دست نياورده اند؟ با اين اوصاف اگر مي خواهيد 
بدانيد كه بر اساس آنچه برانكو گفته، هر يک از قهرماني هاي ۱۰سال اخير ليگ چه بوده و چگونه در »سلامت« بودن آنها تشكيک شده 

است، اين گزارش را بخوانيد. 

اندكی پيش از آنكه قهرمانی پرس��پوليس به واسطه 
پيروزی برابر ماشين سازی تبريز قطعی شود و سرخ ها 
عميقا احساس خوشبختی كنند، يک كدورت بزرگ 
در اين تيم به وجود آمد. پس از پنالتی از دس��ت رفته 
مهدی طارمی مقابل الريان قطر كه ممكن اس��ت به 
حذف زودهنگام قرمزها از ليگ قهرمانان آسيا منجر 
ش��ود، برخی از ه��واداران پرس��پوليس عليه مهدی 
طارمی موضع گرفتند. در همين راستا بعضی شعارها 
در آزادی سر داده شد كه واكنش طارمی را هم به دنبال 
داشت و باعث شد مهاجم بوشهری به سمت سكوهای 
معترض »هيس« نشان بدهد. همين اتفاق دلخوری 
پرسپوليس��ی ها را مضاعف كرد و باعث ش��د طارمی 
كامنت های صفحه اينس��تاگرامش را ببن��دد. در اين 
ميان خيلی از بازيكنان پرسپوليس مثل جلال حسينی 
و كمال كاميابی نيا به حمايت از طارمی پرداختند، اما 
پشتيبانی ويژه از آقای گل را محسن مسلمان به عمل 
آورد. ستاره خط ميانی سرخ ها س��ه روز قبل از بازی 
با ماشين سازی همه پس��ت های پرسپوليسی صفحه 
اينستاگرامش را پاک كرد تا بلكه به اين ترتيب عملكرد 

ه��واداران در قبال طارمی را زير س��وال برده باش��د. 
مسلمان بعد از قطعی شدن قهرمانی پرسپوليس هم 
اين مطلب را تاييد كرد و گفت اين كارش واكنشی به 

كم لطفی ها عليه طارمی بوده است.
به طور كلی به نظر می رس��د مس��لمان روابط بسيار 
دوس��تانه ای با طارمی دارد. در ط��ول فصل اخير اين 
سومين بار است كه هافبک سرخپوشان به اين شكل 
علنی از طارمی حمايت می كن��د و حتی به خاطرش 
مقابل گروهی از هواداران قرار می گيرد. بار اول وقتی 
طارمی بعد از توافق با پرس��پوليس به شكل ناگهانی 
راهی ليگ تركيه ش��د، هواداران در فضای مجازی به 
ش��دت عليه او موضع گرفتند كه اين مساله مسلمان 
را عصبانی كرد. در همان مقط��ع تصاويری از برخورد 
فيزيكی مسلمان با ليدرهای پرس��پوليس در جريان 
تمرينات منتشر ش��د. مس��لمان در ادامه برای اينكه 
خشمش از توهين به طارمی را نشان بدهد برای مدتی 
به تشويق خودش از سوی سكوها هيچ واكنشی نشان 
نمی داد كه به ش��دت باعث ناراحتی مردم ش��ده بود. 
بعدتر هم يک بار ديگر مس��لمان با انتش��ار پستی در 

صفحه ش��خصی اش از هواداران خواس��ت به طارمی 
احترام بگذارند، چرا كه به عقيده وی، در جريان رفتن 
او به تركيه فرد ديگری مقصر بوده اس��ت! ش��ايد اين 
پست مسلمان طعنه ای به رامين رضاييان بود، اما هر 
چه هست روابط خوب اين دو نفر در طول فصل حفظ 
شده است. اين اتفاق در حالی رخ می دهد كه محسن در 
زمين هم بزرگ ترين حامی طارمی محسوب می شود 
و در نقش پاس��ور معمولا او را ب��رای تصاحب توپ در 

موقعيت های كليدی انتخاب می كند.

ميثم مجيدي، مدافع تيم صبا در دي��دار اين تيم مقابل 
اس��تقلال به نوعي داش��ت مقابل تيم س��ابق خود قرار 
مي گرفت و انگيزه هاي زيادي داشت تا بتواند خودش را 
نشان دهد اما با وجود تلاش هايي كه داشت در نهايت اين 
تيم استقلال بود كه ۳ امتياز را مال خود كرد. گفت وگوي 

كوتاه همشهري ورزشي با اين بازيكن را مي خوانيد.
    چطور شد بازي را به استقلال واگذار 

كرديد؟
بايد بگويم بازي خوبي را مقابل اس��تقلال انجام داديم و 
همه تلاش ما براين بود كه بتوانيم از اين مس��ابقه امتياز 
بگيريم ولي متاسفانه نشد. البته هيچ چيزي از ارزش هاي 
تيم ما كم نمي شود چراكه مقابل تيم بزرگ استقلال آن 

هم در ورزشگاه آزادي بازي مي كرديم.
    به نظرت علت اينك�ه بازي را مقابل 

استقلال واگذار كرديد چه بود؟
استقلال از موقعيت هايش استفاده كرد و توانست برنده 
بازي شود و اگر ما هم از  فرصت هايي كه داشتيم استفاده 
مي كرديم مي توانستيم نتيجه اي غير از شكست بگيريم.

    به عنوان بازيكن سابق تيم استقلال، 
توانس�تي عملكرد قابل قبولي مقاب�ل اين تيم 

داشته باشي؟
من سعي كردم بهترين عملكرد را داش��ته باشم و تمام 

تلاشم را هم در زمين داش��تم ولي متاسفانه بازي 
را واگذار كرديم.

    ب�ه نظ�رت اخ�راج حني�ف 
عمران زاده درست بود؟

نمي توانم درب��اره اي��ن موضوع صحب��ت كنم. 
كارشناسان داوري بايد در اين زمينه نظر دهند.

    وضعيت تيم صبا در سه بازي 
باقي مانده چگونه مي شود؟

ما تم��ام تلاش��مان اين اس��ت كه در س��ه بازي 
آينده ببريم و در ليگ برتر بمانيم، بقيه اش دست 

خداست.
    اينكه مقابل تيم سابقت استقلال 

تهران قرار مي گرفتي چه حسي داشتي؟
طبيعتا سخت بود. از لحاظ فني هم بايد بگويم استقلال 
تيم خوبي اس��ت و اميدوارم نايب قهرماني شان حتمي 

شود. 
    براي فصل آينده به چه تيمي خواهي 

رفت.
هنوز تصميم نگرفته ام.

    سمت منصوريان نرفتي. گفته بودي 
هنوز از او دلخوري.

او را نديدم كه سمت شان بروم. 

   رفیق بازی به سبک مهندس!
 از دعوای حقيقی تا ابتكار مجازی؛ سومين حمايت ويژه مسلمان از طارمی

با مشخص ش��دن قهرمان ش��انزدهمين دوره ليگ 
برتر، حالا همه منتظر مشخص شدن چهره تيم هاي 
آسيايي و تيم هاي سقوط كننده به دسته اول هستند. 
همان طور كه رقابت براي آس��يايي ش��دن در بالاي 
جدول به اوج خودش رسيده، رقابت در پايين جدول 
هم براي بقا حسابي داغ ش��ده است. نگاهي به برنامه 
بازي هاي گزينه هاي سقوط به دسته اول اين موضوع 

را بهتر نشان مي دهد.
 ماشين سازي

رتبه: 16
امتياز: 16

تقاضل گل: 24-
هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي

28/ ذوب آهن/ اصفهان
29/ سياه جامگان/ تبريز

30/ سايپا/ تهران
با توجه به ش��رايط جدول و تفاضل گل ماشين سازي، 
سقوط فرهاد كاظمي و شاگردانش به ليگ دسته اول 
را بايد قطعي دانس��ت. اين تيم براي بقا در ليگ برتر 
نه تنها بايد تمام بازي هاي��ش را ببرد بلكه بايد منتظر 
باشد صبا هم تمام بازي هايش را با شكست پشت سر 
بگذارد. از آن مهم تر اينكه ماشين سازي براي رسيدن 
به هدفش بايد تيم هايي مثل ذوب آهن، سياه جامگان 
و سايپا را گلباران كند تا سروساماني به تفاضل گلش 

بدهد و صبا را از پيش رو بردارد!
 سياه جامگان

رتبه: 15
امتياز: 24

تقاضل گل: 12-
هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي

28/ پيكان/ مشهد
29/ ماشين سازي/ تبريز
30/ پرسپوليس/ مشهد

ش��اگردان اكبر ميثاقي��ان روي كاغذ برنامه آس��اني 
براي بقا در ليگ برتر دارند. اين تي��م هفته آينده در 
خانه با پيكان دي��دار مي كند و پ��س از آن به مصاف 
ماشين س��ازي و پرس��پوليس م��ي رود. در اين ميان 
قهرماني پرس��پوليس قطعي شده و هيچ بعيد نيست 
در هفته پاياني با تيم دومش به مصاف سياه جامگان 

برود. مهم تر اينكه ممكن اس��ت هفته آينده س��قوط 
ماشين س��ازي هم قطع��ي ش��ود و اين تي��م بدون 
كوچک ترين انگي��زه اي رودرروي نماينده مش��هد و 

شاگردان ميثاقيان قرار بگيرد.
 صباي قم

رتبه: 14
امتياز: 25

تقاضل گل: 10-
هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي

28/ سپاهان/ قم
29/ نفت تهران/ تهران

30/ استقلال خوزستان/ قم
بازي با استقلال و شكست در ورزشگاه آزادي براي 
صبايي ها خيلي گران تمام ش��د. اين تي��م در پايان 
بازي نه تنه��ا ۳ امتياز را تقديم اس��تقلال كرد، بلكه 
۳ بازيكنش را هم به دليل محرومي��ت براي بازي با 
سپاهان از دست داد. شاگردان مرفاوي در هفته هاي 
پاياني با تيم هايي بازي دارند كه براي كسب سهميه 
مي جنگند و قرار نيس��ت هيچ ديداري را دست كم 
بگيرند. البته صبا مي تواند اميدوار باش��د نفت تهران 
و استقلال خوزستان در هفته پيش رو شانس كسب 
سهميه را از دس��ت بدهند و بي انگيزه در بازي هاي 

پاياني حاضر شوند.
 سايپا
رتبه: 13

امتياز: 29
تقاضل گل: 7-

هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي
28/ نفت آبادان/ تهران

29/ پيكان/ تهران
30/ ماشين سازي/ تهران

سايپا براي فرار از خطر س��قوط احتياج به يک برد از 
۳ بازي آخرش دارد. اين در حالي اس��ت كه شاگردان 
حس��ين فركي در هفته هاي پيش رو از تهران خارج 
نمي شوند و فقط براي ديدار با پيكان راهي شهر قدس 
مي شوند. فراموش نكنيم سايپا در هفته پاياني هم با 
تيمي بازي دارد كه س��قوطش تقريبا به ليگ دسته 
اول قطعي شده و بعيد نيس��ت در هفته سي ام انگيزه 
خاصي براي فوتبال بازي كردن داش��ته باشد. ديدار 
با نفت آبادان س��خت ترين ب��ازي پيش روي س��ايپا 

خواهد بود.
 نفت آبادان

رتبه: 12
امتياز: 30

تقاضل گل: 10-
هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي

28/ سايپا/ تهران

29/ فولاد/ آبادان
30/ گسترش/ تبريز

پيروزي مقابل پرسپوليس در اولين بازي سال تا حد 
زيادي خيال هواداران اين تيم را براي بقا در ليگ برتر 
راحت كرده اما روي كاغذ خطر سقوط هنوز اين تيم 
را تهديد مي كند. اين در حالي است كه نفت آبادان در 
هفته هاي پاياني بازي هاي سختي پيش رو دارد و فقط 
يک بار در آبادان به ميدان مي رود. اين تيم در آبادان 
ميزبان فولاد خواهد بود و به نوعي بايد داربي جنوب 
را برگزار كند. ديدار با گس��ترش و سايپا هم در خارج 
از خانه، مصاف هاي س��خت نفت در هفته هاي پاياني 

خواهند بود.
 فولاد
رتبه: 11

امتياز: 32
تقاضل گل: -

هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي
28/ استقلال خوزستان/ اهواز

29/ نفت آبادان/ آبادان
30/ پيكان/ اهواز

فولاد در پايان نيم فصل اول جزو بالانش��ينان جدول 
بود اما حالا شرايط حسابي فرق كرده است. فولاد به 
واسطه نتايج ضعيفش در نيم فصل دوم، به رده يازدهم 
سقوط كرده و حالا روي كاغذ خطر سقوط را احساس 
مي كند. اين تيم براي بقا در ليگ برتر تنها يک امتياز 
مي خواهد كه گرفتن آن چن��دان دور از ذهن به نظر 
نمي رس��د. رقباي فولاد براي كسب س��هميه و فرار 
از خط س��قوط مي جنگند و ش��ايد همين مساله كار 

سعداوي را سخت كند.
 گسترش

رتبه: 10
امتياز: 33

تقاضل گل: 1+
هفته/ برنامه بازي ها/ محل برگزاري بازي

28/ نفت تهران/ تبريز
29/ استقلال خوزستان/ اهواز

30/ نفت آبادان/ تبريز
فراز كمالوند از همان روز ه��اي ابتدايي فصل مدام از 
شانس تيمش براي آسيايي ش��دن صحبت مي كرد 
اما حالا بايد شرايط تيمش را براي فرار از خطر سقوط 
بررسي كند! هرچند سقوط كمالوند و شاگردانش به 
ليگ دسته اول خيلي بعيد به نظر مي رسد اما اين تيم 
روي كاغذ هنوز خطر را احساس مي كند. گسترش در 
هفته هاي باقي مانده دو ميزبان��ي دارد و اين نكته اي 
است كه مي تواند احتمال س��قوط تيم كمالوند را به 
حداقل برس��اند تا يک س��هميه ديگر از فوتبال تبريز 

كم نشود!

لیگ هفتم
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     نمی خواستند استقلال قهرمان شود؟
 ششمين ليگ برتر فوتبال ايران طی سال های ۸6-۱۳۸5برگزار شد و 
در پايان آن سايپا با هدايت و سرمربيگری علی دايی به قهرمانی رسيد. 
سايپا در بازی منجر به قهرمانی اش به مصاف مس كرمان رفت. تيمی كه 
فرهادكاظمی هدايت آن را برعهده داشت. 4 تيم تا روز آخر به قهرمانی 
چشم داشتند. سايپا، استقلال اهواز، استقلال تهران و حتی پرسپوليس. 
اتهام و كنايه به قهرمانی سايپا در آن دوره از رقابت ها را فيروز كريمی زد. 

او گفت: »مشخص است قرار نيست كه تيم های آبی - چه در تهران و چه 
در اهواز- قهرمان شوند.« دايی اما اين كنايه را بی پاسخ نگذاشت: »سايپا 
لايق عنوان قهرمان بود. ما در مقطعی از بازی های ليگ برتر صدرنشينی 
را از دست داديم و تيم هايی مانند استقلال تهران و استقلال اهواز به ما 
نزديک شدند كه من مقصر اين شرايط بودم. همه هم مطمئن باشند كه 
اين آخرين بازی علی دايی در فوتبال بود. مطمئن باشيد كه دايی دوباره 

در زمين فوتبال بازی نخواهد كرد.« 

     متداول شدن واژه تبانی
اس��تقلال تهران كه آن زمان توس��ط قلعه نويی هدايت می ش��د، با 
برتری مقابل پيام مشهد از شكست ذوب آهن اصفهان مقابل فولاد 
خوزس��تان نهايت بهره را برد و برای دومين بار عنوان قهرمانی ليگ 
برتر را به دست آورد. اتهام »تبانی« - كه البته هيچ گاه ثابت نشد - پر 
سروصداتر از هر زمان ديگر، آن سال ها به ادبيات ورزشی ايران نفوذ 

كرد. از س��وی ديگر قهرمانی آبی ها با تفاضل از يک س��و و مجموعه 
اتفاقاتی كه با شكست ذوب آهن برابر فولاد و از سوی ديگر با قهرمانی 
ذوب در جام حذفی به دست آمد و منجر به صعود سپاهان به عنوان 
تيم چهارم به رقابت های آسيايی شد، هريک دلايلی بودند تا گروهی 
در سلامت قهرمانی استقلال در ليگ هفتم »ان قلت« آورده و بر سر 

آن مجادله كنند. 

     حمله استقلالی ها به سپاهان امیر
 سپاهان ليگ دهم را هم با قهرمانی به پايان رساند. همراه با قلعه نويی. 
اوج رقابت زردپوشان اتفاقا با آبی ها بود. با نيمكتی كه قلعه نويی هيچ گاه 
عشق و علاقه اش نس��بت به آن را تكذيب نكرده اس��ت. در پايان اين 
رقابت ها فاصله يک امتيازی سپاهان قهرمان و استقلال نايب قهرمان 
برای بس��ياری از آبی ها حكم يک تراژدی س��خت و غيرقابل هضم را 
داشت. پرويزمظلومی روی نيمكت آبی ها از محبوبيت فرهادمجيدی 
-روی سكوها - بيشترين بهره را می برد، در اين حال فضای سنگين عليه 

قلعه نويی رفته رفته ساخته می شد. بدون شک سخت ترين جدال تاريخ 
دو تيم استقلال و سپاهان در اين فصل اتفاق افتاد. رويارويی ستاره های 
ملی پوش سپاهان با اس��تقلال هجومی مظلومی. شبی كه زيباترين 
گل های ايران در آن به ثمر رسيد و در شب اشتباهات سريالی رحمتی 
و محمدی اين استقلال بود كه 4بر۳ به پيروزی رسيد. قهرمانی سپاهان 
در ليگ دهم هم با اما و اگرهای اثبات نشده ای مواجه شد. فرق اين اما 
و اگرها با ليگ نهم اين بود كه اين بار بس��ياری از چهره های مشهور و 

محبوب استقلالی آنها را بر زبان می آوردند.

     قهرمانی در لیگ ضعیف به چه قیمتی؟
با بازگشت دوباره امير قلعه نويی به استقلال در فصل دوازدهم ليگ برتر، يک 
بار ديگر آبی پوشان در قواره يک قهرمان ظاهر شده و توانستند يک هفته 
مانده به پايان رقابت ها در اهواز سومين عنوان قهرمانی فصل خود را به ثبت 
برسانند. در فصل دوازدهم جايگاه ۳ تيم اول در فصل يازدهم معكوس شد و 
اين بار استقلال در رده اول و سپاهان سوم شدند و تراكتورسازی هم دوباره 
نايب قهرمان باقی ماند. در فصل دوازدهم استقلال اين فرصت را داشت تا با 
كسب بيشترين امتياز و بدون شكست در نيم فصل دوم، عنوان قهرمانی را 

به خود اختصاص دهد كه داماشی ها در ورزشگاه آزادی و در مقابل ديدگان 
هواداران استقلال اين فرصت را از اين تيم گرفتند. اتهام وارد شده به قهرمان 
اين دوره از ليگ - كه آخرين دوره ليگ ۱۸ تيمی فوتبال ايران هم بود - اما 
جنسی متفاوت داشت. آتيلاحجازی آن زمان به روزنامه اعتماد گفته بود: 
»به نظرم بدترين ليگي بود كه تا به حال داشتيم. در سال هاي اخير ليگ به 
ضعيفي ليگ اين فصل نداشتيم. تمام تيم ها در ليگ دوازدهم بلاتكليف 
بودند و چند بار به خاطر برنامه ريزي غلط س��ازمان ليگ بدنسازي انجام 

دادند. تقويم ليگ دوازدهم بسيار پر ايراد بود.«

با گل دقيقه ۹6 سپهرحيدری پرسپوليس به قهرمانی رسيد اما سلامت اين 
قهرمانی هم بلافاصله مورد تشكيک قرار گرفت. جايی كه برخی تيم های 
آناليز به ميانگين بالای گل های زده شده در وقت های اضافی استناد كرده و 
دو اتهام را به تيم قطبی وارد كردند. اول: كش دادن بازی ها توسط داوران تا 
وقتی كه محسن خليلی گل بزند. دوم: قوای جسمانی بالا و سوال برانگيزی 

كه بازيكنان او حتی تا دقايقی پس از پايان بازی هم دارند.

قهرمانی فصل را به خود اختصاص دهد. اما باز هم كس��ی حاضر 
نبود كه قهرمانی تيم قهرمان ليگ را به شائبه و حاشيه آلوده نكند. 
درحالی كه برخی از تاثير مديريت صحيح و حرفه ای به عنوان دليل 
اصلی قهرمانی سه گانه زردپوشان ياد می كردند، گروهی هم به زدن 
برخی اتهامات اخلاقی به سرمربی اين تيم اين شائبه را مطرح كردند 
كه او اساسا تمركز و تعادل لازم برای ارنج و هدايت تيم را ندارد و اين 
مديران باشگاه هستند كه همه چيز را به كادر فنی ديكته می كنند. 

باشد اما زبان سرخ و تيز او عليه رسانه ها از همان زمان ماجرا را برايش 
سخت و پيچيده كرد. قلعه نويی می خواس��ت هم داخل ميدان و هم 
بيرون زمين بجنگد اما برخلاف اشرافی كه بر معادلات مستطيل سبز 
داشت، راه تعامل و حتی راه درست برخورد و درگيری با رسانه ها را بلد 
نبود و همين به تشكيک در موفقيت هايش منجر می شد. او واژه غريب 
و اتهام عجيب موسوم به »نطفه« را بر زبان آورد تا درعوض در رسانه ها 

هم نطفه پرونده ای با عنوان »گز و سكه« بسته شود.

     میثم مجیدي: سخت بود جلوي استقلال بازي كنم
  سعي كردم بهترين عملكرد را داشته باشم/ براي فصل آينده هنوز تصميم نگرفته ام

لیگ  سیزدهم
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لیگ پانزدهم
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كرده بودند تنها با يک شكس��ت برابر استقلال تهران نيم فصل را سپری 
كردند و در نهايت هم مزد جوانگرايی و تلاش بی وقفه ش��ان را گرفتند و 
يكی از كم حرف و حديث ترين قهرمانی های ليگ را به نام اين باشگاه به 
ثبت رساندند. با اين حال يكی از مواردی كه منتقدان قهرمانی فولاد بر آن 
تكيه داشتند، عدم وجود برابری فرصت بين تيم های ليگی بود. از نظر آنها 
حمايت مجموعه های متمول و ثروتمند دولتی از برخی تيم های ليگی، 
عدالت فوتبال را زير سوال برده و قهرمانی فولاد يكی از نشانه های آن است.

سابقه نداشته تيمی به عنوان قهرمانی ليگ برتر ايران دست پيدا كرده 
باشد كه در خط آتش��ش فقط ۳۳ گل به ثمر رسانده باشد. درواقع تيم 
ويس��ی به طور ميانگين در هر بازی فصل خود تنها ۱.۱ گل زد تا از اين 
حيث يک ركورد منفی در كارنامه اش به ثبت برساند. همين ميانگين، 
عامل نقد بر قهرمانی تيم كم ادعا و اصيل ويسی شد. آن قدر كه خيلی ها 
او را متهم به زشت كردن چهره فوتبال كردند. از نظر آنها ويسی به جای 
فوتبال زيبا، فوتبال اقتصادی و نتيجه گرا را در خوزستان بنيان نهاده بود 

و از اين بابت نمی توان قهرمانی اش را صحيح و سالم دانست. 

      سپاهان، نشانه وجود باند اصفهانی ها؟
آنچه بعدها با عنوان »باند اصفهانی ها« در ادبيات رس��انه ای ورزش ايران 
شكل گرفت، مرهون قهرمانی سپاهان در ليگ چهاردهم بود. طبق روال 
گذشته در اين دوره نيز ۱6 تيم حضور داشتند كه ۱۳ تيم از تيم های حاضر 
در ليگ گذشته و ۳ تيم نيز از ليگ آزادگان جواز حضور در آن را پيدا كردند. 
در مجموع ۳۰ هفته و 24۰ بازی برگزار ش��د. اين فصل ليگ برتر ايران را 
می توان از پرحاشيه ترين فصل های ليگ برتر دانست. جنجالی ترين ديدار 
اين دوره از ليگ را می توان به ديدار تراكت��ور و نفت تهران در هفته پايانی 
نسبت داد كه قهرمان و صعودكنندگان به آسيا در آن مشخص می شد. در 

اين بازی پيروزی هر كدام از تيم ها به منزله قهرمانی آن تيم و تساوی آنها 
در صورت برد سپاهان در برابر س��ايپا به منزله قهرمانی سپاهان بود. اين 
ديدار در حالی كه تراكتور ۳ بر يک از  نفت جلو بود، با اخراج آندو توس��ط 
داور مسابقه در نهايت با نتيجه ۳ - ۳ به پايان رسيد تا با توجه به برد 2 بر صفر 
سپاهان در برابر سايپا، اين تيم برای پنجمين بار قهرمان ليگ برتر شد. اتفاق 
عجيب اين ديدار خوشحالی بازيكنان و برخی از هواداران تيم تراكتورسازی 
پس از نتيجه بازی بود كه بعداً مشخص شد خبری به اشتباه مبنی بر تساوی 
2 - 2 به آنها رسيده است؛ آنها قطع خطوط ارتباطی، اشتباهات داوری و 
نهايتا نفوذ باند موسوم به اصفهانی ها را عامل قهرمان نشدن خود دانستند.



لاليگا)سيودوم(
لاكرونيا 2 - مالاگا صفر

خيخون 2 - رئال 3
اتلتيكو 3 - اوساسونا صفر
بارسلونا 3 - سوسيه داد 2
ليگبرتر)سيوسوم(
تاتنهام 4 - بورنموث صفر

پالاس 2 - لستر 2
اورتون 3 - برنلي يك
استوك 3 - هال يك

ساندرلند 2 - وستهام 2
واتفورد يك - سوانزي صفر

ساوتهمپتون صفر - من سيتي 3
بوندسليگا)بيستونهم(

هوفن هايم 5 - مونشن گلادباخ 3
لايپزيگ 4 - فرايبورگ صفر

آكسبورك 2 - كلن يك
دورتموند 3 - فرانكفورت يك

ماينتس يك - هرتا صفر
وولفسبورگ 3 - اينگول اشتات صفر

بايرلوركوزن صفر - بايرن صفر
سريA)سيودوم(

اينتر 2 - ميلان 2
جنوا 2 - لاتزيو 2

پسكارا صفر - يوونتوس 2
رم يك - آتالانتا يك

پالرمو صفر - بولونيا صفر
كالياري 4 - كيه وو صفر

تورينو يك - كروتونه يك
فيورنتينا يك - امپولي 2

ساسولو 2 - سمپدوريا يك
ناپولي 3 - اودينزه صفر
ليگيك)سيوسوم(

موناكو 2 - ديژون يك
گنگان 2 - تولوز يك

متز 2 - كان 2
رن 2 - ليل صفر

مون پوليه 2 - لوريان صفر
نيس 3 - نانسي يك

ارديويزي)سيويكم(
رودا 3 - اسپارتا يك

دن هاخ يك - آيندهوون يك
اكسلسيور يك - ويتسه صفر

توئنته 3 - نايميخن صفر

لاليگا)سيودوم(
دوشنبه 28فروردين

آلاوس - ويارئال )23:15(
ليگبرتر)سيوسوم(

دوشنبه 28فروردين
ميدلزبرو - آرسنال )23:30(

ليگقهرمانان)يكچهارم-برگشت(
سه شنبه 29فروردين

لستر - اتلتيكو )23:15(
رئال - بايرن )23:15(

چهارشنبه 30فروردين
موناكو - دورتموند )23:15(

بارسلونا - يوونتوس )23:15(
ليگاروپا)يكچهارم-برگشت(

پنجشنبه 31فروردين
من يونايتد - اندرلخت )23:35(

خنك - سلتاويگو )23:35(
شالكه - آژاكس )23:35(

بشيكتاش - ليون )23:35(

لوئيس انريكه مارتينس س��رمربي بارسلونا اطمينان 
دارد كه مردانش می توانند بازگش��ت تاريخی مقابل 
پاری س��ن ژرمن را در بازی اين هفته با يوونتوس هم 
تكرار كنند. او در اين خصوص در نشست خبري بعد از بازي سوسيه داد 
گفت: »مطمئن هستم كه در بازی برگشت مقابل يوونتوس، شرايط 
به گونه اي پيش مي رود كه می توانيم به بازی برگرديم. قطعا ريسك 
بالايی خواهيم كرد. ش��ايد تصميم بگيرم با 8مهاجم بازی كنيم! ما 
چيزی برای از دست دادن نداريم. بايد در تقابل با يوونتوس تا آخرين 
لحظه بجنگيم و پيروزي مقابل سوسيه داد نقطه خوب برای شروع 

رويارويی با يووه در ليگ قهرمانان است.«

پپ گواردي��ولا، س��رمربی منچسترس��يتی، پس از 
پيروزی 3برصفر تيمش مقابل ساوتهمپتون، عملكرد 
شاگردانش را تحسين كرد. او البته بيشتر از همه به اين 
خاطر خوشحال بود كه منچسترسيتي توانسته فوتبالي را ارائه دهد 
كه باب ميل اوس��ت. گوارديولا در بازي شنبه، به نوعي تيكي تاكاي 
محبوبش را در زمين دي��د. او پس از بازي گف��ت: »عملكرد خيلي 
خوبي داشتيم. ما سرانجام توانستيم حدود 25پاس پياپی بدهيم و 
موقعيت گلزنی ايجاد كنيم. در نيمه نخست پيدا كردن فضای مناسب 
آسان نبود، اما موقعيت های گلزنی كافی ايجاد كرديم. بعد از اينكه گل 

زديم، فضای بيشتري در اختيارمان بود تا گل بزنيم.«

توماس مولر س��تاره مهاج��م ملی پ��وش بايرن مونيخ 
مي گوي��د باواريايي ه��ا در روياروي��ي ب��ا بايرلوركوزن 
4موقعيت گل خوب داش��ته اند كه نتوانس��ته اند از آن 
استفاده كنند. مولر شنبه شب گذش��ته در ديدار هفته بيست ونهم 
بوندس ليگا مقابل بايرلوركوزن بازهم نقش مهاجم نوك را ايفا كرد و 
توفيقي هم نداشت. او پس از تساوی بدون گل گفت: »بازی و تركيب 
ما خوب بود، اما در نتيجه گيری خوب كار نكرديم. وقتی هم گل نزنی، 
طبيعی است كه نبايد انتظار پيروزي داشته باشی. من يك موقعيت 
كاملا جدی گل داش��تم كه در تصميم گيری دچار اش��تباه شدم. 

به همين دليل مي گويم كه بايد از دست خودمان ناراحت باشيم.«
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بازگشت مقابل یووه ممکن نیست
ايوان راكيتيچ ستاره كروات بارسلونا پس از پيروزي 3 بر 2 تيمش مقابل سوسيه داد گفت كه با اين عملكرد، آبي اناري ها 

شانسي براي رد شدن از يوونتوس را ندارند. او پس از بازي گفت: »اين برد به ما برای بازی بعدی انرژی می دهد. خيلی 
تلاش كرديم و برای كسب اين 3امتياز رنج برديم.«

علیکربلايی| غم انگيز است. كاسميرو باش��يد و در هر بازی بيش از 20بار توپ 
حريفان را قطع كنيد و تيم تان را از زير فش��ار خارج كنيد و به اقوام نزديك مربی 
كاری نداشته باشيد در زمان تعويض، اما بازيكنی مثل خامس رودريگس در تجارت 
فوتبال ارزشی 4برابر شما داشته باشد؛ بی رحمانه اس��ت. بازيكنانی كه اصطلاحا 
حمال هستند و فشار تيم را به دوش می كشند، در س��ايه خوش قيافه هايي مانند 
خامس باشند. كافی است ريبه ری باشيد و بايرن را به سمت سه گانه سوق بدهيد 
اما زخم روی صورتتان مانع از اين شود كه بهترين بازيكن جهان شويد. فوتبال در 
تجاری ترين حالت ممكن قرار گرفته است. بازيكنان شبيه برده ها شده اند و هرچه 
زيباتر باشند، در بازار برده فروشان قيمت بهتری دارند. كيفيت فنی در سطح اول 
فوتبال، رده دوم اهميت را دارد. بازيكنی مانند گريزمان می تواند جانشين رونالدو و 
مسی شود، چرا؟ چون چهره تبليغات خوری دارد، شركت هاي بزرگ برای به دست 
آوردنش سرودست می دهند، يك اروپايی با ريشه ای از همان اروپاست و اين مسائل 
او را برتر از بازيكنان همسطح خودش می كند. شما اگر انگولو كانته باشيد و جای 
دونفر بدويد و در مهم تري��ن ليگ جهان، دوفصل پياپی قهرم��ان را تعيين كنيد، 
بازهم جايی در بين 11مرد برتر فوتبال مدرن نخواهيد داش��ت. چرا؟ چون نقش 
اول ها بايد زيبا باشند، بايد گل بزنند، بايد سفيدپوست باشند و اگر نيستند چهره 
بامزه ای داشته باشند. در غير اين صورت در ورزشگاه برای شما موز پرتاب می شود. 
كافی است بريتانيايی باشيد و يك بازيكن معمولی، ببينيد بنگاه های خبرپراكنی 

برای شما چه كار می كنند و شما را تا چه حدی بالا می برند. 
در فوتبال امروز، اگر رنگين پوست باش��ی برای داشتن ارزشی همسطح سفيدها، 
 بايد اندازه دوبازيكن باشی. اگر ريشه نژادت به اروپا نمی خورد و ايجنت خوبی مانند

 ژرژ مندس نداشته باشی، بايد قبول كنی كه در باشگاه های بزرگ جايی نداری. بايد 
قبول كنی كه سقف دستمزدت اندازه پاداش بقيه هم نخواهد بود. چرا؟ چون شما 
گيش��ه را مال خود نمی كنيد. اگر می خواهيد اين اتفاق بيفتد بايد پوگبا باشيد، با 
موهايتان هزار كار بكنيد و توجه ها را به هر نحو ممكن مال خود كنيد. فوتبال حالا 
نزديك ترين تجارت به هاليوود اس��ت. كيفيت در رده دوم است. چقدر می توانيد 
بفروش��يد؟ كافی اس��ت خامس باش��يد. در خانه خوش بگذرانيد و پيراهن تان را 
بفروشند؛ بار تيم را كاسميروها به دوش می كش��ند. كافی است رنگ مو و بدنتان 
زيبا باشد، فرم بينی تان خوب باش��د، ترجيحا قد بلند و كشيده ای داشته باشيد، 
فوتبال بازی كردن را كه در عرض يك سال به شما آموزش می دهند. تا دودهه قبل 
شايد چنين چيزی را فقط در هاليوود مشاهده می كرديد. امروز اما فوتبال از سينما 
هم گيشه ای تر شده است. فقط مهم اين است كه پيراهنتان چقدر فروش می رود. 
چقدر بيننده تلويزيونی اضافه می شود. ارزش تجاری بازيكنان از ارزش فنی شان 
پيشی گرفته است. همان طور كه بازيگری در سطح نقش اول فيلم های بزرگ ابتدا 
چهره و فيزيك مناسب می خواهد و بعد هنر بازيگری. تجارت فوتبال، كم كم از ما 
درون مايه و جانمايه فوتبال را می گيرد و به ما مشتری فروشنده تحويل می دهد. 
فروشندگانی كه گاهی هم پا به توپ می ش��وند و گل می زنند اما شغل اصلی شان 
فروشندگی است. الگوهای نس��ل آتی، سرنوش��ت آنها را مبهم می كند. اينكه آيا 
همه دوس��ت دارند مانند آن چهره های تبليغاتی بش��وند يا اينكه هنوزهم كسی 
هس��ت كه برای فوتبال و فقط نفس فوتبال تلاش كند. ما حالا بايد تورنمنت های 
 بی كيفيت 48تيمی ببينيم، تا تعداد بيش��تری فروش��نده بتوانند اجناس شان را 

عرضه كنند. 
 

نگران  نباشيد! 

نقــــاط تاریک
زیدان، آنچلوتی و لجاجت های مشترک                                                           

2014 همان س��الی بود كه زيدان برای اولين بار 
و به صورت رس��می روي نيمكت يك تيم بزرگ 
نشس��ت. او كه پيش تر س��مت مدير ورزش��ی و 
بعدتر مشاور مديرعامل را داشت، بعد از روی كار 
آمدن كارل��و آنچلوتی از طرف باش��گاه به عنوان 
دس��تيار مرد ايتاليايی برگزيده شد. زيدان كه تا 
آن موقع چندين دوره كلاس تئوری را پشت سر 
گذاشته بود، زير نظر يكی از بهترين مربيان دنيا 
كلاس های عملی خود را هم پشت س��ر گذاشت. 
زين الدين زيدان سال بعد به تيم دوم رئال رفت و 
سرمربی آن تيم شد. در نهايت در زمستان2016 
اين مرد فرانسوی – الجزايری هدايت بزرگ ترين 

تيم فوتبال جهان را بر عهده گرفت. 
همنش��ينی زيدان با آنچلوتی، باعث ش��د تا اين 
دو مربی از نظ��ر اخلاقی ويژگی هايی ش��بيه به 
هم داشته باش��ند. مهم ترين چيزی كه هردوی 
آنها در آن شريك هستند، لجاجت است. هرچند 
زيدان خيل��ی از آنچلوتی جوان تر اس��ت و عقايد 
تقريبا س��نتی او را تماما ب��ا خود ن��دارد اما اين 
موضوع را از او ب��ه ارث برده اس��ت. رئال مادريد 

كارلتو تنها 11بازيكن داشت. 11بازيكن فيكس 
و تعدادی بازيكن ذخيره كه فقط در صورت اجبار 
به آنها بازی می رسيد. ستاره هايی مانند كاسميرو 
قرضی از تيم خارج شدند و بازيكنان ديگر، همه 
از فرم ايده آل خود خارج می شدند. در مقطعی از 
فصل دوم آنچلوت��ی به دليل مصدوميت مودريچ، 
هيچ جانش��ينی برای او نبود. آنچلوتی آن قدر به 
بازيكنان ديگر بازی نمی داد كه آنها باورشان را به 
خودشان از دست داده بودند. ضمن اينكه اصرار 
كارلتو برای بازی دادن به خام��س، در نهايت به 
ضررش تمام شد. تقريبا همين ويژگی را به شكلی 
ديگر زيدان هم دارد. ستارگان تيم او از تيم كارلتو 
بيشتر هستند. برای خط هافبك، بازيكنانی مانند 
خامس، ايسكو، كواچيچ و آسنسيو روی نيمكت 
نشس��ته اند. ايس��كو در اوج دوران بازی خودش 
قرار دارد و هيچ علاقه ای به ذخي��ره بودن ندارد. 
زيدان هم ثابت ك��رده در بازی های ب��زرگ به او 
بازی نمی ده��د. كواچيچ به خوب��ی فهميده كه 
تنها در حد يك بازيكن 10دقيقه ای برای زيدان 
ارزش دارد و خام��س رودريگ��س حتی انتخاب 

اول نيمكت زيدان هم نيس��ت. لوكاس واسكس، 
مجبور ش��ده كه قبول كند گاهی نامش حتی در 
ليست 19نفره هم نباشد. آلوارو موراتا كه در زمان 
كارلتو به يووه پيوسته بود، با درخشش در جمع 
بيانكونری، تصورش اين بود در صورت برگش��ت 
بازيك��ن فيكس مادري��د خواهد بود، ام��ا زيدان 
احتمالا از روی لجبازی، به او حتی خيلی از مواقع 
فرصت ه��ای 5دقيقه ای هم نمی ده��د. در ديدار 
مقابل بايرن مونيخ كريم بنزما توپ های زيادی از 
دست داد، اما بازهم زيدان به موراتايی كه هر بار به 

ميدان رفته درخشيده اعتماد نكرد. 
اين اخلاق مش��ترك، برای مربيانی بزرگ در اين 
س��طح ش��ايد دليلی دارد كه م��ا از آن بی اطلاع 

هس��تيم اما چيزی كه علم روز ورزش با آن آشنا 
شده اين اس��ت كه روش آنچلوتی ريسك بسيار 
بالايی دارد و می تواند يك تي��م قهرمان را با تنها 
يك مصدوميت تبديل به يك تي��م بيچاره كند. 
رئال مادري��د كارلتو، تيمی بس��يار قدرتمند بود 
كه تنها به دليل مصدوميت مودريچ، هرچه رشته 

بود پنبه شد. 
آنچلوت��ی در بايرن موني��خ ه��م همين مش��كل 
به س��راغش آمد. مصدوميت لوا، زه��ر بايرن در 
خ��ط حمل��ه را به طور كام��ل گرف��ت. در حالی 
ك��ه مصدومي��ت مدافع��ان ميانی اصل��ی رئال 
 و همچنان گ��رت بيل، نتوانس��ت اين تي��م را از 

پای درآورد. 

جملهخبر

مهمنيست
يورگن كلوپ س��رمربي آلمان��ي ليورپول اهميتي به ش��ايعات 
و اخبار منتشرش��ده درباره علاقه بارس��لونا به فيليپ��ه كوتينيو 
 نمي دهد و مي گويد س��تارگان ليورپول خواهان ماندن در آنفيلد

 هستند.
115

مارك همشيك كاپيتان ناپولي فاش كرد كه براي شكستن ركورد 
گل هاي مارادونا در اين تي��م، بي تابي مي كند و مي خواهد هرچه 
زودتر 112گل زده اش را به 115گل زده مارادونا  برس��اند و بعد 

هم از آن عبور كند.
رفتارسرد

مسوت اوزيل در بخش��ي از كتاب تازه  انتشار يافته اش نوشته كه 
به خاطر رفتار سرد پپ گوارديولا قيد رفتن به بارسلونا را زده است.

هارتبهکارليورپولميآيد
جيمي كرگر ستاره پيشين ليورپول بر اين باور است كه جو هارت، 
س��نگربان ملي پوش منچسترس��يتي كه در اين فصل به صورت 
قرض��ي در تورينو بازي مي كند، كاملا مناس��ب حض��ور در تيم 

يورگن كلوپ است.
رمبهدنبالناواس

 كوريره دل��و اس��پورت در خبري اعلام كرد كه س��ران باش��گاه 
آ.اس رم ايتاليا در آستانه به خدمت گرفتن ژسوس ناواس ستاره 

كناري منچسترسيتي هستند.
گردوخاكشوايني

باستين شواين اشتايگر ستاره پيشين تيم ملي آلمان كه به تازگي 
به MLS رفته، در سومين بازي خود براي شيكاگو فاير، دومين 

گل خود را به ثبت رساند.
رکوردکين

هري كين س��تاره خط حمله تاتنهام با گلي كه در بازي شنبه به 
بورنموث زد، به چهارمين بازيكن تاريخ ليگ برتر بدل شد كه در 

سه فصل متوالی 20گل يا بيشتر می زند.
بايدونبايدناپولي

مائوريتسيو س��اري س��رمربي ناپولي مي گويد: »اگر مي خواهيم 
همچنان به نتايج خوب خود ادامه دهيم، بايد اينسينيه و مرتنس 

را نگه داريم.«
مويسهممثلمورينيو

ديويد مويس، سرمربی پيشين منچستريونايتد معتقد است كه 
عملكرد او هم مثل مورينيو است و اگر او هم مي توانست در ميانه 
فصل، جام اتحاديه را فتح كند، ش��ايد سرنوش��تش در اين تيم 

تغيير می كرد.
حالاشايدبرديم

جرارد پيكه مدافع بارسلونا مي گويد آبي اناري ها توانايي برگشت 
مقابل يوونتوس و البته پيروزي در ال كلاس��يكوي هفته آينده را 

دارند.
بهترينهايفصل

فرانك لمپارد ستاره پيشين چلسي و تيم ملي انگلستان مي گويد 
نام دله علي هم بايد در فهرس��ت نامزدهاي كسب جايزه بهترين 

بازيكن فصل قرار مي گرفت.
ماشايستههستيم

كارلو آنچلوتی، س��رمربی بايرن مونيخ معتقد اس��ت كه تيمش 
شايسته كسب هر 3امتياز بازي شنبه ش��ب مقابل بايرلوركوزن 

بوده است.
بازيهايآسان

مارسلو، مدافع رئال مادريد پس از پيروزی مقابل خيخون در ديدار 
شنبه شب گفت كه بازی های آسانی پيش روي آنها قرار ندارد.

دفاعمدلونگر
آرس��ن ونگ��ر س��رمربي آرس��نال مي گوي��د توپچي ه��ا 
 در بازي ه��اي خ��ارج از خان��ه معم��ولا خ��وب ظاه��ر 

نمي شوند.
انتقاددرست

زلاتان ابراهيموويچ، س��تاره سوئدي منچس��تريونايتد مي گويد 
انتق��اد ژوزه مورينيو از او و ديگر هم تيمی هايش پس از تس��اوي 

يك- يك مقابل اندرلخت در ليگ اروپا، كاملا درست بوده است.
نكاتمثبت

ديه گو سيمئونه، سرمربی اتلتيكومادريد پس از برتری 3بر صفر 
تيمش مقابل اوساس��ونا گفت كه نكات مثبتی از تيمش در اين 

مسابقه ديده است.

Aسري
امتيازخوردهزدهباختمساویبردبازيتيم

322624642080يوونتوس
322336702772رم

322174753370ناپولی
321877543661لاتزيو
321868533560آتالانتا
321778493558ميلان
3217510593756اينتر

3214108504152فيورنتينا
3211129605345تورينو

3212911403945سمپدوريا
3211714414340اودينزه
3211516354938كيه وو

3211516456238كالياری
3210517405035ساسولو
329815294635بولونيا
327916325330جنوا

326818205026امپولی
325621265221كروتونه
323722256716پالرمو
322822317014پسكارا

نتايج رقابت هاي فوتبال در دنيا

برنامه رقابت هاي فوتبال در دنيا

پس از پي�روزي دورتموند مقاب�ل فرانكف�ورت در بوندس لي�گا، بازيكنان 
دورتموندي در حركتي نمادين پيراهن مارك بارترا، ستاره اي كه در حملات 
تروريستي مصدوم شده بود را گرفتند و به دوربين نشان دادند. پيراهن بارترا 
هم همان طور كه در تصوير مي بينيد مثل سيامك انصاري زل زده بود به دوربين

يكي از روش هاي آموزش�ي پپ گوارديولا ب�راي بازيكنان جوان اين اس�ت كه او 
نمي گذارد  آنها صحنه هاي خشن و ناجور فوتبال را ببينند. لروي زانه، ستاره جوان 
منچسترسيتي هم چون سن كمي دارد،  به اين شكل اجازه نيافت تكل خشن بازيكن 

حريف روي بازيكن خودي را ببيند

سن كه مي رود بالا همين مي شود. دني آلوس وسط يارگيري من تومن به پيكه يكهو 
خوابش گرفت. تازه، بازي يووه-بارسا اين همه موقعيت و هيجان داشت وگرنه آلوس 
خيلي زودتر زنگ خوابش به صدا درمي آمد. پيكه هم كه كيه ليني مي خواست روي 

پايش تكل بزند گفت: »نزن نزن؛ من بالشتم!«

25گل:آندرهآبلوتي)تورينو(وادينژکو)رم(
23گل:گونسالوايگواين)يوونتوس(

21گل:مائوروايكاردي)اينتر(ودريسمرتنس)ناپولي(
18گل:چيروايموبيله)لاتزيو(

شايد اگر مصدوميت های پياپی نبود، او الان بين 3بازيكن برتر جهان بود. هنوز معلوم نيست علت 
اصلی اين همه مصدوميت چيست. او يكی از بهترين بازيكنان و البته بدشانس ترين های آنهاست. 

او جام جهانی2014 و البته يورو2016 را به دليل مصدوميت از دس��ت داد. رويس موفق 
نشده هنوز با تيم ملی به عنوان درخوری برسد. يعنی هرگاه آلمان تيمی مدعی 

بوده، رويس مصدوم شده و شانس حضور در فهرست نهايی را از دست داده 
است. پرتكرارترين خبری كه در مورد او شنيده شده، خبر مصدوميتش 

بوده و اين موضوع برای هوادارانش بسيار دردناك است. يك بار حتی 
توماس توخل كمپانی پوما را مورد حمله قرار داد و گفت كفش هايي 
كه اين ش��ركت توليد می كند می تواند عامل مصدوميت های اخير 
ماركو باش��د. حالا مصدوميت رويس تمام ش��ده و او در بازی برابر 

فرانكفورت بازی كرد. س��وپرگل فوق العاده او دل هواداران را خوش 
كرد كه ماركو بازگشته اما توخل او را خيلی زود تعويض كرد. در ابتدا ي 

نيمه دوم و زمانی كه بازی 2بريك بود، رويس جای خود را به عثمان دمبله 
داد و توخل تاييد كرد كه اين تغيير تنها جنبه احتياطی داشته است. او به 

خبرنگاران گفت: »ماركو رويس تنها برای احتياط تعويض شد؛ چيزی كه قبلا 
در موردش توافق كرده بوديم. ما در همه مناطق زمين با شجاعت بازی كرديم. 
ما شخصيت خوبی در زمين ارائه داديم. ما امروز نشان داديم كه ياد گرفته ايم 
چطور با اتفاقات چند روز اخير كنار بياييم. من ديروز از يك نفر شنيدم كه 
حداقل 2، 3روز طول می كشد تا ماجرای انفجارهای سه شنبه شب را فراموش 
كنيم. فكر می كنم بازيكنان هم به اين نتيجه رسيدند كه بهتر است بازی كنند 
تا به اين ترتيب ذهن شان از آن موضوع منحرف شود. بعد از سوت شروع بازی 
و در مقابل هواداران، ما نمايش خوبی از تيم ديديم.«رويس در دوران فوتبال 
حرفه ای خود چيزی حدود 380روز را به دليل مصدوميت از دست داده 
است. او در 27سالگی تنها در 29بازی برای تيم ملی آلمان به ميدان رفته 
است. هواداران تيم دورتموند اميدوارند با بازگشت رويس، آنها بتوانند 

در ديدار مقابل موناكو با يك كامبك تاريخی، به نيمه نهايی برسند. 

بازگشت مارکو

AGE 27

0

0.5

1.0

1.5

2.0 metros

HEIGHT 180

WEIGHT 70

PLAY 340

GOAL 132

هافبكتيممليپاناماکشتهشد
پليس پاناما اعلام كرد كه آميلكار هنريكس هافبك تيم ملی فوتبال اين كشور در منطقه كولون به ضرب گلوله فردي ناشناس كشته 
شده است. رئيس پليس ملی پاناما بامداد يكش��نبه به وقت تهران اين خبر را تاييد كرد. مقامات رسمی می گويند كه بازيكن 33ساله  
هنگام خروج از خانه اش مورد اصابت چند گلوله فردی ناش��ناس قرار گرفته اس��ت. دو نفر ديگر نيز در اين تيراندازي زخمی شده اند. 
هنريكس به نزديك ترين بيمارس��تان منتقل ش��د، اما تلاش پزش��كان براي زنده نگه داشتن او ثمري نداش��ت. خوان كارلوس وارلا 
رئيس جمهوري پاناما، با انتشار پيامی در صفحه توئيتر خود اين عمل را محكوم كرد و از مقامات كولون خواست تا هرچه سريع تر فرد يا 

افراد مربوطه را دستگير كنند. هنريكس 75بازی ملی در كارنامه اش به ثبت رسانده بود.

ايسكو:بزرگترازرئالوجودندارد
ايسكو هافبك رئال مادريد مي گويد كه قصد ندارد سانتياگوبرنابئو را ترك كند. او كه در بازي شنبه شب رئال مقابل اسپورتينگ خيخون، 2گل 
از 3گل تيمش را به ثمر رسانده مي گويد: »بارها گفته ام كه می خواهم برای مدت بيشتری در رئال مادريد بمانم و بازي كنم. اميدوارم اين اتفاق 
بيفتد. با اينكه خيلي واضح اين حرف ها را گفته ام، اما نمی توانم درك كنم كه چرا مردم از اينكه می خواهم بيشتر بازی كنم، شگفت زده می شوند. 

به هر حال من در بهترين باشگاه دنيا هستم. باشگاهی بزرگ تر از رئال مادريد وجود ندارد و از بودن در اين باشگاه احساس خوشبختی می كنم.«
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مرادي كماكان غايب است!
سهراب مرادی چند هفته ای است همچنان در اردوهای تیم ملی غایب است و خبری از حضور او در تمرینات نیست. 
قهرمان المپیک ریو به دلیل عملی نشدن وعده های مالی در اردوها غایب بوده و همچنان خبری از بازگشت او نیست. 
مرادی چندی پیش اعلام کرده بود که در صورت برطرف شدن مشکلات به اردوها بازخواهد گشت.

      اولي�ن دوره مس�ابقات بين المللي 
گلف

اولی��ن دوره مس��ابقات بین الملل��ی گلف از 
15 ت��ا 19اردیبهش��ت در ته��ران برگ��زار 
می شود. این رقابت ها که نخستین میزبانی 
بین المللی گلف محسوب می شود، با حضور 
نمایندگانی از ایران، افغانس��تان، بنگلادش، 
پاکس��تان و لبنان خواهد بود. ای��ران نیز با 
4تیم در این مسابقات حضور خواهد داشت. 
فدراسیون گلف در نظر دارد تا این مسابقات 
را هرساله در ایران برگزار کند و پس از تایید 
کنفدراسیون آسیا آن را در تقویم آسیا قرار 

دهد.

      كاشاني ها در تهران
هفته هش��تم از مرحله گروه��ی لیگ برتر 
بس��کتبال امروز با س��ه مس��ابقه ادامه پیدا 
می کند که در جریان رقابت های این هفته، 
تهران میزبان یک مسابقه است و دانشگاه آزاد 
در خانه به مصاف ش��هرداری کاشان خواهد 
رفت. دانش��گاهی ها ب��ا ج��ذب دو خارجی 
قدرتمند سعی در تقویت خود داشتند اما در 
مسابقه قبلی باختند و حالا در خانه به دنبال 

جبران شکست برابر پتروشیمی  هستند.

      تست آمادگي جسماني واليبالي ها
مرحل��ه اصلی تمرین��ات تیم مل��ی والیبال 
از صب��ح روز ش��نبه هفته جاری ب��ا حضور 
20بازیکن آغاز شده و بازیکنان صبح دیروز 
در آکادم��ی مل��ی المپیک تس��ت آمادگی 
جس��مانی دادند. تیم ملی والیبال ایران در 
س��ال2017 در چهاررویداد لی��گ جهانی، 
قهرمان��ان قاره ها، قهرمانی آس��یا و انتخابی 

جهان شرکت می کند.

      شهرداري ساري قهرمان شد
در پایان نهمین دوره مس��ابقات بین المللی 
جام فجر و در گروه بانوان تیم های شهرداری 
س��اری )ایران(، اقتصاد پژوهان آسیا )ایران( 
و افغانس��تان - کابل بر س��کوی اول تا سوم 
ایستادند. نهمین دوره رقابت های بین المللی 
جام فجربه میزبانی شهر ساری برگزار شد و 

قهرمانان مشخص شدند.

      طلاي تالو!
مصطفی حس��ن زاده از تی��م پارس جنوبی 
مدال طلای فرم »نن گوئن« ششمین دوره 
مس��ابقات بین المللی ووش��وی جام پارس 
را از آن خ��ود کرد. »مصطفی حس��ن زاده« 
از پارس جنوبی توانس��ت با امتی��از39/9 به 
مدال طلا دس��ت یابد. »محم��د میرخانی« 
از ش��هرداری دامغان با امتیاز9 به مدال نقره 
دس��ت یافت و »محمد صالحین« از برونئی 

سوم شد.

      داور ايراني در آسيا
مجید عباس زاده داور تک ستاره کشورمان از 
سوی مسئولان برگزاری رقابت های بوکس 
بازی های همبس��تگی کش��ورهای اسلامی 
برای قض��اوت در این رقابت ها دعوت ش��د. 
این رقابت ه��ا از 23اردیبهش��ت در باکوی 
آذربایج��ان برگزار می ش��ود و عباس زاده به 
عنوان تنه��ا نماین��ده داوری ای��ران در این 

رقابت ها قضاوت می کند.

      رقابت هاي انتخابي كاتا
پیکارهای انتخاب��ی کاتاي رده های س��نی 
نوجوان��ان و جوانان پس��ران روز جمعه اول 
اردیبهشت در سالن شهید کبگانیان تهران 
برگزار می شود. این مس��ابقات در دوبخش 
تیمی و انفرادی برگزار خواهد ش��د. نفرات 
برتر این مسابقات به اردوی آماده سازی تیم 
ملی جه��ت حضور در رقابت ه��ای قهرمانی 
آسیا که تیر ماه در قزاقستان برگزار می شود، 

راه می یابند.

      بسكتبال با ويلچر در مسابقات آسيا
حبیب خمجانی، رئیس انجمن بس��کتبال 
با ویلچر گفت: »مس��ابقات آسیا-اقیانوسیه 
و انتخاب��ی جهانی بس��کتبال از 25آبان ماه 
تا 5آذرماه در کش��ور چین برگزار می ش��ود 
اما هن��وز ثبت ن��ام انجام نش��ده اس��ت و تا 
10اردیبهش��ت ماه ب��رای ثبت ن��ام در این 
مسابقات فرصت داریم. هنوز درباره انتخاب 
سرمربی تیم ملی تصمیم گیری نکرده ایم اما 
بعد از ثبت نام در مسابقات آسیا - اقیانوسیه 
جلسه ای را درباره انتخاب سرمربی، کادرفنی 

و بازیکنان برگزار خواهیم کرد.«

      آغاز ثبت نام انتخابات ژيمناستيك
ش��اید مجم��ع انتخابات��ی فدراس��یون 
ژیمناستیک بزرگ ترین دغدغه این روزهای 
خانواده این رش��ته باش��د. مجمع��ی که بنا 
به دلایلی نامش��خص در مهرماه لغو ش��د و 
در حالی که اعلام ش��ده ب��ود انتخابات این 
فدراس��یون فروردی��ن برگ��زار مي ش��ود با 
اعلام وزارت ورزش و جوان��ان ثبت نام قبلی 
کاندیداها لغو و از دی��روز آغاز ثبت نام جدید 

شروع شده است.

کوتاه تر از گزارشاخبار کوتاه

برنز به ايراني ها رسيد
پس از مثبت اعلام شدن دوپینگ فایل اسکندراف، فرنگی کار وزن 
4۶کیلوگرم تیم آذربایجان در رقابت های جهانی201۶ گرجستان، 
مدال طلا از او گرفته شد و در نهایت مدال برنز این وزن نیز به محمد 
مهرابی کشتی گیر کشورمان رسید. مهرابی در دیدار نیمه نهایی در 
مقابل این کشتی گیر آذربایجانی شکست خورده بود و در نهایت نیز با 
شکست در دیدار رده بندی به مقام پنجم رسید اما با توجه به دوپینگ 
اسکندراف، او در جایگاه سوم وزن 4۶کیلوگرم قرار گرفت. اتحادیه 
جهانی کشتی در نامه ای به فدراسیون کشتی، اعلام کرد  مدال برنز 

به محمد مهرابی کشتی گیر کشورمان رسیده.

حاشيه نباشد،پيروز مي شويم
افشین فرزام، س��رمربی تیم ملی روئینگ بانوان ایران گفت: »اگر 
آرامش فدراسیون برهم نخورد و حاشیه ای ایجاد نشود، در بازی های 
آسیایی201۸ اندونزی شاهد شکوفایی روئینگ بانوان خواهیم بود. 
هم اکنون تمرینات تیم ملی روئینگ کش��ورمان در دریاچه آزادی 
پیگیری می شود. ش��رایط اردوها مناسب اس��ت و از روند کارمان 
رضایت دارم. ضم��ن اینکه دوهفته دیگر وارد ف��از جدید تمرینات 
می ش��ویم. همچنین امیدوارم که بتوانیم پیش از آغاز مس��ابقات 
قهرمانی آسیا در تایلند، 2اردوی برون مرزی داشته باشیم که یکی از 
این اردوها منتهی به روز آغاز مسابقات باشد. در این صورت می توانیم 

به کسب نتایج خوب، امیدواریم باشیم.«

با همه اتمام حجت كرده ام
مهدي بي باك س��رمربي تیم مل��ي تکواندو در م��ورد عدم حضور 
اردونشین های تیم ملی در رقابت های جام  باشگاه های آسیا و جام 
فجر گفت: »ابتدا قرار بود در هردوي این میادین حاضر شویم ولی با 
توجه به نزدیکی رقابت های ریاست جمهوری یونان ترجیح دادیم 
تیم را برای این میدان که دارای امتیاز است حاضر کنیم. البته  ۶نفر از 
اردونشین های جوان و باانگیزه را راهی این مسابقات کردیم و پیش 
از آن با آنها اتمام حجت کردم که باید در این میدان خودشان را نشان 
دهند. درکل به دنبال میدان دادن به جوان ها هس��تیم و مسابقات 
اینچنینی فضای خوبی است که این نفرات محک بخورند. باید از تمام 

پتانسیل تیم به بهترین نحو استفاده شود.«

واترپلو روي سكو مي رود
محسن سمیع زاده، دبیر فدراسیون شنا، ش��یرجه و واترپلو گفت: 
»قطعا واترپلو روی یکی از سکوهای قهرمانی بازی های همبستگی 
کشورهای اسلامی قرار می گیرد. این رش��ته، یک رشته گروهی و 
تیمی مانند والیبال، هندبال و بسکتبال است و برای پیشرفت نیازمند 
انجام بازی های مختلف است. تا مادامی که تعداد بازی های ما افزایش 
پیدا نکند، توسعه  ای پایدار اتفاق نمی افتد. در حال حاضر واترپلوی 
ایران جوان شده است و از این جهت باید کار بیشتری صورت بگیرد 
اما این تیم انگیزه زیادی دارد و از نظر تاکتیکی در سطح خوبی است. 
قطعا نخستین هدف ما بهبود رکوردهای شخصی ورزشکاران اعزامی 

و  نزدیک شدن به رکوردهای ورودی پیکارهای جهان است.«

رتبه مان منطقي بود
افش��ین نوروزي، ملی پوش تنیس روی میز معتقد اس��ت که رتبه 
تیم ملی در مسابقات قهرمانی آسیا با توجه به ترکیب تیم اعزامی، 
منطقی بوده است. او در این باره گفت: »تیم ایران با حضور من و چند 
بازیکن جوان و البته در غیاب برادران عالمیان اعزام شد و در مجموع 
نتیجه اش قابل قبول بود. قبل از شروع رقابت ها شاید این تفکر وجود 
داشت که ایران نتایج خوبی با توجه به نفرات اعزامی کسب نخواهد 
کرد اما خوشبختانه نتایج خوبی داشتیم. اگر در راه صعود به جمع 
۸تیم برتر با تایلند روبه رو می شدیم، می توانستیم حتی رتبه دوره 
گذشته را تکرار کنیم. در مجموع معتقدم که در این دوره از مسابقات 

رتبه مان منطقی بود.«

قول قهرماني آسيا نمي دهم
سجاد انوش��یروانی در خصوص آماده سازی تیم وزنه برداری جهت 
حضور در مس��ابقات قهرمانی آس��یا گفت: »اتفاقات��ی رخ داده که 
دستمان بسته شده و هدف اولمان این بود که دوتیم متفاوت را راهی 
مسابقات آسیایی و کشورهای اسلامی کنیم. متاسفانه این هدف ما 
محقق نش��ده و باید از برخی نفرات بخصوص در 4وزن دوم در هر 
دوتورنمنت استفاده کنیم. مصدومیت بهداد سلیمی که تازه خوب 
شده و امیدوارم به جهانی امسال برسد در کنار شکستن انگشت پای 
سلیمانی و مصدومیت بهرام زاده در خلال برگزاری لیگ باعث شد 
برخلاف لیس��ت اولیه تصمیم بگیریم و ترکیب را تغییر دهیم. من 
برای مسابقات آسیایی قول قهرمانی نمی دهم اما قول می دهم جایگاه 

خوبی داشته باشیم.«

نشست هماهنگي بازي هاي اسلامي
نشس��ت هماهنگی کاروان ورزش ایران در بازی های کش��ورهای 
اسلامی در محل کمیته ملی المپیک و با حضور مسئولان این کمیته، 
کادر سرپرستی کاروان، معاونان وزارت ورزش و نمایندگان برخی 
از نهادهای نظارتی برگزار می ش��ود. این نشس��ت، آخرین نشست 
هماهنگی کاروان ایران پیش از اعزام ب��ه محل برگزاری بازی های 
کشورهای اس��لامی اس��ت. چهارمین دوره بازی های کشورهای 
اسلامی 22اردیبهش��ت به میزبانی آذربایجان و در شهر باکو آغاز 
می شود. ثبت نام ماقبل آخر کاروان ایران برای حضور در این بازی 

اواخر هفته جاری انجام می شود.

كاراته كاها بايد موفق شوند
مهران بهنام فر، س��رمربی تیم کاراته جوانان گف��ت: »رقابت های 
قهرمانی کش��ور را با دقت زیرنظر داش��تم و معتق��دم این جوانان 
پتانسیل کسب موفقیت در رقابت های پراهمیت پیش رو را دارند. 
طی سه سال گذش��ته با وجود ارائه پیشنهاد از س��وی فدراسیون 
تمایلی به همکاری نداشتم و در این دوره با توجه به تغییرات انجام 
شده در بدنه کاراته، شرایط همکاری مهیا شد. ضمن اینکه پیش از 
این در یک دوره با فرجی همکاری خوبی داشتم. شرایط خوب حاکم 
بر کاراته ایران از یک سو و المپیکی ش��دن این رشته از سوی دیگر 
باعث شد با رغبت فراوان این مسئولیت را قبول کند و انگیزه بالایی 

هم برای کار با جوانان و رسیدن به موفقیت دارم.«

نيلوفر حامدي| س��رعتي ترین مرد ایران این 
روزها از پاریس به کشور بازگشته و تمرینات را 
به دور از مربي اش پیش مي برد. حس��ن تفتیان 
پس از برگزاري اردوي 10هفته اي در فرانس��ه 
یکشنبه به کش��ور بازگش��ت و منتظر است تا 
برنامه حضورش در مسابقات تدارکاتي مشخص 
ش��ود. او که هم��ه برنام��ه اش روي بازي هاي 
کشورهاي اسلامي متمرکز شده هدفش دویدن 
زیر 10ثانیه است اما مي گوید شرایط مسابقه را 

نمي شود پیش بیني کرد.
    زودت�ر از موع�د ب�ه ايران 
بازگش�تيد اما به نظرت�ان 10هفته اردو 

كافي بود؟
علي رغم اینکه خیلي ها فکر مي کنند 10هفته 
اردو مدت زمان بسیار زیادي بوده باید بگویم که 
این مدت اردو براي رش��ته اي مثل دوومیداني 
واقعا چیزي نیست. رشته هایي مثل دوومیداني، 
شنا و کلا رشته هاي مادر براي تغییر تکنیک و 
سیس��تم تمریني و تطبیق پیداکردن با شرایط 
جدید ب��ه مدت زم��ان بس��یار طولاني تري در 

مقایسه با سایر رشته ها نیاز دارند.
    يعني هنوز ايراداتي هست 

كه برطرف نشده باشد؟
بله، هنوز خیل��ي از بخش هاي حرکت هایم نیاز 
به اصلاح دارد چون نحوه تغییر تکنیک باید به 
شکلي باش��د که من به عنوان یک ورزشکار در 
ش��رایط مس��ابقه بتوانم آن را اجرایي کنم و به 
همین دلیل هم به تمرین زیادي نیاز دارم. قرار 
بر این بود که بیشتر بمانم اما متاسفانه به خاطر 
مش��کلات مربوط به ویزا مجبور شدم برگردم. 
قطعا حالا کارم کمي س��خت ش��ده  چون باید 
حدودا یک ماه ب��دون مربي ام تمری��ن کنم. از 
طرف دیگر برنامه مس��ابقات قهرماني آسیا هم 
تغییر ک��رد و حالا هم من و هم مرب��ي ام باید با 

برنامه جدید هماهنگ شویم.
    كار و تمري�ن ب�ا مربي تان 

چطور پيش رفت؟
اس��تارت کار ما باید از یک جا زده مي شد و من 
واقعا خوش��حالم که ای��ن اتفاق ب��راي من هم 
به ش��کل کاملا حرفه اي و بع��د از المپیک رخ 
داد. امی��دوارم که این ارتب��اط نتایج خوبي هم 
داشته باشد. خوش��بختانه حالا دیگر رابطه من 
و مربي ام ه��م وارد یک فضاي گ��رم و صمیمي 
شده اس��ت. او از اینک��ه من خیل��ي روي انجام 
تمرینات تعصب دارم و مدام در تلاش هستم که 
خودم را اصلاح کنم خیلي راضي اس��ت و حتي 

خودش هم گفت��ه که دوس��ت دارد تا المپیک 
بعدي با من باشد.

    نكت�ه مثبت�ش آنجاس�ت 
كه قبلا هم اي�ن مربي چنين مس�يري 

را طي كرده.
بله دقیقا. مربي من س��ابقه 20ساله در دوهاي 
سرعت دارد و در همین المپیک201۶ شاگرد 
فرانس��وي اش را به مقام ششم رساند که نتیجه 
بزرگي اس��ت. در مجموع هم نظرش روي من 
خیلي مثبت است و هردوي ما در تلاش هستیم 
که هرچ��ه زودتر نقاط ضع��ف را برطرف کنیم 
تا به نتیجه اي که مي خواهی��م و برایش تلاش 

مي کنیم برسیم.
    در اي�ن مدت پي�ش آمده 
مربي ت�ان چي�زي درخواس�ت كند اما 

فدراسيون نتواند پاسخ بدهد؟
فدراس��یون تا به امروز تمام هزینه ها را متقبل 
شده است اما در کمپي که من در فرانسه تمرین 
مي کنم همه امکانات وج��ود دارد و هنوز پیش 
نیامده مرب��ي من مس��اله اي را مط��رح کند و 
فدراسیون به آن جواب رد بدهد. خوشبختانه تا 

الان تمرینات بدون این حواشي گذشت.
    حض�ور در مس�ابقات 

تداركاتي در برنامه هايتان نيست؟
چرا اتفاقا حضور در یک یا دو مسابقه تدارکاتي 
در  اواسط اردیبهشت ماه جزو برنامه هاي ماست 
که چون هنوز قطعي نیس��ت نمي توانم حرفي 
از آن بزنم. پس از آن هم ک��ه باید در بازي هاي 

کشورهاي اسلامي شرکت کنم.
    تا روزي كه به فرانسه برويد 

برنامه تان چيست؟
س��عي ام بر این اس��ت در مس��ابقاتي که گفتم 
حاضر ش��وم اما ام��کان دارد مثلا مش��کل ویزا 
وجود داشته باش��د اما اگر در نهایت هم نتوانم، 
به فرانسه و پیش مربي ام مي روم و در مسابقات 

آنجا شرکت خواهم کرد.
    مي شود از حس�ن تفتيان 
در باكو انتظار مدال داشت يا اينكه زير 

10ثانيه بدود؟
هدف ما، برنام��ه و کارمان قطعا همین اس��ت. 
تم��ام تلاش��م را مي کنم ک��ه بتوان��م بهترین 
نتیجه را کس��ب کنم اما شرایط مس��ابقه قابل 
پیش بیني نیس��ت. امیدوارم که بتوانم زیرا من 
مدت هاس��ت روي این موضوع کار ک��رده ام و 
 تمام هدفم در تمرینات رس��یدن به رکورد زیر 

10ثانیه است.

10 هفته اردو فرانسه زياد نبود!
�تفتيان�در�گفت�وگو�با�همشهري�از�اردوي�فرانسه�و�برنامه�هايش�مي�گويد�
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اولين عنوان بين المللي بسكتبال بانوان
�دختران�بسكتباليست�در�تورنمنت�سه�نفره�قزاقستان�روي�سكو�رفتند�

�����سيدبندي�پيچيده�اتحاديه�جهاني�كشتي��
علی اکبر دودانگه مربی تیم ملی کش��تی آزاد بزرگس��الان ایران درخصوص طرح جدید اتحادیه جهانی 
کشتی مبنی بر سیدبندی کشتی گیران در رقابت های جهانی گفت: »با توجه به طرح سیدبندی اتحادیه 
جهانی و تاثیر نتایج و امتیازات رقابت های قاره ای در رده بندی کشتی گیران در مسابقات جهانی، کشورهای 
مختلف از جمله آسیایی ها با قدرت در این پیکارها حضور خواهند یافت و به همین دلیل ما هم باید بتوانیم 
نتیجه لازم را از این مسابقات کس��ب کنیم، ضمن آنکه بازی های همبستگی کش��ورهای اسلامی نیز از 
جایگاه مهمی برخوردار است. ملی پوشان کش��تی آزاد تاکنون اردوهای خوبی را پشت سر گذاشته اند و 
مرحله بعدی اردو اختصاص به تمرینات استقامتی دارد تا ملی پوشان با آمادگی کامل در مسابقات پیش رو 
حضور یابند. همه هدف کادرفنی بها دادن به کشتی گیران جوان است تا در مسابقاتی آسیایی و کشورهای 
اسلامی تجربه لازم را کس��ب کنند و ضمن آنکه در کنار آنان کش��تی گیران با تجربه و عنواندار جهانی و 

المپیکی نیز حضور خواهند داشت.

�����به�دنبال�كسب�سهميه�المپيك�هستيم�
مرتضی صید، سرمربي تیم ملي اسنوبرد با اشاره به سال شلوغ فدراسیون اسکی بعد از تعطیلی دوساله، از 
روند برگزاری مسابقات لیگ اسنوبورد و سایر رقابت ها ابراز رضایت کرد. او در این باره گفت: »امسال سال 
شلوغی را تجربه کردیم. در مورد اسنوبورد باید بگویم استارت کارمان با اعزام تیم به بازی های زمستانی 
آسیایی در ساپورو زده شد. از آنجایی هم که اعضای تیم به دلیل نبود اردو قبل از این مسابقات مشخص 
نبود با 12ورزش��کار به اردو رفتیم. با وجود این محدودیت ها تمام تلاش مان کس��ب سهمیه و حضور در 
المپیک زمستانی است. ما  هم اکنون 12اسکی باز زیر 15سال در رشته اسنوبورد داریم که به دلیل کمبود 
سن به صورت قانونی نمی توانند در مسابقات حاضر شوند ولی فدراس��یون برای استفاده از این نیروهای 

انسانی دومسابقه برگزار کرد. یک نفر از این نونهالان سال بعد با تیم بزرگسالان به تمرین می پردازد.«

������10وزن�پيشنهادی�اتحاديه�جهانی�كشتی�
اتحادیه جهانی کشتی به دنبال تغییر برخی از قوانین، اعلام کرد از این پس قصد دارد رقابت های کشتی 
آزاد و فرنگی را در 10وزن به صورت یکسان برگزار کند. البته این موضوع هنوز به تصویب نهایی نرسیده و 
قرار است به احتمال فراوان در حاشیه برگزاری مسابقات جهانی فرانسه که مردادماه سال جاری در پاریس 
برگزار می شود، کمیسیون فنی این اتحادیه و کمیته  داوران در این باره تصمیم نهایی را اتخاذ کنند. قرار 
است این 10وزن به صورت آزمایشی در چند تورنمنت به مرحله اجرا در بیایند تا در صورت رضایتمندی 
و پس از تصویب، از سال201۸ میلادی به مرحله اجرا در بیاید. 10وزن پیشنهادی اتحادیه جهانی کشتی 
شامل وزن 59کیلوگرم، ۶2کیلوگرم، ۶5کیلوگرم، 70کیلوگرم، 75کیلوگرم، ۸0کیلوگرم، ۸۶کیلوگرم، 

92کیلوگرم، 100کیلوگرم و130کیلوگرم مي شود

�����كمانداران�معلول�در�راه�چك�
مجید کهتري، رئیس انجمن تیروکم��ان جانبازان و معل��ولان از اعزام تیم ملی تیروکم��ان معلولان به 
رقابت های جهانی جمهوری چک در اواخر تیر م��اه خبر داد و گفت: »این رقابت ه��ا از 30تیر تا ۶مرداد 
در چک برگزار خواهد ش��د. برای اینکه بتوانیم حضور موفقی در این تورنمنت داش��ته باشیم سه اردوی 
تدارکاتی تا قب��ل از اعزام به این مس��ابقات برای کمان��داران پیش بینی کردیم که اولی��ن اردو با حضور 
19کماندار از سوم اردیبهشت آغاز می شود. البته تنها کسانی راهی جمهوری چک خواهند شد که شانس 
 مدال آوری آنها بالا باش��د و حد نصاب رکورد ورودی برای شرکت در رقابت های جهانی جمهوری چک را 

کسب کنند.«

������دلايل�تعويق�تور�دوچرخه�سواري�
ناصر هوشیار، رئیس هیات دوچرخه س��واری تبریز به دنبال تعویق تور بین المللی از اردیبهشت به مهرماه 
سال جاری گفت: »تداخل با انتخابات ریاس��ت جمهوری و ماه رمضان عامل تعویق این تور است. ما امسال 
س��ی ودومین دوره تور بین المللی دوچرخه س��واری آذربایجان را در برنامه کاری این استان داریم اما طبق 
زمان بندی سال های گذشته روز پایانی این تور همزمان با برگزاری انتخابات ریاست جمهوری خواهد بود و 

به همین دلیل تصمیم برآن گرفتیم تا زمان آن را به تعویق بیندازیم.«

فع��لا همه چی��ز خیلي خ��وب پیش  م��ي رود. 
سال9۶ آغاز خوبي براي بسکتبال بانوان داشته 
و در همین ابتدا نخس��تین عنوان بین المللي را 
برایش��ان به ارمغان آورد. بعد از ب��ازي نمادین 
بسکتبال بانوان در تهران که تمجید فدراسیون 
جهان��ي را نی��ز در پ��ي داش��ت تیم س��ه نفره 
ایران نی��ز در تورنمنت قزاقس��تان درخش��ید 
و در نهایت با یک شکس��ت به مقام س��وم این 
رقابت ها دس��ت پیدا کرد. س��عیده علي، سارا 
اعتماد، م��ژگان خداداد و معصومه اس��ماعیلي 
نخس��تین بسکتبالیس��ت هاي ایران هس��تند 
که به طور رس��مي در یک روی��داد بین المللي 
ش��رکت کرده اند و با حجاب اسلامي به مصاف 
حریفانشان رفتند. ملي پوش��ان ایران با هدایت 
افس��انه حس��ن نایبي در ای��ن تورنمنت حضور 
پیدا کردن��د و همه حریفانش��ان را یکي پس از 
دیگري مغلوب کردند ام��ا در دیدار نیمه نهایي 

برابر روس��یه مدعي با نتیجه نزدیک 21 بر 1۸ 
تن به شکس��ت دادند و در نهایت س��وم شدند. 
دختران بسکتبال ایران در مس��ابقه رده بندي 
باید به مصاف ازبکس��تان مي رفتند اما پیروزي 
قاط��ع در مرحله مقدماتي براب��ر این تیم باعث 
شد حریف در میدان حاضر نش��ود و در نهایت 
ایران به مقام س��وم برس��د و نخس��تین عنوان 
بین المللي اش را کسب کند. با این اتفاق دوباره 
بانوان ایران توانایي هایش��ان را به همه نش��ان 
دادن��د. مطمئن��ا آوازه عملک��رد خوبش��ان در 
قزاقستان با حجاب اسلامي به گوش مسئولان 
فیبا خواهد رس��ید و مي توان بیشتر از همیشه 
امیدوار بود که مس��ئولان فدراسیون جهاني در 
تصمیم گیري اردیبهشت، س��ال جدید را براي 
بانوان کشورمان به زیباترین سال تبدیل کنند 
 و اجازه حضور آنها در میدان هاي بین المللي را 

صادر کنند.

موسوي:�واليباليست�نمي�شدم،�بسكتباليست�مي�شدم
سیدمحمد موسوی همچون س��ایر ملي پوشان از ش��نبه این هفته وارد مرحله دوم اردوي تیم 
ملي والیبال شده است. سرعتي زن تیم ملي در مورد علاقه اش به سایر رشته هاي وزرشي گفت: 
»معمولا وقتي تیم ملي بسکتبال ایران مسابقه دارد همیشه برایش دعا مي کنم که موفق باشد. 
با تمام وجودم امیدوارم این تیم بازهم بتواند به المپیک راه یابد چراکه همه مي دانند بسکتبال 
ایران خیلي زودتر از س��ایر رش��ته ها توانس��ت به المپیک راه پیدا کند. به طور کلي من رشته 
بسکتبال را خیلی دوست دارم و اگر والیبالیست نمی ش��دم حتما بسکتبالیست می شدم.« او 
همچنین درباره علاقه اش به رشته هاي تیمي هم گفت: »من به ورزش های گروهی علاقه زیادی 
دارم و اگر هرکدام موفق شوند خوشحال می شوم، برای بس��کتبال هم آرزوی موفقیت دارم.« 
نکته جالب اینکه فیزیک موسوي به شکلي اس��ت که کاملا به رشته بسکتبال مي خورد و بعید 
نیست که اگر وارد این رشته مي شد جزو بازیکنان موفق و ستاره  به حساب مي آمد. سیدمحمد 
موسوی رابطه خوبی با برخی از چهره های تیم ملی بسکتبال از جمله حامد حدادی دارد و بارها 
عکس های مشترك آنها در فضای مجازی منتش��ر شده است. آخرین عکسی که آنها از خود به 

اشتراك گذاشتند مربوط به نوروز سال9۶ بود.

محسن محمود صفري| امیر علی اکبری فرنگی کار سابق کشورمان 
که مدال برنز و طلاي جهان را در کارنامه خود دارد چند سالي مي شود 
که ورزش حرفه اي را در رشته MMA دنبال مي کند. علي اکبري که 
تا پایان س��ال2017 با کمپاني رایزین قرارداد دارد در تک مسابقه اي 
که روز گذشته برگزار کرد توانس��ت ژرونیمو دوس سانتوس از برزیل 
را ناك اوت کند. علي اکبري در نخس��تین مبارزه خود در سال جدید 
در شهر یوکوهامای ژاپن مقابل دوس سانتوس برزیلي قرار گرفت که 
توانست در زمان کمتر از 4دقیقه حریف خود را ناك اوت کند.  ژرونیمو 
دوس سانتوس 3۶ساله 5۶مبارزه حرفه ای را در کارنامه خود داشت که 
در 39 مبارزه پیروز شده بود و در 17مسابقه متحمل شکست خورده 
بود و هجدهمین شکس��تش را در مقابل علي اکبري تجربه کرد. این 
 Jungle و WEF ، EFN مبارز برزیلي سابقه بازي در سازمان هاي
Fight  را داش��ت ولي همی��ن تجربه بالایش در مقاب��ل علي اکبري 

نتوانس��ت کمکش کند و علي اکبري با ضربات مش��ت پیاپي فرصتي 
به حریفش نداد و توانس��ت او را ناك اوت کند. امیر علي اکبري س��ال 
گذشته در تورنمنت رایزین توانست مقام نایب قهرماني را کسب کند 
و در فینال مقابل میرکوکروکاپ مبارز اهل کش��ور کرواسي شکست 
خورد تا نوار پیروزي هایش پاره شود. علي اکبري در حال حاضر بخش 
عمده اي از تمرینات خود را در کمپ تمریني آکاي تایلند انجام مي دهد 
و فنون بوکس را علیرضا استکي مربي تیم ملي بوکس کشورمان با او 
کار مي کند. علي اکبري حدود سه ماه دیگر مجددا در یک تک مسابقه 
باید در کمپاني رایزین مبارزه کند. البته او بارها اعلام کرده است که 
هدف اصلي اش شرکت در لیگ UFC است؛ لیگ UFC معتبرترین 
مس��ابقات MMA  را در س��طح دنیا برگزار مي کند و ب��ا روندي که 
علي اکبري پیش گرفته، اصلا بعید نیس��ت که به لیگ UFC دعوت 
ش��ود. او تا به حال در اکثر مس��ابقاتش در MMA با نتیجه ناك اوت 
پیروز شده است و تنها یک شکست در کارنامه اش به ثبت رسیده است. 
قطعا علي اکبري کار سختي را در آینده در پیش خواهد داشت ولي با 
پشتکاري که در این مدت از خود نشان داده قرار گرفتن در بالاترین 

سطح در MMA اصلا برایش دور از دسترس نیست.

درخشش�دوباره�امير�علي�اكبري�
�سريال�ناك�اوت�كردن�كشتي�گير�سابق�تيم�ملي��
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جلال حسيني، فرمول قهرماني
جلال حسینی تنها مرد فوتبال کشور است که در لیگ حرفه ای با 3 تیم قهرمان شده است. بر این اساس با محرم نوید کیا به تساوی رسید. البته 

تعداد بازی های سیدجلال حسینی در 5 دوره ای که قهرمان شده بسیار بیشتر بوده است. او در سال 85 با تیم سایپا، در سال های 88 ،89  و90 با 
تیم سپاهان و حالا با تیم پرسپولیس قهرمان مسابقات فوتبال لیگ برتر شده است. 

    AFC قهرماني پرس�پوليس را 
تبريك گفت 

س��ایت رسمی کنفدراس��یون فوتبال 
آسیا قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر 
را تبریک گفت. عصر شنبه پرسپولیس 
بعد از غلبه بر ماشین س��ازی در تبریز 
قهرمانی خود را در لی��گ برتر قطعي 
کرد و قهرمان زود هنگام این رقابت ها 
ش��د. بلافاصله بعد از این اتفاق، سایت 
رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا این 
قهرماني را به باش��گاه پرس��پولیس و 
 AFC هوادارانش تبریک گفت. سایت
در متن این تبریک نوشت: »تاجگذاری 
پرسپولیس در لیگ برتر فوتبال ایران 
را تبری��ک می گوییم.« این س��ومین 
قهرمان��ي پرس��پولیس در رقابت هاي 

لیگ برتر ایران محسوب مي شود.

    تبريك همس�ر پورحي�دري به 
برانكو

همس��ر مرحوم منصور پورحیدری در 
تماسی تلفنی قهرمانی پرسپولیس را 
به سرمربی این تیم تبریک گفت. فریده 
شجاعی، همسر مرحوم پورحیدری در 
حالی که برانکو به همراه تیم پرسپولیس 
در ش��هر تبری��ز حضور داش��ت طي 
تماس��ي تلفني با این سرمربی کروات 
بابت قهرمان��ی در لیگ ب��ه او تبریک 
گفت. برانک��و پیش از این در مراس��م 
خاکسپاری و ختم مرحوم پورحیدری، 
پیشکسوت فقید و پدر باشگاه استقلال 
شرکت کرده بود. تماس تلفنی شجاعی 
برای قدردانی از این مربی نیز به دلیل 
این حض��ور و رابطه خوب س��رمربي 

پرسپولیس با استقلالي ها بوده است.

    تقدير سايت كروات از برانكو
به دنب��ال قهرمان��ي پرس��پولیس در 
لیگ برتر ایران با س��رمربیگري برانکو 
ایوانکوویچ، سایت لیبیونی کرواسی نیز 
به این قهرماني واکنش نشان داد. این 
سایت ورزش��ي در واکنش به قهرمانی 
پرسپولیس در شانزدهمین دوره لیگ 
برتر ایران نوش��ت: »برانکو ایوانکوویچ 
توانس��ت یک موفقی��ت تاریخی برای 
تمام��ی مربیان کروات به دس��ت آورد 
و به اولی��ن مربی کروات تبدیل ش��د 
که توانسته اس��ت در 3کشور مختلف 
قهرمان لی��گ ش��ود.« برانک��و بعد از 
قهرماني در لیگ کرواسي و امارات حالا 
ایران را هم به لیست کشورهایي که در 
آنها قهرمان لیگ شده اضافه کرده است.

    جام را هاني مي گيرد
ب��ه احتم��ال ف��راوان برنام��ه اي که 
پرسپولیس��ي ها فصل گذش��ته براي 
قهرماني در لیگ برت��ر چیده بودند در 
این فصل اجرا مي شود و فرزند مرحوم 
هادي نوروزي ج��ام قهرماني این تیم 
را بالاي س��ر خواهد برد. س��یدجلال 
حسینی، مدافع پرسپولیس و کاپیتان 
این تیم با انتش��ار پس��تی در صفحه 
اینس��تاگرامش یک بار دیگ��ر از قولی 
که پرسپولیس��ی ها به هان��ی نوروزی 
داده بودند یاد کرد و نوش��ت: »الوعده 
وفا رفیق، کاپیتان روحت ش��اد یادت 
گرامی، ما همه قول داده بودیم به هانی، 
می بره ب��الا جام قهرمان��ی.« کاپیتان 
سرخپوشان با این متن چند کلمه اي 
که خیلي هم س��عي کرده بود ش��بیه 
شعر باشد، تاکید کرد که جام قهرماني 
پرسپولیس را هاني نوروزي بالاي سر 

خواهد برد.

ب�راي  آزادي  دوم  طبق�ه    
استقلالي ها رايگان شد

جمعیت غیرقابل مهار دیدار تیم هاي 
ایران و چین در اس��تادیوم آزادي انگار 
براي مس��ئولان درس عبرت نشده و 
این بار قرار است طبقه دوم این ورزشگاه 
براي ه��واداران اس��تقلال ک��ه قصد 
تماشاي دیدار این تیم مقابل نماینده 
امارات را دارند رایگان اعلام شود.  تیم 
فوتبال استقلال سه شنبه هفته آینده 
در ورزش��گاه آزادی به مصاف الاهلی 
خواهد رف��ت و پی��روزی در این دیدار 
برای آبی پوشان حائز اهمیت است. به 
همین دلیل با رایزنی های صورت گرفته 
هوادارانی که در طبقه دوم ورزش��گاه 
آزادی حضور پی��دا می کنند به صورت 

رایگان این بازی را تماشا خواهند کرد.

خبر
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حمايت جالب منصوريان از مهاجم استقلال
کاوه رضایی به دلیل عدم انجام تعهدات باشگاه استقلال نسبت به بندهای 
قراردادش اختلاف زی��ادی با مدیران اس��تقلال دارد ام��ا حالا علیرضا 
منصوریان در نشست خبری ترجیح داد تا از مهاجم جوان خود برابر باشگاه 
حمایت کند. سرمربی استقلال در نشست خبری پس از بازی با صبای قم 
ضمن ابراز امیدواری به تمدید قرارداد این بازیکن گفت: »باشگاه استقلال 
باید شرایط تمدید قرارداد با کاوه را فراهم کند. باشگاه باید تعهدات خود 
نسبت به این بازیکن را انجام دهد.« کاوه رضایی یکی از بازیکنان تاثیرگذار 
استقلال است که از ابتدای فصل فرم خوبی داشته و آقای گل و پاس گل 
آبی پوشان به شمار می رود. سرمربی استقلال با این حمایت نشان داد که 
در جریان مذاکرات با کاوه، طرفدار این بازیکن است زیرا به خوبی می داند 

که این بازیکن در پازل تاکتیکی او نقش پررنگی دارد.

عزم منصوريان برای شكست تراكتورسازی 
تمرین ریکاوری اس��تقلالی ها بعد از پیروزی مقابل صبای قم دیروز در 
کمپ ناصر حجازی برگزار شد، تمرینی که با توجه به قهرمانی زودهنگام 
پرسپولیسی ها انتظار می رفت از کیفیت بالایی برخوردار نباشد، اما جدال 
حساس استقلال و تراکتورسازی در این هفته باعث شد تا استقلالی ها با 
انگیزه فراوانی در تمرین حاضر شوند. علیرضا منصوریان در تمرین دیروز با 
عزمی مثال زدنی تیمش را تمرین داد و بعد از هر اشتباه بازیکنانش به آنها 
تذکر جدی می داد. منصوریان چند تذکر جدی هم به بازیکنان امیدی که 
اخیرا در تمرینات بزرگسالان این باشگاه حضور پیدا می کنند داد تا نشان 

دهد برای بازی مقابل تراکتورسازی انگیزه های زیادی دارد. 

غيبت 3 بازيكن در تمرين ريكاوری
تمرین ریکاوری استقلالی ها همیشه با غایبان بسیاری برگزار می شود،  
تمرین دیروز این تیم هم بدون غایب نبود و 3 بازیکن سرشناس استقلالی  
در این تمرین حضور نداشتند. سیدمهدی رحمتی کاپیتان استقلال دیروز 
ترجیح داد انفرادی تمرین کند و در تمرین گروهی این تیم حاضر نشد. 
همچنین خس��رو حیدری و لئاندرو پادووانی با کسب اجازه از کادرفنی 
دیروز در کمپ حاضر نشدند. اما خبر خوش برای استقلالی ها این است که 
هیچ بازیکنی در جمع آبی ها مصدوم نیست و این تیم می تواند با ترکیب 

کامل در مقابل تراکتورسازی قرار بگیرد. 

جشن تولد با ميهمانانی خاص در تمرين
ابتدای تمرین دیروز فرصتی برای اس��تقلالی ها بود تا جشن تولد دکتر 
ستوده، پزشک این تیم را برگزار کنند. بازیکنان و کادرفنی استقلال دیروز 
کیکی برای تولد ستوده به تمرین آوردند و قبل از آغاز تمرین تولد پزشک 
تیمشان را جشن گرفتند. همچنین در تمرین دیروز یک کودک بیمار 
حاضر شد و سرمربی این تیم ترجیح داد پیش از آغاز تمرین دقایقی با او 
صحبت کند و با او عکس یادگاری بگیرد. روزبه چشمی هم پیراهن شماره 
۴ خود را به این کودک اهدا کرد. آبی ها دیروز در حرکتی نمادین یک توپ 

فوتبال را امضا کردند و به یکی از هوادارانشان هدیه کردند.

بازيكنان فيكس استقلال به استخر رفتند
در تمرین دیروز بازیکنانی که در بازی مقابل صبای قم در ترکیب اصلی 
استقلال قرار گرفته بودند به صورت جداگانه تمرین کردند. اصلی های 
اس��تقلال چند دقیقه به صورت نرم دویدند و بعد از انجام چند حرکت 
کششی با نظر کادرفنی راهی استخر شدند تا در آب ریکاوری کنند. کاوه 
رضایی و امید ابراهیمی بهترین گلزنان اس��تقلال در تمرین دیروز برای 
دقایقی با منصوریان صحبت کردند و پیش از ترک تمرین با هواداران عکس 
یادگاری گرفتند. امید نورافکن بعد از رفتن اصلی ها ترجیح داد کمی بیشتر 

با بازیکنان تمرین کند و سپس راهی استخر شد. 

كنعانی زادگان آماده بازگشت به فوتبال
محمدحسین کنعانی زادگان، بزرگ ترین ناکام لیگ شانزدهم بود، بازیکنی 
که در ابتدای فصل بعد از عدم توافق با پرسپولیس به استقلال پیوست و بعد 
از دو هفته ناکامی در این تیم پرونده اش در لیگ شانزدهم با یک مصدومیت 
سنگین بسته شد. کنعانی زادگان در ادامه از لیست استقلال کنار گذاشته 
ش��د و این روزها با پایان مصدومیتش دوباره به تمرینات این تیم اضافه 
شده است. کنعانی زادگان دیروز یکی از آماده ترین بازیکنان استقلال بود، 
مساله ای که نشان می دهد او آماده بازگشت به میادین است و می تواند 

رقیبی جدی برای مدافعان استقلال در فصل آینده باشد. 

درخشش بابازاده در غياب رحمتی
ارشیا بابازاده، دروازه بان سوم استقلال در این فصل هرگز فرصت حضور در 
بازی های رسمی را پیدا نکرد. اگرچه محرومیت های انضباطی رحمتی در 
این فصل فرصت زیادی را برای درخشش سیدحسین حسینی به وجود 
آورد اما شانس هرگز با بابازاده یار نبود و فرصت سنگربانی از استقلال به او 
نرسید. دیروز در غیاب رحمتی، ارشیا بابازاده انگیزه زیادی برای عرض اندام 
پیدا کرد و توانست درخشش خوبی داشته باشد. بابازاده دیروز با چند سیو 
خوب تمجید هواداران استقلال روی س��کوهای کمپ ناصر حجازی را 

برانگیخت. 

ابراهيمی در آستانه تكرار ركورد
امید ابراهیمی، هافبک آماده اس��تقلالی ها در سومین سالی که پیراهن 
این تیم را می پوشد در آستانه کسب عنوان بهترین گلزن استقلال قرار 
دارد. ابراهیمی که فصل گذشته با حضور سجاد شهباززاده توانست عنوان 
بهترین گلزن استقلال را کسب کند، با دو گلی که در مقابل صبای قم به 
ثمر رساند توانست با 7 گل زده در کنار کاوه رضایی بهترین گلزن استقلال 
لقب بگیرد و این فرصت را داشته باشد تا با گلزنی در 3 بازی آینده، بهترین 
گلزن تیمش لقب بگیرد. ابراهیمی با پشت سرگذاشتن کاوه می تواند برای 

دومین فصل پیاپی بهترین گلزن استقلال شود. 

رامين با لباس شخصي بيايد
ظاهرا برانکو ایوانکوویچ ب��ا حضور رامین رضاییان در جش��ن قهرماني 
پرسپولیس موافقت کرده اس��ت. البته با یک تبصره! برانکو در پاسخ به 
سیدجلال حسینی که گفته بود اگر صلاح می دانید رضاییان هم در جشن 
قهرمانی شرکت کند، گفته است: »رامین را هم از طرف من دعوت کنید. 
به هر حال او هم برای پرسپولیس در این فصل زحمت کشید و اگر خودش 
دوست دارد می تواند با لباس شخصی در جشن حاضر باشد.« به این ترتیب 
رامین در جشن قهرماني حضور مي یابد اما حق ندارد لباس پرسپولیس را 
بر تن کند. البته این فرصت همچنان در اختیار او هست که این دعوت را رد 

کند و در مراسم حاضر نشود.

كوتاه تراز گزارش

طارمي: با آقاي گلي من 
كلكسيون تيم كامل مي شود

 الریان را هرگز فراموش نمي کنم/ مقابل الهلال جبران مي کنم 
 نمي شود دوباره به بازي الریان برگشت و دوباره پنالتي زد 

حميدرض�ا عليپور| مهاجم تيم پرس��پوليس 
در بازي برابر ماشين س��ازي چن��د موقعيت گل 
را از دس��ت داد ت��ا در نهايت و در ش��رايطي كه 
پرسپوليس صاحب ضربه پنالتي شده بود پشت 
ضربه پنالتي ايستاد و اين بار توپ را درون دروازه 
قرارداد ت��ا دوب��اره در كنار ساس��ان انصاري در 
كورس آقاي گلي ق��رار بگيرد. مه��دي طارمي 
با همشهري ورزش��ي در خصوص ش��رايط اين 

روزهاي پرسپوليس به گفت وگو پرداخت.
    پرس�پوليس با بردي كه برابر 
ماشين سازي به دست آورد قهرماني خود 

را مسجل كرد.
بازي بسيار خوبي بود و تيم ماشين سازي آمده بود 
كه در ليگ باقي بماند اما ما مي خواستيم در همين 
هفته قهرمان شويم و از همان ابتدا به گل رسيديم 
و خوشبختانه توانستيم در فاصله سه هفته به پايان 

ليگ به قهرماني ليگ برسيم. 
    در بازي برابر ماشين سازي به 

نظر مي رسيد به خاطر اتفاقات ديدار الريان 
تمركز كافي نداشتي.

نه، اتفاقا من هميشه سعي كرده ام فوتبال خودم 
را انجام ده��م اما چند موقعيت نصيب من ش��د 
كه متاس��فانه با بدشانس��ي تبديل به گل نش��د 
و نتوانس��تم گل بزنم اما خدارا ش��كر در همان 
ثانيه هاي ابتدايي عليپور گل زد تا فش��ار از روي 
تيم برداشته شود. بعضي ها در بازي برابر الريان 

حرف هايي به من زدند كه ديگر مهم نيست.
    ام�ا در بازي براب�ر الريان روز 
سختي را پشت سر گذاشتي و با گل نكردن 

پنالتي، تيم هم تحت فشار قرار گرفت.
به هر حال ه��ر بازيكن��ی ي��ک روز گل می زند 
و ي��ک روز نمی تواند اي��ن كار را بكن��د. بازی با 
الريان تمام ش��ده اس��ت. هر چند كه من آن را 
فراموش نمی كن��م و مي خواهم هر طور ش��ده 
 در بازي برابر الهلال گل بزنم تا اش��تباه خودم را 

جبران كنم.

    ب�ا وجود اينك�ه برانكو اعلام 
كرده بود طارمي ديگ�ر پنالتي نمي زند تو 

پشت ضربه ايستادي.
واقعا من از برانكو و سيدجلال به عنوان كاپيتان تيم 
ممنون هس��تم كه اين فرصت را به من دادند تا در 

كورس آقاي گلي قرار بگيرم و دوباره پنالتي بزنم.
    همچن�ان به آق�اي گلي فكر 

مي كني؟
پرس��پوليس در اين فصل در خط حمل��ه، دفاع و 
دروازه بس��يار خوب عمل كرده است. مي خواهم 
آقاي گل ش��وم تا كلكس��يون تيم كامل شود و به 

همين دليل اين موضوع برايم مهم است. 

    اگر در بازي برابر الهلال پنالتي 
شود باز هم پشت ضربه پنالتي مي ايستي؟

وقتی يک موض��وع يا بازی تمام ش��ده يعنی تمام 
شده است. اما تمام س��عي خودم را مي كنم كه در 
بازي برابر الهلال بهترين عملكرد را داش��ته باشم 
و اين برانكو اس��ت كه نظر مي دهد اگر پنالتي شد 

چه كسي بزند. 
    پرسپوليس مي تواند در آسيا 

صعود كند؟
واقعا بازي بسيار س��ختي خواهد بود، زيرا سروش 
رفيعي و سيدجلال را در اختيار نداريم اما مي توانيم 

پيروز شويم.

س��ردار آزمون امس��ال در ليگ روس��يه كارنامه درخش��اني 
نداشته اس��ت. او امس��ال در 20 بازي ليگي براي روستوف به 
ميدان رفت��ه و تنها در 3 بازي موفق به گلزني ش��ده اس��ت. او 
آخرين بار يک ماه و 14 روز پيش براي روس��توف در ليگ گل 
زده اس��ت، آن هم در پيروزي 6 بر صف��ر اين تيم مقابل ضعيف ترين تيم ليگ روس��يه كه 
تقريبا سقوطش به دسته پايين تر قطعي شده است. سردار مقابل اين تيم ضعيف 2 گل زده 

تا آمار گل هاي ليگي اش در اين فصل به 4 برسد.

روس��توف فصل گذش��ته ب��راي قهرمان��ي در ليگ روس��يه 
مي جنگيد و در نهايت لي��گ را با رتبه دومي به پايان رس��اند. 
تيمي كه سال گذشته فقط به خاطر 2 امتياز جام قهرماني را از 
دست داد، امس��ال با افت آزمون حال و روز خوشي نداشته و در 
پايان هفته بيست و دوم روي پله هشتم جدول ايستاده است. اين تيم 7 بازي اخيرش در ليگ 
و اروپا را نبرده و در 6 بازي تن به تساوي داده اس��ت. جالب اينكه روستوف اين روزها روي دور 

تساوي بدون گل گام برمي دارد و در 4 بازي آخرش نه گلي زده و نه گلي خورده است.

آزمون امس��ال در 20 بازي ليگ روس��يه براي روس��توف به 
ميدان رفت��ه و در 15 بازي مهره فيكس اين تيم بوده اس��ت. 
او امس��ال روي هم رفته 1222 دقيقه براي روستوف در ليگ 
بازي كرده و 4 گل زده اس��ت. اين آمار نش��ان مي دهد سردار 
امس��ال به طور ميانگين هر 305 دقيقه يک گل زده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه سردار 
فصل پيش به طور ميانگين هر 142 دقيقه يک گل براي روستوف در ليگ روسيه زده بود و 

حال وروز بهتري در مقايسه با امسال داشت.

0330507

مهدي طارمي جزو آن دسته از بازیکنان پرسپولیس است که براي 
فصل بعد هنوز تصمیم��ي نگرفته و احتمال لژیونر ش��دنش وجود 
دارد؛ هر چند که او تجربه تلخ��ي از آخرین تلاش خود براي حضور 
در یک تیم اروپای��ي دارد و هنوز خاطره ریزه اس��پور را از یاد نبرده 
است. بنابر این طبیعي اس��ت که این بار دست به عصا و محتاطانه تر 

به این موضوع وارد شود. هدف اول طارمي بازي در اروپاست و باید 
دید آیا او به پیشنهاد مورد نظرش دس��ت پیدا خواهد کرد یا خیر، 
این در حالي است که مثل فصل قبل باز هم بحث حضور او در لیگ 
یونان مطرح است. در حالي که قطري ها مدتي است غیر از زهیوي 
خرید جدیدي از فوتبال ایران نداش��ته اند، این بازیکن از لیگ قطر 
هم پیش��نهاد دارد و برخي از ایجنت ها به او خب��ر داده اند که چند 
تیم قطري با مبالغي وسوسه برانگیز خواهان جذب او هستند. یکي 
از ایجنت هایي که با باشگاه پرس��پولیس ارتباط دارد در این زمینه 

مي گوید: »این را شنیده ام که طارمي پیشنهاد خوبي از قطري ها دارد 
ولي هنوز تصمیمي براي آینده نگرفته است.« البته لازم به یادآوري 
اس��ت که این ایجنت با طارمي ارتباطي ندارد و هدفش از بیان این 
حرف بازارگرمي براي این بازیکن نب��ود. براي همین بود حرف او را 
باور کردیم. با این وضعیت اگر طارمي از پرسپولیس برود شاید جذب 
گادوین منشا بتواند تا حدودي نگراني ها بابت جدایي طارمي را کمتر 
کند. البته اگر آنها فصل بعد زوج خط حمله پرسپولیس را تشکیل 

بدهند، قطعا قدرت این تیم در فاز تهاجمي بیشتر خواهد شد. 

دو پيشنهاد طارمي از ليگ قطر
 منشا جاي آقاي گل پرسپولیس مي آید 

تیم پرسپولیس براي فصل آینده تغییرات زیادي نخواهد 
داش��ت. برانکو مثل سال گذش��ته بازیکنان مورد نیاز 

خود را حفظ کرده و 90درص��د تیم تمدید کرده اند. 
اگر س��روش رفیعي و کامیابي نیا ه��م تمدید کنند 
تمام خواس��ته هاي برانک��و برآورده خواهد ش��د. 
در این میان برانک��و براي ج��ذب بازیکن جدید 
هم نام 5بازیک��ن را در اختیار باش��گاه قرار داده 
که نام ش��جاع خلیل زاده، س��عید آقایي، رحیم 

زهیوي، مهدي ترابي و گادوین منش��ا در لیست 
او به چشم مي خورد. باش��گاه پرسپولیس از 
چند هفته قبل مذاکرات خود را با این نفرات 
آغاز کرده و به نظر مي رس��د که تا کنون با 
شجاع خلیل زاده، منش��ا و آقایي به توافق 
رسیده اس��ت. اگر اتفاق خاصي رخ ندهد 
این 3بازیکن قرارداد خ��ود را به زودي با 

پرسپولیس خواهند بست.

اما به جز این 3نفر، رحیم زهیوي که فصل گذشته تا پاي 
قرارداد با اس��تقلال هم پیش رفته بود حالا صحبت هاي 
اولیه خود را با پرسپولیس انجام داده و یکي از گزینه هاي 
اصلي برانکو خواهد بود. البته در کنار زهیوي، مهدي ترابي 
هم به عنوان بازیکن مورد علاقه برانکو و صدالبته کي روش، 
جزو گزینه هاي پرسپولیس براي فصل بعد است. با جذب 
این 5بازیکن برانکو قصد دارد نیمکت تیمش را هم مثل 

ترکیب اصلي از بازیکنان خوب و باکیفیت پر کند.

زهيوي، گزينه 
اصلي برانكو

 پرسپولیس فصل آینده 
با 5بازیکن بسته مي شود

مع��اون باش��گاه پرس��پولیس از قهرمان��ي 
سرخپوشان بس��یار خوشحال اس��ت و اعتقاد 

دارد که پرس��پولیس مي تواند این روند 
موفقیت آمی��ز را در س��ال هاي 

آینده ادام��ه بدهد و در آس��یا 
هم مدعي باش��د. ترکاش��وند 
که این روزه��ا با مصاحبه هاي 
حاشیه س��ازش و نقش��ي که 
در جنج��ال و درگی��ري میان 

دای��ي و کریمي ایفا کرد بر س��ر 
زبان ه��ا افت��اده در همین خصوص 

و همچنین در مورد ش��رایط این روزهاي 
 پرسپولیس به سوالات همشهري ورزشي پاسخ 

داده است.
قهرمان�ي  پرس�پوليس     

شيريني را به دست آورد.
واقعا از این بابت خوشحال هستم و این قهرماني 
را به هواداران تقدیم مي کنم. ما با داش��تن این 
کادر فن��ي مي توانیم براي چند س��ال در ایران 
قهرمان شویم و در آسیا هم مدعي باشیم. باید 

فقط تلاش کنیم.
   آن مصاحب�ه جنجال�ي 
ش�ما و بي غي�رت خوان�دن دو بازيكن 
پرس�پوليس، حاش�يه هاي زيادي را به 

همراه داشت.
واقعا نمي دانم در این مورد چه بگویم، اما در واقع 

منظور من این بود که این دو بازیکن براي رفتن 
از پرس��پولیس و تنها گذاش��تن تیم کم لطفي 
کردند. هرگز منظورم این نبود که به این 

بازیکنان بي احترامي کنم.
   ام�ا اي�ن موضوع 
باعث ش�د علي داي�ي عليه 

شما موضع بگيرد.
آقاي طاهري از من خواس��ته 
اس��ت که در این مورد حرفي 
نزنم و س��کوت کنم. اما در مورد 
اینکه گفته ش��ده م��ن غیرفوتبالي 
هس��تم باید بگویم که اتفاقا م��ن فوتبالي 

هستم و 15سال در فوتبال بوده ام.
   گوي�ا قرار اس�ت ب�ا برانكو 

5سال قرارداد ببنديد؟
بل��ه و مطمئ��ن باش��ید ک��ه ب��ا ب��ودن برانکو 
پرس��پولیس مي تواند از یک تیم به یک باشگاه 
تبدیل شود که در دنیا حرفي براي گفتن داشته 

باشد.
   با بازيكن�ان جديد كي وارد 

مذاكره مي شويد؟
ما دیگر با بازیکني مذاکره نمي کنیم زیرا با تمام 
بازیکنان لیست برانکو مذاکره کرده و به توافق 
رسیده ایم. پس به زودي با آنها قرارداد مي بندیم 
و تیم برانکو را تکمیل خواهیم کرد تا با قدرت در 

سال آینده ظاهر شویم.

تركاشوند: تيم فصل آينده را بسته ايم
 برخلاف نظر علي دایي، اتفاقا من خیلي هم ورزشي هستم

این روزها که علی کریم��ی دوباره به علی دایی 
پیله کرده و به بهانه حضور یک بازیکن خارجی 
ناکارآمد در پرسپولیس زمان او، به شدت دایی 
را »نوازش« می کن��د، خیلی ها حدس می زنند 
ناراحتی اصلی جادوگر به خاطر این باش��د که 
دایی در ابتدای لیگ س��یزدهم با ادامه حضور 

کریمی در پرس��پولیس موافق��ت نکرد و 
پیراهن معروف ش��ماره 8 را هم به همین 

سپانوویچ داد. 
کریمی می خواست با پیراهن پرسپولیس 

از دنیای فوتبال خداحافظ��ی کند، اما 
دایی این اجازه را به او نداد. 

س��وال این اس��ت که آیا او کار غلطی 
کرد؟ یک اصل س��اده دنی��ای فوتبال 
می گوید س��رمربی تیم ح��ق انتخاب 
بازیکنان��ش را دارد. از قض��ا دای��ی 
 ه��م همی��ن کار را ک��رد و کریمی را 

نخواست. 
او در پایان همان فصلی که جادوگر را 
نخواس��ته بود، موفق شد تیم هشتم 
لیگ دوازدهم را به نایب قهرمان لیگ 
س��یزدهم تبدیل کند که پیشرفت 
فوق العاده ای بود. تازه پرس��پولیس 
در آن فصل می توانست قهرمان هم 
بشود، اگر ماجرای س��وت تاریخی 
محسن قهرمانی در بازی با سپاهان 

پیش نمی آمد یا یدالله جهانبازی گل دقیقه90 
آرش افشین به پرسپولیس را هند می گرفت.

حالا رض��ا عنایت��ی هم همی��ن س��از را کوک 
ک��رده و در روز خداحافظ��ی اش ادع��ا ک��رده 
 پروی��ز مظلومی مقص��ر جدایی او از اس��تقلال 

بوده است. 
آق��ای گل تاریخ لیگ برتر ه��م می گوید دلش 
می  خواسته با لباس آبی های پایتخت فوتبال 
را کنار بگذارد، ام��ا مظلومی این حق را از او 
گرفته اس��ت. در این مورد هم داستان 
مثل ماجرای علی کریمی است. 
مظلومی حق داشت بازیکنانش 
را خودش انتخاب کند. او این 
کار را انج��ام داد و در نهایت 
تیم��ش ب��ا زدن ۴3گل در 
طول ی��ک فصل ب��ه مقام 
س��وم دس��ت پیدا کرد؛ آنچه 
نش��ان می دهد اس��تقلال حداقل از 
نظر قوای تهاجمی مشکلی نداشته و 
 حتی بیشتر از لیگ چهاردهم نیز گل 

زده است. 
بنابرای��ن کاش فوتبالیس��ت های م��ا 
و حداقل س��تاره های مطرح ت��ر با قواعد 
فوتب��ال حرف��ه ای کن��ار بیاین��د و این 
 همه دلخ��وری زای��د و بیهوده درس��ت 

نکنند.

اين دلخوری های الكی
 پرسپولیس بدون کریمی بهتر شد، استقلال بدون عنایتی

در حالي ک��ه گفته مي ش��ود پرسپولیس��ي ها از 
همین حالا تمام خریدهایش��ان را براي فصل بعد 
قطعي کرده اند اما مدافع چپ م��د نظر این تیم با 
مش��کل رضایتنامه روبه رو اس��ت. پرسپولیس که 
در این فصل خ��لاء بزرگي را در س��مت چپ خط 
دفاعي احس��اس کرد، برای فصل بعد سعید آقایی 
از تراکتورس��ازی را مد نظر دارد تا با حضور او این 
منطقه از خط دفاع��ي اش را تقویت کند. س��عید 
آقایی که دوران سربازی خود را در تراکتورسازی 

پست س��ر می گذارد در واقع بازیکن تحت 
قرارداد گسترش فولاد است و در پایان فصل باید 
به این تیم برگردد. او با گس��ترش ف��ولاد قرارداد 
2س��اله دارد و پرس��پولیس باید ب��راي جذب او 
رضایت باشگاه آبي پوش ش��هر تبریز را جلب کند. 
مدیران پرس��پولیس ک��ه از مدت ه��ا قبل تلاش 
خود را برای ج��ذب آقایی آغ��از کرده اند، فعلا به 
نتیجه خاصی نرس��یده اند چون آنها علاقه ندارند 
مبلغ بالایی ب��رای دریافت رضایتنام��ه بازیکنان 
جدید پرداخت کنن��د. اما در مورد س��عید آقایي 
 ب��ا درخواس��ت نجومی گس��ترش ف��ولاد مواجه 

شده اند. 
گسترش فولاد برای صدور رضایتنامه آقایی مبلغ 
یک ونیم میلیارد تومان از پرسپولیس طلب کرده 
که رقم خیره کننده و بي سابقه اي در فوتبال ایران 

محسوب مي ش��ود و به نظر نمی رس��د با موافقت 
طاهری و مسئولان این باشگاه مواجه شود. باید دید 
سرانجام چانه زني بر سر این مبلغ به نتیجه مي رسد 
و آقایی پیراهن پرسپولیس را بر تن خواهد کرد یا 

باید در گسترش فولاد به فوتبال خود ادامه بدهد.
گفتني است این بازیکن سال گذشته چک شخصی 
خود را برای دریافت رضایتنامه به گسترشی ها داد 
و در حال حاضر اولویت او برای سال آینده با تیمی 
است که بتواند این مبلغ را به گسترش فولاد تبریز 

پرداخت کند. 
س��عید آقایی در هفته جاري ش��خصا جلسه ای با 
مسئولان باشگاه گس��ترش فولاد برگزار کرد و از 
آنها درخواس��ت تخفیف کرد. درخواستي که باید 
دید با موافقت باش��گاه تبریزي روبه رو مي شود یا 
نه. اگر این باشگاه مانع انتقال آقایي به تهران شود، 
آن وقت پرسپولیس به گزینه بعدي اش فکر خواهد 
کرد. گزینه اي که با توجه به خرید بازیکن در دفاع 
میاني، ممکن است بازگشت محمد انصاري به دفاع 

چپ باشد.

يك ونيم ميليارد براي 
رضايتنامه آقايي

باشگاه گسترش فولاد به این راحتي 
مدافع چپش را به پرسپولیس نمي دهد



زندگي هاي بســياري در اين شهر در جريان 
هســتند كه گاهي در شــرايط خــاص گره 
مي خورند به يــك تصميــم؛ تصميمي كه 
گاهي با همه توان و اراده تصويري اســت از 
يك آينده مبهــم. مثلا بعضــي از چيزها در 
زندگي سياه يا سفيد هستند و تصميم گيري 
درباره آنها آســان اســت؛ مانند ماشيني كه 
ناخواسته و به ســرعت به سمت شما مي آيد. 
شــما مي خواهيد زنده بمانيد. پس از مسير 
حركت آن ماشين خود را كنار مي كشيد چون 
مطمئن هستيد كه تصميم درستي گرفته ايد. 
اما گاهي پيش مي آيد كه شــما بايد تصميم 
بگيريد براي بخشيدن بخشــي از وجودتان. 
بايد تصميم بگيريد براي هميشــه جاودانه 

شدنش و ببخشيد يك عمر زندگي را. چقدر 
تصميم درست گرفتن در اين لحظات سخت 
مي شود؛ به خصوص غلبه بر مهر بي امان مادري 
و حس پدري. موضوع پيوند اعضا يكي از همين 
موضوعات است. به همين ســبب با فرحناز 
صادق بيگي، رياست واحد فراهم آوري اعضا 
و نسوج پيوندي دانشگاه علوم پزشكي شهيد 

بهشتي در اين باره گفت وگو كرده ايم. 
ظاهرا قرار اســت كه تمايل به 
اهداي عضو روي گواهينامه هاي رانندگي 

درج شود؟
اقدامات پيگيرانه و رايزني هاي فراواني با اداره 
راهنمايي و رانندگي، وزارت بهداشت و وزارت 
كشور براي عملياتي ساختن اين طرح مؤثر 

انجام شده است. هم اكنون هم نامه درخواست 
درج نشــان تمايل اهداي عضــو روي كارت 
گواهينامه پس از ارجاع به وزارت بهداشــت، 
راهنمايي ورانندگي و وزارت كشور براي تدوين 
لايحه در دست هيأت محترم دولت قرار دارد 
و در آخرين مراحل عملياتي شدن خود به سر 
مي برد. اميدواريم با تدوين و تصويب اين لايحه 
و درج نشان تمايل به اهداي عضو پس از مرگ 
مغزي در گواهينامه رانندگي، در آينده نزديك 
بتوانيم شاهد روزي باشيم كه هيچ فرد مرگ 
مغزي اعضاي با ارزش خود را به زير خاك نبرد.
وضعيــت اهــداي عضو در 

كشورمان چگونه است؟
در كشــور ما ســالانه حدود 6 تا 8هزار مورد 
مرگ مغزي رخ مي دهد كه 50درصد از اين 
افــراد قابليت اهداي عضو دارنــد؛ يعني 3 تا 
4هزار مرگ مغزي در كشور ما سالانه مي تواند 
اهدا كننده عضو باشــد اما هم اكنــون تنها 
يك چهارم اين موارد به اهداي عضو مي رسد 
كه علت آن نيز متفاوت است. ازجمله به دلايل 
فرهنگي و عدم باور خانواده ها به موضوع مرگ 
مغزي است. به طور مثال مرگ مغزي حالتي 
اســت كه كاملا با كماي عميق فرق دارد. در 
حالت مرگ مغزي فرد متأســفانه فوت شده 
است ولي قلب او با استفاده از تزريق داروهاي 
محرك قلب و عروق و دستگاه تنفس مصنوعي 

مدت كوتاهي به ضربــان ادامه مي دهد. فرد 
مرگ مغزي شده به هيچ وجه تنفس ندارد و به 
محض جدا كردن دستگاه تنفس مصنوعي يا 
داروهاي فوق قلب نيز از حركت باز مي ايستد. 
ظاهر فردي كــه دچار مرگ مغزي شــده با 
فردي كه دچار كماي عميق اســت، يكسان 
اســت و فقط با معاينات بسيار تخصصي مغز 
و دستگاه هاي مخصوص مرگ مغز تشخيص 
داده مي شــود؛ درحالي كه بيماري كه دچار 
كماي عميق شده هنوز شانســي براي زنده 
ماندن و مرخص شــدن از بيمارستان دارد. 
متأســفانه وقتي به خانواده هــاي فرد مرگ 
مغزي شده اعلام مي شود كه فرد مرگ مغزي 
شده باور نمي كنند و شانس زندگي را از ساير 
افراد نيازمند مي گيرند. اين در حالي است كه 
اهداي عضو اقدامي اســت كه يك فرد براي 
نجات فرد ديگــر كه مبتلا بــه بيماري هاي 
غيرقابل درمان اعضاي بــدن مثل ريه، قلب، 

كليه، كبد، لوزالمعده و روده شــده است، آن 
عضو مورد نياز را اهــدا مي كند تا فرد بيمار از 

مرگ نجات يابد. 
معمولا چه اعضا و بافت هايي 

قابل اهداست؟ 
قلب، ريــه، كبد، كليــه، لوزالمعــده و روده 
اعضاي قابل اهدا و قرنيه، تاندون، اســتخوان 
و دريچه هاي قلب نســوج و بافت هاي قابل 

اهدا هستند.
درباره اهداي عضو از فرد زنده 
هم توضيح دهيد. بسياري  معتقدند كه بهتر 
است از فرد زنده  مثلا كليه بگيرند تا جسد؟

درباره اين نوع اهدا يعنــي يك كليه، اهداي 
قســمتي از ريه از والدين بــه فرزند و اهداي 
قســمتي از كبد از والدين بــه فرزند وجود 
دارد، ولي امكان اهداي قلــب، اهداي كامل 
ريه و اهداي كل كبد از فرد زنده وجود ندارد. 
اما پيوند اعضا كار بســيار تكنيكي اســت و 

پيچيده ترين عمل جراحي پيوند اعضاســت 
كه در دنيا انجام مي شــود. در كشور ما مراكز 
پيوند بين المللي وجود دارد؛ مانند بيمارستان 
لبافي نژاد و بيمارستان نمازي شيراز و بقيه االله 
و هاشمي نژاد كه نتيجه پيوند كليه از جسد با 
فرد زنده تقريبا برابر است و فرقي ندارد و اين 

نظر منتفي است. 
در اين زمينــه وضعيت ايران 

چگونه است؟
تا 15ســال پيش به ازاي هر يك ميليون نفر 
جمعيت ســه دهم اهداي عضو داشــتيم اما 
اين رقم الان به رقم 10رسيده است؛ يعني به 
ازاي هر يك ميليون جمعيت در سال 10مورد 
اهداي عضو صورت مي گيــرد. رتبه ايران در 
جهان هم 33 اســت. البته واحد فراهم آوري 
شهيد بهشتي رتبه3 را دارد؛ مثلا براي اهداي 
عضو در سال94، 32مورد اهداي عضو صورت 

گرفته است كه مي شود رتبه3 در دنيا. 
هم اكنون چند نفر در فهرست 

انتظار هستند؟
هم اكنون 27هــزار نفر در فهرســت انتظار 
پيوند قــرار دارند كه روزانه 10 تــا 12نفر از 
اين افراد به دليل نرسيدن عضو پيوندي فوت 
مي كنند. خوشــبختانه هر ســال با توجه به 
فرهنگســازي  هاي انجام شده شاهد رضايت 
بيشــتري براي اهداي عضو بوده و با افزايش 
در اين زمينه روبه رو هســتيم امــا هنوز نياز 
به كمك بيشــتر داريم. البته همين افزايش 
چنددرصدي هم براي رســيدن به سلامت 
افراد جامعه رضايت بخش است و اميدواري ما 

را براي آينده بيشتر مي كند. 

حيدرعلي عابدي، عضو كميســيون بهداشت و درمان 
مجلس:  وزارت بهداشــت با ايجاد دانشــكده هاي پرستاري 
تربيت 14هزار پرستار را در دســتور كار قرار دهد. طبق آمار 
موجود تعداد پرستاران فعال در حوزه سلامت كمتر از استاندارد 
جهاني اســت؛ به طوري كه نيازمند جذب پرستاران به دوبرابر 
تعداد فعلي هســتيم؛ البته طبق اظهارات مســئولان وزارت 

بهداشت تاكنون 7هزار تخت بيمارســتاني به حوزه بهداشت كشــور افزوده شده كه اين 
ميزان تخت به پرســتار بيشــتري نياز دارد. ســازمان مديريت و اســتخدامي كشور اگر 
به موضوع درمان و ســلامتي مردم توجــه دارد بايد به جذب نيرو و تأميــن كادر درماني 
پرستاران در سيســتم درماني كمك كند؛ البته وزارت بهداشت و درمان مي تواند تعدادي 
از پرســتاران موردنياز را به صورت شــركتي تأمين كند اما براي جذب بيشتر راه چاره اي 
جز استخدام پرســتار وجود ندارد.البته اين تعداد پرستار دركشــور تربيت نشده و وزارت 
بهداشــت و درمان به تنهايي ازعهده تربيت پرســتاران مورد نياز برنمي آيد. (خانه ملت)

 رضا فكــرآزاد، رئيــس انجمن علمي پزشــكي ليزري 
ايران:  از آنجا كه ليزرهاي اســتفاده شــده در شــاخه پزشكي 
معمولا بــالاي 600نانومتــر هســتند، باعث ايجــاد جهش 
ژنتيك نخواهند شــد. واردات دســتگاه هاي ليــزر باعث بالا 
بودن هزينه خريد اين دســتگاه ها شده اســت. اين موضوع در 
حالي اســت كه اگر اين دســتگاه ها در كشــور خودمان توليد 

شوند، مي توان آنها را با يك ســوم قيمت دســتگاه هاي وارداتي تهيه كرد. ليزرهاي كم توان 
به نســبت ارزان تر هســتند و مي توان از آنها بــراي درمان هاي فيزيوتراپي اســتفاده كرد.
نداشــتن دانش و مهارت فرمان گر براي اســتفاده از ليزر باعث بروز برخي آسيب ها خواهد 
شد اما بايد بدانيم اســتفاده از ليزر باعث ايجاد شــدن جهش ژنتيك نمي شود. در حقيقت 
اگر طول موج امواج زير 300نانومتر باشد فتون ها انرژي بالايي خواهند داشت و مانند اشعه 
ماوراي بنفش باعث ايجاد سرطان خواهند شد؛ درحالي كه ليزرهاي استفاده شده در پزشكي 
معمولا بالاي 600نانومتر هستند و آنقدر انرژي ندارند كه جهش ژنتيك ايجاد كنند. (فارس)

بهروز بنيادي، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس: بايد 
درصورت بروز تخلف در زمينه فروش داروي بدون نسخه توسط 
داروخانه ها، مجازات هاي پيش بيني شده براي متخلفان استفاده 
شود زيرا در قانون حتي لغو پروانه داروخانه و مجازات هاي كيفري 
پيش بيني شده است. همچنين هيچ داروخانه اي مجوز فروش 
دارو بدون نسخه پزشك را ندارد. نبايد دارو را بدون نسخه پزشك 

تحويل بيمار داد زيرا داروها زماني كه بيش از حد مصرف شود آسيب ها و عوارض خود را بر بدن 
بيمار مي گذارد؛ لذا بايد از تحويل خودسرانه دارو به بيمار بدون نسخه پزشك جلوگيري شود.

ضمن اينكه حضور پزشــك داروســاز در داروخانه هــا مي تواند تا حد زيــادي مانع تحويل 
داروي بدون نســخه به بيمار شــود، اگرچه ســازمان غذا و دارو به داروخانه هاي سراســر 
كشــور بخشــنامه اي ابلاغ كرده كه براســاس آن فروش دارو بدون نســخه پزشك ممنوع 
اســت اما در برخي موارد شــاهد تخلف برخي از داروخانه ها هســتيم و بايد درصورت بروز 
تخلف از مجازات هاي پيش بيني شــده در قانون براي متخلفان اســتفاده شــود. (فارس)

سلامت
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پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

بيمارستان مجهز فوق تخصصي كودكان در مشهد آماده بهره برداري شد
بزرگ ترين و مجهزترين بيمارستان فوق تخصصي اطفال شمال شرق كشور با نام «اكبر» كه با كمك خيرين 
در مشهد احداث شده است، آماده بهره برداري شد. دكتر عبدالعلي خوارزمي افزود: بيمارستان اكبر داراي 

250تخت بيمارستاني است كه تمامي عمل هاي جراحي فوق تخصصي كودكان قابل انجام است.

   به جامعه اهدا كنندگان زندگي بپيونديد
اگر با خواندن اين گزارش تصميم گرفتيد براي اهداي عضو ثبت نام كنيد بايد به سايت ehda.ir مراجعه 
كنيد. فرايند ثبت نام براي اهداي عضو: ثبت نام در سايت اهدا، گرفتن پرينت كارت در سايت ،درصورت 
تمايل مراجعه به بانك و دريافت پيوند كارت ملي. با مراجعه به سايت اهدا (ehda.ir) در قسمت ثبت نام 
پس از تكميل فرم، كارت موقت براي شما صادر مي شود. صدور اين كارت به منزله قطعي شدن ثبت نام 
شماست، درصورت تمايل براي دريافت پيوند كارت، با در دست داشتن پرينت و يا تصويري از كارت 
موقت و كارت ملي و شناسنامه به شعب منتخب بانك ملي كه در سايت اهدا ذكر شده مراجعه كرده و 
پيوند كارت بانك ملي را دريافت مي كنيد. كارت هاي جديد در قالب عابر بانك ملي با عنوان پيوند كارت 
از شعب منتخب بانك ملي موجود در سايت اهدا (ehda.ir) صادر مي شود.  دريافت كارت هيچ گونه 
هزينه اي ندارد. تنها كساني كه تمايل به دريافت پيوند كارت بانك ملي دارند، (مانند ديگر كارت هاي 

بانكي) جهت صدور كارت هزينه پرداخت مي كنند.

 9377900087: از روزنامه همشــهري تقاضــا دارم اطلاعات 
پزشكي را در صفحه سلامت افزايش دهد تا اطلاعات مردم در اين 
زمينه بيشتر شــود. اطلاعات مربوط به لبنيات كم چرب، منيزيم 
و مقابله با انســولين در روزنامه ها و رســانه ها مرتب بايد تأكيد و 

اطلاع رساني شود.

شماره پيامك: 02123023913نسخه مرد            مي

سؤال ها، پيشــنهاد            ها و انتقادهاي خود د            ر حوزه سلامت را با همشهري 
درميان بگذاريد تا پاسخ آن را در گفت وگو با كارشناسان جويا شويم:

پزشــك خانواده كــه سال هاســت از 
بندهاي اصلي برنامه هاي توسعه كشور 
است، پس از گذشت 5ســال از اجراي 
آزمايشــي آن هنوز در دو استان فارس 
و مازندران اجرا مي شــود. از اصلي ترين 
زيرســاخت هاي مورد نياز براي اجرايي 

شــدن پزشــك خانواده قابليت به اجرا درآوردن پرونده الكترونيك 
سلامت براي همه 80ميليون نفر جمعيت كشور است. حال علي اكبر 
سياري معاون بهداشت وزير بهداشت تأكيد كرد كه زيربناي اجراي 
برنامه پزشك خانواده و نظام ارجاع در كشور فراهم شده  و قرار است 

پزشك خانواده روستايي در 10 دانشگاه علوم پزشكي اجرايي شود.
دكتر علي اكبر ســياري درباره آخرين وضعيت اجراي برنامه پزشك 
خانواده و نظام ارجاع گفت: برنامه پزشك خانواده 13 عنصر دارد كه اگر 
با همديگر كار كنند اين ماشين به راه مي افتد. ما در اين مدت قطعات 
برنامه را فراهم كرده ايم كه يكي از آنها تيم پزشــك خانواده اســت؛ 
يعني كساني كه تحصيلات دانشگاهي لازم در اين زمينه را دارند مثل 
كاردان ها، كارشناسان و پزشكان. دومين اقدام نيز برنامه ارائه خدمت 

است. هم اكنون براي همه ايراني ها در حوزه بهداشت برنامه داريم.
وي ضمن تأكيد بر فراهم شــدن زيربناي اجراي اين برنامه در كشور 
افزود: نظام جمع آوري و تحليل اطلاعات نيــز يكي ديگر از گام هاي 
برداشته شده براي اجرايي شدن برنامه پزشك خانواده است. قبلا تمام 
اين اقدامات به صورت دستي انجام مي شد، اما امروز پرونده الكترونيك 
سلامت براي 66 ميليون ايراني تشكيل شده  است و 27 ميليون نفر در 
اين پرونده خدمت مي گيرند. همچنين ضرورت دارد كه سطح دوم و 
سوم خدمات يعني متخصصان و بيمارستان ها به يكديگر وصل شوند 

كه براي اين كار نيز درصدد هستيم اين ارتباط را برقرار كنيم.
سياري همچنين ضمن اشــاره به راه اندازي نظام پايش و ارزيابي در 
راستاي اجراي نظام ارجاع در كشور اضافه كرد: هم اكنون بستر لازم 
براي دسترســي مردم به خدمات فراهم شده  اســت. همچنين بايد 
فرهنگسازي شود كه مردم از اين امكانات استفاده كنند. ما بسياري 
از اين شاخص ها را فراهم كرده ايم و هم اكنون نيز درصدد هستيم كه 
برنامه پزشك خانواده روستايي را در 10 دانشگاه علوم پزشكي اجرايي 

كنيم. در حوزه شهري نيز اين برنامه در دستور كار ما قرار دارد.

دريچه

زيربناي برنامه پزشك خانواده فراهم شد

هديه اعضا راهى براى زنده ماندن ابدى
به ازاى هر يك ميليون نفر جمعيت در سال 10 مورد اهداى عضو صورت مى گيرد

ممنوعيت فروش داروي بدون نسخه درداروخانه ها ليزردرماني باعث ايجاد جهش ژنتيك نمي شودتعداد پرستاران پايين تر از استاندارد جهاني است

اين هواي تميز و خنك و شفاف بهاري به 
مذاق خيلي هــا خوش نمي آيــد. دائم ايمني

دستمال به دست عطسه و سرفه مي  كنند 
و از شــكوفه هاي رنگ به رنگ درختان چندان راضي 
به نظر نمي رسند. سيستم ايمني بدن اين افراد به صورت 
افراطي به عوامل مختلف حساســيت نشان مي دهد. 
موادي مانند گرده گياهان كه به ظاهر بي آزار هستند، 
مي تواند سيســتم ايمني شــخص آلرژيك را طوري 
تحريك كند كه گويي با يك خطر جدي روبه رو شده 
است. عطسه، سرفه،  خارش پوست و ريزش آب بيني از 
عمده ترين علائم اين افراد در بهار اســت. حساسيت 
مشكل بسيار شايعي اســت به طوري كه تقريبا از هر 

10نفر، 2نفر به نوعي از آن مبتلا هستند.
دكتر صبا عرشي، فوق تخصص آلرژي درباره آلرژي هاي 
فصلي گفت: افرادي كه دچار آلرژي هاي فصلي هستند، 
زمينه ارثي آلرژي را دارنــد و در يك فصل خاص كه 
مي تواند بهار، تابستان يا پاييز باشد، وقتي در معرض 
عوامل آلرژي زاي محيطي - كه اينها اغلب گرده گياهان 
هستند - قرار مي گيرند، واكنشــي در بدنشان اتفاق 

مي افتد كه منجر به ايجاد علائمي در بدن مي شود.
توصيه ها در مورد نحوه مراقبــت  از بيماران آلرژيك 
به دو قسمت سنتي و مدرن تقســيم مي شود. دكتر 
صبا عرشــي، فوق تخصص آلرژي توصيه كرد افرادي 

كه دچار اين مشــكل هســتند بايد در اين فصل ها از 
خودشان مراقبت كرده و ســعي كنند كه در معرض 
اين عوامل قرار نگيرند؛ يعني اينكه بايد ماسك داشته 
باشند و سعي كنند ساعاتي كه باد شديدي مي وزد، از 
خانه خارج نشوند و اگر مجبور هستند به بيرون بروند 
حتما از ماسك استفاده كنند.  دكتر مهدي فهيمي، 
متخصص طب سنتي به آلرژي فصلي نگاهي متفاوت 
دارد. او در اين باره گفت: بهار شروع تغيير مزاج از سردي 
و تري زمستان به گرمي و تري بهار است. فرمول كلي 
در كمك كردن به بدن در اين فصل كاهش دماي آن 
است. وي گفت: خوراكي هايي كه در زمستان آزادانه 
مي خورديم مثل غذاهاي سرخ شده و پر ادويه را ديگر 
نبايد در بهار مصرف كنيــم. غذاهاي ادويه دار حرارت 
بدن را بالا مي برد. بدن براي برون ريز حرارت ناچار به 

نشان دادن علائم آلرژيك است.
به اعتقاد اين متخصص طب ســنتي، گرده افشــاني 
گياهــان در اوايل بهار مي تواند حجــم زيادي از مواد 
جديد را به ريه هاي ما وارد كند. بيشتر گرده ها متعلق 
به گياهان گرم هستند و اين باعث مي شود كه وضعيت 
به ســمت گرم كردن بدن انســان برود. دكتر مهدي 
فهيمي در اين باره گفت: خوبي بهار اين اســت كه ما 
انواع گياهاني كه طبيعت خنك دارند را در دسترس 
داريم. چنانچه حجم خنكي  ها بيشــتر از گرمي بدن 
باشــد يقينا اگزما و آلرژي مهار مي شود. در اين فصل 
كاهو سكنجبين، عرق كاسني، شربت خاكشير، قدومه 
و اسفرزه بسيار مفيد اســت. در اين فصل غذاي ميان 
روز را كم كنيد تا وضعيت آرامش بيشــتري احساس 
كنيد. مخصوصا كساني كه در سال هاي قبل مستعد 
حساسيت بوده  اند و يا كبد چرب دارند عموما آدم هاي 
گرم مزاجي هستند بنابراين علاوه بر موارد ذكر شده از 
لبنيات بيشتر استفاده كنند. همچنين حجامت در بهار 
باعث مي شود حرارت زائد بدن به حداقل برسد. بروز 
علائم آلرژيك فقط مخصوص آدم هايي با طبع خاص 

نيست، همه افراد مستعد ابتلا به اين علائم هستند.
همه افراد در بهار دچار تحول مي شــوند. كساني كه 
خيلي سرمايي بوده اند از گرماي بهار لذت مي برند اما 
آنهايي كه خيلي گرمايي هستند، در بهار از محدوده 
تعادل گرما خارج شده و بدن شــان براي دفاع از خود 

حرارت را به اشكال مختلف خارج مي كند.

فصل عطسه هاي مداوم 

بيشــتر مردم مي دانند رژيم هاي سخت و 
كوتاه مدت فايــده اي نــدارد و فقط باعث سلامت

مي شود وزن شما مرتب كم و زياد شود.
اما مشــكل اين نــوع رژيم هــا فقط اين نيســت كه ما 
را به صورت دائمــي لاغر نمي كنند. ايــن رژيم ها كه به 
رژيم هاي يويومانند معروفند، ســلامت افــرادي را كه 
مشكلات قلبي، عروقي دارند تهديد مي كنند. در پژوهشي 
كه در ژورنالNew England منتشر شده، پژوهشگران 
داده هايي از 10هزار نفر با مشكلات قلبي را بررسي كردند. 
همه شــركت كنندگان بين 35 تا 75 ساله بودند و براي 
كاهش كلســترول دارو مصرف مي كردند. افراد با رژيم 
يويو 117 درصد بيشتر حمله قلبي و 136 درصد بيشتر 

سكته مغزي را تجربه كردند. پژوهشــگران 4سال اين 
افراد را تحت نظر گرفتند. كســاني كه مرتب  وزن كم و 
زياد مي كردند، مشكلات كلي سلامت داشتند. گروهي 
كه تغييرات وزني زيادي داشتند 124درصد مرگ ومير 
بيشتري داشتند و كساني كه وزن نسبتا ثابتي داشتند 
وضعيت مثبت تري را نشان دادند. نتايج مطالعه ديگري 
هم نشان داد كه بيشتر از يك سوم افراد چاق اند و نيمي از 
اين افراد هميشه در تلاشند وزن كم كنند. از آنجايي كه 
چاقي خود افراد را در معرض خطــر حملات قلبي قرار 
مي دهد؛ بنابراين عجيب نيست كه افراد با مشكلات قلبي 
اضافه وزن داشته باشند. افراد با نوسان بالاي وزن معمولا 

آن قدر كه بايد وزن كم نمي كنند. 

طبق يافته هاي جديــد محققان، مصرف 
روزانه مكمل هاي ويتامينB با تأثيرات مضر پيشگيري

آلودگي هوا بر قلب مقابله مي كند. محققان 
دانشگاه كلمبيا نيويورك دريافتند درحالي كه دو ساعت 
قرارگيري در معرض آلودگي هواي غليظ تأثيري منفي بر 
ضربان قلب و ميــزان گلبول هاي ســفيد مقابله كننده با 
بيماري دارد، امــا اين تأثيــرات تا حــدودي با مصرف 

چهارهفته اي مكمل ويتامينB از بين مي رود.

تحقيق جديد شامل 10 فرد ســالم غيرسيگاري در رده 
سني 18 تا 60 سال بود كه به مدت 4هفته قبل از قرارگيري 
در معرض ذرات ريز آلودگي هــوا دارونما مصرف كردند. 
به گفته محققان قرارگيــري در معرض ذرات ريز آلاينده 
با افزايش ريســك حملات قلبي، ســرطان ريه، جهش
DNA ، زايمان و مرگ زودهنگام مرتبط است. ويتامين

B موجب بازگشت تأثيرات منفي ناشي از آلودگي هوا در 
اين جمعيت شده بود.

ارتباط گرگرفتگي با خطر 
ابتلا به بيماري قلبي

متخصصان معتقدند گُرگرفتگي 
كه اكثر زنان در دوران يائسگي درمان

آن را تجربه مي كنند مي تواند 
نشان دهنده خطر ابتلا به بيماري قلبي باشد.

در اين بررســي متخصصــان دريافتند بين 
گرگرفتگي هاي شايع زنان در دوران يائسگي 
و سلامت عروقي ارتباط وجود دارد. در واقع 
گرگرفتگي ممكن است نشانه اي در مورد خطر 

بيشتر ابتلا به بيماري قلبي باشد.
اين مطالعه روي 272 زن 40 تا 60 ساله انجام 
گرفت كه يا به طور روزانــه دچار گرگرفتگي 
شــده اند يــا هرگــز تجربــه گرگرفتگي را 
نداشته اند. همچنين اين زنان سابقه استعمال 
دخانيات يــا ابتلا به عارضــه قلبي- عروقي 
نداشتند. محققان دريافتند بين گرگرفتگي و 
اختلال عملكرد عروقي در زنان مسن تر يعني 
افرادي با ســن 54 تا 60 سال ارتباطي وجود 
ندارد اما مشخص شــد گرگرفتگي با اختلال 
عملكرد آندوتليال در زنــان جوان تر كه بين 
40 تا 53 سال دارند، مرتبط است. به گزارش 
مديكال نيوزتودي، اين مطالعه نشان مي دهد 
زنان جوان تر كه دچار گرگرفتگي هســتند 

عملكرد عروقي ضعيف تري دارند.

رژيم هاي فشرده كوتاه مدت را رها كنيد

ويتامينB محافظ قلب در برابر مضرات آلودگي هوا



   مسئوليت گريزي در كشور
در روزنامه به نقل از آقاي سيف، رئيس كل بانك مركزي نوشته بوديد، 
اعطاي مجوز بانك مركزي به معناي تضمين فعاليت هاي بانك ها و 
مؤسسات اعتباري نيست! متأسفانه مسئوليت گريزي در كشور ما به 
اوج خودش رسيده است! مگر طبق قانون مسئوليت اصلي نظارت بر 

بانك ها و مؤسسات برعهده بانك مركزي نيست؟
محمدمهدي از تهران

   بلاتكليفي باغچه پونك
مدت هاست در منطقه2 باغي واقع در اشــرفي اصفهاني بالاتر از پل 
همت كه به باغچه پونك معروف است بلاتكليف مانده است. لطفا به 
مسئولان شهرداري منطقه2 بگوييد فكري هم به حال اين باغ بكنند.
گلايه همسايگان 

   افزايش حقوق بازنشستگان
در خبرها خواندم كه مسئولان از افزايش حقوق ما بازنشستگان خبر 
داده اند. هرچند اين اقدام نيكوي دولــت را ارج مي نهيم. اما آيا بهتر 
نبود در ماه هاي پاياني ســال اين كار را مي كردند تا شائبه انتخاباتي 
پيدا نمي كرد؟ اميدواريم اينگونه لطف مسئولان در طول سال ادامه 

داشته باشد.
حسيني، بازنشسته تأمين اجتماعي

  تكيه بر اقتصاد مقاومتي
همانطوري كه رهبر معظم انقلاب بارها سفارش كرده اند، ما بايد توان 
دفاعي خودمان را تقويت كرده و در برابر تهديدات دشــمنان حالت 
بازدارندگي داشته باشيم. خوشبختانه تجربه 8سال دفاع مقدس نشان 
مي دهد با تكيه بر اقتصاد مقاومتي كه بر توليد و اشتغال تأكيد شده 
است، مي توانيم بدون وابستگي به اجانب مشكلات كشور را حل كنيم. 
اميدواريم دولت با برنامه ريزي هاي مناسب زمينه اشتغال جوانان اين 

مرز و بوم را فراهم كند.
حيدري از تهران

  تخفيف كارت منزلت
از اقدام شهرداري براي تخفيف 80درصدي به سربازان وظيفه تشكر 
مي كنيم اما انتظار داريم اين تخفيف شامل حال ما بازنشستگاني كه 

كارت منزلت داريم نيز بشود.
جمعي از بازنشستگان

  مشكل بيكاري
مدت هاست با داشتن مدرك كارشناسي ارشد بيكار شده ام. هر روز 
به اميد كار از خانه بيرون مي روم و آخر شب ناكام به خانه بر مي گردم. 
به مســئولان بگوييد ما بيكاران چگونه بايد پاسخگوي خانواده مان 

باشيم؟ 
يك فارغ التحصيل بيكار 

  خط مترو براي تهرانسر
با توجه به سفارش مسئولان مبني بر استفاده از حمل ونقل عمومي، 
چرا بودجه مورد نياز براي گسترش خطوط حمل ونقل ريلي درنظر 
گرفته نمي شود؟ آيا بهتر نيست براي كاهش ترافيك و آلودگي هوا، 
براي تهرانسر در 7كيلومتري تهران هم خط مترو درنظر گرفته شود؟ 
عبدي از تهرانسر

  دور برگردان طولاني
لطفا به مســئولان راه و شهر ســازي  منطقه شــهر قدس بگوييد، 
دسترسي ساكنين به شهر قدس را بررسي كنند. ورودي جاده قديم 
و سرخه حصار 4كيلومتر به مسير اضافه كرده است، چرا كسي اين 

موضوع را پيگيري نمي كند؟
صفي پور از شهر قدس

   هزينه پاركينگ فروشگاه
با اينكه سال گذشته فروشــگاه مگامال در شــهرك اكباتان براي 
پاركينگ خودروها هزينه اي از مشتريان دريافت نمي كرد اما امسال 
براســاس زمان توقف از خودروي مشــتريان بابت پاركينگ هزينه 
دريافت مي كند. چــرا پس از اطمينان از جذب مشــتري به حقوق 

مصرف كنندگان بي توجهي مي كنند؟
گلزار زاده از تهران

مصوبات روز گذشــته مجلس شوراي 
اسلامي در جريان بررسي لايحه هواي مجلس

پاك، گام بزرگي در راستاي ساماندهي و 
توسعه فضاي سبز شهري شهرهاي كشور است.

مجلس شــوراي اسلامي، روز گذشــته 2مصوبه مهم 
داشت؛ ايجاد حريم ســبز و كمربند ســبز شهري و 
افزايش سرانه فضاي سبز حداقل 15متر در شهرهاي 
بالاي 50هزار نفر. اين دو مصوبه در واقع تلاشي است 
براي كاهش آلودگي هاي محيطي و هوا و زيست پذيرتر 

كردن شهرهاي كشور.
از ميان 1240شــهرداري كشــور هم اكنــون بالغ بر 
300شهر كشــور بالاي 50هزار نفر جمعيت دارند و 
بيش از 60شهر كشور نيز جمعيتي بيشتر از 150هزار 
نفر. براســاس اين مصوبه قرار اســت بــراي بيش از 
300شهر كشــور برنامه ريزي به منظور توسعه سرانه 

فضاي سبز شهري و طرح كمربند سبز به اجرا درآيد.
روز گذشــته نمايندگان مردم در خانه ملت، شرايط 
ايجاد حريم ســبز بزرگراه ها و كمربند سبز شهرها را 
كه تحت تأثير رخداد هاي گردوغبار هستند، مشخص 
كردند. در بند27 اين لايحه هواي پاك وزارتخانه هاي 
جهادكشاورزي (سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري) 
و راه و شهرســازي، از محــل اعتبارات منــدرج در 
رديف هاي بودجه اي و شهرداري ها و دهياري ها از محل 
منابع مالي در اختيار اعم از عــوارض و وجوه عمومي 
مكلفند طي برنامه اي پنج ســاله كه به تأييد سازمان 
مي رسد، حريم سبز بزرگراه ها و كمربند سبز شهرها و 
روستاهاي تحت تأثير رخداد هاي گردوغبار را با روش 
آبياري مدرن و اولويت استفاده از پساب هاي شهري و 

روستايي ايجاد كنند.

در تبصره يك اين بند از لايحه هواي پاك آمده است: 
وزارت نيرو مكلف است منابع آب مورد نياز را از آب مازاد 
حاصل از تغيير روش آبياري ســنتي به روش آبياري 
نوين درمناطق موضوع اين ماده تأمين كند و تخصيص 
دهد و درصورت كسري منابع، تخصيص لازم را از محل 

پساب توليدي يا منابع ديگر تأمين كند.
تبصره 2اين بند نيز وزارت كشور(سازمان شهرداري ها 
و دهياري هاي كشور) را مكلف كرده  تا حداقل 20درصد 
از منابع در اختيار خود را به توسعه كمربند سبز موضوع 
اين مــاده اختصاص دهد و به شــهرداري شــهرها و 
دهياري ها پرداخت كند. نمايندگان در نشست علني 
روز يكشــنبه 27فروردين مجلس شوراي اسلامي در 
جريان بررسي لايحه هواي پاك با ماده 27اين لايحه 
با 139رأي موافــق، 14رأي مخالف و 9رأي ممتنع از 
مجموع 215نماينده حاضر در جلسه موافقت كردند. 
اين در حالي است كه تهران هم اكنون بيش از 39هزار 

هكتار كمربند سبز در اطراف شهر دارد.

توسعه فضاي سبز شهري به 15متر
اما دومين مصوبه مهم مجلس شــوراي اســلامي در 

جريان رســيدگي به لايحه هواي پاك، توسعه سرانه 
فضاي سبز شــهري در شــهرهاي بالاي 50هزار نفر 
بوده است. براساس اين مصوبه شهرداري هاي شهرهاي 
بالاي 50هزار نفر جمعيت موظف هستند سرانه فضاي 
سبز خود را حداقل به 15مترمربع افزايش دهند. تهران 
در اين حوزه نيز شاهد پيشرفت هاي بزرگي در يك دهه 
اخير بوده است و سرانه فضاي سبز درون شهري تهران 

هم اكنون حدود 16,5مترمربع است.
نمايندگان مجلس شوراي اســلامي در جلسه علني 
روز گذشته مجلس شوراي اسلامي با تصويب ماده22 
لايحه هواي پاك مصوب كردند حداكثر تا 10سال پس 
از لازم الاجرا شدن اين قانون شهرداري هاي شهرهاي 
بالاي 50 هزارنفر جمعيت موظفند با همكاري وزارت 
نيرو و ادارات منابع طبيعي شهرستان، سرانه فضاي سبز 
خود را حداقل به 15مترمربع برسانند. توليد و تأمين 
نهال مورد نياز(گونه هاي با نياز آب كم، مقاوم و بومي)، 
با ادارات منابع طبيعي و عمليات كاشــت، نگهداري و 
بهره وري با شهرداري هاســت. وزارت نيرو موظف به 
تأمين منابع آب مورد نياز از محل پساب شهر ذي ربط، 
مشروط به اســتفاده از روش هاي نوين آبياري توسط 

شهرداري است.
آيين نامه اجرايي اين ماده ظرف مــدت 6 ماه از تاريخ 
ابلاغ اين قانون توســط وزارت كشــور بــا همكاري 
وزارتخانه هاي نيرو، جهادكشاورزي، راه و شهرسازي و 
سازمان با رعايت قانون تشكيل وزارت جهادكشاورزي 
مصوب 6/ 10/ 1379 با اصلاحات و الحاقات بعدي تهيه 
مي شــود و به  تصويب هيأت  وزيران مي رسد. از 228 
نماينده حاضر در جلســه 147 نماينده با اين مصوبه 

موافقت كردند.
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 آموزش بازيافت به 22هزار خانواده در جنوب شهر
بيش از 22هزار خانوار ساكن در منطقه 19 سال گذشته از آموزش هاي اداره بازيافت در قالب چهره به چهره 
و دريافت بروشور بهره مند شده اند. مهرداد زنگنه فر، معاون خدمات شهري و محيط زيست اين منطقه 
گفت: يكي از اولويت هاي اداره بازيافت اين حوزه آموزش به شهرك ها و مجتمع هاي بالاي 50واحد است.

طرح تفصيلي مبناي بناي بلندمرتبه هاي تهران
 230بلندمرتبه بدون هويت پايتخت قبل از سال 85 و عمدتا در دهه 70 ساخته شده اند

ضوابط بلندمرتبه سازي هنوز از سوي 
شوراي عالي شهرسازي و معماري ابلاغ شهر

نشده اما مجوزهاي ساخت بناهاي بلند 
پايتخت براســاس طرح جامع و تفصيلــي و ضوابط 
پيشين و تدوين شده در كميسيون ماده 5 شهر تهران 
صادر مي شــود. اين در حالي اســت كه آمارها نشان 
مي دهد طــي 11ســال گذشــته پروانــه احداث 
بلندمرتبه اي در معابر شهري با عرض بين 6تا 12متر از 
سوي شــهرداري تهران صادر نشده است. اينطور كه 
معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران نيز گفت 
بيشترين فراواني صدور مجوزهاي بلندمرتبه در معابر 
18متر به بالا بوده است. پژمان پشمچي زاده بر همين 
مبنا اظهارات اخير نماينده دماوند در مجلس شوراي 

اسلامي در همين ارتباط را خلاف واقعيت دانست.
اگرچه بررســي هاي شــهرداري تهــران و نهادهاي 
زيرمجموعه وزارت راه و شهرســازي ازجمله شوراي 
ساختمان و شوراي عالي شهرســازي نشان مي دهد 
231بلندمرتبه پايتخت بدون هويت هستند اما همين 
بررســي ها حكايت از آن دارد كه اين بلندمرتبه ها در 
دهه پيشين و نه در مديريت شــهري فعلي ساخته 
شــده اند. حال اگرچه قاســم ميرزايي نيكو، نماينده 

دماوند در گفت وگويي اعلام كــرده درباره نزديك به 
230برج هيچ اطلاعاتي در شهر ســازي وجود ندارد، 
اما نكته آنجاست كه به گفته پشمچي زاده اين تعداد 
بلندمرتبه تماما مربوط به سال هاي قبل از 85 و عمدتا 
مربوط به دهه 70 و قبل از تصدي مديريت شــهري 

كنوني است.

منطقه 22، 150هزار نفر جمعيت دارد
نماينده دماوند در مجلس همچنين شبهات ديگري 
را مطرح كرده است. ميرزايي نيكو گفته است: «از سال 
1350 تا سال 1380 و طي 30 سال 265 برج ساخته 
شــده اما از ســال 85 تا 95 تعداد 265برج در تهران 
ساخته شــده؛ يعني به اندازه 20سال تراكم تهران را 
افزايش داده است.» وي همچنين عنوان  كرده است: 
«تاكنون با فــروش تراكم و مجوز بلندمرتبه ســازي 
و اضافه كردن غيرقانوني منطقه 22 فقط در 3ســال 
بيش از 2/5 ميليون نفر يعني ســالي 700 هزارنفر  به 
جمعيت تهران اضافه شــده كه اساسا شهردار چنين 
اجازه اي نداشته است و اگر داشــته، بفرمايند.» اين 
در حالي اســت كه   كارشناســان امر ازجمله همه 
دبيــران كارگروه هاي مربوط به 3دوره برگزار شــده 
كنفرانــس بين المللي بلندمرتبه ســازي مثل حامد 
مظاهريان معاون امور مسكن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازي، منوچهر شــيباني اصل دبير كارگروه 

قوانين و مقررات كنفرانس و اسفنديار زبردست استاد 
دانشكده شهرسازي دانشــگاه تهران و دبير كارگروه 
شهرســازي و مفاهيم پايدار كنفرانس، در شــرايط 
فعلي ســاخت بناهاي بلند را يكي از راه هاي سكونت 
در فضاي عمودي كلانشــهرها و حفظ محيط زيست 
مي دانند. البته همه تأكيد دارند كه بلندمرتبه سازي 
بايد طبق ضوابط فني، حقوقي و شــهروندي صورت 
بپذيرد؛ اگرچه ضوابط تدوين همچنان در شوراي عالي 

شهرسازي كشور خاك مي خورد.
به گفته پشــمچي زاده، معاون شــهردار تهران نيز 
اصطلاح و واژه تراكم فروشــي از دهه 70 وارد ادبيات 
مسكن و شهرسازي شــد و اصولا اگر پروانه براساس 
طرح تفصيلي مصوب صورت پذيرد، تعبير و معني آن 
تراكم فروشي و يا شهرفروشي نيست بلكه مجوز قانوني 
اســت كه براســاس ضوابط و مقررات طرح تفصيلي 
منبعث از طرح جامع صــورت گرفته و اين عبارت به 
هيچ عنوان مصداقي بر مجوزهاي صادره شــهرداري 
نيســت. وي اظهارات نماينده دماوند مبني بر ايجاد 
غيرقانوني منطقه 22 و به تبــع آن افزايش جمعيت 
شــهر تهران را كاملا خلاف واقعيت دانست و توضيح 
داد: «طراحي و تشكيل مناطق 22و 21 در شهر تهران 
نزديك به 25سال پيش صورت گرفته، طرح تفصيلي 
منطقه 22 در سال 1379به تصويب رسيده و ارتباطي 
با دوره مديريت شــهري فعلي ندارد و اظهارات آقاي 

ميرزايي  نيكو مبني بر تعداد 2ميليون و 500هزار نفر 
جمعيت ســاكن منطقه 22 جاي تعجب دارد و بايد 
گفت اكنون جمعيت منطقه 22 نزديك به 150هزار 
نفر اســت و كل ظرفيت جمعيت پذيري منطقه22 
براســاس پروانه هاي صادره از ابتداي تشــكيل اين 

منطقه تا به  حال نزديك به 400 هزار نفر است.»

كاهش درآمد شــهرداري تهران از محل عوارض 
ساختماني

حركت شهرداري تهران براساس برنامه پنجم توسعه 
شهري و مصوبات شوراي شهر و افزايش درآمدهاي 
پايدار باعث شــده تا ميزان درآمــد از محل عوارض 
ساختماني طي ســال هاي اخير روند كاهشي به خود 
بگيرد. به همين دليل معاون شهردار تهران در واكنش 
به بخشي از اظهارات نماينده مردم دماوند درخصوص 
حجم بودجه شــهرداري از قبل فروش تراكم اظهار 

داشــت: «بودجه شــهرداري تهران هر سال توسط 
شوراي اسلامي شــهر تهران پس از بررسي هاي لازم 
به تصويب مي رســد و حدود 50درصد از درآمدهاي 
شهرداري از محل عوارض ساختماني و كاملا مشخص 
تأمين مي شود.» وي تأكيد كرد كه شهرداري تهران 
تنها شهرداري در كل كشــور است كه توانسته سهم 
درآمدهاي حاصل از عوارض ساختماني را به 50درصد 
كاهش دهد چراكه عمده كلانشهرها و شهرهاي كشور 
بيش از 90درصد از بودجه مصوب خــود را از محل 

عوارض ساختماني تأمين مي كنند.

ممنوعيت بلندمرتبه سازي روي گسل ها
اوايل تيرماه سال گذشــته تهيه نقشه هاي پهنه هاي 
گسلي محدوده شــهر تهران به اتمام رسيد. در اين 
نقشــه ها، مشــخصات نقطه به نقطه هــر پلاك در 
پهنه هاي گســلي با دقت بســيار بالايي معلوم است 
و بنابراين ساخت وســازها در هر نقطــه بايد مطابق 
مطالعات موجود نقشه ها صورت بپذيرد. از سوي ديگر 
مصوب شد كه با ابلاغ نقشه هاي گسلي ساخت  بناهاي 
بالاي 12طبقه و ساختمان هاي خاص در حريم و روي 
گسل هاي شهر تهران ممنوع است. حال پشمچي زاده، 
معاون شهرســازي شــهرداري تهران در واكنش به 
بخش ديگري از سخنان نماينده دماوند با محوريت 
گسل هاي زلزله در شهر تهران و بي توجهي به نقشه ها 
و پهنه هاي اين گسل ها گفت: «جالب توجه است كه 
شهرداري تهران در پي غفلت و بي توجهي دستگاه هاي 
متولي امر، خود نســبت به تهيه نقشه هاي مربوط به 
پهنه هاي گسلي شهر اقدام كرده و نتايج مطالعات خود 
را در اختيار دستگاه متولي «شوراي عالي شهرسازي و 
معماري» قرار داده و تصويب و ابلاغ پهنه هاي گسلي 
شهر تهران توسط شوراي عالي شهرسازي و معماري 
براســاس مطالعات و زحمات شــهرداري تهران به 

سرانجام رسيد.»

كمربند سبز براي شهرها اجباري شد شركت در انتخابات مانع خدمت به شهروندان نيست

معاون برنامه ريزي توسعه شهري 
و امور شوراي شــهرداري تهران برنامه ريزي

گفت: ثبت نام شهردار تهران براي 
شركت در انتخابات رياست جمهوري مانعي در 
راه ادامه خدمت به شــهروندان تهران نخواهد 
بود؛ به طوري كه مثل ساير مسئولان اجرايي كه 
در انتخابــات ثبت نــام كرده انــد، بــه كار در 

شهرداري مانند گذشته ادامه خواهد داد.
ناصر اماني با بيان ايــن مطلب افزود: بر مبناي 
قانون، شــهردار تهران به واســطه ثبت نام در 
انتخابات رياســت جمهوري ملزم به اســتعفا 
از مســئوليت فعلي خود نيســت و به تبع آن 
هيچ منع قانوني اي نيز براي حضور ايشــان در 
برنامه هاي رسمي، افتتاحيه ها و جلسات وجود 
ندارد. معاون شهردار تهران ادامه داد: البته پس 
از شروع فعاليت هاي رسمي تبليغات انتخابات 
رياست جمهوري رسانه ملي محدوديت هايي 
در انتشــار تصاوير و صحبت هــاي كانديداها 
دارد كه منافاتي با ادامه كار و فعاليت مديران و 
مسئولاني كه كانديدا شده اند، ندارد و شهردار 
تهران نيــز از اين موضوع مســتثنا نيســت. 
همچنين عضو كميســيون حقوقي شــوراي 

شــهر تهران درباره سرنوشــت مديريت شهر 
پس از ثبت نام شــهرداري تهران در انتخابات 
رياســت جمهوري توضيحاتي ارائــه كرد و در 
عين حال گفت: اعضاي شوراي شهر به عنوان 
ناظر، مراقب هستند تا از منابع شهر در انتخابات 
رياست جمهوري هزينه نشود. علي صابري در 
گفت وگو با ايسنا، با اشــاره به ثبت نام شهردار 
تهران در انتخابات رياســت جمهوري با بيان 
اينكه قانون درخصوص اين موضوع ســكوت 
كرده و نيازي به اســتعفا يا تعيين جانشــين 
وجود ندارد، گفت: براســاس قانون اگر يكي از 
معاونان شــهردار بخواهد براي رقابت شوراي 
شهر وارد شود چون در يك شهر فعاليت مي كند 
و احتمال سوءاستفاده از منابع شهر وجود دارد 
بايد استعفا دهد، اما شــايد به دليل آنكه رأي 
تهران به تنهايي در انتخابات رياست جمهوري 
تعيين كننده نيست، قانونگذار نيازي به استعفا 
يا تعيين جايگزيــن براي شــهرداري كه در 
انتخابات رياست جمهوري ثبت نام كرده، نديده 
است. به گفته وي، اعضاي شوراي شهر به عنوان 
ناظر مراقب هستند تا از منابع شهر در انتخابات 

رياست جمهوري هزينه نشود.

 تهران با دارابودن 39هزار هكتار كمربند سبز و سرانه تقريبي 16/5 مترمربع از مصوبه مجلس جلوتر است

حامد فوقاني 
خبرنگار

فاقد اطلاعات:231تا 6متر: 3

بسيار قديمي:13

سال 50تا 59: 24

سال 60 تا 69: 3

سال 70 تا 79: 225

سال 80 تا 89: 216
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بلند مرتبه ها  بر اساس هويتبلند مرتبه ها بر اساس معبر
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بيكارى دو رقمى؛ محصول تلخ ركود

   نرخ بيكاري استان يزد در سال هاي 
اخير روند افزايشــي در پيش گرفته 

است. البته نوع بيكاري در اســتان صنعتي و توليدي يزد با ساير 
استان هاي كشور متفاوت است. اقتصاد اســتان هر چند تلاش 
مي كند كه دانش بنيان باشــد، اما همچنــان نيازمند نيروي كار 

ساده است. 
نيروي كار ساده كه در واحدهاي توليدي استان مشغول فعاليت 
هســتند، بومي نيســتند، زيرا يزدي ها با پرداختن به تحصيلات 
تكميلي ديگر سراغ شــغل هاي كارگري نمي آيند، اما در عوض با 
ايجاد واحدهاي توليدي و صنعتي  موجي از بيكاران اســتان هاي 
ديگر راهي اين ديار شــده اند. حالا با ركود اقتصــادي حاكم بر 
واحدهاي صنعتي و كاهش توليد، شاهد بيكار شدن كارگران اين 

واحدها هستيم كه نرخ بيكاري را افزايش داده است. 
به اين ترتيب كارگران ساده كه ورود آنها در بازار كار استان چندان 
به چشم نمي آمد،  اين بار با بيكار شدن  نقش چشمگيري در افزايش 
نرخ بيكاري استان داشتند، به طوري كه نرخ بيكاري در چند سال 
گذشته دورقمي شد. از سوى ديگر، همه يزدي هاي تحصيل كرده 
هم شغل ندارند و طولاني شدن زمان تحصيل براي كسب مدارج 
علمي بالاتر، انباشت نيروي كار تحصيل كرده را در استان ايجاد 

كرده است. 
به اين ترتيب بخشي از بيكاري هم متوجه فارغ التحصيلان جوياي 
كاري اســت كه درصدد يافتن شغل مناسب هســتند. همه اين 
عوامل دست به دست هم دادند تا نه تنها نرخ بيكاري استان در اين 
سال ها دورقمي شود، بلكه روند افزايشي به خود بگيرد، به طوري 
نرخ بيكاري استان از 11/2 در سال 94 به 12/8 در سال 95 رسيده 
است. البته متوسط نرخ بيكاري كشور هم در اين سال ها از 10/3 

درصد در سال گذشته به 12 درصد افزايش يافته است. 
در اين شرايط خارج شــدن صنايع از ركود بهترين راهكار براي 
بهبود وضع اشــتغال و كاهش نرخ بيكاري است، اما بايد به دنبال 
فرصت هاي شغلي جديد و ظرفيت هاي جديدي براي رونق كسب و 
كار در استان بود. يكي از راهكارهاي مورد نظر شناسايي رسته هاي 
شغلي قابل توســعه در استان اســت كه با اين توضيح 2 ظرفيت 

فناوري اطلاعات و گردشگري مورد توجه قرار دارد. 
اميد اســت با اتكا به اين ظرفيت ها،  فرصت هاي شغلي جديدي 
در استان ايجاد شــود كه به پايداري هم برسند. صنايع آي.تي و 
گردشگري صنايع سبز و پاكي هستند كه بايد براي ايجاد اشتغال 
پايدار در اســتان مورد توجه قرار گيرند. قطعــا مي توان با جذب 

سرمايه گذار در اين زمينه ها توسعه اشتغال پايدار را رقم زد. 
بر همين اســاس هم قصد داريم امســال 5 هزار فرصت شغلي 
مستقيم و در 2 ســال آينده 20 هزار فرصت شغلي مستقيم و 
غيرمستقيم در اين دو حوزه در استان ايجاد كنيم كه هم فرصت 
اشتغال را براي كارگران ساده و هم فارغ التحصيلان دانشگاهي 
فراهم آورد. اگــر مزيت هاي منطقه برآورد و بــا توجه به طرح 
سند آمايش سرزمين، مشاغل متناســب ايجاد شود و از سوي 
ديگر برندســازي مورد توجه قرار گيرد، مي توان نرخ بيكاري را 

كاهش داد.

صداى استان ها

يادداشت

021-88932308 پيام هاى خود را با اين شماره در ميان بگذاريد
ostanha@ hamshahri.org

   گرانى كرايه تاكسى
كرايه تاكسى در كرج گران شده است، اما اساس آن معلوم نيست. 
از ايستگاه مترو گلشهر تا فاز 4 مهرشهر شايد 5 كيلومتر هم نشود، 
اما كرايه اش از هزار تومان به هزار و 200 تومان تغيير كرده است. 

مسئولان مربوطه پاسخگو باشند.
فرشاد از البرز

   ضعف آنتن دهى تلفن همراه 
كيفيت آنتن دهى خطوط تلفن همراه در اســتان كاهش يافته 
و قطع مكرر تماس ها و در دســترس نبودن مشــتركان، باعث 
نارضايتى از خدمات اپراتور همراه اول در اســتان شــده است. 

مسئولان براى بررسى مشكل و رفع آن اقدام كنند. 
رضايى از يزد

   گرانى اجاره بها
به تازگــى صاحبخانه ها ميزان اجــاره بها را بالا بــرده و ميزان 
پيش پرداخت را كم كرده اند. كسانى كه كارگر هستند و حقوق 
يك ميليون تومانى مى گيرند نمى توانند از عهده كرايه هاى بالا 
بربيايند. بهتر اســت صاحبخانه ها انصاف را در اين مورد رعايت 

كنند.
مسعود عسگرى از زنجان

   ساماندهى بازار بزرگ ميوه وتره بار آمل
بــازار روز بزرگ آمل كه در مركز اين شــهر قــرار دارد و يكى از 
پرتردد ترين نقاط اين شــهر محسوب مى شــود، از داشتن يك 
سرويس بهداشتى مناســب محروم است، در حالى كه اين مراكز 
خريد همگانى بايد حداقل هاى ممكن در خدمات را داشته باشند. 
از طرفى وضعيت ظاهرى اين بازار هم اصلاً مناسب نيست. چند 
سال است كه بين شهردارى و كســبه اين بازار براى تغيير مكان 

اختلافاتى وجود دارد، اما اين اختلاف ها هنوز رفع نشده است.  
يعقوب نيا ازمازندران

   دستفروشان خيابان فردوسى
تعداد دستفروشان خيابان فردوسى سنندج هرروز درحال افزايش 
است. حضورآنها نه تنها مشكلاتى را در تردد عابران ايجاد كرده، 
بلكه براى مغازه داران نيز مشــكلاتى را در پى داشته است. آمار 
بيكارى در اســتان بالاســت و جوانان تنها راهى كه براى امرار و 
معاش خود در اين شرايط اقتصادى مى يابند، دستفروشى است. 
بهتراست كه دستفروشان اين خيابان ساماندهى شوند تا مشكلات 

كمى حل شود. 
بيگلرى از كردستان

استان ها

88935126
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قطار قم- كربلا به زودى راه اندازى مى شود 
مديركل راه آهن قم بابيان اينكه روزانه 80 رام قطار بارى و مسافرى از محور قم عبور مى كنند، گفت: با 
رايزنى هاى صورت گرفته با سازمان حج و زيارت به زودى قطار قم به كربلا راه اندازى مى شود. محسن 

اعتماد افزود: رايزنى هاى لازم در اين باره با سازمان حج و زيارت صورت گرفته است. 

0212302391402123023914
پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

محمدحسين رياحي
 مدير كل تعاون،  كار و رفاه اجتماعي

 استان يزد

 خيلى هــا آن را به عنــوان گردنه مرگ 
مى شناسند. بسيارى هم قتلگاه انسان و مركزى 

طبيعــت. صحبت از منطقــه رنگرز در 
محدوده شهرستان ساوه و زرنديه است. منطقه اى كه هر 
كس حتى براى يك بار گذرش به اين نقطه افتاده باشد 
هم از ترس خطرات جاده اى نفســش در سينه حبس 
شده و هم از بوى بد متصاعد شده از صنايع فعال در آن.  به 
گفته عباس كيانمهر از اهالى اين منطقه، رنگرز تنها جايى 
است كه در آن جان انسان و محيط   زيست با هم گرفته 
مى شود. گواه اين حرف هم اســتقرار خطرناك ترين 
آلاينده هاى زيست محيطى در شهرك صنعتى آن است. 
رنگرز از جمله مناطقى است كه در استان مركزى قربانى 

مكان يابى هاى نادرست صنعتى شده است. 

مكان يابى نادرست صنايع
به گفته يكى از كارشناسان زيست محيطى شهرستان 
ساوه، بى توجهى به مكان يابى درست در استقرار صنايع 
رنگرز موجب شده اســت اكثر واحدهاى صنعتى در 
نزديكى معادن مستقر نباشــند. حسين معصومى به 
همشهرى مى گويد:  استقرار تاسيسات توليد و فراورى 
معدنى در محل اســتقرار معادن يكى از اصول بديهى 
علمى در بهره بردارى معدنى اســت، در حالى كه در 
رنگرز اين امكان فراهم نشده است و مواد معدنى تالك 
كائولينيت، آهك، بنتونيت باريت و زئوليت فلدسپات از 
مسافت هاى دور و نزديك بارگيرى و با هزينه سنگين 
ترانزيت در گردنه رنگرز تخليه و توســط هيدروكن و 
كوبيك به ذرات ميكرونى تبديل مى شــود. نكته قابل 

توجه اينكه همه مواد باز با روشــى بسيار ابتدايى و به 
صورت فله اى بارگيرى و به نقاط مصرف حمل مى شوند. 
او در حالى زنگ خطر تهديد زيست محيطى را در اين 
چرخه غيراقتصادى براى سلامت مردم و حيات طبيعت 
به صدا در مى آورد كه معتقد است در چرخه غيراقتصادى 
علاوه بر تحميل هزينه هــاى اضافى در توليد، محيط   
زيست را هم تخريب مى كند؛ مساله اى كه مولود تهاجم 
آلودگى حيرت آور و بحرانى هوا و خاك و حتى آب در 
منطقه ساوه است. از گردنه رنگرز كه به ساوه مى رويم 
زمين از فراورده مواد معدنى ســفيد است. اين شرايط 
زمين در كنار مه غليظ سايه انداخته بر گردنه رنگرز و 
حتى بخش مسكونى روزى نيست كه نفس كشيدن را 

براى مردم اين منطقه سخت نكرده باشد.

نابودى رنگرز در 2 دهه آينده
اسماعيل كشــاورز از فعالان زيســت محيطى ساوه 
معتقد است تداوم فعاليت اين صنايع در كنار تخريب 
زيســت محيطى و نابودى اكوسيســتم هاى طبيعى 
ضمن نابودى ذخاير آب زيرزمينى در فلات مركزى و 
دشت هاى ممنوعه ساوه آينده خوبى را در 2 دهه آينده 

پيش روى اين بخش قرار نمى دهد.
گرچه در گذشته رودخانه هاى دائمى جوش و خروش 

زيادى در ســاوه و زرنديه داشتند، اما بهره بردارى هاى 
غيراصولى از شــن و ماســه آنها موجب شــد جريان 
رواناب هاى ســطحى از بين برود و امروز نشانى از اين 

آبخوان ها نباشد. 

نبود متولى نظارتى و مديريتى 
در شهرستان ساوه 3 شهرك صنعتى شامل بزرگ ترين 
شهر صنعتى كشور در 10 كيلومترى شهر ساوه با عنوان 
شهر صنعتى كاوه، شهرك صنعتى رنگرز واقع در ابتداى 
جاده بوئين زهرا و در حدود 20 كيلومترى شهرستان و 

شهرك صنعتى كانى غيرفلزى (آسفالت شن و ماسه) 
هستند.

گرچه به گفته مدير حفاظت محيط   زيست ساوه، شهرك 
صنعتى رنگرز براى استقرار صنايع آلاينده در نظر گرفته 
شــده، اما نبود متولى نظارتى و مديريتى در آن امروز 
موجب بروز مشكلات بسيار در اين مجموعه شده است. 
هادى رستم خانى در حالى به نبود قانونى براى برخورد با 
بوى بد متصاعد شده از واحدهاى صنعتى اشاره مى كند 
كه معتقد است نبود تصفيه خانه فاضلاب در شهرك 

صنعتى رنگرز به اين مشكلات دامن زده است.

«رنگرز» رنگ به رو ندارد!
شهرك صنعتى رنگرز علاوه بر وارد آوردن آسيب هاى بسيار به محيط   زيست استان مركزى

نفس كشيدن را براى مردم منطقه ساوه و زرنديه سخت كرده است
فاطمه عسگرى نيا

اراك-خبرنگار

در شهرستان ساوه 3 شهرك صنعتى بزرگ فعاليت مى كنند 

    اوج آلودگى در ساعات پايانى شب 
 هرچه شب رو به جلو مى رود بر حجم آلاينده هاى رها سازى شده در هواى منطقه افزوده مى شود و اوج اين آلودگى ها شامل 
متصاعد شدن گازهاى خطرناك در ساعت 12 شب است. مونا تدبيرى، از فعالان زيست محيطى در استان با تاييد اين موضوع 
مى گويد: رهاسازى انواع سولفيدها، اسيدها و مواد سمى خطرناك چشم انداز طبيعى منطقه را دگرگون كرده است به طورى كه 
وقتى اين آلودگى ها در كنار پديده وارونگى هوا قرار مى گيرد نفس كشيدن با توجه به سايه سنگين آلودگى ها در روستاهاى 

اطراف ساوه و زرنديه سخت تر مى شود.

قاليشويى در خانه  تاريخى 

در حالى كه مديريت بحران روز يكشنبه از وقوع رگبار و تندباد 
در اين استان و احتمال سرريز شدن سد دز خبر داده بود، سعيد 
رئوفى نسب، مديرعامل سد دز در خوزســتان گفت: نگرانى 
در مورد سرريز شدن ســد وجود ندارد و تمهيدات لازم براى 

مديريت بارندگى هاى احتمالى انديشيده شده است. 

يك فعال حوزه گردشگرى گفت: خانه هاى تاريخى اطراف بازار 
قم به عنوان انبار يا قاليشويى استفاده مى شود. شهاب على عرب 
افزود: اكثر خانه هاى تاريخى در قم بــه دليل قرار گرفتن در 
طرح هاى توسعه شهرى تخريب شده و اندك بناهايى نيز كه 

باقى مانده در حال از بين رفتن است.

روستاى چنار با جمعيت هزار و 200 نفر در فاصله 16 كيلومترى 
شهرستان عجبشير در استان آذربايجان شــرقى قرار دارد. اين 
روستا در سيل روز جمعه استان هاى آذربايجان شرقى، آذربايجان 
غربى، كردســتان، زنجان و اردبيل با 20 كشته پرتلفات ترين 
منطقه سيل زده شد و مردم آن خسارات بسيارى متحمل شدند. 

كوير لوت در اســتان كرمان تنها اكوسيستم ايران محسوب 
مى شود كه ثبت جهانى شده است. با اين حال آفرود سواران با 
افتخار با ماشين هاى شاسى بلند عرصه هاى كويرى اين منطقه 
ثبت جهانى را زير چرخ هاى خود طى مى كنند؛ اتفاقى كه اين 

اثر را با خطر مواجه كرده است. 

پرتلفات ترين روستاى سيل زده    آفرود در كوير ثبت جهانى!نگران سرريز دز نيستيم

 شله اميرى
ســفره ايرانى: «شُــله 
اميرى» يكــى از غذاهاى 
محلى ايلام اســت. براى 
تهيه به نصف ليوان ماش، 
كمتراز نصــف ليوان برنج، 
يك پياز، 2 قاشق غذاخورى 
روغــن و به مقــدار كافى 
زردچوبه و نمك نياز داريم. 
ابتدا ماش هاى پاك شــده 
را با آب فــراوان مى پزيم. 

سپس برنجى را كه از يك ساعت قبل در آب خيســانده ايم به ماش اضافه مى كنيم. 
پياز را خرد مى كنيم و تفت مى دهيم. زردچوبه را بــه آن اضافه مى كنيم. وقتى برنج 
خوب پخته شد، پياز داغ و نمك را هم اضافه مى كنيم. شعله اجاق را كم مى كنيم تا 

غذا جا بيفتد.

 عبابافي 
صنايع دستى: «عبابافي» 
از صنـــايع دستي بوشهر 
اســت كه با پشــم و كرك 
شتر به شيوه سنتي توليد 
و به دليل دوام و مرغوبيت 
جنــس آن از بهترين نوع 
توليــدي آن محســوب 
روســتاهاي  مى شــود. 
كردوان عليا و سفلا از توابع 
شهرستان دشتي از مراكز 

مهم توليد عبا در بوشهر است. براى توليد عبا معمولا به 2 تا 3 كيلوگرم پشم شتر نياز 
است. مشكل ترين مرحله توليد نيز ريسندگي آن است كه بر روي دوك هاي دستي 
انجام مي شود و  اين كار 2 تا 3 ماه طول مي كشد. در نهايت پشم آماده را به استاد كار 

عباباف مى سپارند.

 خرمايله 
محلــى:  بازى هــاى 
«خرمايلــه» از بازى هاى 
محلى كرمانشــاه اســت. 
خرمايله يعنى موخرمايى 
كه اشــاره به عروس دارد. 
در اين بازى خانواده عروس 
و داماد 2 دسته مى شوند و 
در مقابل هم قرار مى گيرند. 
خانواده دامــاد مى گويند 
هديه آورده اند كه عروس را 

ببرند، ولى خانواده عروس هديه را رد مى كنند. خواستگارها عقب مى نشينند و دوباره 
با هديه ديگرى برمى گردند. پس از چندبار پيشنهاد دادن و رد شدن پيشنهاد، يكى از 
خواستگارها سعى مى كند يكى از بستگان عروس را به دسته خود بكشاند. اين وضع 

ادامه مى يابد تا در دسته عروس بازيكنى باقى نماند.

«ولفگانگ» (Wolfgang) و «اوته» 
(Ute) زوج گردشگر آلمانى براى بار اصفهان

ســوم بــه ايــران ســفر كرده اند تا 
ديدنى هاى اصفهان را به تماشا بنشينند. اين زوج 
آلمانى علاوه بر علاقه زيادى كه به ســفر به ايران و 
گشت و گذار در اصفهان دارند، تلاش زيادى براى 
تغيير نــگاه هموطنانشــان در مورد مــردم ايران 
كرده اند؛ از برگزارى يك كنفرانــس براى معرفى 
ايران تا نوشتن 2 كتاب و تبليغ زيبايى ها و مهمان 

نوازى مردم. 

سالگرد ازدواج در ميدان نقش جهان
«9 آوريل 2006 بود. ســالروز ازدواجمان. ميدان 
نقش جهان حس و حال خاصى داشت و آسمان آن 
دل انگيز بود. بالاى بازار قيصريــه در يك چايخانه 
نشسته بوديم و چاى مى نوشيديم. منظره اى زيبا از 
ميدان نقش جهان، مسجد شاه عباس، مسجد شيخ 
لطف االله و عمارت چهل ستون را پيش رو داشتيم. 
همه چيز شبيه افسانه ها بود.» اين توصيف زيباترين 
سالگرد ازدواجى اســت كه زوج آلمانى در اصفهان 
گذرانده اند و از آن به عنــوان بهترين اتفاق زندگى 

خود ياد مى كنند. 
اگر چه بار سومى اســت كه به اصفهان مى آيند، اما 
برق چشمان «ولفگانگ» (Wolfgang) در زمانى 
كه از همســرش «اوته» (Ute) عكاسى مى كند و 
با اصرار مى خواهد مسجد شــيخ لطف االله در كادر 

دوربينش قرار بگيرد، نشــان از تازگى زيبايى هاى 
ميدان نقش جهان برايشــان دارد. در واقع نه تنها 
ردى از خســتگى و بى حوصلگــى از ديدن مناظر 
ميدان نقش جهان در چهره آن ها نيســت، بلكه از 
صحبت هاى ولفگانگ مى توان فهميد باز هم قصد 

سفر به اين شهر را دارند.

شروع سفر از ازبكستان
اين زوج گردشــگر آلمانى حدود 60 ســال ســن 
دارند و داراى 3 فرزند و 2 نوه هستند. ولف كارمند 
بازنشسته بانك و همسرش اوته مربى يك مهد در 
نزديكى فرانكفورت است. آن ها تاكنون به بيش از 
30 كشور دنيا سفر كرده اند. علاقه آن ها به بازديد 
از كشورهاى اسلامى به ســال 1981 بازمى گردد؛ 
زمانى كه در اسپانيا با دين اسلام آشنا شدند و يك 
سال بعد به عنوان اولين كشور مسلمان از ازبكستان 
ديدن كردند. ولفگانــگ مى گويد: در آنجا بود كه با 
تماشــاى بناهاى تاريخى متوجه شديم ازبكستان 
در گذشــته تا حدود زيادى تحت تأثير ايران بوده 
اســت و همان لحظه بود كه آرزو كرديم سفرى به 

ايران داشته باشيم.
آن ها به كشــورهاى اســلامى زيادى مثل تركيه، 
سوريه، اردن، مصر و تونس سفر كرده اند، اما در بين 
همه اين كشورها، ايران تنها كشورى است كه چند 

بار ميزبانشان بوده است. 
ولفگانگ و همسرش، اصفهان و ميدان نقش جهان 
را يكى از زيباترين شهرهاى جهان معرفى مى كنند 
و معتقدنــد فضاى اصفهــان و حــال و هواى آن 
به گونه اى است كه انسان از گذران اوقات خود در 

آن خسته نمى شود.

دوست اصفهانى و آشپزى ايرانى
البته آشنايى با بانوى اصفهانى مقيم در آلمان هم 
موجب تقويت اين حس شده است تا جايى كه اين 
زن و شوهر آلمانى، خونگرمى و مهربانى ايرانى ها 
را با روابط اعضاى اين خانواده و ميزبانى آن ها در 
اصفهان بيان مى كنند. اينكه اوته اكنون مى تواند 
براى خانواده اش خورش فسنجان بپزد و از غذاهاى 
ايرانى و اصفهانى به خوبى ياد مى كند هم نشــان 
دهنده ميزبانى دوست اصفهانى اين توريست هاى 

آلمانى است.
اين زوج آلمانى به اندازه اى تحت تأثير فرهنگ و 

سنت هاى اين شــهر قرار گرفته اند كه اوته همانند 
يك زن ايرانى در طبخ غذاهاى سنتى ايران از جمله 
قورمه سبزى، بادمجان، شله زرد و زرشك پلو مهارت 

پيدا كرده است.

يك كتاب براى ايرانى هاى مهربان
ولفگانگ مى گويد: طى سفرهايى كه به ايران داشتيم 
ســاكنانش را مردمانى مهمان نواز با قلب هايى باز 
يافتيم در حالى كــه نيمى از مــردم آلمان تصور 
مى كنند كه ايران كشورى فقير با مردمانى بداخلاق 
اســت. به همين دليل بعد از دومين سفرى كه به 
ايران داشتيم با همسرم تصميم گرفتيم اين موضوع 
را به اطلاع مــردم آلمان برســانيم. از اين  رو تمام 
عكس هايى را كه در طول سفر گرفته بوديم در يك 
كنفرانس كه به كمك شهردارى فرانكفورت فراخوان 
آن را اعلام كرديم، براى بيش از 30 شهروند آلمانى 

به نمايش گذاشــتيم و علاوه بر زيبايى هاى ايران و 
اصفهان از خونگرمى، مهمان نوازى و مهربانى مردم 
اين شهر و كشور سخن گفتيم. همچنين كتابى در 
اين زمينه نوشتيم و نام آن را «آتش انار در ايران» 
گذاشتيم، زيرا معتقديم اين كشور بسيار جذاب و 
ديدنى است و هر كســى بايد به آن سفرى داشته 

باشد و از زيبايى هاى فوق العاده آن بهره مند شود.
اوته هم يك كتاب تصويرى از اصفهان براى كودكان 
مهدكودكى كه در آن تدريس مى كند، تهيه كرده و 
تمام جذابيت ها و زيبايى هاى اصفهان را به تصوير 
كشــيده  اســت؛ تصاويرى از زيبايى هاى مساجد، 
مناره ها و گنبدهاى ميــدان نقش جهان كه از نظر 

آن ها سحرآميز است.
اين زوج آلمانى كه توانســته اند از اين طريق ديد 
بسيارى از آلمانى ها را به ايران تغيير دهند، مى گويند 
باز هم به اين فعاليت خود ادامــه مى دهند تا افراد 

بيشترى را براى ديدن اين كشور ترغيب كنند.

حركت مارپيچ در خيابان 
البته در ميان همه خوبى هايى كه اين زوج از اصفهان 
گفتند، ولفگانگ از حضور ماشــين هاى بسيار در 
خيابان هاى اصفهان انتقاد مى كند و مى گويد: اگر   
اتوبوس يا دوچرخه بيشــتر در اختيار مردم باشد، 
بهتر است. اوته هم صحبت هاى همسرش را تاييد 
مى كند و در حالى كه مى خندد، مى گويد: براى عبور 

از خيابان هاى اين شهر بايد مارپيچ حركت كنيم. 
اوته يك عبــارت ايرانى را خوب ياد گرفته اســت. 
با لهجه شــيرينى مى گويد، مى خواهد با خودش 
«لواشك» ســوغات ببرد و نوه هايش بسيار چشم 
انتظار اين ســوغات ايرانى هســتند. هر چند بقيه 
ســوغات آن ها مثل «گردوشــكن» و «پنكه هاى 
كوچك چينى» چندان رنگ و بوى ايرانى ندارند، اما 
آن ها با افتخار از زيبايى هاى ناديده شهر مى گويند و 
اينكه باز هم به شهر افسانه اى گنبدهاى فيروزه اى 

باز خواهند گشت.

آتش انار در دل «ولفگانگ» و «اوته»
زوج گردشگر آلمانى تلاش زيادى براى معرفى جاذبه هاى ايران كردند؛ از برگزارى كنفرانس 

گرفته تا نوشتن كتاب
هاجر مرادى

اصفهان- خبرنگار 



شــاپور محمدي، رئيس ســازمان بورس و اوراق بهادار چشــم انداز 
ســرمايه گذاري در بازارســهام را در كوتاه مدت و بلندمدت روشن 
پيش بيني كرد. او به سهامداران توصيه كرد به جاي شايعات به تحليل ها 
بيشتر تكيه كنند و به جاي خريد تك سهم به سبد سهام شان تنوع 
دهند و به جاي اينكه برخي سرمايه گذاري هاي خارج از بازار سرمايه 
داشته باشند، صندوق هاي ســرمايه گذاري در سهام را بخرند. شاپور 
محمدي در برنامه »تيتر امشب« شبكه خبر سيما گفت: بازده بازار 
سرمايه در افق هاي سه ساله و پنج ساله از تمام بازارهاي مالي بيشتر 
بوده است. بازار ســهام همانگونه كه در تأمين مالي، بلندمدت تلقي 
مي شود در ســرمايه گذاري نيز بايد به آن بلندمدت نگاه كرد.رئيس 
سازمان بورس گفت: اگر سرمايه گذاران، افق سرمايه گذاري را درست 
و متنوع انتخاب و در صندوق هاي سرمايه گذاري، سرمايه گذاري انجام 
دهند قطعا موفق خواهند شد. او پيش بيني كرد: بازار سرمايه امسال 
پرظرفيت و چشــم انداز آن روشن اســت. او افزود:  افق بازار سرمايه 
لزوما چند ماهه نيست و مي تواند گســترده تر باشد. او به سهامداران 
توصيه كرد به جاي شــايعات به تحليل ها بيشتر تكيه كنند به جاي 
خريد تك سهم به سبد سهام شان تنوع دهند و به جاي اينكه برخي 
سرمايه گذاري هاي خارج از بازار سرمايه داشته باشند، صندوق هاي 

سرمايه گذاري در سهام را بخرند.

ارقام تأمين مالي در بازار سرمايه
وي با اشــاره به اينكه هم اكنون بيش از 600شركت در بازار سرمايه 
فعالند، گفت: پارسال مجموع تأمين مالي كوتاه مدت و بلندمدت در 
بازار سرمايه اعم از افزايش سرمايه شركت ها و ورود شركت هاي جديد 

به بورس و تأمين مالي از طريق پيش فروش كالا، اوراق و صندوق هاي 
مشترك سرمايه گذاري 100هزار ميليارد تومان بود البته اين مبلغ 
نسبت به 400هزار ميليارد تومان تسهيلات بانكي كه پرداخت كرده 
حدود 25درصد است. محمدي گفت: در آينده شاهد افزايش تأمين 

مالي ها از طريق بازار سرمايه براي شركت هاي بزرگ خواهيم بود.

چالش اوراق كوتاه مدت 
رئيس سازمان بورس انتشــار اوراق كوتاه مدت را يكي از چالش هاي 
سرمايه گذاري خواند و افزود: در قانون، اسناد خزانه سه ساله پيش بيني 
شده  و شايد دولت به خاطر سنواتي بودن بودجه اقدام به انتشار اسناد 
يكساله مي كند ولي اخيرا دولت اوراقي كه دوساله يا سه ساله بوده را 
نيز منتشر كرد. اوراق مشاركت پنج ساله نيز داريم و اينكه اين امكان 

به وجود آيد كه اوراق مشاركت بلندمدت هم منتشر شود وجود دارد.

آغاز به كار بازار اوراق آپشن؛ اين هفته در فرابورس
مديرعامل فرابورس ايران از آغاز به كار بازار اوراق آپشن خريد سهام 
)قراردادهاي اختيــار معامله خريد( تا پايان هفتــه جاري خبر داد. 
امير هاموني در جمــع خبرنگاران اعلام كرد: به زودي اوراق آپشــن 
صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله و اوراق بدهي نيز در بازار اوراق 
بهادار عرضه خواهد شد. او با بيان اينكه اوراق آپشن سهام بانك حكمت 
ايرانيان از فردا سه شنبه 29فروردين ماه در بازار مشتقه فرابورس عرضه 
خواهد شد گفت: عرضه اين اوراق موجب افزايش نقدشوندگي سهام 
مي شــود و به تعميق بازار، افزايش نقدشوندگي اوراق بهادار و كشف 

قيمت بهتر كمك خواهد كرد.

پرونده سال95
مديرعامل فرابورس ايران با اشــاره به پرونده عملكرد سال95 گفت: 
پارسال 99شــركت به فرابورس ايران تقاضاي پذيرش ارائه كردند، 
كه در نتيجه آن 26شركت پذيرفته شــدند. همچنين 155شركت 
درخواســت پذيرش خود را در بازار شــركت هاي كوچك و متوسط 
ارائه كرده اند كه از ميان آنها 11شــركت پذيرش و 2شركت عرضه 
اوليه شده اند. به گفته او در سال95 همچنين شاهد درج 17شركت 
در بازارهاي اول و دوم بوديم كه برخي از اين شــركت ها ســال94 
پذيرفته شده بودند. او با سخت و طاقت فرسا خواندن روند معاملات 
در سال95، از بازدهي 9درصدي شاخص كل، رشد 8درصدي ارزش 
بازار و 2درصدي ارزش معاملات خبر داد و افزود: ارزش بازار فرابورس 
در آخرين روز معاملات سال قبل به 104هزار ميليارد تومان و ارزش 

معاملات به 46هزار ميليارد تومان رسيد.

عرضه هاي اوليه امسال
هاموني در پاسخ به پرسش يكي از خبرنگاران درخصوص برنامه هاي 
فرابورس ايران براي عرضه هاي اوليه در ســال جديــد گفت: بنا به 
اقتضائات و شــرايط بازار عرضه هاي اوليه را در سال96 پي خواهيم 
گرفت ولي نمي توان زمان دقيقي را اعلام كرد. او با مورد انتقاد قراردادن 
برخي ديدگاه ها كه عرضه هاي اوليه را موجب تأثيرات منفي بر بازار 
مي دانند، گفت: در كوتاه مدت طبيعي اســت كه بايد ســايز شركت 
جديدي كه به بازار وارد مي شود و سرمايه اي كه از بازار جذب مي كند 
را مورد بررسي قرار داد كه در زمان مناسب آن شركت به عموم عرضه 
شود، اما بايد در ميان مدت و بلندمدت مانع از ورود شركت هاي جديد 

به بازار شد؛ چراكه در نهايت موجب كوچك تر شدن دامنه مخاطبان 
بازار و سايز آن خواهد شد.

بازاربدهيمديريتميشود
مديرعامل فرابورس ايران با اشاره تلويحي به انتقادهاي 
اخير رئيس كل بانك مركزي از عملكرد بازار بدهي تأكيد 
كرد: برخلاف برخي انتقادها، هرگونه جهت دهي بازار بدهي 
به نرخ سود در بازار پول را مردود مي دانم؛ زيرا براساس آمار 
رسمي منتشر شده از سوي بانك مركزي ارزش معاملات 
بازار بين بانكي 60برابر بازار بدهي است بنابراين بازاري كه 
يك شصتم اين بازار است هيچ گاه توان جهت دهي به نرخ 

سود بانك ها را نخواهد داشت.

ث
مك

ابهامات پنج گانه تغييرات ايجاد شده 
در سبد سهام عدالت

 در ابتداي اســفند ماه 95بود كه خبري 
مبني بــر خــروج 20درصد از ســهام 
7پالايشگاه كشور از سهام عدالت شنيده 
شد. در مقابل اين تغيير قرار است سهام 
پالايشگاه آبادان و سهام پالايشگاه اراك 
به سهام عدالت واگذار شود. اين تغيير از 
چند منظر قابل تأمل و نقد  اســت. تاريخچه واگذاري بخشي از سهام 
پالايشگاه ها به سال 1386بازمي گردد كه طي آن 30درصد از سهام 
تمام پالايشگاه هاي كشور به سهام عدالت تخصيص يافت. طي تصويب 
 نامه هيأت وزيــران در 6مرداد 1388مجددا 10درصد از ســهام اين 
پالايشگاه ها به سهام عدالت واگذار شد و به 40درصد رسيد. نهايتا پس 
از تغييري كه در سال هاي 90و 93در سهام پالايشگاه هاي تهران و اراك 
به وجود آمد، بخشي از سهام پالايشگاه هاي كشور كه به سهام عدالت 
تخصيص يافته است فارغ از آنكه واگذاري سهام پالايشگاه ها به سهام 
عدالت از اســاس تا چه حد اقدام كارشناسي و درستي بود و اين اقدامِ 
دولت سابق چه مشــكلاتي را در زمينه مديريت پالايشگاه ها به وجود 
آورد، دولت يازدهم نيز گويا از اين فرايند ناخرســند نبود؛ زيرا حذف 
تخصيص سهام عدالت به پالايشــگاه هاي اراك و آبادان كه در اواخر 
دولت دهم اتفاق افتاد، مجددا در آخرين روزهاي سال 93 توسط هيأت 
وزيران در دولت حاضر به ســهام عدالت بازگشت. از طرفي در جلسه 
1395/12/1هيأت وزيران، دولت به فكر كاهش سهام عدالت برخي 
پالايشگاه ها افتاده است كه معلوم نيست چرا در ماه هاي پاياني دولت 

اين تصميم در دستور كار قرار گرفته است.
اين اقدام از جنبه هاي زير قابل نقد و بررسي است:

با توجه به آنكه اين پالايشگاه ها در بورس حضور دارند، اطلاعات 
صورت هاي مالي آنها موجود بوده و مطابق اين اطلاعات همگي 1

سودده هستند. اما در مقابل آمار عملكرد پالايشگاه هاي اراك و آبادان 
به دليل آنكه بورسي نيستند شفاف نيست و نمي توان ارزيابي درستي از 
اينكه چه ميزان سوددهي داشته اند، ارائه داد؛ بنابراين نمي توان به طور 
دقيق گفت آيا جابه جايي صورت گرفته در ســبد سهام عدالت از نظر 
ارزش و سود دهي به نفع سهامداران عدالت بوده است يا خير. البته در 
مورد پالايشگاه كرمانشاه به دليل عدم مشخص شدن قيمت واقعي و 
مسائل پيش آمده پيرامون قيمت گذاري و واگذاري آن، ارزش واقعي 
هر سهم مشخص نيست. همچنين پالايشــگاه هاي اراك و آبادان نيز 
به طور قطعي قيمت گذاري نشده اند و ارزش واقعي سهام آنها در هاله اي 

از ابهام قرار دارد.
 اقدام در حال انجام، مخالف آيين نامه اجرايي توزيع ســهام 

عدالت اســت زيرا مطابق اين آيين نامه شــركت هاي مورد 2
واگذاري در سهام عدالت فقط مي توانند از شركت هاي پذيرفته شده در 

بورس باشند.
 اگر اين اقدام يعني كاهش ســهم ســهام عدالت به ادعاي 

مسئولان دولت و وزارت نفت براي مديريت بهتر پالايشگاه ها 3
صورت گرفته اســت پــس چرا مجــددا هميــن اشــتباه در مورد 
پالايشگاه هاي اراك و آبادان تكرار مي شود؟ پس از اين تغيير، 66درصد 
از سهام پالايشگاه اراك به ســهام عدالت خواهد رسيد كه با توجه به 
اهميت اين پالايشگاه در توليد بنزين و فرآورده هاي سبك و مشكلات 
مرسوم فرايندي و مديريتي در آن كه لزوم يك مديريت مسئوليت پذير 
را مي طلبد، در تناقــض خواهد بود. همچنين پالايشــگاه آبادان كه 
روزگاري بزرگ ترين پالايشــگاه دنيا بوده اســت با توجــه به اجراي 
طرح هاي كيفي سازي  پيش روي خود و همچنين براي مديريت پس از 
آن، نياز به يك خصوصي ســازي  منطقي دارد تا پويايي و تحرك لازم 

براي ادامه حيات و به روز رساني خود را داشته باشد.
 يكي از مهم ترين مشكلات در مديريت پالايشگاه هاي كشور 

خصوصي نشــدن واقعي آنهاســت. با توجه بــه اينكه فقط 4
پالايشگاه هاي اراك و آبادان هنوز از تيغ خصوصي سازي  نصفه و نيمه 
دولت ها عبور نكرده اند، مي توان اميدوار بود كه واگذاري آنها به بخش 
خصوصي به طور مناسب و كارشناسي واگذار شود اما اقدام اخير دولت 
ممكن است تمام اميدها در مورد اين دو پالايشگاه را نيز نقش بر آب كند.
 بزرگ ترين و پيشرفته ترين پالايشگاه هاي دنيا عموما همان 

پالايشگاه هاي قديمي هستند كه از ده ها سال پيش هر چند 5
سال يك بار قســمتي از تكنولوژي يا فرايند خود را به روز كرده اند تا 
رقابت پذيري خود در بازار رقابت جهاني را حفظ كنند. اما سهامداري و 
مديريت دولتي پالايشــگاه هاي ايران تا دهه 80و خصوصي ســازي  
غيرواقعي و نصفه و نيمه صورت گرفته پس از آن، موجب شده است كه 
پالايشگاه هاي كشــور كمترين واكنش  را در برابر تكنولوژي قديمي 
پالايشگاه و لزوم ارتقاي فناوري و رقابت پذيري جهاني در اين صنعت 
داشته باشند. به همين دليل تقريبا تمام پالايشگاه هاي كشور درصورتي 
كه از تخفيف 5درصدي خوراك نفت خام توسط وزارت نفت برخوردار 
نباشند زيان ده هستند. توليد بالاي نفت كوره به عنوان كم ارزش ترين 
فرآورده پالايشي منجر به زيان ده شدن اين پالايشگاه ها شده است و 
براي كاهش توليد اين فرآورده نياز است كه سهامداران و هيأت مديره 
پالايشــگاه ها از انگيزه، همت، ريســك پذيري بالا و... بــراي اجراي 
پروژه هاي آپگريدينگ پالايشي برخوردار باشند. اين در حالي است كه 
تجربه واگذاري سهام پالايشگاه هاي كشور به سهام عدالت نشان داده 
است كه با اين اقدام فقط انگيزه و مسئوليت پذيري سهامداران براي 

پويايي بيشتر پالايشگاه ها و اجراي پروژه هاي مذكور كاهش مي يابد.

نتيجه گيري 
اقدام به خروج 20درصد از سهام پالايشگاه هاي كشور از سهام عدالت 
و جايگزيني آن با سهام 2 پالايشگاه ديگر از چندين بعد داراي ابهامات 
قانوني، حقوقي و شفافيت اطلاعات اســت. اقدام خروج 20درصد از 
سهام پالايشگاه هاي اصفهان، تبريز، تهران، شيراز، لاوان و كرمانشاه 
شايد از منظر مباحث كارشناسي مرتبط با صنعت پالايش نفت و بهبود 
وضعيت اين صنعت در كشور اقدام مثبتي باشد؛ اما كاهش سهم سهام 
عدالت در بخشي از پالايشگاه هاي كشور را نمي توان با افزايش سهم 
آن در ساير پالايشــگاه ها جبران كرد و بايد چاره اي اساسي براي آن 
انديشيد. زيرا تجربه واگذاري بخشي از سهام پالايشگاه هاي كشور به 
سهام عدالت در سال هاي 1386تا 1395نتيجه اي جز تضعيف مديريت 
آنها و عدم دغدغه مندي نسبت به تحولات مثبت اقتصادي در پالايشگاه 
در برنداشته است. در مورد پالايشگاه اراك كه بيشترين سهم در توليد 
بنزين با كيفيت را نيز داراست، موقعيت جغرافيايي مناسب در مركز 
كشور و همچنين همجواري آن با پتروشيمي اراك مي تواند زمينه ايجاد 
بزرگ ترين پتروپالايشگاه و پارك شيميايي كشور در آن منطقه را فراهم 
كند؛ در نتيجه خصوصي سازي  مناسب و واقعي اين پالايشگاه، بهترين 
فرصت است تا با وقوع برخي تحولات مثبت، به اين مهم دست يافت. 
همچنين در مورد پالايشگاه آبادان كه روزگاري بزرگ ترين پالايشگاه 
دنيا بوده اســت، مي توان با ايجاد تحولات مثبت، روند بازســازي و 
كيفي سازي  آن را مجددا احيا كرد؛ بنابراين به نظر مي رسد لزوم بازنگري 
دولت در تصميم هيأت وزيران به تاريخ 1395/12/1وجود دارد و هنوز 

فرصت براي اصلاح اين تصميم باقي است.

گزارش كوتاه 

آينه

2 3 0 2 3 6 0 7

28
stocks@
hamshahri.org7077 دوشنبه 28 فروردين 96 شـــماره

يكي از موانع ما در طول سال هاي گذشته براي توســعه فعاليت بورس كالا در بازار هاي جهاني 
تبادلات پولي بود كه اميدواريم با توجه به اجرايي شدن برجام بتوانيم مشكل نقل وانتقالات پولي- 
بانكي را حل كنيم. به همين دليل تاكنون با چند بورس خارجي مذاكراتي انجام داده ايم و اميدواريم 
امسال ارتباط با بورس هاي خارجي عملياتي شود.

عملكرد بورس كالا را در سال95 چطور 
ارزيابي مي كنيد؟

همانطور كه از قبــل در برنامه ها درنظر گرفته بوديم، 
قرار بود كه فعاليت بورس كالا عموما بر محور بازار مالي 
مبتني بر كالا استوار شــود كه خوشبختانه به اهداف 
مورد نظرمان در سال95 دست پيدا كرديم، به طوري 
كه 55درصد از كل معاملات بورس كالا در سال قبل 
به معاملات مشــتقه و 45درصد به معاملات بازار نقد 
اختصاص يافت. ضمــن اينكه در ســال95 چندين 
ركورد در بورس كالا شكســته شــد و طي آن ركورد 
روزانه ارزش معاملات مشــتقه شكسته شد و فقط در 
طول يك روز 73هزار قرارداد مشتقه سكه كه معادل 
730هزار سكه بهار آزادي است، منعقد شد و اين يك 
ركورد بي سابقه در تاريخ بورس كالا بود. در عين حال 
در سال 1395ركورد ارزش كل معاملات بورس كالا 

هم با رقم 87هزارو 100ميليارد تومان شكسته شد.
با اين مقدار مبادله مشكلي در سامانه 

معاملات به وجود نيامد؟
خير، در طول سال هاي گذشته زيرساخت هاي  آي تي 
در بورس كالا به شكل مناسبي توسعه پيدا كرده است 
به همين دليل با وجود افزايش حجم معاملات و با وجود 
اينكه مراجعات انبوهي به سامانه معاملات بورس كالا 
انجام شد اما سيســتم هاي معاملاتي به خوبي از اين 

ميزان معاملات پشتيباني كردند.
فعاليت بورس كالا در حوزه بازار نقد در 

سال1395 چگونه بود؟
با وجود مخالفت هايي كه در حوزه پتروشــيمي انجام 
مي شــد اما با مديريــت خوبي كه انجام شــد ارزش 

معاملات پتروشيمي افزايش يافت.
علت كاهش حجم معاملات بازار صنعتي 

و معدني چه بود؟
درحوزه بــازار صنعتي و معدني با كاهشــي كوچك 
در حجم معامــلات روبــه رو بوديــم. كاهش حجم 
معاملات صنعتــي و معدني مربوط بــه خروج چند 
شركت توليد كننده مانند آلومينيوم المهدي و كاهش 
عرضه هاي ذوب آهن اصفهان بود. اگــر اين دو اتفاق 
نمي افتاد ما قطعا در حوزه محصولات صنعتي و معدني 

هم رشد قابل ملاحظه اي را تجربه مي كرديم.
وضعيت معاملات كشــاورزي در سال 

1395چگونه بود؟
بيشترين رشد بورس كالا در ســال 1395مربوط به 
معاملات كشــاورزي بود كه طي آن ارزش معاملات 
كشــاورزي نســبت به ســال قبل 200درصد رشد 
كرد رشد معاملات محصولات كشــاورزي همگام با 
سياست هاي دولت در بخش كشــاورزي و در نتيجه 
اجراي روش هاي معاملاتي جديــد رخ داد، به طوري 
كه اين روش هــاي جديد منجر به كاهــش بار مالي 

دولت شد.
برنامه شــما براي تــالار محصولات 

كشاورزي در سال1396 چيست؟
يكي از برنامه هاي اصلي ما توسعه مبادلات كشاورزي 
اســت و قرار اســت تمركز ويژه اي روي محصولات 

كشاورزي داشته باشــيم. به طور مثال، برنج به حوزه 
معاملات قيمت تضميني اضافه خواهد شد و مبادلات 
جو و ذرت هم به روش قيمت تضميني همچنان ادامه 

خواهد يافت.
 مبادله گندم در بورس  به كجا انجاميد؟

در مورد گندم در انتظار مصوبه دولت هســتيم. قرار 
بر اين اســت كه چيزي در حدود 2ميليون تن گندم 
توليدي كشور در سيستم بورس كالا مبادله شود. در 
عين حال ما در حال پذيــرش آرد در هيأت پذيرش 

بورس كالا هستيم.
چه برنامه هايي بــراي انجام معاملات 

مشتقه بخش كشاورزي داريد؟
در سال96 مبادلات مشتقه روي محصولات كشاورزي 
توسعه پيدا خواهد كرد. دغدغه اي كه عموما در بورس 
كالا وجود دارد اين اســت كه براي توسعه معاملات 
مشتقه ابتدا بايد يك بازار نقدي قوي وجود داشته باشد 
تا اين بازار بتواند به بازار مشتقه سيگنال قيمت بدهد.

در واقع اگر بازار نقد قوي در بورس كالا وجود نداشته 
باشد، امكان راه اندازي بازار مشتقه وجود ندارد. براي 
همين ما در سال قبل تلاش كرديم بازار معاملات 
نقد را قدرتمند كنيم. براي همين درنظر داريم بازار 
معاملات گواهي ســپرده را روي محصول زعفران 
و ذرت راه اندازي كنيم تا بتوانيم بازار مشــتقه اين 
دو محصول را كه محصولات استراتژيكي هستند، 

را ه اندازي كنيم.
امتياز  بازار مشتقه زعفران چيست؟

 قطعا اگر بتوانيــم بازار معاملات مشــتقه زعفران را 
در بــورس كالا راه انــدازي كنيــم، ايــران به مرجع 
قيمت گذاري اين محصول تبديل خواهد شد چراكه 
ما بزرگ ترين توليد كننده زعفران در دنيا هستيم. در 
مورد پسته، جو و ذرت هم همين شرايط حاكم است 
و اين امكان وجود دارد كه بتوانيم در ابعاد منطقه اي و 

جهاني به تعيين كننده قيمت تبديل شويم.
اگر بتوانيم در ســال جاري معاملات نقدي پسته را به 
شكل مؤثري تاســيس كنيم، اين امكان وجود دارد 

كه بازار مشــتقه پسته در ســال بعد به نحو مناسبي 
شكل بگيرد.

برنامه شــما براي حضور در بازار هاي 
جهاني و تقويت رينگ صادراتي چيست؟

متأسفانه در سال هاي گذشته نتوانستيم خيلي به اين 
موضوع بپردازيم اما امسال طرح هاي مربوط به حضور 
بورس كالا در بازار هاي جهاني را عملياتي خواهيم كرد. 
يكي از موانع ما در طول سال هاي گذشته براي توسعه 
فعاليت بورس كالا در بازار هاي جهاني تبادلات پولي 
بود كه اميدواريم با توجه به اجرايي شدن برجام بتوانيم 
مشــكل نقل وانتقالات پولي- بانكي را حل كنيم. به 
همين دليل تاكنون با چند بورس خارجي مذاكراتي 

انجام داده ايم و اميدواريم امسال ارتباط با بورس هاي 
خارجي عملياتي شود.

2سال پيش كه شما به عنوان مديرعامل 
بورس كالا انتخاب شديد، وعده داديد كه معاملات 
اوراق بهادار را در بورس كالا توسعه خواهيد داد. 
اكنون كه اين وعده محقق شده است براي 2سال 

بعد چه وعده اي مي دهيد؟
برنامه ما اين است كه بيشتر بورس كالا را به يك مرجع 
قيمت تبديل كنيم براي همين اميدوارم به زودي بورس 
كالا به مرجع قيمت گذاري منطقه در برخي محصولات 
مانند زعفران، پست و قير تبديل شود اين كار مستلزم 
بازاريابي بين المللي است. در عين حال تلاش خواهيم 

كرد كه در بازار مشــتقه بازيگران خارجي نيز داشته 
باشــيم. براي اين كار حتما بايد سرمايه گذاري ثابت 

خارجي داشته باشيم.
مقدمات اين كار چيست؟

براي اجراي اين طرح ها اول از همه بايد صندوق هاي 
سرمايه گذاري تخصصي تشــكيل شوند ضمن اينكه 
بايد بازارگردان هاي تخصصي كالايي متولد شوند به 
اين معنا كه واسطه هايي در بورس كالا شكل بگيرند 
كه هم براي خودش و هم براي ديگران خريد مي كنند.

اين واسطه ها بايد به صورت اختصاصي مربوط به بورس 
كالا باشند .

يعني قصد داريد نهاد هاي اختصاصي 
بورس كالا را توسعه دهيد؟

بله، اين نهاد ها بايد به صــورت اختصاصي مربوط به 
بورس كالا باشــند و نبايد اينطور باشد كه 99درصد 
فعاليت شان در بورس اوراق بهادار باشد و يك درصد از 

فعاليت شان در بورس كالا انجام شود.
اين نهاد ها بايد فعاليت هايشان در جهت اوراق بهادار 
مبتني بر كالا باشد. اگر اين نهاد ها ايجاد نشوند بورس 
كالا نمي تواند در بحث قيمت گــذاري تبديل به يك 

بازار مرجع شود.
بورس كالا براي تشكيل چنين نهاد هايي 

چه خدماتي خواهد داد؟
بورس كالا تا كنون هرگونه مشورتي كه نياز بوده، انجام 
داده اســت و در عين حال پيشقدم شــده و از فعالان 
بازار خواسته است كه شركت هاي تأمين سرمايه هاي 
تخصصي و صندوق هاي كالايي تخصصي تشــكيل 
بدهند. اين موضوع در عين حــال به كمك نهاد هاي 
بازار نياز دارد. براي اين كار شركت هاي تأمين سرمايه 
بايد حوزه فعاليت شان را به ســمت بازار هاي كالايي 
هم گســترش دهند چراكه اقتصاد ايران يك اقتصاد 
كالا محور است و اگر ما نتوانيم اوراق بهادار مبتني بر 
كالا راه اندازي كنيم، تاسيس بازار اوراق بهادار مبتني 
بر شركت ها و يا اوراق قرضه نمي تواند كمكي به اهداف 

اقتصادي ما بكند. 

بورسكالامرجعقيمتگذاريجهانيميشود
مديرعامل بورس كالا: در سال هاي آينده بورس كالا به يك مرجع تعيين قيمت در برخي كالاها ازجمله زعفران و پسته تبديل خواهد شد 

  2سال از آغاز فعاليت حامد سلطاني نژاد به عنوان مديرعامل بورس كالا سپري شد. او در ابتداي فعاليت اش وعده داده بود كه شرايطي را ايجاد خواهد كرد كه حجم معاملات كاغذي نسبت به مبادلات 
فيزيكي در بورس كالا بيشتر شود.  اكنون اين وعده محقق شده است به طوري كه سال قبل 55درصد از معاملات بورس كالا به مبادلات اوراق مشتقه اختصاص يافت. اكنون او وعده مي دهد كه در گفت و گو

سال هاي آينده بورس كالا به يك مرجع تعيين قيمت در برخي كالاها ازجمله زعفران و پسته تبديل خواهد شد. بعد از گذشت 2سال فرصتي دست داد تا با او درباره عملكرد سال95 و برنامه هايش 
در سال96 گفت وگو كنيم.

خوش بيني به چشم انداز سرمايه گذاري در بازارسهام

در مورد گندم در انتظار مصوبه دولت 
هستيم. قرار بر اين است كه چيزي 
در حدود 2ميليون تن گندم توليدي 
كشور در سيستم بورس كالا مبادله 
شود. در عين حال ما در حال پذيرش 
آرد در هيــأت پذيــرش بورس كالا 

هستيم.

لزومعرضهمركباتدربورسكالا
عضو كميسيون اقتصادي مجلس با تأكيد بر لزوم عرضه مركبات در بورس كالا و ايجاد شفافيت در اين زمينه 
گفت: بورس كالا اين توانايي را دارد كه در كنار ساير محصولات كه درحال حاضر مورد معامله قرار مي گيرد 

مركبات را در اين بازار عرضه كند.
محمد حسن نژاد اقدامات سال گذشته بورس كالاي ايران را در حوزه كشاورزي تأثير گذار عنوان كرد و گفت: 
اجراي طرح قيمت تضميني شرايط جديدي را براي اين بازار مالي رقم زده به طور حتم بورس كالا توانايي 

پذيرش محصولات بيشتري را دارد.
او افزود: بورس كالا اين توانايي را دارد تا در كنار محصولاتي كه هم اكنون در بورس عرضه مي شود، مركبات 

را نيز مورد معامله قرار دهد.
حسن نژاد در رابطه با شفافيت بازار سرمايه گفت: مسئولان اقتصادي بايد به اين باور برسند كه يكي از بهترين 
ابزارها براي رسيدن به شفافيت اقتصادي، بازار سرمايه است كه بورس كالاي ايران نيز به عنوان يكي از اركان 

بازار سرمايه توانسته در سال هاي اخير خدمات زيادي به بازار كالاي كشور ارائه دهد.
او درباره عرضه برنج در سال جاري در كنار جو و ذرت گفت: بورس كالا اين توانايي را دارد  تا در كنار ساير 

محصولات كه درحال حاضر مورد معامله قرار مي گيرد مركبات را در اين بازار عرضه كند.
نماينده مرند و جلفا در مجلس به توســعه طرح قيمت تضميني به جاي خريد تضميني اشــاره كرد و 
اظهارداشت: به طور يقين توسعه اين طرح به نفع كشــاورزان و باغداران خواهد بود. يكي از راهكارهاي 
كمك به بخش كشاورزي، شفاف سازي  و نظام مند كردن بازار است كه در اين خصوص بايد از ابزار بورس 

كالا كمك گرفته شود.
حسن نژاد با بيان اينكه اگر قيمت تضميني جايگزين خريد تضميني شود شاهد رونق بورس خواهيم بود، 
تصريح كرد: قيمت تضميني مزيت هاي بسياري دارد كه از آن جمله مي توان به كاهش هزينه هاي دولت اشاره 

كرد و همچنين كشاورزان با عرضه محصولات خود در بورس در كمترين زمان به پول خود خواهند رسيد.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس از ديگر مزيت هاي توسعه طرح قيمت تضميني را شفاف شدن قيمت ها و 

كمرنگ شدن فعاليت دلالان اعلام كرد.
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پيامك  شما را درباره 
اين صفحه مي خوانيم

قتل مسلحانه معلم در نيك شهر
  آقاي معلم بر اثر تيراندازي افراد مســلح به قتل رســيد. اين حادثه در روستاي جلايي كلگ (بخش 
مركزي نيك شهر) رخ داد و در زمان وقوع اين حادثه دو فرزند مقتول نيز همراه او بوده اند كه زخمي و به 

بيمارستان انتقال يافته اند. تحقيقات درخصوص شناسايي قاتلان و انگيزه آنها ادامه دارد.

نقشه عجيب آقاي مهندس
 براي سرقت و آدم ربايي 

 «مي خواستم با خودروي شاسي بلند 
شاكي به مراسم عروسي خاله ام بروم 
و پز بدهم. براي همين نقشــه سرقت 

مسلحانه و آدم ربايي كشيدم.»
ايــن بخشــي از اعترافــات جــوان 
25ساله اي اســت كه درجريان يك 

كورس خياباني با خودروي ســرقتي دستگير شــد. ماجرا از اين 
قرار بود كه عصــر 21فروردين ماه زن جواني هراســان خود را به 
اداره پليس رســاند و خبر از ســرقت خودروي هيونداي خود داد. 
وي گفت:ساعتي قبل براي رفتن به مطب پزشك از خانه ام خارج 
شــدم. ســوار بر هيونداي توســان خود بودم كه پس از بازگشت 
زماني كه دزدگير ماشينم را زدم و پشــت فرمان نشستم، ناگهان 
پسرجواني از در صندلي عقب ســوار ماشينم شد. وحشت زده از او 
خواستم  پياده شــود اما مرد جوان چاقويي زيرگلويم گذاشت و با 
تهديد فرياد زد كه حركت كنم. پس از آن خودش پشــت فرمان 
نشست و به سمت جاجرود رفت. در آنجا طلا و جواهراتم را سرقت 
كرد. حتي كارت هاي عابربانكــم را به همراه رمزش گرفت و هرچه 
پول در حسابم داشتم را خالي كرد.او پس از سرقت مرا از ماشين به 
بيرون پرتاب كرد و ماشينم را به سرقت برد. درحالي كه تحقيقات 
براي شناسايي سارق آدم ربا ادامه داشــت، مأموران گشت پليس 
شــنبه شــب در يكي از خيابان هاي ســعادت آباد متوجه كورس 
خودروي هيوندا توســان با چندماشين ديگر شــدند. دقايقي كه 
گذشت خودروي توســان مزاحم يك راننده زن شد و همين كافي 
بود تا مأموران با استعلام شماره پلاك توسان متوجه سرقتي بودن 
آن شوند. با مشخص شــدن اين موضوع مأموران به تعقيب راننده 
توسان و سرنشين آن پرداختند تا متهمان را دستگير كنند. راننده 
و دوستش وقتي متوجه شــدند كه پليس در تعقيب شان است، از 
ماشين پياده شدند كه يكي از آنها همان لحظه به دام افتاد اما جوان 
راننده براي فرار از دست پليس وارد خانه اي ويلايي شد كه در نهايت 
او هم با شــليك چند تيرهوايي گير افتاد. هردو متهم ديروز براي 
انجام تحقيقات به شعبه پنجم دادسراي ويژه سرقت منتقل شدند و 
پيش روي قاضي علي وسيله ايرد موسي قرار گرفتند. راننده توسان 
كسي جز سارق آدم ربا نبود كه زن جوان با ديدن وي او را شناسايي 
كرد. متهم گفت: من مهندس عمران هستم و در مغازه دايي ام كار 
مي كردم اما او شــب عيد مرا اخراج كرد. وي ادامه داد: مشكلات و 
گرفتاري باعث شــد تا به مصرف مواد مخدر گل روي بياورم و براي 
اينكه به خانواده مادري ام نشان دهم كه جوان زرنگي هستم تصميم 
به دزدي گرفتم. از طرفي ششــم ارديبهشت عروسي خاله ام بود و 
مي خواستم با يك خودروي شاســي بلند به مراسم عروسي بروم 
و خودي نشــان بدهم. وي ادامه داد: شــاكي را هم به طور اتفاقي 
در خيابان ديدم و همان لحظه نقشه سرقت را كشيدم. به گزارش 
همشهري، دوست وي كه با او هنگام كورس خياباني دستگير شده 
خود را بي گناه دانست. با اين حال هردو براي انجام تحقيقات بيشتر 

در اختيار مأموران اداره پنجم پليس آگاهي تهران قرار گرفتند.

كوتاه از حادثه

 نقشه شيطاني برادران دوقلو 

برادران دو قلو كه با ربودن زن جواني، وي را 
تسليم نيت هاي شيطاني خود كرده بودند، 
گير افتادند.  15فروردين ماه زن جواني به 
كلانتري 144تهرانپارس رفت و اعلام كرد 
كه در دام 2 جوان شيطان صفت گرفتار شده 
است. وي به مأموران گفت: به عنوان مسافر 
سوار خودروي ال 90شــدم كه در بين راه 
سرنشينان خودرو كه با توجه به شباهت شان 
به نظر مي رسيد برادر هستند با تهديد چاقو 
مرا مورد آزار و اذيت قرار دادند. آنها پس از 
آن تلفن همراه و طلاهايم را ســرقت كرده 
و مرا از خــودرو بيرون انداختنــد. با اعلام 
اين شــكايت مأموران تحقيقات خود را در 
اين خصوص آغاز كردند و با انجام اقدامات 
اطلاعاتي موفق شــدند مالك خودروي ال 
90را شناســايي كنند. صاحب آن مردي 
حدودا 60ســاله بود كــه مي گفت خودرو 
در اختيار پســران دو قلويش بوده اســت. 
بررسي ها نشــان مي داد كه برادران دوقلو 
سابقه دار هســتند و بارها به جرم سرقت، 
زورگيري و خريد و فــروش مواد مخدر به 
زندان رفته اند. در چنين شرايطي مأموران 
پاتوق هاي آنها را زير نظر گرفتند و در نهايت 
هردو را بــه دام انداختنــد. در همين حال 
سرهنگ حميد مكرم، معاون مبارزه با جرايم 
جنايي پليس آگاهي تهران گفت: با صدور 
قرار قانوني از ســوي قاضي پرونده، هر دو 
متهم روانه زندان شدند و شاكيان احتمالي 
مي توانند به اداره شــانزدهم پليس آگاهي 

تهران مراجعه كنند.

گلايه سيل زدگان آذربايجان از مسئولان تماشاچي
 درحالي كه وزير نيرو و ديگر مسئولان بي توجهي مردم به 

هشــدارها و اخطارها را عامل تلفات بي سابقه سيل در پيگيري
آذربايجان شرقي عنوان كرده بودند، مردم اما مي گويند 
كه كوتاهي مسئولان و احداث زير گذر در دل رودخانه عامل مرگ مردم 

در آذرشهر بوده است.
سيل روز پنجشنبه در شمال غرب كشور، مرگبارترين سيل سال هاي 
اخير بود. سيلي كه نه تنها خسارات زيادي به بار آورد بلكه با گرفتن جان 
42نفر آذربايجان شرقي را عزادار كرد. سيل بيشترين خسارت جاني را 
در روستاي چنار شهرستان عجب شير و شهرستان آذرشهر به بار آورد. 
جايي كه طغيان رودخانه روســتا باعث ورود سيل به داخل خانه هاي 
مردم شد و دســتكم 21نفر را با خود برد. اما در آذرشهر نيز قربانيان 
سيل بيشتر از انگشــتان دو دســت بودند. به گفته مسئولان محلي، 
به خاطر جاري شدن سيل در رودخانه اين شــهر، تعدادي خودروي 
سواري گرفتار امواج خروشان شدند و بيشتر سرنشينان آنها جانشان 

را از دست دادند.

زيرگذر عجيب 
هرچند در روزهاي گذشته برخي از مسئولان ازجمله وزير نيرو كه براي 
بازديد از مناطق سيل زده راهي آذربايجان شرقي شده بود، علت مرگ 
قربانيان در آذرشهر را بي توجهي شهروندان و قرار گرفتن آنها در مسير 
سيلاب عنوان كرده و از شهروندان خواسته بود كه به هشدارها و نكات 
ايمني توجه كرده و از قرارگيري در حاشيه سيلاب ها جهت عكسبرداري 
يا فيلمبرداري خودداري كنند، اما مردم آذرشهر و خانواده هاي قربانيان 
نظر ديگري دارند. آنها مي گويند كه علت اصلي گرفتار شدن دستكم 

7خودرو در سيل، زيرگذري بوده كه از رودخانه عبور مي كرده است.
يكي از شهروندان در گفت وگو با همشــهري مي گويد: در اين حادثه 
پسردايي ام به همراه همسر و 2پسرش جانشــان را از دست دادند. او 
ادامه مي دهد: رودخانه در مســير اتوبان تبريز - آذرشهر قرار دارد و 

پل بزرگي روي آن احداث شده و پيش از اين دوربرگرداني كه در اين 
مسير وجود داشت كه باعث تصادفات زيادي مي شد و به همين دليل 
از مدت ها قبل اين دوربرگردان را مســدود كرده بودند. به اين ترتيب 
كساني كه مي خواستند از دوربرگردان استفاده كنند و يا آذرشهر به 
روســتاهاي اطراف بروند، مجبور بودند از زيرگذر استفاده كنند. اما 
اين زيرگذر، مســيري بود كه از داخل رودخانه و زير پل مي گذشت و 
به آنطرف اتوبان مي رسيد و خودروها مجبور بودند براي عبور از آن به 

داخل رودخانه بروند.
وي ادامه مي دهد: روز حادثه پسردايي ام به همراه خانواده اش به باغ شان 
در روستاي غله زار رفته بود. بعدازظهر كه شد قصد برگشتن به خانه شان 
در آذرشهر را داشت و تنها مسير دسترسي آنها، همان زيرگذري بود كه 
از رودخانه رد مي شد. علاوه بر پسردايي ام، چندين خودروي ديگر كه 
قصد عبور از زير گذر را داشتند به كنار رودخانه رفته بودند. اما به خاطر 
گل ولاي برخي از ماشين ها ازجمله خودروي پسردايي  ام گير كرد. در 
همين هنگام بود كه آب بالا آمد و سيل شديدتر شد و تعدادي از اين 
خودروها را با خود برد. متأســفانه پس از اين حادثه مسئولان مدعي 
شدند كه اين افراد براي گرفتن عكس و تماشاي سيل به كنار رودخانه 
رفته بودند، حال آنكه آنها قصد داشتند از تنها مسيري كه از چند سال 
قبل وزارت راه برايشــان احداث كرده و از داخل رودخانه مي گذشت، 
استفاده كنند و مقصر اصلي مرگ آنها، كساني هستند كه دستور احداث 
اين زيرگذر را صادر كردند. ديگر شهروندان آذرشهري نيز حرف هاي 
مشابهي را مطرح مي كنند و همه آنها مسدود بودن دوربرگردان و در 
عوض باز بودن مسير زير گذر را عامل اصلي گرفتار شدن خودروها در 

سيل مي دانند. در همين حال تصاوير و فيلم هايي كه ديروز در اختيار 
همشهري قرار گرفت نيز از اين حكايت دارد كه خودروهاي زيادي كه 
قصد عبور از زيرگذر را دارند به دليل جاري شدن سيل در كنار رودخانه 

سرگردانند و مسير ديگري براي رفتن به مقصد ندارند.

48 كشته و ناپديد
حالا و با گذشت 2روز از حادثه، رئيس سازمان مديريت بحران كشور 
از افزايش آمار قربانيان حادثه ســيل به 43نفر خبــر داده و گفته كه 
طبق گزارش هاي محلي تاكنون 5نفــر در اين حادثه مفقودي وجود 
دارد كه تلاش براي يافتن آنها ادامه دارد. از سويي به گفته مسئولان 

پزشكي قانوني، اجساد 36نفر از قربانيان سيل شناسايي شده است.

امدادرساني ادامه دارد
از سوي ديگر رئيس جمعيت هلال احمر از ادامه عمليات امدادرساني 
در مناطق سيل زده خبر داد و تيم هايي از بسيج و سپاه نيز براي كمك 
به مرد سيل زده راهي اين منطقه شده اند. نماينده ولي فقيه در جمعيت 
هلال احمر هم كه به منظور بررسي وضعيت امداد رساني عازم مناطق 
سيل زده شده، با ابراز تأسف، تاثر و اندوه از وقوع حادثه دلخراش سيل 
و جان باختن شــماري از هموطنان در استان هاي آذربايجان شرقي، 
آذربايجان غربي و كردستان و ابلاغ پيام همدردي و تأسف مقام معظم 
رهبري (مدظله العالي) خواستار توجه هر چه بيشتر در رسيدگي به 
وضعيت آسيب ديدگان، در اختيار قرار دادن امكانات، اسكان و رسيدگي 

به مصدومان شد.

   وقتي مردم غافلگير شدند
ساكنان روستاي چنار شهرستان عجب شير هم، اين روزها عزادارند. عزدار 
عزيزانشان كه مقابل چشمانشان گرفتار سيل شدند و جانشان را از دست 
دادند. يكي از اهالي روستا مي گويد: وقتي سيل آمد، خيلي ها در زمين هاي 
كشاورزي شان در كنار رودخانه بودند. آنها مي خواستند كاري كنند كه از 
ورود سيل به مزارع و باغ ها و خسارات به محصولاتشان جلوگيري كنند. 
سيل پيش از اينكه وارد خانه ها شود افرادي را برد كه در زمين هايشان 
حضور داشتند. اگر همت و تلاش مردم روستا نبود، بي شك قربانيان خيلي 
بيشتر از اين تعداد بود. چرا كه مردم با كمك هم و با استفاده از طناب و 
هر وسيله اي كه داشتند، خيلي از افرادي را كه در سيل شناور بودند را از 
آب گرفتند و اجازه ندادند غرق شوند. همه اينها در حالي اتفاق افتاد كه از 
نيروهاي امدادي هم خبري نبود. پس از سيل، بعضي از مردم خودشان را به 

هلال احمر عجب شير رساندند و خبر دادند كه سيل آمده است.

اين دوربرگردان از مدت ها 
قبل مسدود شده بود

خودروها با مسدود شدن 
مســير زيرگذر سرگردان 

شدند

مسير زيرگذر از داخل 
رودخانه مي گذشت

كوتاه تر از 
گزارش

سارقان جواهرات2/5ميلياردي را 80 ميليون تومان فروختند
4تبهــكار كــه به علــت 

دست داشتن در چندين كيفري
فقره ســرقت بازداشــت 
شده اند، با اتهام «سرقت حدي» مواجه 
شدند و دادســتان براي آنها درخواست 
قطع دســت كرد. آنها در جريان يكي از 
سرقت هاي شــان از خانه پســر يكي از 
بازرگانان مشــهور جواهراتي به ارزش 
2,5ميليارد تومان دزديدنــد و به يك 

مالخر 80 ميليون تومان فروختند.
تحقيقات پليس براي دستگيري اعضاي 
اين باند از اواخر ســال94در تهران آغاز 
شــد. ماجرا از اين قرار بود كه سارقاني 
ناشناس به يك ســوپرماركت در شرق 
تهران دستبرد زده و مقدار زيادي سيگار، 
شارژ تلفن همراه و پول نقد دزديده بودند. 
آنها توانسته بودند با تخريب در كركره اي 
وارد اين مغازه شوند و بدون اينكه ردي 
از خود به جا بگذارند، گريخته بودند. اين 
تنها ســرقتي نبود كه با اين شيوه اتفاق 
افتاده بود، چرا كه چنــد روز بعد مغازه 
مجاور سوپرماركت كه يك خرمافروشي 
بــود نيز هدف دســتبرد ســارقان قرار 
گرفت و در جريان آن سارقان با تخريب 
گاوصنــدوق مغازه حــدود 10ميليون 
تومان سرقت كردند. ســارقان در ادامه 
به يك عطــاري نيز دســتبرد زدند و از 
آنجا مقــدار زيادي زعفــران و پول نقد 
دزديدند. شگرد استفاده شــده در اين 
سرقت ها حاكي از آن بود كه اعضاي يك 
باند همه اين سرقت ها را مرتكب شده اند. 
بنابراين، تجسس ها براي به دام انداختن 

آنها آغاز شد.

سرقت جواهرات ميلياردي
چند مــاه از ســرقت ها مي گذشــت 
و ســارقان همچنان متــواري بودند تا 
اينكه اين بار ســرقت از خانه اي اعياني 
در شمال شــهر كه متعلق به پسر يكي 
از بازرگانــان مشــهور بود، بــه پليس 
گزارش شــد. در جريان اين دســتبرد 
ســارقان با تخريب در، وارد خانه شده 
و جواهراتي با ارزش 2,5ميليارد تومان 
دزديده بودنــد. در جريــان تحقيقات 
مأموران بــا اســتفاده از تصاوير ضبط 
شــده دوربين هاي مداربسته خانه هاي 
مجاور توانســتند چهره يكي از سارقان 
را شناســايي كنند. صاحبخانه با ديدن 
تصوير اين متهــم گفت كه او شــبيه 
سرايدار خانه اش است كه از 6  ماه قبل 
ديگر در آنجــا كار نمي كند. او گفت به 
سرايدارش مظنون است. به اين ترتيب 
سرايدار جوان بازداشت شد و در همان 
تحقيقات مقدماتي گفت كه در سرقت 
حضور نداشــته اما به دوستانش براي 
دستبرد زدن به آنجا اطلاعات داده است. 

در اين شرايط مأموران توانستند 4سارق 
را همــراه با مالخر جواهرات دســتگير 

كنند.
دستگير شدگان كه 4جوان اهل يكي از 
شهرستان ها هستند، به دست داشتن در 
اين دستبرد ميلياردي اعتراف كردند و 
گفتند علاوه بر آن از چند مغازه در سطح 
شهر نيز سرقت كرده اند. به اين ترتيب 
پرونده اتهامي آنها به دادگاه كيفري يك 

استان تهران فرستاده شد.

در دادگاه
در جلسه رســيدگي به اين پرونده كه 
صبح ديروز در شعبه هشتم، به رياست 
قاضي حسين اصغرزاده و با حضور قاضي 
حشــمت االله توكلي برگزار شــد، ابتدا 
نماينده دادستان به دفاع از كيفرخواست 
پرداخت و گفت: سرقت هايي كه اعضاي 
اين بانــد مرتكب شــده اند از مصاديق 
سرقت حدي اســت. بنابراين خواستار 
صدور حكم قطع دست براي آنها هستم. 
در ادامه شاكيان يك به يك شكايت شان 

را مطرح كردند و همگي گفتند خواستار 
بازپس گيري اموال شان هستند.

در ادامه نوبت به متهم رديف اول رسيد. 
او كه جواني 25ســاله اســت، گفت: ما 
در جريــان ســرقت از خانــه ويلايي 
نمي دانستيم كه جواهرات چند ميليارد 
ارزش دارد به همين دليل آنها را در برابر 
80 ميليون تومان به يك مالخر فروختيم 
و نفري 20ميليون تومان گيرمان آمد. 
وي كه چندين ســابقه ســرقت دارد، 
ادامه داد: يكي از دوســتانم تا 6 ماه قبل 
از سرقت، سرايدار خانه ويلايي بود. او به 
ما پيشنهاد اين سرقت را داد و من هم با 
همدستي دوستانم سرقت را انجام دادم. 
3متهم ديگر نيز حرف هاي اين جوان را 

تكرار و به اتهام شان اعتراف كردند.
در ادامه نوبــت به مالخر رســيد. او در 
دفاع از خودش گفت: من در شهرستان 
طلافروشي داشتم و ســارقان را يكي از 
دوســتانم معرفي كرد. من هم اعتماد 
كــردم و طلاهاي شــان را خريــدم اما 
نمي دانستم كه طلاها سرقتي است. وي 
در برابر ســؤال رئيس دادگاه كه پرسيد 
چطــور جواهراتي را كه چنــد ميليارد 
ارزش دارد 80 ميليون تومان خريدي، 
پاســخ داد: من همه را بــه قيمت روز 

خريدم و آنها را آب كردم.
در پايان اين جلســه اعضاي باند سرقت 
براي آخرين بار به دفاع از خود پرداختند. 
يكي از آنها گفت: ما توبه كرده ايم و قول 
مي دهيم دست به سرقت نزنيم.  در پايان 
اين جلسه قضات دادگاه براي صدور رأي 

وارد شور شدند.

دستگيري قاتل مربي بدنسازي 
عامل قتل مربي بدنســازي كه در درگيري 

به خاطر تصادف دســت به جنايت زده بود،  دادسرا
دستگير شد. 

شامگاه پنجشنبه تصادف ميان 2خودروي پرايد و 206در 
منطقه ولنجك دردســر آفريد و باعث دعواي سرنشينان 
2خودرو شــد. درجريان ايــن درگيري راننده 32ســاله 
خودروي 206كه مربي بدنسازي بود، بر اثر ضربه ميله آهني 
جانش را از دست داد و دوســت مقتول كه همراه وي بود، 
شماره پلاك خودروي پرايد را يادداشت كرده و در اختيار 
پليس قرار داد. طولي نكشيد كه راننده پرايد شناسايي شد. 
اگرچه او اصرار داشت كه قاتل را نمي شناسد و شب حادثه 
وي را به عنوان مسافر سوار كرده است اما كارآگاهان از روي 
آثار جراحات روي دست و پاي وي پي بردند كه او حقيقت 
را كتمان مي كند. در نهايت راننــده پرايد با معرفي قاتل 

مدعي شــد كه او يكي از دوستانش است و با اطلاعاتي كه 
در اختيار پليس قرار داد عامل جنايت دستگير شد. متهم 
در بازجويي ها به قتل اقرار كرد و گفت: به همراه دوستم در 
حال بازگشت از بام تهران بوديم كه خودروي 206از پشت 
سر به ماشين ما زد. دوستم از ماشين پياده شده و در حال 
صحبت با راننده پژو بود كه ناگهان سرنشين آن پياده شده و 
با چاقو به سمت دوستم حمله كرد. جوان چاقو به دست هم 
من و هم دوستم را با چاقو زخمي كرد و من هم ميله اي از 
كنار جدول برداشتم و به سمت راننده پرتاب كردم اما ميله 

از دستم لغزيد و به سر او برخورد كرد. 
در همين حال سرهنگ كارآگاه حميد مكرم،  معاون مبارزه 
با جرايم جنايي پليس آگاهي گفت:قاتل و راننده پرايد با 
قرار قانوني جهت انجام تحقيقات تكميلي در اختيارماموران 

اداره دهم ويژه قتل پليس آگاهي قرار گرفتند. 

سرقت مسلحانه از بانك 
يك روز پس از دســتبرد مســلحانه به يك 
مؤسسه قرض الحسنه در مشهد اين بار سارقان 
يكي از بانك هاي اين شهر را هدف سرقت قرار 
دادند.  فرمانده انتظامي خراسان رضوي گفت: 
سارقان مسلح ظهر يكشــنبه با ورود به يكي 
از شــعبه هاي بانك صادرات در شهر مشهد، 
اقدام به ســرقت كردند. وي افزود: ســارقان 
2نفر بودند كه با ســرقت10ميليون تومان 
گريختند. به گفته وي عمليــات مهار براي 
شناسايي و دستگيري سارقان آغاز شده است. 
روز شنبه نيز مردي مسلح با ورود به مؤسسه 
قرض الحسنه اي در خيابان چمن 89مشهد با 
تهديد كارمندان اقدام به سرقت از آنجا كرد. 
در جريان اين سرقت سارق مشكي پوش سوار 

بر يك موتورسيكلت گريخت.
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جهان نما

 همزمان با برگزاري همه پرسي اصلاحات 
قانون اساسي تركيه دادستاني اين كشور گزارش

از پيگرد قضايي 17مقام و چهره سياسي 
آمريكا ازجمله يك سناتور و رئيس سابق سيا خبر داده 
است. افرادي كه دادستان كل اســتانبول اعلام كرده 
به دنبال شكايت گروهي از وكلا تحقيقات درباره آنها را 
شروع كرده متهم به دست داشتن در كودتاي نافرجام 

15ژوئيه شده اند.
رجب طيب اردوغان، رئيس جمهور تركيه طي ماه هاي 
گذشته يكي از اهداف اصلاحات قانون اساسي و تبديل 
نظام سياســي اين كشــور از پارلماني به رياســتي را 
جلوگيري از تكرار كودتايي مشــابه تابستان گذشته 
اعلام كرده است. در اين پرونده كه در دستور كار قرار 
گرفته، نام افرادي مانند جان برنان رئيس سابق سازمان 
اطلاعات مركزي آمريكا (ســيا)، ديويد كوهن معاون 
وزارت خزانه داري آمريكا و چاك شومر، رهبر اقليت سنا 
ديده مي شود. مقام هاي تركيه ازجمله اردوغان مدت 
كوتاهي پس از كنترل شرايط كودتا، آمريكا را به دست 
داشتن در اين اقدام متهم كردند اما واشنگتن اين اتهام 
را رد كرده اســت. در پرونده مطرح شــده براي پيگرد 

قضايي چهره هاي سياســي آمريكا اين افراد متهم به 
همكاري با گروه هاي مخالف ازجمله شبكه فتح االله گولن 
در تلاش براي براندازي دولت تركيه شــده اند. فتح االله 
گولن، مخالف دولت تركيه كه در پنسيلوانيا ساكن است 
از ســوي مقام هاي آنكارا به عنوان رهبر هدايت كننده 
كودتا معرفي شده است. مقام هاي تركيه به همين خاطر 
خواستار استرداد گولن شــده اند اما واشنگتن با اعلام 
كافي نبودن مدارك لازم تاكنون از اين مسئله امتناع 
كرده است. برخي اعتقاد دارند كه پيگرد قضايي اخير 
روش ديگري براي فشار جهت استرداد گولن است. طي 
9 ماه گذشته از زمان كودتا دولت تركيه با اعلام وضعيت 
اضطراري دست به بازداشت و بركناري گسترده در اين 
كشور به اتهام ارتباط با شبكه گولن زده است. براساس 
آخرين گزارش هاي رسمي حداقل 113هزار نفر طي 
اين ماه ها بازداشت شده اند كه 50 هزار نفر آنها با قرار 
مجرميت روانه زندان شده اند. مقام هاي آمريكا و اروپا 
ازجمله روساي سازمان هاي اطلاعاتي انگليس و آلمان 
اعلام كرده اند كه تركيه نتوانســته آنها را درباره نقش 
داشتن گولن در اين كودتا قانع كند. اردوغان در مقابل 
از مسئله كودتا در همه پرسي اصلاحات قانون اساسي كه 

او را به عنوان رئيس جمهور تركيه به قدرت نخستين اين 
كشور تبديل مي كند، استفاده گسترده اي كرده است. 
حاميان اين همه پرسي مي گويند كه سيستم رياستي 

مي تواند هماهنگي ها و مديريت اوضاع را در اين كشور 
راحت تر كند و اين مسئله مانع از تكرار كودتايي مشابه 

تابستان گذشته خواهد شد.

پيگرد قضايي 17چهره  سياسي آمريكا در تركيه 
آنكارا با اين اقدام در تلاش براي افزايش فشار بر واشنگتن براي استرداد فتح االله گولن است    آزمايش موشكي ناموفق كره شمالي

كره جنوبي و وزارت دفاع آمريكا اعلام كرده اند، كره شمالي يك موشك 
را در سواحل شرقي اش آزمايش كرده كه اين آزمايش ناموفق بوده است. 
آمريكا طي روزهــاي اخير با اعــزام ناوهاي جنگي  خــود به نزديكي 
كره شــمالي تهديد كرده بود اگر پيونگ يانگ دست به آزمايش بزند، با 
واكنش نظامي روبه رو خواهد شــد. وزيردفاع آمريكا ديروز اعلام كرد 
رئيس جمهور را در جريان آزمايش موشكي كره شمالي قرار داده است. 
همزمان مايك پنس، معاون رئيس جمهور آمريكا ديروز وارد سئول شد تا 
به گفته خودش حمايتش را از كره جنوبي دربرابر تهديدهاي كره شمالي 
اعلام كند. در روزهاي اخير با تهديدهاي متقابل آمريكا و كره شمالي و 
هشدار چين، تنش در اين منطقه به طور كم سابقه اي افزايش يافته است.

   درگيري و دستگيري در اعتراض مالياتي عليه ترامپ

تجمع ده ها هزار نفري معترضان به رئيس جمهور آمريكا در چندين 
ايالت، به درگيري و زد و خورد منجر شد. شديدترين درگيري در بركلي 
در ايالت كاليفرنيا روي داد كه طي آن 25نفر دستگير شدند و 11نفر 
مجروح. اين درگيري وقتي آغاز شــد كه هــواداران ترامپ به تجمع 
اعتراضي مخالفان حمله كردند و دو طرف با چوب و  سنگ به جان هم 
افتادند. تجمعات اعتراضي عليه عدم شفافيت مالياتي ترامپ، روز شنبه 
در 150شهر و ايالت اين كشور برگزار شد. معترضان خواستار انتشار 
سوابق مالياتي ترامپ شده اند. ترامپ برخلاف سنت روساي جمهور 

آمريكا، هنوز سوابق كامل مالياتي اش را منتشر نكرده است.

 بحران آب و برق در غزه
با از كار افتادن تنها نيروگاه برق غزه از ديروز، جمعيت 2ميليون نفري اين باريكه با بحران آب و 
برق روبه رو شدند. نبود پول براي خريد سوخت در ادامه محاصره ده ساله غزه، دليل تعطيلي تنها 
نيروگاه و قطع برق ساكنان اين منطقه است.

خبرهاي كوتاه 

   آزادي قديمي ترين اســير زن 
فلسطيني

رژيم صهيونيســتي ديروز 
قديمي تريــن اســير زن 
فلسطيني را آزاد كرد. اين زن 42ساله بيش 
از 15سال در اســارت بوده است. نظاميان 
رژيم صهيونيستي لينا احمد صالح جربوني 
را در ســال 2002به اتهام مشــاركت در 

عمليات مقاومت دستگير كرده بودند.

   مصادره اموال صدام و خانواده اش
پارلمــان عــراق مصــادره 
دارايي هاي مقامــات نظام 
ســابق اين كشــور و در رأس آنها صدام و 

خانواده اش را تصويب كرد.

   درخواست ترامپ براي استقبال 
با كالسكه طلايي

روزنامــه تايمــز لنــدن 
نوشته اســت، دونالد ترامپ 
درخواست كرده هنگام ســفر به لندن در 
پاييز امسال، در مراسم استقبال، در كالسكه 
طلايي مخصوص ملكه ســوار شود. سوار 
كردن مهمانان در كالسكه طلايي در كنار 
ملكه انگليس در مسيري تا كاخ بوكينگهام، 
ســنتي اســت كه براي بعضــي مهمانان 
خارجي اجرا مي شود. باراك اوباما در جريان 
سفرش به لندن خواسته بود اين سنت براي 

او اجرا نشود.

2كشته در همه پرسي پرتنش تركيه 
 آخرين نتايج شمارش آراي همه پرسي اصلاحات قانون اساسي 

تركيه از رقابت نزديك و شانه به شانه حاميان و مخالفان خبر رويداد
مي دهد. بر اساس نتايج شمارش 86 درصد آرا 52/96 درصد 
مردم تركيه به اصلاحات قانون اساسي راي مثبت و 47/02 درصد راي منفي 
به صندوق انداختند. روز گذشــته مردم تركيه در حالي براي شــركت در 
همه پرسي اصلاحات قانون اساسي به پاي صندوق هاي رأي رفتند كه شرايط 
در اين كشور به ويژه در مناطق كردنشين متشنج گزارش شده بود. از ساعت 
7 صبح روز گذشــته رأي گيري اين همه پرسي آغاز شد كه درصورت كسب 

اكثريت رأي مثبت و تبديل نظام سياسي اين كشور از پارلماني به رياستي، 
رجب طيب اردوغان، رئيس جمهور تركيه با حذف پســت نخســت وزيري 
به صورت رسمي فرد اول اين كشور خواهد شد.  حاميان اردوغان اصلاحات 
قانون اساسي را زمينه ساز ثبات بيشتر و مدرن شدن نحوه اداره كشور مي دانند 
اما مخالفان اعلام كرده اند كه اين مسئله و قدرت مطلق اردوغان بدون وجود 
نهادهاي نظارتي و تضعيف دستگاه قضايي به افزايش اقتدارگرايي در تركيه 
منجر خواهد شد. گزارش ها نشان مي دهد كه در دياربكر، يكي از بزرگ ترين 
شهرهاي كردنشين تركيه ناظران حزب دمكراتيك خلق  از برخي مراكز اخذ 
رأي اخراج و دستگير شــده اند. انتظار مي رود درصد بالايي از كردها به اين 
همه پرسي و اصلاحات قانون اساسي رأي منفي بدهند. كردها مي توانند نقش 
مؤثري در اين همه پرسي داشته باشــند. همچنين طي درگيري در يكي از 
حوزه  هاي رأي گيري در دياربكر گزارش ها از كشته شدن 2 نفر خبر مي دهد.

نگراني از ديكتاتوري
اردوغان در شب قبل از آغاز همه پرسي در جمع هوادارانش گفت: قانون اساسي 
جديد ثبات و اعتماد را به كشور ارزاني خواهد كرد؛ چيزي كه براي رشد و توسعه 

به آن نياز داريم.. با حزبي شدن رياست جمهوري اما رئيس جمهور تركيه درصورت 
در اختيار داشــتن حزب اكثريت در مجلس، هدايت مسير پارلمان را در دست 
خواهد گرفت و عملا امكان نظارت مجلس و قوه قضاييه بر او از بين خواهد رفت. 
حتي قانون اساســي مصوب دولت نظامي پس از كودتاي 1982 هم استقلال 
قضات دادگستري را به رسميت شناخته بود، اما با باز شدن دست رئيس جمهور 

در شوراي عالي قضات و دادستان ها، استقلال قوه قضاييه از بين مي رود.

سفر مشاور امنيت ملي ترامپ به افغانستان

ژنرال مك مستر مشاور امنيت ملي رئيس جمهور آمريكا ديروز وارد كابل پايتخت 
افغانستان شــد. او بلندپايه ترين مقام دولت جديد آمريكاست كه به افغانستان 
سفر كرده است. سفر او 2روز بعد از آن صورت گرفته كه آمريكا قوي ترين بمب 
غيرهســته اي خود را موســوم به مادر بمب ها، عليه داعش در ولايت ننگرهار 
افغانستان به كار برد. اين بمباران كه مقامات افغان مي گويند به كشته شدن بيش 
از 90عضو داعش و منهدم شدن انبار تسليحات آنها منجر شده، با واكنش هاي 

اعتراضي گسترده اي در داخل افغانستان روبه رو شده  است.

   هفتمين همه پرسي جمهوري تركيه
    اين رأي گيري هفتمين همه پرسي تاريخ جمهوري تركيه به حساب مي آيد. 
در همه پرسي هاي گذشته به جز يك مورد، همه موارد ديگر داراي اكثريت رأي 

مثبت بوده است.
    55 ميليون نفر از شهروندان تركيه واجد شرايط براي شركت در اين همه پرسي 

بودند. يك ميليون نفر از اين افراد رأي اولي هستند كه به تازگي 18 ساله شده اند.
    در ميان واجدين شرايط 78 هزار و 894 نفر از زندانيان بودند. اين رقم 127 

درصد بيشتر از انتخابات اول نوامبر تركيه است.

در ميان چهره هاي متهم شده نام جان برنان،رئيس سابق سيا و چاك شومر،رهبر اقليت سنا ديده مي شود. 

اردوغان در حوزه رأي گيري گفت كه به عقل سليم مرد م تركيه اطمينان دارد.
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وزارت اطلاعات  جناحي نيست
محمود علوي، وزير اطلاعات در شوراي اداري استان اردبيل گفت كه اين وزارتخانه فارغ از هرگونه تمايلات 
سياسي و جناحي و فقط در راستاي مصالح، امنيت و آرامش جامعه انجام وظيفه مي كند. او تصريح كرد: در 

چارچوب قانون با رعايت اخلاق اسلامي در تأمين امنيت جامعه نقش آفريني مي كنند. 

بررسي صلاحيت هاي هزار و 636 داوطلب 
انتخابات رياســت جمهوري دوازدهم در انتخابات

شوراي نگهبان با چاشني انتقادها نسبت 
به زياد بــودن حجم داوطلبان و پرونده هــاي آنان ازروز 
يكشنبه  آغاز شد. بررسي صلاحيت ها 5 روز زمان مي برد. 
همزمان مجلسي ها در نطق ها و تذكرات خود انتقاد كردند 
كه شوراي نگهبان نســبت به مصوبه هاي قبلي مجلس 
درخصــوص تعييــن شــرايط نامزدهــاي انتخابــات 
رياست جمهوري بي توجهي كرده است؛ شوراي نگهبان 
هم پاســخ داد كه بايد بپذيريم همه مقصر بوده ايم. علي 
لاريجاني رئيس مجلس مي گفت «اين مشكل مربوط به 
مجلس نيســت. ما قانون مفصلي در اين زمينه تصويب 
كرديم مثلا اينكــه فردي مدير و مدبر باشــد يعني چه 
ويژگي هايي بايد داشته باشد. چه سوابق اجرايي اي داشته 
باشــد يا چه افرادي بايد او را تأييد كنند. يا اگر در بخش 
خصوصي بود چه شرايطي بايد داشته باشد. ما همچنين 
مفهوم رجل سياســي و رجل مذهبي بودن را روشــن و 
تصويب كرديم و شــوراي نگهبان آن را رد كرده است.» 
آيت االله احمد جنتي دبير شــوراي نگهبان هم كه براي 
شركت در همايشي به مشهد رفته بود، گفت: بايد قانوني 
تدويــن شــود كــه شــرايط ثبت نــام در انتخابــات 
رياست جمهوري را مشــخص كند. مخالفت هاي قبلي 
شوراي نگهبان با مصوبه هاي مجلس به اين علت بود كه 
اصل 115قانون اساسي شرايطي بيشتر از رجل مذهبي و 
سياسي و «ايراني الاصل، تابع ايران، مدير و مدبر، داراي 
حسن ســابقه و امانت و تقوي، مومن و معتقد به مباني 
جمهوري اســلامي ايران و مذهب رسمي كشور» بودن 

درخصوص نامزدهاي انتخابات رياست جمهوري را تعيين 
نكرده است.

نامزدهاي محتمل احراز صلاحيت
با تكيه بر همــان اصل 115قانون اساســي و رويه قبلي 
شــوراي نگهبان در بررســي صلاحيت نامزدهاي ادوار 
قبلي انتخابــات رياســت جمهوري، نامزدهايي كه در 
معرض تشــخيص اين شــرايط باشــند كم نيســتند. 
ســيدمحمدرضا مدرسي عضو فقهاي شــوراي نگهبان 

روز يكشــنبه به خبرگزاري جمهوري اسلامي گفت كه 
«اين شورا سعي مي كند داوطلباني كه حداقل صلاحيت 
و استاندارد نامزدي انتخابات رياست جمهوري را داشته 
باشند، تأييد شــوند.» حجت الاسلام حســن روحاني 
رئيس جمهور و اســحاق جهانگيري معاون اول 2چهره 
دولتي شــركت كننده در اين دوره از انتخابات هستند. 
از آن طرف هم محمدباقر قاليباف شــهردار تهران نامزد 
اين دوره از انتخابات شده اســت كه سابقه 2دور حضور 
در رقابت هاي انتخاباتي سال 84و 92را در كارنامه خود 
دارد. ابراهيم رئيسي توليت آستان قدس رضوي و عضو 
هيأت رئيســه خبرگان رهبري با مسئوليت هاي متعدد 
سابق قضايي گزينه  ديگر در جمع نامزدهاي انتخاباتي 
اســت كه احتمال تأييد صلاحيتش بالاســت. محمود 
احمدي ن ژاد رئيس دولت ســابق  البته كمتر از سايرين 
براي حضور در جمع رقباي نهايي شانس دارد. از اعضاي 
كابينه اش هــم حميدرضا حاجي بابايــي ثبت نام كرده 
است كه مســئوليت وزارت آموزش و پرورش را برعهده 
داشت و سابقه نمايندگي ادوار مجلس را دارد. اگر سابقه 
وزارت را يكي از ملاك هاي رجل سياســي بودن و تأييد 
صلاحيت درنظر بگيريم ســيدمصطفي ميرسليم وزير 
فرهنگ دولت ســازندگي را نيز به عنــوان نامزد نهايي 
در اين دوره از رقابت ها بايد لحــاظ كنيم. 2چهره ديگر 
نيز بودند كه در رقابت هــاي انتخاباتي ادوار قبل ثبت نام 
كرده و توانســته بودند از مرحله شــوراي نگهبان عبور 
كنند. محمد هاشــمي طبا هم ســابقه وزارت و معاونت 
رئيس جمهوري در دولت هاي پيشين را دارد و هم در سال 
80 از شوراي نگهبان براي انتخابات رياست جمهوري تأييد 

صلاحيت شده بود. سيدمحمدغرضي هم ازجمله وزراي 
كابينه دولت ســازندگي بود كه در رقابت هاي انتخاباتي 
سال92جزو تأييدصلاحيت  شده ها  بود و براي اين دوره نيز 
ثبت نام كرده است. چهره دهم اين انتخابات شايد محمد 
هاشمي از اعضاي مجمع تشخيص مصلحت نظام باشد 
كه گفته بود تصميم جمعي خانواده هاشمي بود كه بيايم.

تصويب قانون به جاي آيين نامه
با وجود ايــن تعيين شــاخص هاي عيني بــراي تأييد 
صلاحيت ها  آن چيزي است كه مجلس و شوراي نگهبان 
در اصلاح قانــون انتخابات به دنبال آن هســتند و تأييد 
صلاحيت ها براساس معيارهاي مشخص تري بايد صورت 
بگيرد. تعيين اين شاخص ها شايد به انتخابات هاي بعدي 
برسد. علي لاريجاني رئيس مجلس در ابتداي جلسه علني 
روز يكشــنبه مجلس گفت كه «اصلاح قانون انتخابات 
رياست جمهوري در مجلس قبل به شوراي نگهبان داده 
شد و شــوراي نگهبان آن را رد كرد، اما آيت االله جنتي به 
من گفتند كه من هم اين را قبول دارم و ما اين را به صورت 

آيين نامه در شوراي نگهبان تصويب مي كنيم، خب، اين 
كار را هم انجــام ندادند.» آيت االله جنتي هم در مشــهد 
تلويحا توپ شــرايط ثبت نام هاي رياست جمهوري را به 
زمين مجلس انداخت و گفــت: برخي از افرادي كه براي 
رياســت جمهوري ثبت نام كرده اند، كمترين اطلاعاتي 
درخصوص مســئوليت هاي رئيس جمهــور ندارند و لذا 
بايد قانوني تدوين شود كه محدوديت هايي درخصوص 
ثبت نام داوطلبان ايجاد كند. مجلس بايد در اين خصوص 
قانونگذاري كند و ما هم كمك مي كنيم تا شرايط خاصي 
براي ثبت نام كنندگان درنظر گرفته شود.»  به نظر مي رسد 
شــوراي نگهبان نيز از اصرار قبلي خــود مبني بر همان 
شرايط ذكر شده در قانون اساسي براي داوطلبان انتخابات 
رياســت جمهوري كوتاه آمده و راه براي تدوين قوانين 
عادي در اين خصوص باز شده است. عباسعلي كدخدايي 
سخنگوي شوراي نگهبان گفت: اينكه مقررات جزئي تري 
درخصوص انتخابات لازم است طبيعتاً بر عهده مجلس و 
دولت بوده كه اميدواريم بعد از اين دوره انتخابات اين كار 

انجام شود؛ بايد بپذيريم كه همه قصور داشتيم.

متهم قصور در ثبت نام هاي گسترده انتخابات كيست؟
گمانه زني درباره 10نامزد احتمالي كه ممكن است تعدادي از آنها در شوراي نگهبان تأييد  صلاحيت شوند

نخستين سفر دوره اي ظريف 
به آسياي ميانه

وزير امور خارجه عصر ديروز عازم 3كشور از منطقه آسياي ميانه يعني 
تركمنستان، گرجستان و قرقيزستان شد. اين نخستين سفر دوره اي 
محمدجواد ظريف در سال96 اســت. بهرام قاسمي سخنگوي وزارت 
خارجه در اين رابطه اعلام كرد: «طبق برنامه ريزي هاي به عمل آمده، 
اين سفر از كشــور تركمنستان آغاز مي شــود و مقصد بعدي ايشان، 
گرجستان و سپس قرقيزستان است.» يك هيأت اقتصادي از بخش 
دولتي و خصوصي در اين سفر، وزير امور خارجه را همراهي مي كنند و 
نمايندگان حدود 30 بنگاه اقتصادي و مؤسسات صنعتي و بانكي در اين 
سفر حضور خواهند داشت. در جريان اين سفر مراسم بيست و پنجمين 
سالگرد تاسيس روابط سياسي بين ايران و اين كشورها، برگزار مي شود.
قاسمي با اشاره به اهميت روابط ايران با كشورهاي آسياي ميانه و قفقاز 
افزود: «بعد از استقلال اين 3كشور، ايران از نخستين كشورهايي بود 
كه استقلال اين كشور ها را به رسميت شناخت و متعاقبا بعد از برقراري 
روابط سياسي با آنها، نسبت به تاسيس سفارت در اين كشور ها اقدام 
كرد.» پيش بيني مي شود در سفر ظريف به تركمنستان درباره مسائل 

مربوط به درياي خزر و رژيم حقوقي آن تبادل نظر شود.
قاســمي تصريح كرد: «بعد از برقراري روابط، همــواره روابط ايران 
و اين كشــورها در ســطحي عالي و به خصوص با توجه به مشتركات 
تاريخي - فرهنگي از روندي مطلوب، مســتحكم، توأم با دوســتي و 
مودت و رو به گســترش برخوردار بوده است و روابط دوستانه و درك 
متقابل و همكاري هاي گسترده و همه جانبه ميان ايران و اين كشور ها 
همواره عاملي در جهت صلح، ثبات و امنيت منطقه بوده است.» به گفته 
سخنگوي وزارت امور خارجه، در اين سفر، علاوه بر رايزني هاي سياسي 
و اقتصادي بين مقامات، نشست هاي اقتصادي مشتركي ميان طرفين 
و در بيست و پنجمين سالگرد آغاز روابط با اين 3كشور بين مؤسسات 
و بنگاه هاي اقتصادي و بازرگاني اين كشورها برگزار خواهد شد. ظريف 
در سال 95 به57 كشور سفر كرده كه سهم آسيا 23كشور بوده است. 
وزير خارجه امسال هم تا كنون دوبار به روسيه سفر كرده است كه سفر 
نخست او همراه با رئيس جمهور و دومين سفر براي شركت در نشست 
سه جانبه با همتايان روس و سوري انجام شد. در سال گذشته 84هيأت 
خارجي با وزير خارجه كشورمان در تهران ديدار و گفت وگو داشته اند.

1636 نفر درثبت نام هاي انتخابات رياست جمهوري دوازدهم  نام نويسي كردند.  عكس: حامد خورشيدي

27نماينده مجلس روز گذشــته بــه عبدالرضا 
رحماني فضلي، وزير كشور نسبت به جلو گيري از مجلس

كار شكني و ايجاد اختلال برخي از استانداران و 
معاونان سياســي آنها در روند قانوني تحويل كامل پرونده هاي 
نامزدهاي انتخابات شــوراها و پاســخ مراجــع چهارگانه به 
هيأت هاي نظارت شهرستان ها و حل سريع مشكلات ايجاد شده 
تذكر دادند. بهرام پارسايي عضو هيأت مركزي نظارت بر انتخابات 
شوراهاي اسلامي شهر و روستا در اين باره با اشاره به جلسه هيأت 
مركزي نظارت گفت كه خوشبختانه پس از پيگيري ها در رابطه 
با تخلفات هيأت هاي نظارت برخي اســتان ها در زمينه تهديد 
كانديداها به انصراف، گزارشــي از تخلف مجدد نداشتيم و تيم 

بازرسي در استان ها عملكرد خوبي دارند.

محسن رضايي، دبير مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در پاســخ به تقاضاهاي مردمــي كه از او انتخابات

خواسته بودند در انتخابات شركت كند در پيامي 
نوشت: از اينكه درمقابل فشــارها و اصرارهاي شما مقاومت 
كردم و براي ثبت نام به وزارت كشور نرفتم، عذر مرا بپذيريد. 
اميدوارم اين اقدام مرا حمل بر بي مسئوليتي نكنيد. هرچند 
كه بيش از ســال هاي 92و 88 براي نجات اقتصاد و بازگشت 
كارآمدي جمعي به اداره كشــور احساس تكليف مي كنم اما 
بپذيريد كه در شرايط كنوني وحدت بر كانديداتوري من مقدم 
بود. رضايي ابراز اميدواري كرد: يكــي از نيروهاي انقلاب در 
انتخابات موفق مي شــود و من در كمك بــه او تكليفم را ادا 

خواهم كرد.

علي اكبر صالحــي، رئيس ســازمان انرژي اتمي 
كشورمان در حاشيه مراســم بزرگداشت آيت االله برجام

باريك بين در جمع خبرنگاران، در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه آيــا از برجام به عنوان نقطه قــوت دولت يازدهم 
مي توان ياد كرد، گفت: بنده در فصل انتخابات صحبتي در اين 
زمينــه نــدارم و حرفــي نمي زنــم. وي همچنيــن دربــاره 
سانتريفيوژهاي نســل جديدIR8 اظهار داشت: در حال تست، 
آماده سازي  و مرحله گازرســاني اين ســانتريفيوژها هستيم. 
پنجمين گزارش سه ماهه وزارت امور خارجه كشورمان درباره 
روند اجراي برجام روز شنبه به مجلس ارائه شد و در آن آمده بود: 
طي 3 ماه گذشته فعاليت هاي هســته اي مرتبط با برجام بدون 

توقف در حال پيشرفت بوده است.

رهبــر جمهوريخواهــان 
كنگره آمريــكا در تيرانا، 
پايتخت آلبانــي با مريم 
رجوي همسر ســركرده 
گروهك منافقين ديدار و 
گفت وگو كرده اســت. در 
اين ديدار رجــوي ابتدا از 
تلاش هــا و حمايت هاي 
مك كيــن از گروهــك 
منافقيــن از زمان حضور 
آنهــا در كمــپ اشــرف 

تاكنون تقدير كرده است. سناتور جان مك كين رئيس كميته نيروهاي مسلح 
كنگره آمريكا نيز در جريان ســخنراني خود با اتهام زني به ايران مدعي شد كه 
ايران، بشــار اســد و داعش همه با يكديگر در ارتباط بوده و جزئي لاينفك از 
يكديگر به حساب مي آيند. وي همچنين بر لزوم سقوط بشار اسد و جلوگيري از 

آنچه وي نقش مخرب ايران در سوريه و عراق خواند تأكيد كرد.

سخنگوي جبهه مردمي نيروهاي انقلاب درباره 
زمان معرفي نامزدهاي نهايي جبهه مردمي گفت: انتخابات

بايد برنامه ها، مناظره ها و سخنراني ها را ببينيم تا 
به نتيجه برســيم. به هرحال بايد تا قبل از 20ارديبهشــت به 
كانديداي نهايي برسيم. مرضيه وحيددستجردي در پاسخ به اين 
ســؤال كه آيا جبهه مردمي مجمع ديگري تا انتخابات برگزار 
خواهد كرد يا خير به تســنيم گفت: خيــر، جبهه ديگر مجمع 
عمومي برگزار نمي كند. رئيسي، قاليباف، حاجي بابايي و زاكاني 
به عنــوان نامزدهاي اين جبهه در انتخابات رياســت جمهوري 
دوازدهم ثبت نام كرده اند. وحيددســتجردي گفت: اگر به اين 
نتيجه برسيم كه انتخابات 2 مرحله مي شود ممكن است 2 نفر را 

معرفي كنيم اما در نهايت يك نفر را معرفي خواهيم كرد.

گزارشزمان معرفي نامزد نهايي جبهه مردميدرباره برجام در فصل  انتخابات حرفي نمي زنمعذرخواهي محسن رضايي از هوادارانشتذكر 27 نماينده مجلس به وزير كشور

جدول ثبت نام ها و تأييد صلاحيت هاي 
ادوار رياست جمهوري

تأييد صلاحيت ها تعداد ثبت نامدوره

127124اول

714دوم

464سوم

503چهارم

792پنجم

1284ششم

2384هفتم

81710هشتم

10147نهم

10504دهم

6868يازدهم

درمرحله بررسي1636دوازدهم

سخنگوي دستگاه قضا با 
تبيين برخــي از تخلفات قضايي

بانك ســرمايه و صندوق 
ذخيره فرهنگيان مي گويد: به من اطلاع 
داده اند كه 8 هزار و 300 ميليارد تومان از 
معوقات اين بانك فقط در اختيار 31 نفر 
است. عباس جعفري دولت آبادي دادستان 
تهران هم 7دي ماه سال گذشته با اشاره به 
تخلفات ايــن بانك گفته بــود: در بانك 
ســرمايه، 10نفر قريب به 4هزار ميليارد 
تومان تســهيلات اخذ كردنــد يك نفر 
1200ميليارد تومان بدهي دارد. پيش از 
آن دادستان تهران از بازداشت 2متهم بانك 
ســرمايه خبر داده بود، بانك ســرمايه از 
هلدينگ هــاي اقتصــادي زيرمجموعه 
صندوق ذخيره فرهنگيان است. تخلف در 
اين صندوق مرداد ماه سال گذشته افشا 
شد. برخي نمايندگان مجلس از تخلفات 
8هزار ميلياردي در اين صندوق خبر داده 
بودند.غلامحسين محســني اژه اي كه در 
نخستين نشســت خبري در سال جديد 
سخن مي گفت با تأكيد بر لزوم مبارزه با 
مفاســد اقتصادي گفت: ما قطعاً به دنبال 
مچ گيري نيستيم ولي دستگاه هاي قضايي 
و سيستم بازرسي قطعاً نه تنها مچ كساني را 
كه به بيت المال و حقوق مردم دست اندازي 
مي كند، مي گيرد بلكه مــچ آنها را قطع 
خواهد كرد. اين قسمت از اظهارات اژه اي 
در واكنش به سخنان 5فروردين ماه حسن 
روحاني بود كه گفته بود اميدواريم امسال 

سال مچگيري نباشــد.روحاني گفته بود 
دستگير كردن و بردن به زندان و اين جور 

مسائل بايد آخر كار باشد.

پرونده بقايي مفتوح است
حجت الاسلام اژه اي در پاسخ به اين سؤال 
كه محمود احمدي نژاد بارها گفته حميد 
بقايي بي گناه است و عذرخواهي كرده آيا 
بي گناه است يا خير گفت: هنوز بي گناهي 
يا با گناهي اش اثبات نشــده، پرونده اش 
مفتوح است و به دادگاه نرفته، عذرخواهي  
هم نكرده اســت. معاون اول قوه قضاييه 
درخصوص پرونده احمدي نژاد نيز افزود: 
پرونده مفتوح است و هنوز منجر به صدور 

حكم نشده است.
اژه اي در ادامــه نشســت خبــري خود 
درخصوص اعلام جرم دادســتاني عليه 
احمدي نژاد هم گفت: من هم از دادسراي 
ويژه روحانيت و هم از دادســتاني سؤال 
كردم، گفتند نه هيچ شكايتي نشده است. 

وي درخصــوص تأييدصلاحيت ها نيز با 
اشاره به اينكه اين موضوع وظيفه شوراي 
نگهبان است، گفت: تفاوت احراز صلاحيت 
با رد صلاحيت در آن است كه بايد اعضاي 
شورا صلاحيت فرد ثبت نام كننده را احراز 
كنند كه وي توانايي اداره كشور را براساس 

مفاد قانون اساسي دارد يا خير.

وزارت اطلاعات پاسخ دهد
معاون اول رئيس قوه قضاييه درخصوص 
وضعيت مديران دوتابعيتــي و اينكه آيا 
قوه قضاييه از پاســخ هاي وزير اطلاعات 
قانع شــده يا نه، اعلام كرد: خــود وزارت 
اطلاعات گفته كه ما در ســنوات اخير به 
افراد دوتابعيتي برخورد كرديم و آمار آنها 
را اعلام كرديم و از كار منفصل شدند كه 
اين جاي تشــكر دارد. وي به نامه جديد 
دادستان و ليست 53نفره حجت الاسلام 
منتظري هم اشــاره كرد و گفت: وزارت 
اطلاعات بايد در ايــن زمينه جواب بدهد 

و اگر ثابت شد كه دو تابعيتي هستند بايد 
طبق قانون با آنها برخورد شود.

وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه آخرين 
وضعيت پرونده دستگيري برخي از مديران 
متخلف كانال هاي تلگرامي به كجا رسيد 
هم گفت: حكم افرادي كه دستگير شده اند 
هنوز صادر نشده است؛ بنابراين طبق قانون 
از بيان نام و جزئيات اتهام معذورم و پرونده 
در مرحله تحقيقات دادسرايي است. اژه اي 
در تشريح عنوان اتهامي اين افراد تصريح 
كرد: اجمالا اتهامات امنيتي و برخي علاوه 
بر امنيتي بودن انتشار مسائل مستهجن 
و خلاف نظام، خلاف افراد و دســتگاه ها 
وخلاف عفت عمومي اســت. او مي گويد 
برخي ديگر هم اتهاماتي دارند كه در حال 

رسيدگي است.
ســخنگوي دســتگاه قضا در پاســخ به 
ســؤالي در رابطه بــا آخريــن وضعيت 
پرونده ساختمان پلاســكو گفت: هيأت 
كارشناسي هنوز نظر خود را اعلام نكرده 
اســت. وي افزود: 3 نفر كــه گفته بودند 
در بروز آتش ســوزي نقش داشــته اند، 
بازداشــت شــدند كه يك نفر با قرار آزاد 
شد و 2 نفر همچنان در بازداشت هستند 
و هنوز گزارش كارشناســي كه براساس 
آن مشخص شود قصور متوجه چه كساني 

است، ارائه نشده است.
وي در پاسخ به ســؤالي در رابطه با آخرين 
وضعيت پرونــده «دانيــال زاده»، يكي از 
متهمان پرونده صندوق ذخيره فرهنگيان 
هم گفت: اين فرد پرونــده ديگري نيز در 
استان گيلان داشــت كه به تهران ارسال 
شده است. پرونده هنوز در مرحله دادسرايي 

است و متهم نيز فعلا بازداشت است.

8هزار ميليارد پول بانك سرمايه در دست 31نفر
اژه اي: دستگاه  قضايي مچ كساني را كه به بيت المال دست اندازي مي كند، قطع مي كند

   يك سؤال باقي مانده  در بررسي اموال مسئولان
سخنگوي دستگاه قضا در پاسخ به سؤال همشــهري مبني بر اينكه با اينكه خبرها حاكي 
از آماده شدن آيين نامه اجرايي قانون رسيدگي به اموال مسئولان است، اما چرا اين قانون 
ابلاغ نمي شود هم گفت: آيين نامه اجرايي اين قانون تقريبا آماده شده ولي فقط يك سؤال 
باقي مانده كه بايد از مقام معظم رهبري و يا مجمع تشخيص بخواهيم كه تعيين تكليف شود. 
معاون اول رئيس قوه قضاييه با تأكيد بر اهميت اجراي اين قانون تأكيد كرد: مقاماتي كه بايد 
به اموال آنها رسيدگي شود دراين قانون مشخص شده اند.او گفته: وزرا، رهبري و سران قوا 
شامل اين قانون هستند؛ اما مجمع معتقد است كه ديگر نبايد به اموال برخي كه نامشان در 
قانون اساسي نيست رسيدگي شود و افراد بايد خودشان در قالب خوداظهاري فهرست اموال 

را به قوه قضاييه بدهند.

سناتور آمريكايي در جمع منافقين



 ســحر بلبــل حكايــت با صبــا كرد
كه عشــق روي گل بــا ما چه هــا كرد

از آن رنــگ رخــم خــون در دل افتاد
وز آن گلشــن به خــارم مبتــلا كرد

زير آسمان شهر

گروگانگيري 97درصدي
آدمي زاد غالبا در پي بيشينه ســازي ســود شــخصي 
خويشتن و سهم خواهي هرچه بيشتر از طبيعت است. 
تركيب زياده خواهي آدمي با محدوديتِ امكاناتِ طبيعت 
به نزاع و كشــمكش دائمي آدميان بــا يكديگر منجر 
مي شــود. به قول هابز، در اين حالت انسان گرگ انسان 
و زندگي در انزوا، نكبت بار، ددمنشــانه و كوتاه خواهد 

شد. چاره كار گذشتنِ افراد از بخشي از خواسته ها، اميال و منافعشان براي افزايش 
سرجمع كلي سود و رفاه و در نتيجه زندگي بهتر آنها در جامعه است. درك اين نكته 
و پذيرش و پايبندي به اين قرارداد ضمني به خروج جامعه از حالت نزاع دائمي و ورود 
آن به حالت صلح مي انجامد. من از پاره اي از خواسته ها، اميال و منافعم چشم مي پوشم 
اگر و فقط اگر ديگران نيز چنين كنند. اگر همگان به اين قرارداد ضمني پايبند بمانند 
سرانجام سود بيشتري عايد تك تك افراد جامعه خواهد شد. اين نكته در دسته بندي 
سودها و تقسيم آنها به آني و مانا نيز صادق است. ما در زندگي شخصي خود بر پايه 
اصل انتخاب عقلاني از پاره اي از اميال آني خود چشــم مي پوشــيم تا به اميال مانا 
دســت يابيم؛ مثلا در ايام امتحانات درس خواندن را به پارك رفتن و كافه نشــيني 
ترجيح مي دهيم. ما در زندگي اجتماعي نيز آماده انجام اين معامله هستيم و حاضريم 
از پاره اي از منافع آني خود چشم بپوشيم تا به منافع مانا دست يابيم. البته، يك تفاوت 
مهم ميان الگوي رفتار فردي و اجتماعي ما وجود دارد. ما در زندگي اجتماعي فقط 
به شرطي حاضر به گذشتن از منافع آني خود هستيم كه مطمئن باشيم ديگران نيز 
چنين خواهند كرد. اگر گمان كنيم پاره اي از افراد به اين قرارداد ضمني نانوشــته 
پايبند نخواهند بود و از پايبندي ما به آن سوءاســتفاده خواهند كرد و از ما سواري 

مجاني خواهند گرفت، ديگر زير بار پذيرش چنين قراردادي نخواهيم رفت.
علت ثبت نام 97درصدي مردم براي دريافت يارانه نقدي همين عدم اطمينانشان به 
پايبندي ديگران به اين قرارداد ضمني بود. از اين منظر مي توان متقاضيان دريافت 
يارانه نقدي را به 3گروه تقســيم كرد: 1.گروهي كه از ارضاي نيازهاي اساسي خود 
مانند خوراك و پوشاك ناتوان و از اين رو خواهان دريافت يارانه نقدي بودند؛ 2.گروهي 
كه از ارضاي نيازهاي اساسي خود ناتوان نبودند اما از درك اين نكته ناتوان بودند كه 
مي توان راهكاري انديشــيد كه با عدم دريافت يارانه نقدي سود كلي بيشتري عايد 
تك تك افراد جامعه، ازجمله خودِ آنها شود؛ و 3.گروهي كه در درك هر دو نكته 2 بند 
پيش توانا بودند. ثبت نام دو گروه نخست براي دريافت يارانه نقدي قابل  فهم است اما 
گروه سوم چرا با وجود درك نكته مذكور در بند دوم كماكان خواهان دريافت يارانه 
شد؟ عدم اطمينان از پايبندي ديگران به قرارداد ضمني! اگر افراد گروه سوم از انصراف 
ديگران مطمئن بودند خود نيز با خرسندي چنان مي كردند: بنابراين، آنچه در عمل 
رخ داد گوياي يك عدم اطمينان قوي نســبت به پايبندي ديگران به قرارداد ضمني 
براي افزايش خير جمعي بود. اين عدم اعتماد جامعه را به «وضع نخســتين» يعني 

همان حالت پيش از قرارداد باز مي گرداند.
نتيجه تشويق جامعه به عدم چشم پوشي از خير جزئي چيست؟ خواسته هاي نامحدود 
آدمي و توان محدود طبيعت به كشمكش دائمي افراد با هم منجر خواهد شد. انسان 
آموزش نديده همچون حيوان فقط به سود آني خود مي انديشد و رفاه او چيزي بيش 
از رفاه حيوانات نخواهد بود. جامعه ما بســيار نيازمند آموزش است؛ آموزش اينكه 
افزايش خير كلي و رفاه مستلزم چشم پوشي از پاره اي از سودهاي آني است؛ آموزش 
اين نكته كه خروج از حالت جنگل و سر و سامان دادن به اوضاع جامعه در گرو پذيرش 
و پايبندي به پاره اي از قراردادهاي اجتماعي است. اينكه من از پاره اي از سودهاي آني 
خود مي گذرم اگر تو نيز چنين كني و نتيجه سود ماناي هر دوي ما را رقم خواهد زد.

اين پيش شرط نرم افزاري ضروري توسعه در ايران اســت. كارخانه و ماشين آلات را 
مي توان خريد اما پيش و بيش از آن بايد با آموزش، اين مشكل نرم افزاري را در جامعه 
حل كرد. ما به خروجي يك جامعه توســعه يافته غبطه مي خوريم اما تلاش تك تك 
افراد آن جامعه، نظم پايدار در آن، پايبندي افراد به قراردادهاي ضمني، گذشتن از 
منافع آني براي دستيابي به منافع مانا، اعتماد افراد به يكديگر و سرمايه هاي اجتماعي 
آن جامعه را نمي نگريم. جامعه اي كه بتوان افرادش را با يك ســود آني فريفت تا ابد 
در حسرت توسعه و رفاه باقي خواهد ماند. باشد كه در سايه آموزش همگاني، التفات 
مردم به پيش فرض هاي نرم افزاري توسعه آنچنان فراگير شود كه ديگر كسي سوداي 
فريفتن آنها را با ســودهاي آني و گذراي شان در ســر نپروراند و از اين نمد، كلاهي 

برايشان نسازد.

برخط

ذيل اين تصوير منتشر شده در شــبكه هاي اجتماعي به طنز نوشته 
شــده: «خبرها حاكي از آن است كه شيء ناشــناس با شباهت به سياره 
زحل در يكي از جاده هاي كشــور رويت شده اســت.» اما وراي اين طنز 
وقتي به خطرناكي كاري كه اين فرد در حمل باري چنين متفاوت آن هم 

در تاريكي شب در يك جاده بين شهري انجام داده فكر مي كنيم، متوجه 
مي شويم كه سهل انگاري و بي مســئوليتي يك نفر چگونه مي تواند جان 
ديگران را هم به خطر بيندازد. فقط كافيست يك خودروي ديگر در اين 
جاده با توجه به ديد كم در شب هنگام بخواهد از فاصله نزديك اين ماشين 
ســبقت بگيرد و بدين ترتيب فاجعه اي براي خود يا صاحب اين خودرو با 

كار خطرناكش رقم بزند.

بازنشسته اي كه قبر خود را كند شكلات به شكل دلخواه مشتريسرقت منزل به خاطرمرغ سوخاريراه ندادن دختر محجبه به هواپيما

پكن> يك بازنشسته چيني با توجه به پيش بيني هايي كه 
شنيده بود، روز 23مارس به كوه رفت و در آنجا قبري كند و 
منتظر شد مرگش فرا رسد. اين مرد 74ساله در مدت چندين 
روز در قبر خود خوابيده بود و پيش از وارد شدن در قبرش با 
23دوستي كه داشت، خداحافظي كرده بود اما پس از گذشت 
چند روز توسط نيروهاي پليس زنده از قبر بيرون آورده شد. 
گفتني اســت نيروهاي پليس براي بيرون آوردن او ناچار به 

زور متوسل شده اند. 

لندن> مأموران فرودگاه لندن دختري را كه با برداشــتن 
روســري اش موافقت نكرده بود به هواپيما راه ندادند. اغنيا  
ادزيكا در حالي با مقاومت مأموران روبه رو شد كه راهبه هاي 
يك كليساي مســيحي به راحتي با حجاب خاص خود وارد 
هواپيما شــده بودند. ماجراي اين دختر مسلمان هنگامي 
رسانه اي شد كه يك شــهروند اندونزيايي از شيوه برخورد 
تبعيض آميز با اين دختر مســلمان فيلم گرفتــه و آن را در 

فضاي مجازي منتشر كرد.

فلوريدا> مرد رنگين پوستي پس از ســرقت از يك منزل 
مســكوني فقط مرغ ســوخاري داخل آنجا را برداشته بود. 
پس از دستگيري رونالد وسلي 34ســاله او به پليس گفت: 
هنگامي كه مطمئن شدم زن صاحبخانه حالا حالاها به منزل 
بر نمي گردد هوس كردم مرغ هاي سوخاري را كه ديده بودم 
به خانه برده بود بدزدم. گرســنگي به من فشار آورده بود  و 
احســاس مي كردم چاره اي  ندارم.گفتني است قاضي براي 

محكوميت اين سارق قانع، تخفيف قائل شد.

نيويورك> پرينت سه بعدي چند ســالي است كه اختراع 
شــده و صنعت چاپ را متحــول كرده اســت. چاپگرهاي 
سه بعدي وسيله هايي هستند كه با استفاده از آنها مي توانيد 
از فايل هاي ســه بعدي كه در كامپيوتر خــود داريد، نمونه 
ســه بعدي واقعي بســازيد. چاپگرهاي ســه بعدي تقريبا 
همه  چيز را به شكل واقعي مي ســازند. رويترز تصاويري از 
چاپ سه بعدي انواع شكلات در يك شركت شكلات سازي  

در بلژيك را به نمايش گذاشته است.

باغ سنگى در 45 كيلومترى سيرجان حاصل دست درويش خان اســفنديارپور است كه گفته مى شــود پس از دوره اصلاحات ارضى و با خشك شدن باغش 
www. hamshahriphoto.irبه نشــان اعتراض دانه دانه درختان خود را بــه اينجا آورده و به جاى ميوه ســنگ هايى از آنها آويزان كرد .    آژانس عكس همشــهري: فرشــته اصلاحي

سكه، طلا و ارز

  امروز: اذان ظهر 13:04   غروب خورشيد 19:39     اذان مغرب 19:58   نيمه شب شرعي 00:19   فردا: اذان صبح 4:59    طلوع آفتاب 6:28 حضرت امير المؤمنين علي ع: من أمسك لسانه أمن ندمه؛ هر كه زبان خود را نگاه دارد از پشيمان گشتن ايمن گردد.

  دوشنبه 28 فروردين 1396  سال بيست و پنجم   شماره 7077  

روزنامه  اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي
 صاحب امتياز: مؤسسه همشهري

 مديرعامل : مهدي ذاكري
  مديرمسئول: حسين قربان زاده

 دفتر مركزي: تهران، خيابان وليعصر (عج)، نرسيده به پارك وي
كوچه تورج، شماره14،كدپستي 19666-45956

contact@hamshahri.org :پست الكترونيك 
www.hamshahrionline.ir :همشهري آنلاين 

مركز توسعه
 ارتباطات و آگهي ها

 خيابان گاندي شمالي، خيابان 
برادران شريفي شماره 26 

 تلفن: 84009
 نمابر: 84008400

سازمان نيازمندي ها
 خيابان قائم مقام فراهاني

ميدان شعاع 
خيابان شهيد خدري

شماره29 
 تلفن:  88861819

 تهران، صندوق پستي19395/5446
 تلفن :23023000، نمابر :22046067

 چاپ: همشهري

اقتصاد مقاومتى؛ توليد - اشتغال

 مجلات همشهري:  24، آيه، بچه ها، پايداري، تاكسي، تندرستي، داستان، دانستنيها، 
ديپلماتيك، جوان،خردنامه، ماه، سرزمين من، سرنخ، معماري  ضمائم همشهري: 
استانها، محله، فرهنگ شهر، حقوق، شهرنگار، همراه، حوادث، آشپزي، دوچرخه، 

سه چرخه

توزيع و اشتراك
  شركت نشرگستر امروز

 تلفن: 61933619

 چاپخانه همشهري
 تلفن: 44181228-29

گشتي در  دنياي خبرها

سكه، طلا و ارز

يك بهار آزادي (قديم)
يك بهار آزادي (جديد)

نيم بهار آزادي
ربع بهار آزادي

1,189,880
12,215,000
6,995,000
3,880,000

يورو (نرخ رسمي)
يورو (سامانه سنا)

درهم امارات (نرخ رسمي)
درهم امارات (سامانه سنا)

34,426
40,114
8,832
10,321

سامانه سنا اعلام كننده  ميانگين وزني نرخ فروش 
ارز بر مبناي معاملات ثبت شده توسط صرافي هاي 
مجاز كل كشور است. قيمت ها مربوط به ساعت 17 

روز گذشته است.

دكتر شيرزاد پيك حرفه 
نويسنده، مترجم و مدرس فلسفه 

پيامك  شما را درباره اين صفحه مي خوانيم
02123023911

پيامك

دانستن حق شماست

ذهن زيبا

تعداد شاهد براي اثبات دعواي اعسار

طبق ماده 8 قانون جديد محكوميت هاي مالي، شــهادت 
2شاهد براي اثبات دعواي اعسار (يعني اينكه فرد به دليل 
نداري توان پرداخت يكجاي بدهي خود را ندارد) كافي است؛ 

درحالي كه در قانون سابق شهادت 4شاهد مورد نياز بود.
سارا نوئين، كارشناس حقوقي

عوامل مؤثر در وقوع خيانت 
اگر يك زندگى مشترك داراى 4 عنصر مهم باشد، خيانت در 

آن كمتر اتفاق مي افتد:
1. تعهد و پايبندى به پيمان زناشويى

2. رضايت از زندگى مشترك كه از جمله شامل روابط جنسى 
هم مى شود

3. ســرمايه گذارى كافى بر روابط، به خصوص روابط عاطفى 
و عشقى

4. دردسترس بودن كم تر گزينه هاى جايگزين.
طبق اين ديدگاه در صورتى كه در يك زندگى مشترك يكى يا 
تركيبى از اين چهار عنصر كم تر باشد، احتمال خيانت افزايش 
مى يابد.  در يك الگوى شش مؤلفه اى ديگر گفته مى شود كه 
رفتار خيانت آميز نسبت به همسر با اين مؤلفه ها سروكار دارد:

1. مشروعيت بخشى به موضوع، چه از بعد قانونى و چه از بعد 
دينى و مذهبى؛ 2. اغواگرى و فريــب دادن يا فريب خوردن؛ 
3. رفــع نيازهــاى جنســى؛ 4. هيجان جويــى و تفنــن؛ 
5. هنجارشــدن خيانت در اجتماعى خاص، به دليل فراوانى 
بروز و بى توجهى جهت مقابله و برخورد با آن؛ 6. ساختارها و 

زمينه هاى اجتماعى.

نسخه طبيعت

با اين عادت هاي رفتاري و غذايي 
يك زندگي سالم را تجربه كنيم 

  كشمش را جايگزين قند كنيم.
  با نوشابه قهر كنيم.

  برنج مان را آبكش نكنيم، خاصيت برنج كته بيشتر است.
  نان سفيد استفاده نكنيم، بهترين نان ها سبوس دار و غلات 

كامل و جو هستند.
  با روغن كنجــد و روغن زيتون آشــپزي كنيــم. كره و 

روغن هاي حيواني را ممنوع كنيم.
  آب زياد بخوريم.
  چيپس نخوريم.

  با كالباس و سوسيس سرسنگين باشيم.
  غذا را خوب بجويم.

  نمكدان ها را در ويترين بگذاريم.
  تا قبل از ساعت 9 شب شام بخوريم.

  روزانه حداقل نيم ساعت ورزش كنيم.

فارسي شكر است

شاد، شادان، شادمان و شادمانه
«شاد»، «شادان»، «شــادمان» و «شادمانه» 4واژه همگون 
هستند و در جمله ارزش يكســان دارند. به همين دليل اين 
كلمه ها در مقام صفت يا قيد مي توانند جانشين يكديگر شوند: 
«چون غمــت را نتوان يافت مگر در دل شــاد / مــا به اميد 
غمت خاطر شــادي طلبيم(حافظ)»، «چه لازم است يكي 
شــادمان و من غمگين / يكي به خواب و من اندر خيال وي 
بيدار(سعدي)»، «درين گيتي سراسر گر بگردي / خردمندي 

نيابي شادمانه(شهيد بلخي)».

يك گرم طلاي 18عيار (ساخته نشده)
سكه يك گرمي

دلار آمريكا (نرخ رسمي)
دلار آمريكا (سامانه سنا)

1,190,000
2,520,000
32,440
37,488

شيء ناشناس يا راننده مسئوليت نشناس

آب و هوا
W E AT H E R

بجنورد 10
18

احتمال بارش%20

25
15

تبريز

سنندج

13

18

6

7

بيرجند

35
18

احتمال بارش%0

اردبيل

8
4

زنجان

14
9

همدان

14
4

اروميه

17
5

رشت

16
8

اصفهان

وزش باد
10
KMH

احتمال بارش%0

26
15

يزد

29
19

كرمان

32
14

ايلام

20
7

سمنان

2
15

قم

20
15

قزوين

16
7

ساري

16
11

تهران

وزش باد
10
KMH

وزش باد
10
KMH

مشهد

وزش باد
10
KMH

احتمال بارش%0

23
14

33
23

احتمال بارش%0

اهواز

30
17

بندر عباس

38
19

ياسوج

27
11

شيراز

احتمال بارش%0

29
13

وزش باد
10
KMH

وزش باد
10
KMH

بوشهر

كرمانشاه

احتمال بارش%0

17
5

وزش باد
10
KMH

غرب

غرب

غرب
غرب

غرب

زاهدان

37
18

احتمال بارش%0

وزش باد
10
KMH

شرق

جنوب 
غربي

گرگان

15

9

خرم آباد

21
9

چهار شنبهسه شنبهدوشنبهنام استان
تهران
البرز
قم 

اصفهان 
 سمنان
مركزي

يزد
گيلان

گلستان 
مازندران 

 قزوين
زنجان
فارس

هرمزگان 
بوشهر

كهگيلويه و بويراحمد  
خوزستان

چهارمحال و بختياري
اردبيل

آذربايجان غربي
آذربايجان شرقي 

كردستان 
 كرمانشاه 

 ايلام
همدان
لرستان

خراسان رضوي
خراسان شمالي

خراسان جنوبي 
كرمان 

 سيستان و بلوچستان

حكمتانه

 خودت باش كسي هم اگر خوشش نيامد، نيامد...
دنيا كارخانه مجسمه سازي  نيست.

غرب
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